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Notă asupra ediţiei

din “Omilii la Epistola catre Filipeni”

Redăm în volumul de faţă unul din cele paisprezece comentarii al Sfântului Ioan Gură de Aur la 
Epistolele Sfantului Apostol Pavel, comentariu tradus în româneşte în 1903 de Arhimandritul 
Teodosie Atanasiu - ulterior episcop al Romanului (1912 - 1923) - după ediţia apărută la Oxford 
în 1855.

Deşi relativ necunoscut în publicistica de specialitate, Arhimandritul Teodosie Atanasiu si-a 
dedicat 22 de ani din viaţă traducerii integrale ale acestor Comentarii, munca lui fiind pozitiv 
apreciată de cunoscute voci ale vremii.

In ediţia de faţă am operat câteva îndreptări editoriale, menite să uşureze accesul la această 
traducere: refacerea topicii prin reformularea frazelor construite uneori prea greoi, actualizarea 
ortografiei, îndreptarea punctuaţiei etc. Pe alocuri am însoţit textul de paranteze drepte, inserate 
acolo unde existau uşoare neclarităţi, în plus s-au identificat şi actualizat citatele după ediţia din 
1988 a Editurii Institutului Biblic şi de Misiune al Bisericii Ortodoxe Române, abrevierile fiind 
preluate după varianta editorială a I. P. S. Bartolomeu V. Anania.

Pe fondul absenţei acestor Comentarii în limba română, considerăm justificată recuperarea unor 
traduceri mai vechi, până ce variantele mai noi îşi vor face apariţia.

EDITORII

Predoslovie

din “Omilii la Epistola catre Filipeni”

Refacerea morală şi spirituală a lumii este legată de ascultarea şi împlinirea Cuvântului lui 
Dumnezeu. Datoria si dorinţa oricărui creştin este de a se îmbunătăţi necontenit până la “starea 
bărbatului desăvârşit, la măsura vârstei plinirii lui Hristos” (Efeseni 4, 15). Pe bună dreptate se 
spune că adevăratul creştin este acela care Îl imită pe Hristos, atât cât îi este cu putinţă unui om, 
în gând, în cuvinte si în fapte. Creştinismul însuşi, fiind definit ca “imitarea naturii 
dumnezeieşti”.

În această strădanie, asumată personal de fiecare creştin şi de Biserică în ansamblul ci, dreptarul 
de bază a fost şi rămâne Sfânta Scriptură, învăţătura de credinţă creştină, propovăduită şi însuşită 
cu râvnă sfântă, a devenit în timp norma de viaţă a tot mai multor oameni. Odată cu creşterea 
numărului de aderenţi ai Mântuitorului şi ai Bisericii întemeiate de El, s-au ivit si interpretări în 
înţelegerea mesajului Evangheliei, în acest context a apărut nevoia asigurării păstrării nealterate, 
fără împuţinări şi fără adăugiri a Sfintei Scripturi, care este garanţia dreptei credinţe.

Această lucrare de asigurare a păstrării integrităţii Sfintei Scripturi au împlinit-o în Biserică, 
Părinţii Bisericii. Aceştia, prin credinţa, gândirea şi viaţa lor, au dovedit a fi plini de Duhul lui 
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Hristos si cunoscători profunzi ai Descoperirii dumnezeieşti. Urmaşi direcţi ai Sfinţilor Apostoli 
şi ai ucenicilor Domnului, Părinţii Bisericii au păstrat cu scumpătate şi au transmis întocmai 
moştenirea primită.

În acest fel, credinţa Sfinţilor Părinţi a devenit norma ortodoxiei, a dreptei credinţe izvorâte din 
fidelitatea lor faţă de Revelaţie. Sfinţii Părinţi sunt martorii învăţăturii Bisericii primare şi 
îndrumătorii credincioşilor în cunoaşterea şi dreapta tâlcuire a Sfintei Scripturi.

Sfânta Scriptură este recunoscută ca fiind cel mai înalt criteriu al credinţei creştine. Ea este sursa 
şi izvorul viu din care curge belşugul de “apă vie”, care oferă credincioşilor tot ceea ce trebuie 
pentru înţelegerea problemelor vieţii, îndrumându-i pe calea mântuirii. Autoritatea Sfintei 
Scripturi în cunoaşterea Revelaţiei di¬vine şi în trăirea dreptei credinţe este mărturisită în 
gândirea, în scrierile şi în lucrarea Sfinţilor Părinţi.

Trăind într-o Biserică ce a recunoscut Sfânta Scriptură ca normă şi bază a credinţei sale, Sfinţii 
Părinţi au alcătuit un vast comentariu, o exegeză profundă a Sfintei Scripturi. Astfel operele lor 
au o deosebită utilitate în înţelegerea revelaţiei scripturistice. Făcând exegeza Sfintei Scripturi şi 
trăind credinţa în cultul Bisericii şi în rugăciune personală, Sfinţii Părinţi exprimă în lucrarea şi 
în scrierile lor tot ceea ce au înţeles din lectura Sfintei Scripturi.

Având o vastă orientare în înţelegerea şi cunoaşterea Sfintei Scripturi şi în trăirea vieţii creştine, 
Sfinţii Părinţi au dobândit şi o bogată experienţă în combaterea patimilor şi în practicarea 
virtuţilor. Criticând şi combătând moravurile şi slăbiciunile omeneşti din veacul lor, care sunt de 
fapt slăbiciunile firii omeneşti, ei au arătat drumul care duce spre dobândirea desăvârşirii. Cu 
cuvântul, dar mai ales cu exemplul vieţii lor îmbunătăţite, Sfinţii Părinţi au devenit îndrumătorii 
şi dascălii întregii creştinătăţi. Practicând şi învăţând milostenia, propovăduind dreptatea si 
egalitatea între oameni, înlăturarea războiului, înţelegerea, pacea şi dragostea, Sfinţii Părinţi se 
ridică deasupra timpului şi a locului unde au trăit, devenind “dascăli ai lumii”.

Citind scrierile lor, şi noi, creştinii de astăzi, dobândim experienţa şi puterea de a ne opune răului 
si păcatului, învăţăm cum să dobândim virtuţile cerului. Avându-i alături, putem mai uşor să 
urmăm Evangheliei lui Hristos şi să biruim întunericul. Aceste scrieri ne învaţă ca folosindu-ne 
de proprii le noastre puteri şi colaborând mereu cu harul de sus, să ne luminăm lăuntric, să 
dobândim frumuseţea duhovnicească şi umbriţi de Duhul Sfânt să lucrăm fiecare la 
transformarea cetăţii pământeşti în cetate cerească.

Pentru a dobândi această frumuseţe lăuntrică si pentru a lucra cu folos la mântuirea noastră 
folosindu-ne de învăţătura creştină autentică, nu putem nicidecum să negljam viaţa si scrierile 
Sfinţilor Părinţi, care rămân cei mai autorizaţi reprezentanţi ai adevăratului umanism creştin şi ai 
duhului evanghelic.

Între numeroşii reprezentanţi ai gândirii patristice se află şi Sfântul Ioan, Patriarh al 
Constantinopolului (349 - 407), supranumit Gură de Aur (sau Hrisostom) încă din timpul vieţii 
sale, pentru profunzimea gândirii, pentru puterea credinţei şi frumuseţea duhovnicească a vieţii 
sale, care l-au tăcut să fie cu adevărat organ al vorbirii îngereşti.
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Între numeroasele şi valoroasele scrieri ale Sfântului Ioan, un loc aparte îl ocupă comentariile 
sub formă de omilii (predici) la Sfânta Scriptură. Anume: 67 de omilii la Facere, 90 laMatei, 88 
la Ioan, 55 la Fapte, 32 la Romani, 14+30 la I si II Corinteui, 24 la Efeseni, 16 la Filipeni, 16 la I 
si II Tesaloniceni, 34 la Evrei, 34 la epistolele pastorale.

În epoca patristică, opera exgetică a Sfântului Ioan Gură de Aur se înscrie ca cea mai importantă 
contribuţie în domeniul teologiei biblice, în cadrul acestei opere, cele 90 de omilii la Evanghelia 
după Matei, reprezintă o adevărată încununare, tiind atât de cunoscute si de preţuite, încât Toma 
d’Aquino, părintele teologiei apusene a afirmat că în locul tuturor frumuseţilor ar dori să aibă 
aceste omilii ale Sfântului Ioan.

Tradiţia bisericească, consemnează că în timpul alcătuirii şi scrierii acestor omilii, Sfântul 
Apostol Pavel îl inspira pe marele patriarh. Iar mitropolitul Anastasie Crimca, în manuscrisul 
Apostolului cu miniaturi, din 1609, la fila 192, zugrăveşte scena în care Sfântul Ioan Gură de Aur 
ascultă cele spuse de către Sfântul Apostol Pavel, iar Sfântul Proclu surprinde acest fapt.

Pentru deosebita lor importanţă, scrierile Sfinţilor Părinţi au pătruns destul de timpuriu şi pe 
teritoriul Patriei noastre. Şi după cum era de aşteptat, cele dintâi scrieri cunoscute oral şi apoi în 
scris au fost şi o parte din operele Sfântului Ioan Gură de Aur. Cea mai largă răspândire având-o 
Liturghia Sfântului Ioan Gură de Aur, Patriarhul Constantinopolului, Cuvântul de învăţătură din 
noaptea Învierii Domnului si Tratatul despre preoţie.

Omiliile la Sfânta Scriptură ale Sfântului Ioan Gură de Aur cunoscute la noi, s-au bucurat de 
atenţia teologilor. Cele dintâi traduceri din Omiliile la Epistolele Sfântului Apostol Pavel s-au 
făcut în Bucovina de către C. Moraru si St. Saghin. Între anii 1887si 1894, aceştia publică în 
revista “Candela “de la Cernăuţi 21 omilii la Epistola către Romani si 4 omilii la Epistola I 
Timotei.

Arhimandritul si mai apoi episcopul Teodosie Atanasic al Romanului (între anii 1901 - 1923) a 
tradus într-un răstimp de 22 de ani toate omiliile Sfântului Ioan Gură de Aur la toate cele 14 
Epistole ale Sfântului Apostol Pavel, publicându-le sub titlul: Comentariile sau explicarea 
Epistolei către Galateni a celui între Sfinţi Părintelui nostru Ioan Chrisostom, traducere din limba 
elină, Iaşi 1901. Urmează Omiliile la Efeseni, Iaşi 1902, la Filipeni, Iaşi 1904, la Coloseni şi I, II 
Tesaloniceni, Bucureşti 1905, la Romani, Bucureşti 1906, la I si II Corinteni, Bucureşti 1908 
respectiv 1910, la I, II Timotei, Tit şi Filimon, Bucureşti 1911, ultimele omilii traduse si 
publicate fiind Omiliile la Evrei, Bucureşti 1923.

Aceste traduceri au fost făcute după ediţia de la Oxford din 1855 şi s-au bucurat de la început de 
o bună primire, fiind socotite ca cea mai importantă contribuţie la dezvoltarea literaturii teologice 
şi a cunoaşterii unui izvor important, bogat şi curat al tâlcuirii Sfintei Scripturi, fiind apreciate ca 
o introducere ortodoxă a studiului Sfintei Scripturi si o adevărată iniţiere în practicarea vieţii 
creştine, a virtuţilor, prin pătrunderea tainelor credinţei ortodoxe.

Omiliile la Epistola către Filipeni, oferă cititorului posibilitatea de a se introduce în cunoaşterea 
profunzimii Sfintelor Scripturi, iar in “partea morală”, se descoperă bogatul univers al trăirii 
duhovniceşti care se realizează prin milostenie, evlavie, sinceritate, curăţenie sufletească, 
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dispreţuirea averilor, înfrânarea poftelor trupeşti, deprinderea blândeţei, a bunătăţii şi a dreptăţii, 
care ne apropie de Dumnezeu.

Este un merit al Editurii Icos să apară cu reeditarea acestei importante opere patristice, aşteptate 
şi dorite de cei nevoitori spre desăvârşire duhovnicească.

luna lui Gerar in zile 27, 
la pomenirea Aducerii moaştelor celui între Sfinţi, 

Părintelui nostru Ioan Gură de Aur 

Vasile Someşeanul
Episcop vicar al Arhiepiscopiei Vadului, Feleacului şi Clujului
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Omilia I-a

din “Omilii la Epistola catre Filipeni”

Filipenii sunt din Macedonia, din oraşul Filipi, numit de către Luca şi „cetatea Colonia”. Aici a 
fost convertită şi botezată Lidia (FA 16, 14 - 15), vânzătoarea de porfiră, femeie foarte evlavioasă 
şi cu multă luare aminte; aici mai marele sinagogii a venit la credinţă[1], aici Pavel şi Sila au fost 
biciuiţi, aici judecătorii oraşului îi sileau să plece pentru că se temeau de ei şi tot aici cuvântul lui 
Pavel a avut un început strălucit. De aceea îi şi numeşte „cununa sa” şi mărturiseşte că multe au 
suferit pentru credinţă: „Căci vouă vi s-a dăruit, pentru Hristos, nu numai să credeţi în El, ci şi să 
pătimiţi pentru El.” (Flp 1, 29).

Când le scria această epistolă, el se afla în lanţuri la Roma. De aceea şi spune: „în aşa fel că 
lanţurile mele pentru Hristos au ajuns cunoscute în tot pretoriul si tuturor celorlalţi.” (Flp 1, 13). 
Prin „pretoriu” el înţelege tribunalul împărătesc al lui Nero. Fiind legat, a fost însă eliberat după 
o vreme, după cum îi mărturiseşte lui Timotei: „La întâia mea apărare, nimeni nu mi-a venit în 
ajutor, ci toţi m-au părăsit. Să nu li se ţină în socoteală! Dar Domnul mi-a stat într-ajutor şi m-a 
întărit.” (2 Tim 4, 16-l7).

Deci lanţurile despre care vorbeşte în epistola de faţă sunt cele de dinaintea primei lui apărări. Iar 
că Timotei nu fusese de faţă atunci, reiese limpede din pasajul: „La întâia mea apărare nimeni nu 
mi-a venit în ajutor” (2 Tim 4, 16), ceea ce, desigur, n-ar fi scris dacă ar fi fost cineva de faţă. 
Când scrie însă această epistolă, Timotei era cu el, după cum ne încredinţează şi cuvintele: „Ci 
nădăjduiesc întru Domnul Iisus, că voi trimite pe Timotei la voi, fără de zăbavă” (Flp 2, 19) şi de 
asemenea: „Pe el deci nădăjduiesc să-l trimit îndată.” (Flp 2, 23). Aşadar el a fost eliberat atunci 
din lanţuri, iar apoi iarăşi legat, după ce Timotei s-a dus la ei. Şi dacă spune: „Şi chiar dacă mi-aş 
vărsa sângele pentru jertfa şi slujirea credinţei voastre” (Flp 2, 17), n-o spune ca si cum acest fapt 
ar fi avut deja loc, ci că dacă, se va întâmpla aşa, el se va bucura. „Ci mă bucur şi vă fericesc pe 
voi pe toţi” (Flp 2, 17) spune el, încurajându-i în tristeţea ce-i cuprinsese de frica lanţurilor.

Iar că nu era atunci în pragul morţii, reiese clar din ceea ce zice: „Sunt însă încredinţat în 
Domnul că eu însumi voi veni în curând” (Flp 2, 24); şi încă: „Si având această încredinţare, ştiu 
că voi rămâne şi împreună voi petrece cu voi cu toţi.” (Flp 1, 25).

Deci Filipenii, iubindu-l foarte mult, trimiseseră pe Epafrodit pentru a-i aduce o colectă de bani 
şi pentru a afla veşti despre el. Că într-adevăr îi trimiseseră bani, ascultă-l chiar pe el spunând: 
„Am de toate şi am şi de prisos; m-am îndestulat primind de la Epafrodit cele ce mi-aţi trimis” 
(Flp 4, 18), iar că Epafrodit era însărcinat să afle cele despre el, se vede chiar de la începutul 
epistolei: „Voiesc ca voi sa ştiţi, fraţilor, că cele petrecute cu mine s-au întors mai degrabă spre 
sporirea Evangheliei” (Flp 1, 12); si la fel: „ci nădăjduiesc întru Domnul Iisus, că voi trimite pe 
Timotei la voi, fără de zăbavă, ca şi eu să fiu cu inimă bună, aflând vesti despre voi.” (Flp 2, 19).

Expresia „ca şi eu” dezvăluie dorinţa lui de a şti cele cu privire la acestea, părând a spune: «că 
precum voi, din multa voastră dragoste aţi vrut să aflaţi cele despre mine, tot aşa şi eu vreau, ca 
să mă bucur aflând cele despre voi». De altfel trecuse mult timp de când aceştia nu mai 
trimiseseră pe nimeni la el, după cum şi spune: „M-am bucurai mult în Domnul că a înflorit [2] 
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iarăşi purtarea voastră de grijă pentru mine” (Flp 4, 10), adică atunci când auziseră că e pus în 
lanţuri. Dacă deci ei s-au tulburat auzind că Epafrodit  se îmbolnăvise, cu toate că nu era o 
persoană atât de însemnată ca Pavel, cu atât mai firesc era să se tulbure auzind de lanţurile lui. 
De aceea şi Pavel aminteşte chiar de la început de lanţuri, arătând că nu doar că nu trebuie să se 
tulbure de aceasta, ci chiar să se bucure.

Apoi îi sfătuieşte să trăiască în bună înţelegere şi îi îndeamnă la umilinţă, arătându-le că prin 
aceasta vor fi în cea mai deplină siguranţa şi că vor putea cu uşurinţă să-şi biruie vrăjmaşii.

«Pentru învăţătorii voştri, spune el, a se afla în lanţuri nu poate fi atât de trist pe cât de trist ar fi 
faptul că ucenicii lor nu sunt în bună înţelegere; cele dintâi grăbesc răspândirea Evangheliei, iar 
aceasta din urmă o împiedică».

Îndemnându-i, deci, să trăiască în bună înţelegere, arătând că aceasta se naşte din umilinţă, se 
adresează apoi iudeilor de pretutindeni, care, pretinzându-se creştini, lovesc în credinţă; de aceea 
îi numeşte „câini” şi „lucrători răi”, sfătuindu-i pe filipeni să se ferească de ei. Arătându-le apoi 
la ce anume trebuie să ia aminte, spunându-le în plus şi multe altele privitoare la morală şi la 
viaţa lor în general şi aducându-i la dreaptă judecată prin cuvântul: „Aproape este Domnul” (Flp 
4, 5), le aminteşte, cu acea bună cuviinţă proprie lui, despre cele pe care aceştia i le-au trimis şi 
astfel termină epistola, trimiţându-le mulţumiri şi mângâieri.

După cum se vede, Apostolul le-a scris această epistolă cu multă cinste şi respect, pentru că 
nicăieri nu găsim vreo mustrare adresată lor ceea ce dovedeşte vrednicia lor şi faptul că nu 
dăduseră învăţătorului lor nici o pricină de nemulţumire. După cum am spus şi la început, acest 
oraş a dovedit încă de la început o mare râvnă în credinţă, iar ca pildă ne poate fi temnicerul (FA 
16, 27 ş.u.). Luaţi aminte la acest temnicer care, la primul semn, a alergat iute şi s-a botezat cu 
toată casa lui. Minunea petrecută atunci doar el a văzut-o, însă nu singur s-a folosit, ci împreună 
cu femeia şi cu toată casa lui.

Chiar şi judecătorii care porunciseră ca Pavel şi Sila să fie biciuiţi sunt mai mult decât uimiţi în 
mod cu totul sincer şi fără nici o răutate - fapt pentru care au şi trimis îndată să-l elibereze pe 
Apostol, temându-se după aceea de el. În epistolă deci el nu mărturiseşte numai despre credinţa 
filipenilor si nici doar despre primejdiile prin care treceau, ci si despre binefacerea lor, după cum 
si spune: „Doar şi voi ştiţi, filipenilor, că la începutul Evangheliei… o dată şi a doua oară, mi-aţi 
trimis ca să am cele trebuincioase” (Flp 4, 15-l6). Nimeni n-a mai făcut astfel. „Nici o Biserică 
nu s-a unit cu mine, când era vorba de dat şi de primit” (Flp 4, 15). În alt loc însă mărturiseşte că 
aceste lipsuri se datorau mai degrabă lipsei de timp decât intenţiei lor: ,,M-am bucurat mult în 
Domnul că a înflorit iarăşi purtarea voastră de grijă pentru mine, precum o si aveaţi, dar v-a lipsit 
prilejul.” (Flp 4, 10).
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Partea morală: 

Trebuie a face milostenie toată viaţa si a dispreţui averea,
ca pe un izvor al tuturor relelor (n.tr.)

Acestea ştiindu-le şi noi, iubiţilor, şi astfel de modele având înaintea noastră, să căutăm a-i imita 
pe filipenii din epistola de faţă. Că Pavel îi iubea foarte mult, e limpede din următoarele: „Căci 
nu am pe nimeni altul, la un gând cu mine şi care să vă poarte grija cu adevărat” (Flp 2, 20); şi de 
asemenea, „căci vă port în inima mea si în lanţurile mele” (Flp 1, 7).

Acestea ştiindu-le, zic, şi având astfel de modele de iubire, să ne arătăm vrednici de ele şi să fim 
gata întotdeauna să suferim pentru Hristos.

Dar astăzi nu mai este vremea persecuţiilor. Deci, în lipsa lor, să imităm cel puţin binefacerea 
acestora făcută cu atâta inimă, iar dacă o dată sau de două ori am făcut milostenie să nu cumva să 
fim încredinţaţi că am îndeplinit totul; pentru că întreaga noastră viaţă trebuie să facem binele. 
Necontenit trebuie să mulţumim şi nu numai o dată. Cel care aleargă, dacă se opreşte după ce a 
parcurs douăzeci şi patru de stadii în zadar a alergat. Deci şi noi, dacă am început cu faptele 
bune, iar după aceasta ne moleşim, pe toate le-am pierdut, pe toate le-am stricat.

Ascultă acea povaţă folositoare: „Mila şi credinţa adevărată să nu te părăsească.” (Pr 3, 3) Nu a 
spus „fă o dată” sau de două ori, sau de o sută de ori, ci pentru totdeauna «să nu te părăsească». 
Şi nu a zis «să nu le părăseşti», ci «acestea să nu te părăsească», arătând astfel că noi avem 
nevoie de ele şi nu ele au nevoie de noi şi învăţându-ne totodată că suntem datori să facem totul 
pentru a le câştiga. „Leagă-le pe ele împrejurul gâtului tău” (Pr 3, 3), altfel spus, după cum copiii 
celor bogaţi au podoabe de aur împrejurul gâtului lor şi niciodată nu le leapădă, ci le poartă ca o 
dovadă a nobleţei lor, la fel şi noi trebuie să ne îngrădim totdeauna cu milostenia, dovedind astfel 
că suntem fiii Celui îndurător, Care răsare soarele Său deopotrivă peste cei răi şi peste cei buni.

Dar dacă cei necucernici nu cred? Ei bine, vor crede, dacă vor vedea că săvârşim faptele cele 
bune şi că avem milă de toţi, fără deosebire, pentru că vor cunoaşte atunci că le facem pentru a-L 
imita pe Acela pe care-L numim Învăţătorul nostru.

„Mila şi credinţa adevărată”, zice el, şi pe bună dreptate. „Adevărată”, adică nu din răpire sau din 
furtişag, pentru că aceasta n-ar mai fi credinţă şi nici milostenie adevărată. Dacă tâlharul este 
împins de diavol să spună minciuni şi să se jure fals, nu face şi tu la fel, ci să fii împreună cu 
milostenia şi credinţa.

Să ne îmbrăcăm, aşadar, cu această podoabă, să dobândim această brăţară de aur pentru suflet 
câtă vreme mai suntem aici - şi am numit aşa milostenia - pentru că dacă va trece această vreme 
nu vom mai avea nevoie de ea. De ce? Pentru că acolo nu sunt nici săraci, nici sărăcie şi nici 
bogăţie. Să nu ne lipsim de această podoabă cât timp suntem copii şi ne găsim încă aici. Pentru 
că după cum, de îndată ce devin bărbaţi, copiii îşi leapădă de la gât podoabele de aur pentru a le 
înlocui cu altă podoabă, la fel se va întâmpla şi cu noi, de vreme ce acolo nu se va mai face 
milostenie prin bani, ci altceva cu mult mai mare. Să nu ne lipsim, aşadar, de milostenie, ci prin 
ea sufletul nostru să se arate împodobit.
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Milostenia este o mare şi aleasă virtute, un mare dar şi mai mult decât atât, este începutul tuturor 
bunătăţilor. Căci iată câte bunătăţi se nasc de aici: cel ce face milostenie aşa cum se cade se 
învaţă să dispreţuiască averile, iar cel care dispreţuieşte averile a tăiat deja rădăcina relelor. Şi el 
nu numai că face bine altora, ci şi suferă; nu doar că prin milostenie şi-a câştigat dreptul la 
răsplată, ci si sufletul i-a devenit înţelept, înalt şi bogat. Cel ce face milostenie învaţă să nu fie 
admirator al averilor sau al aurului, iar dacă a învăţat aceasta, a pus deja începutul pentru 
călătoria lui către ceruri şi a tăiat toate pricinile de mânie, ceartă, invidie şi deznădejde.

Căci ştiţi şi voi: toate relele apar din cauza averilor, şi de asemenea multe dintre războaie. Ei 
bine, cel care a învăţat să dispreţuiască averile, iată că a ajuns să se bucure de linişte. El nu se 
teme de lipsuri, nu invidiază pe cel bogat, căci aşa l-a învăţat pe el milostenia. Nu râvneşte la 
avutul aproapelui; cum ar face aceasta cel ce voieşte să devină sărac? Cum ar face aceasta cel ce 
se desparte de averea sa pentru a o da săracilor? Şi toate acestea pentru că ochiul sufletului său 
este luminat. Pe acestea le va avea aici; cât despre cele la care se va face părtaş în viaţa viitoare, 
nu-i cu putinţă a grăi. Nu va rămâne afară împreună cu fecioarele cele nebune, ci va intra 
împreună cu cele înţelepte în cămara de nuntă a Mirelui, având în mâini făclii strălucitoare, într-
un cuvânt, va deveni mai fericit chiar decât cei ce s-au ostenit şi şi-au petrecut viaţa în feciorie, 
cu toate că nimic din toate durerile şi amărăciunile acelora n-a gustat.

Aceasta este puterea milosteniei! Şi cu multă îndrăzneală îi călăuzeşte spre ceruri pe cei care o 
cunosc. Pentru că ea este apropiată şi cunoscută celor ce păzesc uşile cămării de nuntă, şi nu doar 
cunoscută, ci şi ţinută la mare cinste; iar pe cei care au cinstit-o îi va conduce cu îndrăzneală şi 
toţi se vor da în lături, fără a se opune. Căci dacă ea L-a pogorât pe Dumnezeu pe pământ şi L-a 
înduplecat să se facă om, cu cât mai mult nu-l va putea ridica pe om la cer? Cu adevărat mare 
este puterea milosteniei! Dacă din milă şi din iubire de oameni Dumnezeu s-a făcut om, ba încă 
s-a înduplecat a Se face chiar rob, cu cât mai mult nu-i va aşeza pe robi în cămara Lui?

Aşadar, fraţilor, să iubim milostenia, şi să o săvârşim după puterile noastre nu doar o zi, nici 
două, ci în toată vremea cât ne aflăm aici, ca şi ea să ne cunoască atunci când ne vom înfăţişa 
înaintea Dreptului Judecător. Dacă ea ne cunoaşte pe noi, şi Domnul ne va cunoaşte, iar dacă ea 
nu ne cunoaşte, nici Domnul nu ne va cunoaşte, ci va zice: „Nu vă cunosc pe voi!” Să nu se-
ntâmple însă una ca aceasta! Departe de noi auzirea acestor cuvinte! Fie însă a ne învrednici de 
auzirea acelei râvnite voci: „Veniţi binecuvântaţii Tatălui Meu, moşteniţi împărăţia cea pregătită 
vouă de la întemeierea lumii.” (Mt 25, 34)

Căreia binevoiască a ne învrednici şi pe noi prin Hristos Iisus, Domnul nostru, căci Lui I se 
cuvine toată slava, stăpânirea şi cinstea, împreună cu Tatăl şi cu Duhul Sfânt, acum şi pururea şi 
în vecii vecilor. Amin.

1 Este vorba de temnicer (FA 16, 27 - 34) si nu de Crispus, mai-marele sinagogii. Convertirea 
acestuia s-a petrecut în Corint, şi nu în oraşul Filipi (FA 18, 8) (n. tr.).

2 Verbul luat aici în sens metaforic, ar însemna „a redobândi puterile”. Aşadar, traducerea corectă 
ar fi: „că aţi avut puterea de a-mi purta de grijă”.(n. tr.)
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Omilia a II-a

din “Omilii la Epistola catre Filipeni”

„Pavel şi Timotei, robi ai lui Hristos Iisus, tuturor
sfinţilor întru Hristos Iisus, celor ce sunt în Filipi,
împreună cu episcopii şi diaconii: har vouă şi pace,
de la Dumnezeu, Tatăl nostru, şi  de la Domnul Iisus
Hristos”. (Filip. 1, 1 - 2).

Aici, fiindcă le scrie celor egali în cinste cu el, nu aduce vorba despre demnitatea lui de învăţător, 
ci despre o alta la fel de mare. Care e aceasta? Nu cea de apostol ci aceea de „rob al lui Iisus 
Hristos”. Dar cu adevărat mare este şi aceasta! A fi rob al lui Iisus Hristos cu adevărat - iar nu 
doar a purta acest nume - este întâiul dintre toate bunurile. Robul lui Iisus Hristos e cu adevărat 
liber de păcat, este slujitor adevărat al lui Hristos şi în afară de El nu mai slujeşte pe nimeni, 
pentru că altminteri n-ar fi robul Lui decât pe jumătate. La fel le scria şi romanilor: „Pavel, robul 
lui Iisus Hristos” (Rm 1, 1); în timp ce, atunci când li se adresa corintenilor şi lui Timotei, se 
numea „apostol”.

De ce oare? Nu pentru că pe filipeni i-ar considera mai vrednici decât pe Timotei. Să nu fie! Îi 
cinsteşte şi-i laudă mai mult decât pe toţi cei cărora le scrisese pentru a mărturisi înclinarea lor 
spre virtute. De altfel Corintenilor şi lui Timotei urma să le poruncească mai multe şi de aceea 
faţă de ei se foloseşte de autoritatea lui de apostol. Aici însă nu are nimic de poruncit, afară de 
cele deja înţelese de ei.

„Sfinţilor întru Hristos Iisus, celor ce sunt în Filipi” (Flp 1, 1). Cu toate că iudeii se puteau numi 
pe ei sfinţi încă de la cea dintâi ungere (de când li se spunea popor sfinţit şi ales), Apostolul îi 
numeşte sfinţi pe filipeni - „sfinţilor întru Hristos Iisus” - pentru că numai aceştia sunt cu 
adevărat sfinţi, pe când aceia sunt necucernici şi necredincioşi.

„Împreună cu episcopii şi diaconii” (Flp 1, 1). Ce vrea să spună aceasta? Că într-un singur oraş 
se găseau mai mulţi episcopi? Nicidecum, ci sunt numiţi aşa presbiterii. Pe atunci nu exista vreo 
deosebire între aceste denumiri, căci şi episcopul se numea uneori diacon. Astfel, scriindu-i lui 
Timotei, cu toate că era episcop, îi spunea: „Punându-le înaintea fraţilor acestea, vei fi bun 
slujitor al lui Hristos Iisus” (1 Tim 4, 6); la fel „Slujirea ta fă-o cunoscută tuturor”. Iar că într-
adevăr era episcop, iată ce-i spune: „Nu-ţi pune mâinile degrabă pe nimeni” (1 Tim 5, 22); şi 
iarăşi: „Nu fi nepăsător faţă de harul care este întru tine, care ţi s-a dat prin proorocie, cu punerea 
mâinilor mai-marilor preoţilor ” (Tim 4, 14), deşi presbiterii nu au hirotonit niciodată preoţi. De 
asemenea, îi scrie lui Tit: „Pentru aceasta te-am lăsat în Creta, ca să îndreptezi cele ce mai lipsesc 
şi să aşezi preoţi prin cetăţi, precum ţi-am rânduit” (Tit 1, 5); iar mai departe: „De este cineva 
fără prihană, bărbat al unei singure femei” (Tit 1, 6); şi toate acestea le spune episcopului, 
adăugând imediat: „Se cuvine ca episcopul să fie fără prihană, ca un iconom al lui Dumnezeu, 
neîngâmfat, nu grabnic la mânie etc.” (Tit 1, 7). Urmează din acestea, cum am spus mai înainte, 
că în vechime prin „episcopi” se înţelegeau atât presbiterii şi diaconii lui Hirstos, cât şi episcopii, 
înţelegem deci că şi astăzi mulţi episcopi când scriu spun „împreună cu presbiterii şi diaconii” 
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însă, o dată cu trecerea timpului, fiecare treaptă a căpătat denumirea ei proprie: episcop, presbiter 
şi diacon.

„Împreună cu episcopii şi cu diaconii, har vouă si pace, de la Dumnezeu, Tatăl nostru, si de la 
Domnul Iisus Hristos” (Flp 1, 1 - 2). De ce oare în nici o altă epistolă nu se adresează clerului? 
De ce nu scrie aşa nici romanilor, nici corintenilor, nici efesenilor, ci în comun: „tuturor 
sfinţilor”, „credincioşilor”, sau „iubiţilor”, iar aici scrie totuşi clerului? Pentru faptul că Epafrodit 
fusese trimis la el de către clerici, iar aceştia doreau să afle vesti despre Apostol, de aceea 
Apostolul li se adresează iar ei se folosesc.

„Mulţumesc Dumnezeului meu ori de câte ori îmi amintesc de voi” (Flp 1, 3). Iar în alt loc 
spune: „Ascultaţi pe mai marii voştri şi vă supuneţi lor, fiindcă ei priveghează pentru sufletele 
voastre, având să dea de ele seamă, ca să facă aceasta cu bucurie si nu suspinând” (Evr 13, 17). 
Deci, dacă a suspina vine din răutatea ucenicilor, atunci şi a asculta de învăţători e o urmare a 
înaintării lor pe calea adevărului: «Mulţumesc lui Dumnezeu, zice, ori de câte ori îmi amintesc 
de voi», cu alte cuvinte «Ori de câte ori îmi amintesc de voi, slăvesc pe Dumnezeu», iar aceasta 
o face deoarece îi cunoaşte ca având multe virtuţi. «Şi slăvesc pe Dumnezeu, zice, şi mă rog.  
Dacă voi v-aţi deprins a vă îndeletnici cu virtutea, atunci aceasta nu poate fi un motiv pentru a 
mă opri să mă mai rog pentru voi»; ci „Mulţumesc lui Dumnezeului meu ori de câte ori îmi 
amintesc de voi, căci totdeauna, în toate rugăciunile mele, mă rog pentru voi toţi, cu bucurie” 
(Flp 1, 3 - 4). „Totdeauna”, nu doar când mă rog. „Cu bucurie”, pentru că aceasta se poate face şi 
cu întristare, cum de pildă spune în alt loc: „Căci din multă supărare si cu inima strânsă de 
durere, v-am scris cu multe lacrimi” (2 Co 2, 4).

„Pentru împărtăşirea voastră întru Evanghelie, din ziua dintâi până acum” (Flp 1, 5). Aici 
mărturiseşte un lucru mare despre ei, ba chiar foarte mare, un lucru pe care cineva l-ar putea 
mărturisi doar despre apostoli şi evanghelişti. «Nu vă îngrijiţi doar de cetatea ce vi s-a 
încredinţat, zice el, ci faceţi-le pe toate spre a fi părtaşi ai ostenelilor mele, prezenţi fiind în tot 
locul, împreună cu mine lucrând şi luând parte la propovăduirea rnea, nu doar timp de un an, nici 
timp de doi sau trei ani, ci pentru totdeauna, din ziua în care aţi crezut şi până astăzi, adică din 
ziua în care aţi câştigat bunăvoinţa apostolilor». Căci iată cum unii îl părăseau, când el se afla la 
Roma: „Tu ştii că toţi cei din Asia s-au lepădat de mine” (2 Tim 1, 15); la fel: „Dimas…m-a 
lăsat” (2 Tim 4, 10); şi „La întâia mea apărare, nimeni nu mi-a venit într-ajutor” (2 Tim 4, 16). 
Însă aceştia [filipenii] chiar departe de el, îi împărtăşeau durerile trimiţând la el bărbaţi care să-l 
slujească după putere, nelipsindu-l de nimic. «Nu numai acum, spune, ci întotdeauna şi în tot 
felul m-aţi ajutat.»

Aceasta înseamnă deci că au luat parte din tot sufletul la propovăduirea Evangheliei, pentru că 
dacă el predică iar tu îi slujeşti, este neîndoielnic că şi tu te împărtăşeşti cu el de cununile pe care 
le-a dobândit. De altfel chiar în luptele olimpice cununa nu aparţine doar luptătorului, ci şi celui 
ce, slujindu-l, l-a instruit, şi, într-un cuvânt, tuturor celor ce au contribuit la pregătirea lui. 
Fiindcă şi cei ce prin diferite exerciţii fizice au contribuit la antrenarea lui vor fi cu siguranţă 
părtaşi la biruinţa lui. La fel şi în războaie: nu este slăvit şi nu ia parte la trofee doar comandantul 
după al cărui plan a fost câştigată bătălia, ci şi cei care l-au slujit, ca unii ce prin slujirea lor au 
luat parte cu el şi la luptă.
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Nu e puţin lucru să poată cineva sluji pe sfinţi, ci, de voiţi să ştiţi, e foarte mare, pentru că ne 
facem părtaşi prin aceasta cununilor cuvenite lor. De exemplu: a dispreţuit oare cineva averile lui 
pentru Dumnezeu şi s-a dăruit pe sine pentru tot restul vieţii lui Dumnezeu? Face el toate faptele 
bune şi se păzeşte pe sine până şi în cuvinte, în cuget, şi, în sfârşit, până în cele mai mici mişcări 
ale lui? Ei bine, e cu putinţă ca şi tu, fără a arăta o atenţie atât de înaltă, să te împărtăşeşti de 
răsplata cuvenită lui. Cum aşa? Slujindu-i prin cuvânt şi prin faptă, întărindu-l, dăruindu-i cele 
necesare vieţii, slujindu-i deci întru totul, vei fi cel care va face mai uşor anevoiosul drum pe 
care el călătoreşte.

Astfel că dacă-i admiraţi pe cei de prin pustiuri, pe cei care s-au ridicat la viaţa îngerească, pe cei 
de prin biserici, care au ajuns la aceeaşi înălţime, dacă, fie îi admiraţi şi în acelaşi timp sunteţi 
trişti pentru că mult prea departe de ei vă aflaţi, ei bine, este cu putinţă ca şi voi să vă împărtăşiţi 
cu ei, dacă-i veţi sluji şi-i veţi ajuta. Pentru că si aceasta face parte din iconomia şi iubirea de 
oameni a lui Dumnezeu, ca pe cei leneşi, care nu pot să arate o viaţă aspră şi hotărâtă, să-i 
conducă pe alte căi pentru a-i aşeza în rând cu ceilalţi. Aceasta este „împărtăşirea” despre care 
vorbeşte Pavel: „Că dacă neamurile s-au împărtăşit de cele duhovniceşti ale lor, datori sunt şi ei 
să le slujească în cele trupeşti” (Rm 5, 27).

Căci dacă Dumnezeu făgăduieşte împărăţia cerurilor în schimbul unor lucruri mici şi 
neînsemnate, atunci şi slujitorii săi trebuie să transmită altora cele duhovniceşti în schimbul celor 
mici şi necesare trupului, pentru că, pe drept cuvânt, El este Cel Care le dăruieşte şi pe unele şi 
pe altele.

Nu poţi posti? Nu poţi fugi de lume? Nu te poţi culca pe pământ şi nu poţi priveghea? Se poate 
lua plată pentru toate acestea, deşi nu le-ai făcut, şi dacă le vei îmbina altfel, slujind pe cel 
bolnav şi neputincios, ajutându-l neîncetat, odihnindu-l şi alinându-i durerile ce izvorăsc din 
toate acestea.

Acela a căzut luptându-se, a primit lovituri grele şi răni, ei bine, tu slujeşte-l pe cel zdrobit în 
luptă, primeşte-l cu braţele deschise, şterge-i sudoarea liniştindu-l, întăreşte-l şi încurajează-i 
sufletul lui cel împovărat. Deci, dacă noi îi vom sluji pe sfinţi cu o aşa bunăvoinţă, cu siguranţă 
că vom fi părtaşi la plata lor. Aceasta a spus-o si Hristos: „Faceţi-vă prieteni cu bogăţia nedreaptă 
ca… să vă primească ei în corturile cele veşnice” (Lc 16, 9). Ai văzut că devin părtaşi cu aceia? 
„Din ziua întâi până acum” (Flp 1, 5). «Nu numai pentru cele trecute mă bucur, spune el, ci şi 
pentru cele viitoare, căci din cele trecute le judec pe cele viitoare».

„Sunt încredinţat de aceasta, că cel ce a început în voi lucrul cel bun îl va duce până la capăt, 
până în ziua lui Hristos Iisus” (Flp 1, 6). Iată cum îi învaţă să fie şi cu cumpătare, căci după ce a 
mărturisit despre ei lucruri mari, îndată-i învaţă - pentru a nu cădea cumva în slăbiciuni omeneşti 
- că atât cele trecute cât şi cele viitoare să le lase în seama lui Hristos şi în El să-şi pună nădejdea. 
Cum? El n-a spus «încredinţat fiind că după cum aţi început veţi şi termina», ci „Cel ce a început 
în voi lucrul cel bun, îl va săvârşi”. Dar nici nu i-a lipsit pe ei de lucrarea voinţei lor în săvârşirea 
faptelor bune, căci a zis: „Mă bucur pentru împărtăşirea voastră întru Evanghelie”, cu alte 
cuvinte că şi ei au fost cu toată bunăvoinţa împreună-lucrători cu El la săvârşirea faptelor bune. 
Însă nici n-a zis că reuşita este numai a lor, ci că în primul rând ea aparţine lui Dumnezeu: „Sunt 
încredinţat de aceasta, că Cel ce a început în voi lucrul cel bun îl va duce până la capăt, până în 
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ziua lui Hristos Iisus” (Flp 1, 6), cu alte cuvinte că Cel ce l-a început este Dumnezeu. «Nu numai 
pentru voi, zice, judec aşa, ci şi pentru cei care vor fi după voi tot aşa voi fi, tot aşa voi judeca».

Şi nu puţină laudă este să aibă cineva pe Dumnezeu împreună lucrător şi ajutor în faptele cele 
bune, căci dacă El nu e părtinitor - şi nici nu este - ci caută la cugetul cu care cineva săvârşeşte 
binele, e limpede că noi suntem cauza pentru care L-am atras să ne ajute. În felul acesta nici pe ei 
nu i-a lipsit de laudele cuvenite lor, pentru că, dacă Dumnezeu ar lucra simplu, nimic n-ar fi 
împiedicat ca şi elinii, şi în general toţi oamenii să poată face faptele bune; de asemenea, nimic 
nu L-ar fi oprit să ne mute ca pe nişte pietre sau lemne fără să mai ceară conlucrarea noastră.

Prin urmare, când el spune că Dumnezeu este cel ce va săvârşi, tot spre lauda lor este, căci ei, 
prin stăruinţă neclintită în lucrarea faptelor bune, au atras asupra lor harul lui Dumnezeu ca să 
conlucreze cu ei spre a birui natura omenească. Mai este apoi şi o altă laudă: faptul că biruinţele 
lor sunt de o aşa natură încât nu mai sunt omeneşti, ci mai presus de firea omenească,  
învrednicindu-se  de sprijinul  lui Dumnezeu. Iar când Dumnezeu e Cel ce săvârşeşte, nu poate 
exista piedică sau oboseală, ci trebuie doar ca cei ce săvârşesc cu uşurinţă toate acestea să aibă 
curaj, ca unii ce sunt ajutaţi de El.

„Precum este cu dreptate să gândesc astfel despre voi toţi; căci vă port în inima mea şi în 
lanţurile mele, si în apărarea  şi în întărirea Evangheliei, fiindcă voi toţi sunteţi părtaşi la acelaşi 
har cu mine.” (Flp 1, 7). Aici el arată un mare dor şi o mare râvnă pentru ei, de vreme ce îi purta 
în inima sa, căci chiar în lanţuri fiind şi în temniţă, îşi amintea de ei. Nu e puţină laudă pentru ei, 
dacă li se arată o aşa de mare dragoste, căci dragostea Sf. Apostol către ei nu era izvorâtă din 
vreo idee preconcepută, ci rod al unei drepte judecăţi. Astfel că, să fie cineva iubit de Pavel cu 
atâta dragoste, e o dovadă vie că unul ca acesta este cu adevăral mare şi minunat. „Şi în apărarea 
şi în întărirea Evangheliei” (Flp 1, 7).

De ce să ne mire că şi în temniţă îi purta în cugetul său? «Nici măcar atunci când mă găseam în 
faţa pretoriului, zice, şi când mă apăram, voi nu lipseaţi din gândul meu», căci dragostea 
duhovnicească e atât de puternică încât niciodată nu vrea să uite, ci pururea îl poartă în suflet pe 
cel iubit, dorindu-l necontenit si neîngăduind să se atingă de suflet vreo supărare sau vreo durere. 
Căci precum în cuptorul Babilonului, când s-a înălţat acea mare văpaie, o rouă răcoritoare i-a 
împresurat pe cei trei tineri, la fel şi dragostea celui care iubeşte şi este plăcut lui Dumnezeu, 
stăpânindu-i sufletul, îndepărtează orice flacără a patimilor, răcorindu-l cu acea rouă minunată.

„Şi în întărirea Evangheliei” (Flp 1, 7), spune el. Aşadar lanţurile sunt întărirea Evangheliei, 
aşadar ele sunt apărarea Apostolului. Cum aşa? Lucrul e simplu de tot. Dacă el ar fi fugit din 
lanţuri, ar fi fost considerat înşelător, dar aşa, când rabdă orice, şi lanţuri, şi temniţă, şi necazuri, 
dovedeşte că le rabdă nu pentru  vreo pricină omenească, ci pentru Dumnezeu, Care vede şi 
răsplăteşte, într-adevăr, nimeni nu ar fi acceptat până şi moartea, sau să se primejduiască în atâtea 
pericole; nimeni n-ar fi primit să se împotrivească unui astfel de împărat, ca Nero, dacă nu ar fi 
avut înaintea ochilor un alt împărat, cu mult mai mare şi mai puternic.

Aşadar şi-a întărit propovăduirea Evangheliei cu lanţurile lui. Dar tu ia seama cum Apostolul, 
fără vreo osteneală deosebită, le-a întors pe toate: ceea ce ei considerau a fi neputincios sau slab 
sau mai degrabă vrednic de osândă, pentru el însemna adeverirea Evangheliei; iar dacă n-ar fi 
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fost aşa, atunci el ar fi fost cu adevărat slab, neputincios şi vrednic de osândă. Aceasta mai 
dovedeşte şi că dragostea lui pentru filipeni nu era un lucru întâmplător, ci rezultat al unei adânci 
judecăţi. De ce? «Pentru că vă am pe voi în cuget, în lanţurile mele şi în apărarea mea; pentru că 
împreună cu mine voi toţi sunteţi părtaşi ai harului». Ce vrea să spună prin aceste cuvinte? Oare 
darul acestui Apostol era cel de a fi legat, alungat şi suferind nenumărate necazuri şi nenorociri? 
Da! „Îţi este de ajuns harul Meu, zice, căci  puterea Mea se desăvârşeşte în slăbiciune. Deci, 
foarte bucuros, mă voi lăuda mai ales întru slăbiciunile mele.” (2 Co 12, 9).

Iar mai departe: „De aceea mă bucur în slăbiciuni, în defăimări.” (2 Co 12, 10). «Căci văzându-
vă dovedind prin fapte virtutea voastră şi văzându-vă părtaşi ai acestui har cu cea mai mare 
bunăvoinţă, pe drept cuvânt mă gândesc la voi. Pentru că Dumnezeu este cel ce v-a încercat pe 
voi, cunoscându-l pe fiecare împreună cu izbânzile sale; că fiind atât de departe de noi vă grăbiţi 
totuşi să ne veniţi în ajutor, ca nu cumva în încercările noastre să ne lipsească ceva şi vă faceţi 
părtaşi ispitelor noastre pentru Evanghelie, nesuferind mai puţin decât mine, care mă găsesc în 
lupte; voi care sunteţi atât de departe… Ei bine, iată că drept grăiesc, spunând toate acestea.» Dar 
oare pentru ce n-a zis „părtaşi”, ci „împreună părtaşi”? «Chiar şi eu însumi sunt părtaş, dar în alt 
fel », spune el, „ca împreună părtaş să mă fac Evangheliei” (l Co 9, 23), adică să mă fac părtaş 
bunurilor hotărâte şi făgăduite prin Evanghelie. „Fiindcă voi toţi sunteţi împreună părtaşi la 
acelaşi har cu mine” (Flp 1, 7) şi este într-adevăr minunat ca toţi să se găsească împreună 
vrednici de aceasta, «însă eu, încă de la început am fost convins că veţi fi până la sfârşit aşa». Nu 
e cu putinţă ca un început atât de strălucit să se stingă şi să se nimicească, ci se sfârşeşte 
întotdeauna cu fapte mari şi minunate.

Partea morală 

Cel ce nu consideră că primeşte totul de la Dumnezeu
şi că de la El capătă mii de bunătăţi să nu dea milostenie, (n. tr.)

Deci, fiindcă e posibil să se împărtăşească cineva de har şi în alt fel, vă îndemn ca şi noi să ne 
împărtăşim sau, mai bine zis, să luăm parte la ispite şi la supărări. Iar cei care doriţi, dintre cei de 
faţă, sau poate chiar toţi, să vă împărtăşiţi împreună cu Pavel din bunurile făgăduite, puteţi s-o 
faceţi cu uşurinţă de veţi voi să luaţi asupra voastră îngrijirea celor neputincioşi după cât vă stă în 
putinţă, de veţi ajuta şi veţi sări în ajutorul celor ce pătimesc rele pentru Hristos.

L-ai văzut pe fratele tău în ispită? Întinde-i mâna în ajutor.

L-ai văzut pe învăţătorul tău luptându-se? Vino în ajutorul lui.

«Dar nimeni nu mai e azi în situaţia lui Pavel», spui tu. Mulţi judecă astfel şi cu destulă uşurinţă. 
Aceasta şi eu o mărturisesc: nimeni nu e în situaţia şi la înălţimea lui Pavel, dar s-a spus: „Cel ce 
primeşte prooroc în nume de prooroc, plată de prooroc va lua” (Mt 10, 41).

Nu cumva aceia erau admiraţi pentru că lucrau împreună cu Pavel? Nu, ci pentru că erau 
împreună părtaşi cu el, care-şi luase asupra sa propovăduirea Evangheliei. De aceea era cinstit 
Pavel, fiindcă toate le pătimea pentru Hristos. Nimeni nu este în situaţia şi la înălţimea lui Pavel, 
ba nici  măcar  apropiat fie câtuşi  de puţin! Insă propovăduirea este aceeaşi şi acum ca şi atunci.
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Cei de atunci au fost părtaşi lui nu numai când se afla în lanţuri, ci chiar de la începutul 
propovăduirii lui. Pentru că ascultă ce spune: „Doar şi voi ştiţi, filipenilor, că la începutul 
Evangheliei, când am plecat din Macedonia, nici o Biserică nu s-a unit cu mine, când era vorba 
de dat şi de primit, decât voi singuri.” (Flp 4, 15). Chiar şi fără ispite, ca învăţător al lor, el a avut 
parte de multă osteneală, privegheri, oboseală din cauza cuvintelor si învăţăturii, mustrări, 
înfruntări şi altele de acest fel, pe care le suferea zilnic, în interesul mântuirii lor. Sunt oare mici 
toate acestea: să suferi clevetirile ieşite din mii de guri, fără a-ţi purta de grijă?

Vai, ce voi face? Mă aflu ameninţat între două lucruri: pe de o parte voiesc să vă îndemn, şi în 
acelaşi timp să vă rog să veniţi în ajutorul sfinţilor lui Dumnezeu, însă mă tem ca nu cumva să 
bănuiască cineva că spun toate acestea nu pentru voi, ci pentru ei! Să ştiţi însă că nu pentru ei 
vorbesc, ci pentru voi! Iar dacă vreţi să luaţi aminte, vă voi convinge chiar prin cuvintele pe care 
le voi spune. Câştigul pe care-l veţi avea nu este totuna cu al lor, pentru că voi, dacă daţi, din 
acele lucruri daţi, de care puţin mai târziu cu sau fără voie vă veţi lipsi, pe când ceea ce primiţi e 
cu mult mai mare. Sau poate nu sunteţi încredinţaţi de aceasta când daţi milostenie? Ei bine, 
dacă-i aşa, voiesc mai degrabă să nu mai daţi deloc. Dacă cineva nu e încredinţat de acestea că va 
lua mai mult decât a dat, că va câştiga mai mult, că va fi răsplătit cu mult mai mult decât a dat să 
nu mai dea! Sau poate crede că face plăcere celui care primeşte. Ei bine, şi în acest caz, mai bine 
este să nu mai dea.

Nu acest lucru e important pentru mine, de a-i hrăni pe sfinţi, fiindcă chiar de nu vei da tu se va 
găsi un altul. Ceea ce eu voiesc este ca prin milostenie voi înşivă să aveţi mângâiere pentru 
iertarea păcatelor, iar ce nu dă cu acest gând, nu va avea mângâiere.

A face milostenie nu înseamnă a da pur şi simplu, ci a da cu bunăvoinţă, cu bucurie, „nu cu 
părere de rău, sau de silă, căci Dumnezeu iubeşte pe cel care dă cu voie bună” (2 Co 9, 7). Dacă 
cineva nu dă aşa, să nu mai dea deloc, fiindcă aceasta nu mai înseamnă milostenie, ci pagubă!

Aşadar, dacă ştiţi că voi sunteţi cei care veţi câştiga şi nu aceia, ei bine, aflaţi că mult mai mare 
va fi câştigul vostru, decât ceea ce aţi dat. Acelora prin milostenie li se asigură hrana trupului, iar 
voi câştigaţi linişte sufletească.

Acelora nu li se iartă nici unul din păcatele pe care le au, pe când vouă vi se înlătură şi sunteţi 
feriţi de multe ispite. Să luăm deci parte la luptele lor, ca să putem participa la marea răsplată 
făgăduită lor. Cel ce îl înfiază pe rege, bunăoară, nu se gândeşte atât la cât are de dat, cât la ce are 
de primit.

Înfiază-L deci şi tu pe Hristos şi vei avea mult folos.

Voieşti să te faci părtaş lui Pavel? Dar ce zic eu lui Pavel, când Hristos este Cel care a primit? Iar 
ca să vedeţi că vă spun toate acestea în interesul vostru, iată că nici nu mă îngrijesc de odihna 
acelora. Dacă vreunul din mai-marii Bisericii trăieşte în belşug şi nu are nevoie de nimic, chiar şi 
sfânt de ar fi, să nu-i dai, ci preferă în locul lui pe vreunul care ar fi mai sărac, chiar dacă acesta 
nu-i atât de admirat ca şi celălalt. De ce astfel? Pentru că Hristos voieşte, după cum spune: „Când 
faci prânz sau cină, nu chema pe prietenii tăi, nici pe fraţii tăi, nici pe rudele tale… Ci, când faci 
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ospăţ, cheamă pe săraci, pe neputincioşi, pe şchiopi, pe orbi şi fericit vei fi că nu pot să-ţi 
răsplătească.” (Lc 14, 12 - 14).

El nu a spus să faci acest bine cum şi oricui s-ar întâmpla, ci celor flămânzi, celor însetaţi, celor 
goi, celor străini şi, în sfârşit, celor care nu au nici o avere. Nici nu a spus doar „am fost hrănit”, 
ci „flămând fiind, am fost hrănit”, fiindcă spune „flămând am fost si Mi-aţi dat să mănânc” (Mt 
25, 35). Meritul că l-ai ajutat pe acela este îndoit: pe de o parte pentru că e flămând, iar pe de altă 
parte pentru că e sfânt; pentru că dacă trebuie hrănit orice om flămând, cu cât mai mult când cel 
flămând e şi sfânt? Dar chiar şi sfânt de-ar fi, dacă n-ar avea nevoie, să nu dai. Fiindcă nici un 
câştig nu vei avea de aici, pentru că nici Hristos n-a zis aşa. Dar nici nu poate fi numit sfânt acel 
om, care trăieşte în belşug, şi i se mai face şi milostenie.

Ai văzut că nu ni s-au spus acestea numai cu scopul unui câştig urât, ci cu scopul unui câştig cu 
folos? Aşadar, hrăneste-l pe cel flămând ca să nu fii dat hrană focului gheenei.

Când săracul mănâncă din masa ta, el sfinţeşte şi cele care-ţi rămân.

Gândeste-te cum l-a hrănit acea văduvă pe Ilie; nu l-a hrănit atât pe el, cât pe sine însăşi; nu a dat 
atât, pe cât a primit. La fel se petrece şi astăzi şi chiar cu mult mai mult. Nu o vadră de făină, nici 
un ulcior de untdelemn. Dar ce? Răsplata acestora va fi aici de o sută de ori mai mare, iar în plus 
viaţa veşnică. Mila lui Dumnezeu devine hrana cea duhovnicească, aluatul cel curat.

Acea femeie era văduvă, iar pe atunci era foamete, dar nimic n-a împiedicat-o. Avea copii, dar 
nici acest lucru n-a fost o piedică. S-a făcut şi ea asemenea văduvei care a pus în cutia milelor cei 
doi bănuţi. N-a zis întru sine: «Ce voi primi de la acest om, când el e cel ce are nevoie de mine? 
Dacă ar fi avut vreo putere n-ar fi ajuns să sufere de foame, ar fi alungat seceta care ne bântuie şi 
n-ar suferi cu toţi ceilalţi. Sau poate că e vinovat înaintea lui Dumnezeu.» N-a cugetat nimic din 
toate acestea. Iar acum ia aminte: ce folositor este să faci binele cu întreaga inimă, iar nu din 
curiozitate să-l ispiteşti pe cel ce suferă! Dacă ea ar fi vrut, curioasă, să-l cerceteze, ar fi ezitat si 
nu ar fi crezut. Tot aşa si Avraam, dacă ar fi vrut să ispitească şi să cerceteze din curiozitate, nu i-
ar fi  primit pe îngeri.

Cel ce ispiteşte şi descoase pe alţii nu va reuşi niciodată în lucrurile mari, ci mai ales unul ca 
acesta devine un înşelător ordinar. Şi vă voi spune cum se întâmplă aceasta: omul evlavios nu 
voieşte să se arate lumii ca evlavios şi nu-şi schimbă purtarea din afară, chiar de ar urma să fie 
dispreţuit; pe când înşelătorul, ca unul ce priveşte acest lucru ca pe-un meşteşug oarecare, se 
îmbracă în haina unei evlavii prefăcute şi exagerate. Aşa încât unul, făcând bine chiar şi celor 
păruţi evlavioşi, se pune alături cu cei evlavioşi, pe când cel care cercetează şi ispiteşte pe cei cu 
adevărat evlavioşi, de multe ori se află alături de cei neevlavioşi.

De aceea vă rog ca toate să le facem cu sinceritate şi curăţenie a sufletului. „Oricui îţi cere, dă-i” 
(Lc 6, 30); iar în alt loc „Izbăveşte pe cei ce sunt târâţi la moarte şi pe cei ce se duc clătinându-se 
la junghiere scapă-i!” (Pr 24, 11), deşi cei mai mulţi dintre condamnaţi sunt vinovaţi de faptele 
lor. Însă totuşi se spune: „izbăveşte”.
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Prin aceasta ne vom face asemănători lui Dumnezeu. Astfel vom fi vrednici de admirat şi numai 
aşa ne vom bucura de bucuriile cele veşnice, cărora să ne învrednicim şi noi, prin harul şi iubirea 
de oameni a Domnului nostru Iisus Hristos, Căruia se cuvine slava, stăpânirea şi cinstea, 
împreună cu Tatăl şi cu Duhul Sfânt, acum şi pururea şi în vecii vecilor. Amin.

Omilia a III-a

din “Omilii la Epistola catre Filipeni”

„ Căci martor îmi este Dumnezeu, căci vă doresc pe voi toţi,
cu dragostea lui Hristos Iisus. Şi aceasta mă rog, ca iubirea voastră
să prisosească tot mai mult şi mai mult, întru cunoştinţă şi întru orice
pricepere ca să cercaţi voi cele ce sunt mai de folos, ca să fiţi curaţi şi
fără poticnire în ziua lui Hristos, plini de roadă dreptăţii, care este prin
Iisus Hristos, spre slava şi lauda lui Dumnezeu. ” (Flp 1, 8 - 11).

Apostolul nu-L ia de martor pe Dumnezeu, ca şi cum n-ar fi fost crezut, ci face acest lucru din 
marea iubire ce le-o purta, îndemnându-i să creadă şi să se încurajeze. Şi fiindcă a spus că au fost 
împreună părtaşi cu el la Evanghelie, pentru a nu crede ei că îi iubea pentru virtuţile lor, ci pentru 
Evanghelie, a adăugat imediat: «întru dragostea lui Hristos». Ce înseamnă aceasta? Cu alte 
cuvinte vrea să spună: «după Hristos, fiindcă sunteţi credincioşi, fiindcă Îl iubiţi pe Hristos, 
pentru dragostea cea după Hristos». Şi luaţi aminte că nu a zis „dragoste” folosind cuvântul 
obişnuit  - ci prin altul, mai sugestiv ca si cum ar fi vrut să zică: «că, prin apropierea voastră de 
Hristos, El a devenit acum ca un tată al vostru».

Într-adevăr, adevăraţilor robi El le acordă dragostea părintească, dragoste fierbinte şi neîncetată. 
«Cu acea dragoste, zice, vă iubesc pe toţi», ca şi cum ar spune: «vă iubesc nu cu dragostea 
firească, ci cu o dragoste mai fierbinte, cu dragostea cea după Hristos». „Căci vă doresc, zice, pe 
voi toţi” (Flp 1, 8), «fiindcă toţi sunteţi vrednici de dragoste; nu pot spune în cuvinte ce vă doresc 
şi cât de mult vă iubesc, pentru că nu-i cu putinţă, de aceea las aceasta lui Dumnezeu, Care 
cunoaşte cele adânci ale inimii». Dacă ar fi vrut doar să-i linguşească, nu L-ar fi luat pe 
Dumnezeu de martor, lucru pe care dacă l-ar fi făcut, n-ar fi fost deloc fără pericol. „Şi aceasta 
mă rog ca iubirea voastră să prisosească tot mai mult si mai mult” (Flp 1, 9).

Acest fapt e un bun fără margini, fiindcă ia seama cum Apostolul, fiind iubit de ei atât de mult, 
dorea totuşi să fie iubit si mai mult.

Cel ce iubeşte pe cel iubit nu vrea nicicând să fie lipsit de iubire, şi nici nu poate suferi vreo 
piedică pusă iubirii.

Pavel vrea ca iubirea lor să rămână pururea aceeaşi, ba chiar să şi prisosească. „Nimănui cu 
nimic nu fiţi datori, decât cu iubirea unuia faţă de altul” (Rm 13, 8), spune el, ceea ce înseamnă 
că dragostea nu se poate măsura şi nici nu are hotare. „Ca iubirea voastră să prisosească tot mai 
mult si mai mult” (Flp 1, 9).
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Ia aminte la măreţia cuvântului: „să prisosească tot mai mult şi mai mult”, zice el, adăugând apoi 
imediat: „întru cunoştinţă şi întru orice pricepere” (Flp 1, 9). Nu admiră deci prietenia sau 
dragostea întâmplătoare, ci dragostea „întru cunoştinţă”; deci nu o dragoste obişnuită faţă de toţi 
oamenii, fiindcă aceasta nu mai e dragoste, ci răceală şi indiferenţă.

Dar ce înseamnă „întru cunoştinţă”?

Dobândită, adică, după o judecată serioasă, după un anumit raţionament şi izvorâtă dintr-un 
sentiment. Sunt unii care iubesc fără judecată şi la întâmplare, dar astfel de iubiri sunt sterpe şi 
de scurtă durată, „întru cunoştinţă şi întru orice pricepere, ca să cercaţi voi cele ce sunt mai de 
folos” (Flp 1, 9 - 10), zice, adică «cele care sunt în interesul vostru. Nu pentru mine spun acestea, 
ci pentru voi, pentru că mă tem ca nu cumva cineva să se întineze cu pretinsa dragoste a 
ereticilor». La aceasta se referă aici, şi iată ce mai spune: «Nu zic aceasta pentru mine, ci ca să 
fiţi voi curaţi, adică să nu primiţi nici o credinţă falsă, chiar de-ar veni ea sub forma dragostei». 
De ce afirmă însă în alt loc: „Dacă se poate, pe cât stă în puterea voastră, trăiţi în bună pace cu 
toţi oamenii” (Rm 12, 18)? «Trăiţi în pace, a zis, adică să nu vă iubiţi în aşa fel încât să vă 
vătămaţi prin această iubire», fiindcă spune: „Dacă ochiul tău cel drept te sminteşte pe tine, 
scoate-l şi aruncă-l de la tine.” (Mt 5, 29).

„Ca să fiţi curaţi, zice, şi fără poticnire” (Flp 1, 10). Pentru că de multe ori prieteniile pe mulţi îi 
vătăma, iar dacă pe tine nu te vătăma nimic, celălalt însă întîmpină piedici, „în ziua lui Hristos” 
(Flp 1, 10), adică atunci să vă aflaţi curaţi şi fără să fi smintit pe cineva.

„Plini fiind de roadă dreptăţii, care este prin Iisus Hristos spre slava şi lauda lui Dumnezeu” (Flp 
1, 11), adică împreună cu credinţa având şi viaţa curată şi nu la întâmplare, ci plină de roadele 
dreptăţii; pentru că se poate ca dreptate să existe, dar nu dreptatea cea după Hristos, cum, de 
exemplu, ar fi o simplă viaţă virtuoasă. „Care este prin Iisus Hristos, spre slava şi lauda lui 
Dumnezeu” (Flp 1, 11) e ca şi cum ar spune: «Iată că nu vorbesc de slava mea, ci de slava şi 
lauda lui Dumnezeu», în multe locuri însă, prin dreptate el înţelege milostenia. «Să nu vă 
rănească dragostea pentru cunoaşterea celor de trebuinţă, ca nu cumva să cădeţi din cauză că 
iubiţi pe cineva.  Voiesc, desigur, ca dragostea voastră să sporească, dar nu în aşa fel încât să vă 
rănească. Şi nu voiesc să credeţi asta din prejudecată, ci vreau să cercetaţi de grăiesc bine».

Vedeţi că nu zice: «pentru a prefera cuvintele mele», ci „să cercaţi” (Flp 1, 10). Şi nici nu a zis 
«nu vă apropiaţi de o anumită persoană», ci «voiesc ca dragostea voastră să fie spre folos, iar nu 
să vă aflaţi nepăsători».

Într-adevăr e o mare greşeală faptul de a nu face dreptate pentru Hristos şi „prin Hristos”. 
Întâlnim aici cuvântul „prin”, înţelege el pe Hristos ca pe un slujitor al lui Dumnezeu? Să nu fie! 
«Spun asta, nu cu scopul de a fi eu cel lăudat, ci pentru ca Dumnezeu să Se slăvească; cu alte 
cuvinte nu caut dreptatea mea, nu mă gândesc la milostenia pe care mi-aţi făcut-o mie, ci la slava 
ce se cuvine a se aduce lui Dumnezeu.» Acesta e înţelesul cuvântului fiindcă deseori Pavel prin 
dreptate înţelege milostenia.

„Voiesc ca voi să ştiţi, fraţilor, că cele petrecute cu mine s-au întors mai degrabă spre sporirea 
Evangheliei, în aşa fel că lanţurile mele pentru Hristos, au ajuns cunoscute în tot pretoriul şi 
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tuturor celorlalţi” (Flp 1, 12 - 13). Era firesc ca, auzind ei că e legat, să se întristeze şi să creadă 
că din acest motiv s-ar fi oprit propovăduirea Evangheliei. Ce face el însă? Risipeşte această 
bănuială, dovadă a iubirii lui către aceştia, arătându-le cele privitoare la el. Ce spui? Ai fost 
împiedicat în lucrarea ta apostolică şi tu spui că toate acestea au contribuit la sporirea 
Evangheliei? „În aşa fel că lanţurile mele, pentru Hristos, au ajuns cunoscute în tot pretoriul” 
(Flp 1, 13).

Iar aceasta nu doar că nu le-a închis gura celorlalţi, făcându-i să se teamă, ci, din această cauză, i-
a încurajat şi mai mult. «Căci dacă cei ce sunt lângă mine şi, prin urmare, alături de aceleaşi 
primejdii cu mine, nu doar că n-au fost vătămaţi cu nimic, ci au câştigat şi mai mult curaj, atunci 
cu atât mai mult ar fi trebuit să vă încurajaţi voi.» Pentru că dacă el ar fi răbdat lanţurile în taină, 
fără a spune nimic, era firesc ca si ei să facă la fel. Pentru că fiind legat şi încurajându-se şi mai 
mult, au căpătat si ei mai mult curaj.

Cum însă lanţurile au dus mai degrabă la sporirea Evangheliei? «Dumnezeu, zice el, aşa a 
rânduit lucrurile, ca să nu fie ascunse lanţurile mele, lanţuri întru Hristos şi pentru Hristos, nici în 
pretoriu şi nici în întreg oraşul». „Şi cei mai mulţi dintre fraţii întru Domnul, îmbărbătaţi prin 
lanţurile mele, au mai multă îndrăzneală să propovăduiască fără teamă cuvântul lui Dumnezeu” 
(Flp 1, 14). Aici arată că şi mai înainte aveau curaj, vorbind fără teamă, dar acum au un curaj şi 
mai mare. «Deci, dacă alţii se încurajează prin lanţurile mele, eu cu atât mai mult. Dacă pentru 
alţii ele sunt motiv de încurajare, cu atât mai mult sunt pentru mine însumi».

„Şi cei mai mulţi dintre fraţii întru Domnul” (Flp 1, 14). Fiindcă a spus un lucru mare că lanţurile 
lui le-a dat curaj de aceea adaugă „întru Domnul”. Ai văzut cum el având nevoie să mărească 
lucrurile ştie în acelaşi timp şi să fie cumpătat în vorbă? „Au mai multă îndrăzneală, spune el, să 
propovăduiască fără teamă cuvântul lui Dumnezeu” (Flp 1, 14). Expresia „mai mult” arată că ei 
începuseră deja propovăduirea cuvântului lui Dumnezeu.

„Unii, e drept, vestesc pe Hristos din pizmă si din duh de ceartă, alţii însă din bunăvoinţă” (Flp 1, 
15). Merită să ne reţină atenţia aceste cuvinte. Acum când Pavel era arestat, mulţi, chiar dintre 
necredincioşi - voind să-l aţâţe şi să-l întărâte şi mai mult pe împărat Îl propovăduiau pe Hristos 
pentru ca astfel mânia împăratului să crească şi mai mult din cauza răspândirii propovăduirii şi 
totul să se întoarcă împotriva lui Pavel. Deci lanţurile sale au devenit cauză a două lucruri: unora 
le-a insuflat un mare curaj, iar pe alţii care-i doreau sfârşitul i-a făcut să-L propovăduiască pe 
Hristos.

„Unii, e drept, vestesc pe Hristos din pizmă” (Flp 1, 15), adică «sau pizmuind slava şi purtarea 
mea şi dorind să mă piardă din diferite pricini, lucrează împreună cu mine, sau că doresc să fie şi 
ei slăviţi, crezând că vor putea astfel să se împărtăşească şi ei din slava mea». „Alţii însă din 
bunăvoinţă” (Flp 1, 15), adică fără ipocrizie sau fără făţărnicie, cu toată bunăvoinţa. „Ceilalţi 
însă din zavistie vestesc pe Hristos, nu cu gânduri cu¬rate” (Flp 1, 17), adică nu cu sinceritate. 
De ce oare? „Socotind să-mi sporească necazurile în lanţurile mele” (Flp 1, 17), adică «crezând 
că dacă voi ajunge în mai mare primejdie vor înmulţi asupra mea necaz peste necaz».

O, ce sălbăticie! O, ce plan demonic! Îl vedeau legat şi aruncat în temniţă şi tot îl mai pizmuiau! 
Prin răutatea lor vroiau să-i sporească şi mai mult nenorocirile pentru a-l lăsa astfel pradă unei 
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mânii şi mai mari. De altfel bine a spus „socotind”, fiindcă planurile lor nu s-au realizat. «Ei 
credeau că prin aceasta mă vor întrista, dar eu mă bucuram că propovăduirea Evangheliei se 
răspândea».

„Unii o fac din iubire, ştiind că stau aici pentru apărarea Evangheliei” (Flp 1, 16). Dar ce 
înseamnă „pentru apărarea”? «Mi s-a poruncit să propovăduiesc. Voi da răspuns şi mă voi 
justifica pentru lucrul ce mi s-a poruncit să-l fac, iar această justificare îmi va fi mai uşoară de 
voi fi ajutat de ei. Pentru că dacă mulţi vor fi cei catehizaţi şi cei care au crezut, justificarea îmi 
va fi mai uşoară.»

Aşadar, nu e cu putinţă să facem un lucru bun dacă nu izvorăşte dintr-un gând bun. Iar pentru un 
astfel de lucru nu numai că nu există răsplată, ci pe deasupra mai eşti şi pedepsit. Pentru că cei ce 
voiau să-l ducă în primejdii şi mai mari pe propovăduitorul lui Hristos, îl propovăduiau ei înşişi 
pe Hristos; pentru aceasta nu numai că nu vor primi răsplată, ci se vor afla si răspunzători şi 
vrednici de pedeapsă. „Unii o fac din iubire” (Flp 1, 16), cu alte cuvinte aceştia, ştiu că trebuie să 
răspundă pentru Evanghelie.

„Dar ce este? Nimic altceva decât că, în tot chipul, fie din făţărie, fie în adevăr, Hristos Se 
propovăduieşte” (Flp 1, 18). Ia seama la înţelepciunea acestui bărbat, cum pe nimeni n-a acuzat 
cu putere, ci doar a amintit faptul întâmplat. «Ce şi cum îmi este indiferent, pentru că fie într-un 
fel, fie într-altul, Hristos se propovăduieşte». Nu spune „propovăduiască-se” [oricum s-ar 
întâmpla], aşa cum cred unii, zicând că introduce eresuri, ci „se propovăduieşte”. Şi, în primul 
rând, el nu zice „propovăduiască-se” ca şi cum ar porunci, ci vesteşte, doar, faptul care s-a 
întâmplat; iar în al doilea rând, chiar dacă ar fi spus-o ca pe o poruncă, nici în acest caz nu ar fi 
fost vorba de eresuri.

Haideţi să cercetăm aceasta: dacă el ar fi predicat la fel ca aceia, nici aşa n-ar fi introdus eresuri. 
De ce? Pentru că aceia propovăduiau, ce-i drept, într-un mod destul de sănătos, şi numai scopul 
şi cugetul cu care făceau aceasta era corupt, de aceea adevărul cuvântului nu suferea cu nimic. 
De altfel era chiar necesar să propovăduiască altfel, pentru că predicând în alt mod şi învăţând în 
alt mod, şi nu asemenea lui Pavel, nu ar fi pornit şi mai mult mânia împăratului, însă aşa, venind 
în ajutorul propovăduirii lui, învăţau în acelaşi fel, făcându-şi ucenici la fel cu ai lui Pavel şi, 
reuşind astfel, din cauza mulţimii acestor ucenici, să-l întărâte pe împărat.

Dar un netrebnic şi un lipsit de simţire, agăţându-se de acest pasaj, poate spune: «Totuşi, dacă 
voiau într-adevăr să-l supere, ar fi lucrat cu totul dimpotrivă, adică i-ar fi alungat pe cei care deja 
crezuseră şi n-ar fi contribuit în nici un fel la răspândirea creştinismului». Ce vom răspunde, 
deci? Că ei un singur lucru urmăreau: de a-l duce în primejdii şi mai mari, pentru a-l avea astfel 
la dispoziţia lor; credeau prin aceasta că-l vor întrista şi mai mult, sperând că propovăduirea lui 
se va stinge.

Dacă ar fi lucrat altfel, ar fi potolit mânia împăratului, Apostolul ar fi scăpat din închisoare şi ar 
fi propovăduit din nou. De aceea credeau că e bine să facă orice pentru a-l putea nimici, însă 
acest mod de a gândi nu era împărtăşit de mulţi, ci doar de câţiva dintre cei rău intenţionaţi.
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„Şi mereu mă voi bucura” (Flp 1, 18). Ce înseamnă „mă voi bucura”? Înseamnă că chiar dacă s-
ar întâmpla şi mai rău, el se va bucura. «Căci ei lucrează împreună cu mine şi fără voia lor, iar 
pentru ostenelile lor vor primi osândă; pe când eu, care n-am avut de gând să lucrez împreună cu 
ei, voi primi plată».

Poate fi aşadar ceva mai împotrivă decât diavolul? Ai văzut cum el a născocit pedeapsă pentru 
propovăduire şi osândă pentru osteneli? Ai văzut în câte răutăţi îi amestecă cel rău pe slujitorii 
lui? Ai văzut cum a aranjat el totul ca un adevărat duşman, ca unul care luptă împotriva 
mântuirii  acelora? Ai văzut apoi cum cel ce se războieşte împotriva adevărulului  nu se foloseşte 
cu nimic, ci mai mult, se loveşte singur, ca unul ce dă cu piciorul în ţepuşă?

“Căci ştiu că aceasta îmi va fi mie spre mântuire. Prin rugăciunile voastre şi cu ajutorul duhului 
lui Iisus Hristos” (Flp 1, 19). Nimic nu e mai spurcat ca diavolul. Astfel el îngrădeşte din toate 
părţile pe ai săi  cu osteneli zadarnice, şi nu doar că nu-i lasă să se bucure de recompense, ci îi 
mai face şi răspunziători”. A găsit el mijlocul nu numai de propovăduire, ci şi să născocească o 
asemenea înfrânare şi feciorie, care nu doar că-i va lipsi de răsplată, ci va aduce asupra lor un rău 
şi mai mare, despre care  se şi spune undeva: „care sunt înfieraţi în cugetul lor” (l Tim 4, 2).

Partea morală 

Trebuie să-i mulţumim lui Dumnezeu Care ne trimite lupte pe 
măsura noastră şi Care nu ne rânduieşte nimic greu şi

 cu neputinţă de răbdat, (n. tr)

De aceea, vă rog, să mulţumim lui Dumnezeu că nouă ne-a uşurat ostenelile şi în acelaşi timp ne-
a sporit şi răsplata. Fiindcă de recompensele de care se vor bucura aceia dintre noi care sunt 
căsătoriţi şi au familie nu se vor bucura aceia dintre ei care trăiesc în feciorie, ci vor fi deopotrivă 
de vinovaţi, ca cei ce se desfrânează. Oare cum aşa?

Pentru că ei nu lucrează cu un scop curat, ci împotriva făpturilor lui Dumnezeu şi a negrăitei Sale 
înţelepciuni.

Aşadar să nu ne lenevim. Dumnezeu ne-a lăsat lupte pe măsura noastră şi nu a lăsat peste puterile 
noastre nici o durere sau osteneală. De aceea să nu le dispreţuim. Căci dacă ereticii se chinuiesc 
cu osteneli zadarnice, noi cum vom putea să ne justificăm dacă nu suferim nici măcar nişte 
osteneli mici, şi totuşi vrem să câştigăm cele mai mari recompense? Îţi este greu? Şi care dintre 
poruncile lui Iisus Hristos sunt cu anevoie de îndeplinit?

Nu poţi trăi în feciorie? Ţi se îngăduie a te căsători.

Nu te poţi lipsi de toate averile tale? Ţi se îngăduie să dai celor lipsiţi din averea ta. „Prisosinţa 
voastră să împlinească lipsa acelora” (2 Co 8, 14). Iar cele greu de îndeplinit par a fi: dispreţuirea 
averilor şi înfrânarea poftelor trupeşti, însă celelalte n-au nevoie de osteneala, ce pricină te poate 
face să vorbeşti de rău pe fratele tău şi să-l defaimi?
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Ce te face să pizmuieşti bunurile altuia?

Ce te împinge să umbli după slavă?

A-şi ţine cineva în frâu trupul său este rezultatul înfrânării; a cugeta cu înţelepciune în toate 
lucrurile Sale e rezultatul înfrânării; a răbda cineva lipsa celor de trebuinţă, a se lupta cu foamea 
şi cu setea, e rezultatul înfrânării.

Dar când nu suferi nimic din toate aceste şi-ţi este îngăduit să te bucuri de avutul tău, după cum 
se cuvine unui creştin, ce motiv te poate face să-i invidiezi pe alţii?

Căci de nicăieri nu vine invidia decât din faptul de a te lipi cu trupul şi cu sufletul de cele de aici, 
sau mai bine zis, de toate relele. Pentru că dacă ai crede cu adevărat că averea, ca şi slava lumii 
acesteia, nu-nseamnă nimic, nu i-ai invidia pe cei care au. Dar, fiindcă priveşti acestea cu 
lăcomie, le admiri şi-ţi tremură inima gândindu-te la ele, de aceea te şi munceşte gândul de slavă 
deşartă, iar toate acestea vin din faptul că tu le admiri pe cele din viaţa de aici. Priveşti cu ochi 
răi că cineva s-a îmbogăţit? Totuşi un astfel de om e vrednic mai mult de milă şi de lacrimi decât 
de invidiat. Tu însă răspunzi râzând: «Eu sunt vrednic de plâns, iar nu el».

Desigur că şi tu eşti vrednic de plâns, dar nu pentru că eşti sărac, ci pentru că te crezi pe tine 
însuţi vrednic de jale.

Noi îi plângem pe aceia care, deşi nu pătimesc nici un rău, sunt totuşi veşnic nemulţumiţi, şi îi 
plângem nu pentru că nu pătimesc nimic ci pentru că deşi, nu suferă, ei cred totuşi că suferă. E ca 
şi cu un om care s-a izbăvit de friguri şi totuşi se mai răsuceşte şi se mai zbate încă în aşternut, cu 
toate că e sănătos; şi care e vrednic de plâns nu fiindcă are friguri, ci fiindcă, neavând nimic, el 
totuşi crede că are. Pentru această cauză eşti şi tu vrednic de plâns, iar nu pentru că eşti sărac; 
pentru că vrednic eşti, pentru sărăcia ta să te fericească ceilalţi.

Deci pentru ce învinuieşti pe cel bogat? Pentru că de bună voie s-a afundat în griji mai 
numeroase decât tine şi într-o sclavie dintre cele mai urâte? Pentru că e înfăşurat în banii săi ca în 
mii de lanţuri? A venit seara, l-a ajuns noaptea şi iată că timpul acesta de linişte şi odihnă e 
pentru el un timp de dezgust, de întristare şi de griji. Se aude vreun zgomot afară? Imediat 
aleargă pentru a vedea ce se întâmplă. A fost prădat cineva? Se îngrijeşte şi mai mult decât cel 
păgubit; fiindcă, în vreme ce acela, pierzând averea, a scăpat de grijă, el neîncetat se afundă în 
ea. A venit noaptea, acest liman la care aflăm adăpost după relele din timpul zilei, mângâiere a 
nenorocirilor şi leac al rănilor noastre şi cu toate acestea el nu se bucură nicicum de venirea ei. 
Pentru că şi cei cuprinşi de vreo supărare rămân nepăsători la cuvintele de mângâiere pe care le 
aduc prietenii, rudele şi cei din casa lor, ba chiar şi la cele ale părinţilor; rămân reci, zic, la 
sfaturile şi mângâierile tuturor acestora, ba încă se mai şi scandalizează de cuvintele lor.

Cât despre somnul, care pare a le porunci să contenească odată cu grijile, ei nici nu vor să audă. 
Amărăciunea supărării tulbură sufletul nostru mai mult decât orice altceva. Precum un trup 
cuprins de fierbinţeală se alină şi cu cea mai mică adiere a vântului, la fel se întâmplă noaptea şi 
cu sufletul nostru: se predă somnului ca unui paradis cu multe izvoare, de la care îşi află 
mângâierea. Mai bine zis nu noaptea sau somnul alină sufletul, ci Dumnezeu, Care cunoscând 
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slăbiciunea neamului omenesc, a hotărât astfel, însă noi nu avem milă de noi înşine, ci ca nişte 
vrăjmaşi am născocit pe duşmanul cel mai mare al odihnei şi al trebuinţelor noastre fireşti: 
privegherile de noapte din cauza bogăţiilor. „Privegherea celui bogat topeşte trupul lui si grija lui 
strică somnul” (Sir 31, 1).

Şi ia aminte la cât de mare este grija lui Dumnezeu: nu a lăsat somnul în puterea noastră şi nici 
trebuinţa lui la voia noastră, ci l-a legat de necesităţi fireşti, pentru ca şi fără voia noastră să 
primim binele, fiindcă a dormi este cerut de natură, însă noi, ca cei ce ne urâm foarte mult de 
parcă ne-am lupta şi am necăji pe alţii - am născocit un tiran mare si puternic împotriva odihnei 
şi a necesităţilor naturale: privegherile din timpul nopţii, zic, pentru paza bogăţiilor. Când se face 
ziuă, unul ca acesta se teme de clevetitori; când vine noaptea se înspăimântă şi tremură de frica 
tâlharilor. Vine moartea?

Ei bine, el se întristează şi mai mult, pentru că banii lui vor încăpea pe mâna altora. Are copii? 
Pofta de bani încă şi mai mare, părându-i-se chiar că este sărac. N-are copii? Şi mai tare se 
scârbeşte. Şi pe un asemenea om îl fericeşti tu, când el nu are mulţumire şi bucurie din nici o 
parte? Pe un asemenea om, nenorocit şi bântuit de valuri îl invidiezi tu, tu, care stai liniştit la 
limanul sărăciei? Cu adevărat că acesta se numără printre lipsurile naturii umane: a nu suferi cu 
curaj cele bune, ba chiar a le dispreţui !

Şi toate acestea se petrec aici, pe pământ, pentru că ajungând dincolo, ia ascultă ce spune 
bogatul, stăpânul a mii de bunuri, după cum zici tu, cu toate că eu nu le-aş numi bunuri, ci lucruri 
indiferente. Ascultă aşadar ce spune acest stăpân a mii de bunătăţi şi vei pricepe cine este cu 
adevărat sărac: „Părinte Avraame, fie-ţi milă de mine şi trimite pe Lazăr să-şi ude vârful 
degetului în apă şi să-mi răcorească limba, căci mă chinuiesc în această văpaie” (Lc 16, 24). Dar 
dacă acel bogat nu suferise nimic din cele de mai sus, dacă-şi petrecuse fără griji şi în linişte 
întreaga lui viaţă, dar ce zic eu întreaga viaţa, acea clipire de ochi căci viaţa noastră este o clipire 
de ochi în raport cu viaţa viitoare - dacă deci totul îi izbutise după dorinţă, nu-i oare, după cum 
arată cuvintele lui, vrednic de plâns?

Nu era oare masa ta încărcată cu băuturi? Iar acum nu eşti stăpân nici peste o picătură de apă.

Oare altădată nu erai tu acela care nici nu voia să se uite la acest sărac? Iar acum ceri să-l vezi, 
dar nimeni nu încuviinţează. Era pe lângă uşile casei tale, iar acum în sânul lui Avraam; tu trăiai 
sub largile acoperişuri ale caselor tale, iar acum în focul gheenei.

Să ia aminte cei bogaţi sau, mai bine, nu cei bogaţi, ci cei milostivi, pentru că acela nu pentru că 
fusese bogat era pedepsit, ci pentru că fusese nemilostiv. E cu putinţă să fie cineva bogat şi 
totodată pentru că este milostiv, să se bucure de bunătăţile veşnice. Tocmai de aceea bogatul nu 
vede pe nimeni altcineva, decât pe săracul care-i ceruse ajutor, pentru ca tu să-ţi dai seama că pe 
drept suferea chinurile. Oare nu erau acolo mii de săraci drepţi? Cu toate acestea tocmai săracul 
care stătuse la uşa casei sale i se arată, învăţându-l şi pe el şi pe noi cât de bine este să nu ne 
încredem în averi.

Pe sărac cu nimic nu l-a împiedicat sărăcia să se bucure de împărăţia lui Dumnezeu, la fel cum 
bogatului nemilostiv cu nimic nu i-a folosit bogăţia pentru a scăpa de gheenă.
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Până când vei vorbi, deci, de săraci? Până când de cei lipsiţi? Căci sărac nu este cel care nu are 
nimic, ci acela care la multe râvneşte, la fel cum şi bogat nu se poate numi acela care a dobândit 
multe bogăţii, ci acela care nu are trebuinţă de nimic.

Şi ce folos ar avea cineva dacă ar câştiga lumea întreagă, dacă şi-ar petrece toată viaţa în 
necazuri si în supărări, mai mult decât cel ce nu are nimic?

Aşadar, nu averea sau sărăcia îi face pe oameni bogaţi sau săraci, ci gândul cel bun [care-i 
călăuzeşte].

Vrei să devii bogat, tu, care eşti în sărăcie? Îţi stă la îndemână şi nimeni nu te împiedică: 
dispreţuieşte bogăţiile lumii; consideră-le a fi nimic - cum nici nu sunt, de altfel alungă din inima 
ta pofta bogăţiilor şi atunci te vei îmbogăţi!

Bogat e acela care nu voieşte să se îmbogăţească, precum şi sărac e acela care nu voieşte să fie 
sărac. Pentru că, aşa cum bolnav este cel care se zvârcoleşte în deplină sănătate, iar nu cel ce 
suferă boala mai mult decât cel sănătos, tot aşa şi în cazul de faţă: sărac e cel ce nu poate suferi 
sărăcia, ci în mijlocul bogăţiilor se crede mai sărac decât cei săraci, în timp ce acela care suferă 
sărăcia mai uşor decât cei bogaţi, acela este într-adevăr cel mai bogat.

Spune-mi, te rog, de ce te înspăimânţi de sărăcie? De ce tremuri? Nu de teama foamei? Nu de 
teama setei, a frigului? Oare nu pentru toate acestea? Dar nimeni nu e lipsit cu desăvârşire de ele. 
„Uitaţi-vă la neamurile cele din început şi vedeţi cine a nădăjduit spre Domnul şi s-a ruşinat?” 
(Sir 2, 10); şi iarăşi: „Priviţi la păsările cerului, că nu seamănă, nici nu seceră, nici nu adună în 
jitniţe, şi Tatăl vostru cel ceresc le hrăneşte” (Mt  6, 26).

Nimeni nu poate arăta pe cineva care ar fi murit de foame sau de frig. Şi atunci de ce tremuri şi 
de ce te temi de sărăcie? Nu poţi răspunde nimic. Dacă ai cele de trebuinţă, pentru ce această 
teamă? Că nu ai la îndemână acea mulţime de servitori? Aceasta înseamnă că te-ai scăpat de 
stăpâni, aceasta înseamnă fericirea neîncetată şi eliberarea de griji. Poate duci lipsa mobilei, a 
paturilor şi a vaselor de argint? Dar cel ce le are, prin ce e mai mare decât tine? Prin nimic, căci 
toate acestea sunt egale în modul de întrebuinţare, fie că sunt făcute dintr-un material, sau din 
altul. Dar poate că nu eşti considerat destul de grozav în ochii oamenilor? Nici să nu fii vreodată! 
Pentru că ce plăcere poate fi faptul că alţii se tem de tine şi tremură de frica ta? Sau poate că alţii 
se vor sfii de tine? Să nu fie nici aceasta! Sau poate că-ţi închipui că, bogat fiind, nu te vei mai 
teme de legile ţării şi de stăpânire? Ei bine, ascultă ce spune Apostolul în altă parte: „Voieşti, 
deci, să nu-ţi fie frica de stăpânire? Fă binele şi vei avea laudă de la ea” (Rom 13, 3). Poate că 
suntem nebăgaţi în seamă şi de aceea pradă multor necazuri şi multor rele, după cum judecă cei 
mai mulţi? Da, însă nu sărăcia aduce aceasta, ci răutatea.

Fiindcă mulţi săraci şi-au petrecut întreaga viaţă fără griji sau supărări, şi dimpotrivă, mulţi 
bogaţi, stăpânitori şi puternici, au avut întreaga lor viaţă plină de necazuri şi de suferinţe, mai 
grozave chiar decât ale tâlharilor şi făcătorilor de rele. Cum cei ce te dispreţuiesc pe tine aici, fac 
rău, la fel de rău face şi acela care invidiază [pe bogaţi], ba chiar mai rău. Într-adevăr, cel ce 
invidiază, invidiază cu tot sufletul, pe când cel ce dispreţuieşte, de multe ori a făcut milostenie, 
chiar şi celui dispreţuit - şi poate că acesta a fost motivul sărăciei lui. E de ajuns să-l îmblânzeşti 
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cu câteva cuvinte, zicându-i, bunăoară: «Grozave fapte mai faci dacă-l vei nimici pe cutare sau 
dacă vei omorî pe săracul cutare!… Ce de recom¬pense te mai aşteaptă!» Şi iată că astfel i-ai 
potolit mânia. Pe când invidia nu se sfârşeşte mai înainte de a-şi vărsa tot venitul ei asupra 
aproapelui.

Vezi că nu sărăcia şi nici bogăţia în sine nu este un bine absolut, ci voinţa liberă cu care noi 
suntem înzestraţi.

Această voinţă liberă s-o punem, deci, în rânduială şi să ne deprindem a cugeta cu înţelepciune. 
Dacă aceasta va fi bine întocmită, nici bogăţia nu va putea să ne scoată din împărăţia cerurilor şi 
nici sărăcia nu ne va face să avem mai puţin; ci vom suferi în linişte sărăcia, fără a pune în 
primejdie dobândirea bunurilor viitoare şi fără a ne pricinui aici vătămare. Ci vom fi mulţumiţi şi 
aici şi ne vom învrednici şi de bunurile cereşti, cărora fie a ne învrednici cu toţii, prin harul şi 
iubirea de oameni a Domnului nostru Iisus Hristos, Căruia se cuvine slava, stăpânirea şi cinstea, 
împreună cu Tatăl şi cu Duhul Sfânt, acum şi pururea şi în vecii vecilor. Amin.

Omilia a IV-a

din “Omilii la Epistola catre Filipeni”

„Căci ştiu că aceasta îmi va fi mie spre mântuire, prin rugăciunile voastre si cu ajutorul  
Duhului lui Iisus Hristos, după aşteptarea şi nădejdea mea, că întru nimic nu voi fi ruşinat, ci,  
întru toată îndrăzneala, precum totdeauna, aşa şi acum, Hristos va fi preaslăvit în trupul meu,  
fie prin viaţă, fie prin moarte”
(Flp 1, 18 - 20).

Nimic din viaţa de aici nu-l poate întrista pe un suflet mare şi înţelept: nici duşmănii, nici 
învinuiri, nici primejdii, nici intrigi sau vreo lucrare diavolească; pentru că un asemenea suflet, 
fiind retras ca pe un vârf de munte, este cu neputinţă să fie atins de cineva de pe pământ care ar 
vrea să se ridice spre el.

Aşa era sufletul lui Pavel, care se retrăsese într-un loc al înţelepciunii duhovniceşti mai înalt 
decât orice vârf de munte al adevăratei înţelepciuni. Pentru el, toate cele ale lumii sunt vorbe 
goale si jucării de copii. Iar acum nu despre cele ale lumii e vorba, căci vorbim despre Pavel! 
Acest fericit avea împotriva lui chiar pe împărat, si încă alţi diferiţi duşmani care îl necăjeau [nu 
puţin], ci cu toate răutăţile diavolului.

Şi totuşi ce spune el? «Nu numai că nu mă întristez şi nu mă descurajez de toate acestea, ci chiar 
mă bucur şi mă voi bucura, nu doar acum, ci pururea». „Căci ştiu că aceasta îmi va fi mie spre 
mântuire” (Flp 1, 19) care va veni când propovăduirea mea - pricină a duşmăniei şi a pizmei pe 
care mi-o poartă - va rodi. „Prin rugăciunile voastre, spune el, si cu ajutorul Duhului lui Iisus 
Hristos, după aşteptarea şi nădejdea mea” (Flp 19, 20).

Priveşte la umilinţa acestui fericit: se afla în luptă cu diferitele suferinţe şi era aproape de cununa 
ce i se cuvenea; avea mii de succese în fiecare zi, căci doar era Pavel - şi ce-ar putea spune 
cineva mai mult? Şi cu toate acestea spune filipenilor că «prin rugăciunile voastre mă voi putea 
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mântui», el, care şi-a câştigat mântuirea în urma a mii de succese! „Şi cu ajutorul Duhului lui 
Iisus Hristos” (Flp 1, 19), spune el, adică «dacă mă voi învrednici de rugăciunile voastre, mă voi 
învrednici de si mai mult har. Deoarece cuvântul „cu ajutorul” (ajutor mai mare decât este 
necesar, dăruire cu prisosinţă) tocmai aceasta înseamnă: «dacă-mi va da mai mult, dacă-mi va da 
din belşug Duhul, spre scăparea mea, spre mântuirea mea»; cu alte cuvinte «dacă voi putea scăpa 
din primejdia aceasta cum am scăpat şi din cea dinainte». Despre acea primejdie vorbeşte el: „La 
întâia mea apărare, nimeni nu mi-a venit în ajutor, ci toţi m-au părăsit. Să nu li se ţină în 
socoteală! Dar Domnul mi-a stat într-ajutor şi m-a întărit” (2 Tim 4, 16).

Şi tot pe aceasta o prezice şi acum: „Prin rugăciunile voastre şi cu ajutorul Duhului lui Iisus 
Hristos, după aşteptarea şi nădejdea mea” (Flp 1, 19 - 20), «căci aşa nădăjduiesc». Şi pentru ca 
nu cumva noi să atribuim totul rugăciunilor acelora, iar noi cu nimic să nu contribuim, priveşte 
cum imediat vorbeşte si despre ceea ce-i aparţine lui: nădejdea, pricina tuturor bunătăţilor, după 
cum zice profetul: „Fie Doamne, mila Ta spre noi, precum am nădăjduit si noi întru Tine” (Ps 32, 
21), iar în alt loc: „Uitaţi-vă la neamurile cele din început şi vedeţi cine a nădăjduit spre Domnul 
şi s-a ruşinat?” (Sir. 2, 10); iar fericitul Pavel spune altundeva: „Iar nădejdea nu ruşinează”. 
„După aşteptarea si nădejdea mea, că întru nimic nu voi fi ruşinat” (Flp 1, 20).

Aceasta este nădejdea lui Pavel, că întru nimic nu va fi ruşinat dacă nădăjduieşte. Ai văzut cât de 
mare e puterea nădejdii în Dumnezeu? «Orice s-ar întâmpla, spune el, nu mă voi ruşina, adică 
aceia nu mă vor birui». „Ci, întru toată îndrăzneala, precum totdeauna, aşa şi acum, Hristos va fi 
preaslăvit în trupul meu, fie prin viaţă, fie prin moarte” (Flp 1, 20). Aceia aşteptau ca, prin cursa 
pe care i-o întinseseră, pe de o parte, să-l piardă pe Pavel, iar pe de alta să nimicească de tot 
propovăduirea lui, ca a unui strateg care era mai puternic decât ei. «Dar aceasta nu va fi, zice el, 
nu voi muri acum, ci precum totdeauna aşa si acum Hristos va fi preaslăvit în trupul meu».

Cum astfel? «De multe ori am fost în primejdii din cauza acelora», „ci noi, în noi înşine, ne-am 
socotit ca osândiţi la moarte” (2 Cor 1,  9); «însă din toate ne-a scăpat Domnul». Tot aşa si acum, 
Domnul se va preaslăvi în trupul meu. Dar de ce? Ca să nu creadă cineva si să zică: «dar dacă tu 
vei muri, Hristos nu se va preaslăvi?» «Ba da, răspunde el, şi tocmai de aceea nu am zis că nu 
numai viaţa Îl preaslăveşte pe Hristos, ci şi moartea». Până acum, însă, „prin viaţă” se 
preaslăveşte, zice el, «căci trăiesc încă, nu m-au omorât, dar chiar dacă mă vor omorî, chiar şi aşa 
Hristos se va preaslăvi.»

Cum? «Prin viaţă, fiindcă am scăpat de primejdii şi prin moarte, fiindcă nici chiar moartea nu m-
a putut face să-L tăgăduiesc sau să mă lepăd de El, pentru că m-a înzestrat cu atâta tărie, încât m-
a făcut mai puternic chiar decât moartea. Deci, pe de o parte, că m-a scăpat de primejdii, pe de 
alta, că m-a făcut să nu mă tem de tirania morţii. Astfel se va preaslăvi El prin viaţă şi prin 
moarte.»

Acestea le spune nu ca si cum ar fi trebuit să moară imediat ci, pentru ca atunci când va muri, ei 
să nu se tulbure. Iar că e aşa si că moartea nu-i era încă aproape - fapt care i-ar fi întristat mult - 
ia seama la cum se încurajează singur şi numai că nu zice «acestea le spun pentru a vă arăta că nu 
voi muri acum». De aceea şi adaugă mai departe: „Şi având această încredinţare ştiu că voi 
rămâne şi împreună voi petrece cu voi cu toţi” (Flp 1, 25).
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„Că întru nimic nu voi fi ruşinat” (Flp 1, 20), sau «că nu-mi va pricinui nici o ruşine faptul că voi 
muri, ci, dimpotrivă, îmi va aduce un mare folos». De ce? «Doar nu sunt nemuritor, dar prin 
moarte voi deveni mai strălucitor decât dacă as fi fost nemuritor». Căci nu-i totuna a fi nemuritor 
si a dispreţui moartea, cu a fi muritor. Astfel că nici a muri acum nu poate fi spre ruşine, însă nu 
voi muri. „Intru nimic nu voi fi ruşinat” (Flp 1, 20), «nici dacă trăiesc şi nici dacă voi muri, căci 
pe amândouă le voi suferi cu curaj, fie că voi trăi, fie că voi muri».

Bine! Cu aceasta e dator orice suflet creştinesc, „întru toată îndrăzneala” (Flp 1, 20), zice el, ca şi 
cum ar spune: «vezi că eu nu mă ruşinez? Căci dacă frica de moarte mi-ar fi tăiat îndrăzneala, cu 
adevărat că atunci a muri ar fi fost vrednic de ruşine; dar fiindcă nu am avut acea frică, de aceea 
faptul de a muri nu poate fi o ruşine. Ci fie ca voi trăi, fie că nu, eu nu mă voi ruşina. Pentru că 
dacă trăiesc eu Îl propovăduiesc pe Hristos, iar dacă mor, tot nu mă voi ruşina, căci nu mă 
stăpâneşte frica de moarte, după cum dovedeşte îndrăzneala pe care o am.

Dacă am vorbit de lanţuri, să nu le consideraţi o ruşine. Pentru că aceste lanţuri au fost pricina 
atâtor bunuri, încât şi pe alţii i-au încurajat. Nu este o ruşine să fie cineva înlănţuit pentru 
Hristos, ci a se înfricoşa de lanţuri şi a trăda ceva din tainele creştine, aceasta este o ruşine! Iar 
dacă nu e nimic din toate acestea [frica de lanţuri şi trădarea tainelor creştine], atunci lanţurile 
mele sunt pricină de îndrăzneală. Să nu credeţi că, dacă am scăpat de multe ori din primejdii fapt 
cu care mă pot mândri faţă de cei necredincioşi iar vreodată s-ar întâmpla să nu le mai pot 
înfrunta, aceasta ar fi o ruşine. Căci si într-un astfel de caz m-aş încuraja si mai mult».

Priveşte cum vorbeşte aici despre propria sa persoană, fapt pe care în multe locuri îl face, 
bunăoară în Epistola către Romani: „Căci nu mă ruşinez de Evanghelia lui Hristos” (Rom. 1, 16) 
şi la fel în Epistola către Corintcni: „Şi acestea, fraţilor, le-am zis ca despre mine şi despre 
Apollo, dar ele sunt pentru voi” (1 Cor. 4, 6). „Fie prin viaţă, fie prin moarte” (Flp 1, 20). Nu 
spune astfel ca şi cum nu ar fi ştiut. Ştia că nu va muri atunci, ci mai târziu, dar prin aceasta el le 
pregăteşte sufletul cu ideea morţii lui.

„Căci pentru mine, viaţă este Hristos şi moartea un câştig” (Flp 1, 21), pentru că «chiar murind, 
eu nu voi muri, fiindcă am în mine Viaţa. Atunci m-ar fi omorât cu adevărat, când ar fi putut ca 
prin frică să scoată credinţa din sufletul meu, dar atâta timp cât Hristos este cu mine, chiar 
moartea de ar veni, voi fi viu. Iar în această viaţă, a fi viu nu este al meu, ci al lui Hristos.

Dar dacă nici aici a fi viu nu este al meu, atunci cum să înţelegem cuvintele: „Şi viaţa mea de 
acum, în trup, o trăiesc în credinţă” (Gal. 2, 20)? Precum acolo aşa zic şi aici: „Nu mai trăiesc eu, 
ci Hristos trăieşte în mine” (Ga 2, 20)». Astfel trebuie să fie creştinul: «eu nu trăiesc viaţa 
comună, viaţa obişnuită ca toţi ceilalţi».

Dar cum de nu trăieşti, fericite Pavel? Nu vezi şi tu soarele ca toată lumea? Nu respiri acelaşi aer 
ca toţi? Nu te hrăneşti cu aceleaşi mâncăruri cu care se hrănesc toţi? Nu calci pe pământ la fel ca 
noi? Nu ai trebuinţă de somn, de haine şi de încălţăminte? De ce spui atunci: „nu trăiesc”? Cum 
nu trăieşti? De ce vorbeşti cu îngâmfare?

«Aceasta nu este îngâmfare, pentru că dacă faptele nu sunt o dovadă, atunci pe drept cuvânt ar 
putea spune cineva că este îngâmfare. Dar când faptele o dovedesc, atunci unde este 
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îngâmfarea?» Iar că el nu trăieşte [în mod obişnuit] o vom afla îndată, fiindcă zice într-un alt loc: 
„Lumea este răstignită pentru mine si eu pentru lume” (Gal 6, 14).

Iar de ce zice „nu mai trăiesc”, iar apoi „viaţă [a trăi] este Hristos”, ascultaţi.

Cuvântul „viaţă”, „a vieţui”, „a via”, are, iubiţilor, multe sensuri, precum are si „moarte”, „a 
muri”, „a fi mort”. Într-adevăr, după cum prin „viaţă” se poate înţelege „viaţa trupului”, prin 
viaţă se mai poate înţelege si „viaţa păcatului”, după cum se spune undeva: „Noi care am murit 
păcatului, cum vom mai trăi în păcat?” (Rom. 6, 2). Aşadar, prin „viaţă” se poate înţelege şi 
faptul de „a vieţui în păcat”. Luaţi seama bine, vă rog, pentru ca nu cumva să plângem în zadar!

„Viaţă nemuritoare” sau „veşnică” este viaţa cea din ceruri, după cum spune: „Că pentru noi 
cetatea noastră este în ceruri” (Flp 3, 20), însă „viaţă” este şi aceea „a trupului”, despre care se 
vorbeşte în altă parte: „Că în El trăim şi ne mişcăm si suntem” (F.A. 17, 28).

Cu alte cuvinte el nu cere aici să nu duci viaţa naturală, pe care toţi oamenii o trăiesc, ci viaţa 
păcatului.

Cel ce nu are poftă de viaţa aceasta de aici, cum se poate spune că trăieşte?

Cel ce se grăbeşte să ajungă mai curând la viaţa cealaltă, cum s-ar mai putea spune despre el că 
trăieşte aici?

Cel ce dispreţuieşte moartea, cum se poate spune despre el că trăieşte?

Cel care nu doreşte nimic din cele ale lumii, cum se poate spune despre el că trăieşte?

După cum diamantul nu se poate îndoi oricât l-ai izbi, la fel si cu Pavel. „Nu mai trăiesc eu ci 
Hristos trăieşte în mine” (Gal. 2, 20), adică nu omul cel vechi, ci cel nou. La fel şi în alt loc: „Om 
ticălos ce sunt! Cine mă va izbăvi de trupul morţii acesteia?” (Rom. 7, 24).

Cum vieţuieşte, aşadar, cel care nu se îngrijeşte de hrană, de haine, şi, în sfârşit, nu se îngrijeşte 
de nimic din cele de aici? Un astfel de om nu trăieşte nici chiar viaţa aceasta naturală, pentru că 
cel ce nu se îngrijeşte de nimic din cele pământeşti nu vieţuieşte. Noi suntem cei care trăim 
această viaţă, noi, care facem totul pentru a ne satisface poftele acestei vieţi, dar el nu o trăia. 
Pentru că dacă nu se ocupa de nimic din cele de aici, atunci cum trăia? Că el nu trăia şi nici nu 
cerea să trăiască viaţa aceasta naturală, însuşi o spune: „Şi viata mea de acum, în trup, o trăiesc 
în credinţa în Fiul lui Dumnezeu, Care m-a iubit şi S-a dat pe Sine Însuşi pentru mine” (Gal 2, 
20) - adică «trăiesc o viaţă nouă, o viaţă cu totul schimbată».

Toate acestea el le spune pentru încurajarea filipenilor. «Să nu credeţi, zice, că mă lipsesc de 
viaţa aceasta; însă chiar trăind aici, nu vieţuiesc această viaţă, ci aceea pe care o voieşte Hristos». 
Pentru că spune-mi, te rog: cel ce dispreţuieşte averile, dezmierdările vieţii, foamea şi setea, 
primejdiile, sănătatea şi putinţa de a scăpa de primejdii, trăieşte oare unul ca acesta această viaţă? 
Cel ce nu are nimic aici, cel care de multe ori doreşte să scape de această viaţă fără nici o 
împotrivire, dac-ar fi nevoie, trăieşte el oare această viaţă? Câtuşi de puţin.
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Câte exemple trebuie să vă aduc spre a vă încredinţa mai bine de acest lucru? Să luăm, de pilda, 
un om foarte bogat, cu avere multă şi cu servitori nenumăraţi; dacă nu s-ar folosi de nimic din 
toate acestea, se poate spune despre acest om că este bogat? Câtuşi de puţin. Să-i vadă apoi pe 
servitorii săi risipindu-i averile şi umblând ca zăpăciţi în toate părţile, iar el să nu se intereseze 
deloc, lovit fiind să nu simtă nimic, vom putea spune că acest om este bogat? Câtuşi de puţin, 
deşi totul este al său. La fel si cu Pavel. „Căci pentru mine viaţă este Hristos” (Flp 1, 21).

«Dacă vrei să cercetezi viaţa mea, acelaşi sunt. » „Si moartea un câştig” (Flp 1, 21). De ce aşa? 
Pentru că mai curând vreau să mă unesc cu El, pentru că mai bine este a trăi murind. Nimic 
deosebit nu vor reuşi să facă cei care mă omoară despărţindu-mă de această viaţă si scăpându-mă 
de ea.» Cum aşa? Trăind aici pe pământ nu eşti al lui Hristos? Ba da, si încă foarte mult. „Dacă 
însă a vieţui în trup înseamnă a da roadă lucrului meu, nu ştiu ce voi alege” (Flp 1, 22). Şi pentru 
ca să nu zică cineva: dacă asta înseamnă a trăi, pentru ce, atunci, te-a lăsat Hristos aici?, iată ce 
răspunde el: «roadă lucrului meu este a vieţui în trup».

Aşa că e posibil să fie cineva folositor si în viaţa de aici, deşi nu trăieşte ca şi ceilalţi. Aceasta o 
spune şi Apostolul pentru ca nu cumva să-ţi închipui că el defăima această viaţă sau să zici: dacă 
nu folosim la nimic aici [dacă nu aducem roadă], pentru ce să nu ne luăm singuri viaţa, pentru ce 
să nu ne sinucidem?

Câtuşi de puţin, zice el. E cu putinţă să câştigăm şi aici, deşi nu trăim această viaţă, ci o alta, cu 
mult mai bună. Dar poate va zice cineva: dar aceasta înseamnă că [a vieţui în trup] îţi aduce ţie 
roadă? Da, răspunde el. Ce mai pot spune acum ereticii? Iată că a trăi în trup aduce roadă! „Şi 
viaţa mea de acum, în trup, o trăiesc în credinţă” (Ga. 2, 20). De aceea lucrarea lui aduce roadă! 
„Nu ştiu ce voi alege” (Flp 1, 22).

Vai! Câtă înţelepciune! Cum a domolit pofta pentru viaţa de aici si cum a reuşit s-o facă fără s-o 
defaime!  Spunând că „moartea este câştig” el a domolit pofta pentru viaţa de aici; şi spunând că 
„a vieţui în trup înseamnă a da roadă lucrului” (Flp 1, 22) el a arătat că şi viaţa de aici este de 
trebuinţă, dacă ne folosim bine de ea, dacă aducem roade, pentru că a fi fără roade este totuna cu 
a nu vieţui, cu a nu avea viaţă. De altfel noi tăiem chiar şi acei pomi care nu aduc roadă, după 
cum îi tăiem şi pe cei uscaţi, punându-i pe foc.

La fel şi cu viaţa. Faptul de a trăi este, în sine, indiferent; pe când a trăi bine sau rău depinde de 
noi. Astfel încât noi nu urâm viaţa, pentru că este cu putinţă să trăim şi bine; precum si dacă am 
întrebuinţa-o rău, tot nu o defăimăm, pentru că nu ea este cauza, ci voinţa celor ce se folosesc rău 
de ea. Dumnezeu te-a făcut pentru a trăi, dar pentru a trăi întru El. Tu însă trăind în păcat, din 
imboldul răutăţii, te faci singur vinovat de toată pedeapsa.

Dar ce spui, fericite Pavele? Nu ştii ce vei alege? Aici el ne descoperă o mare taină: că stătea în 
puterea lui să treacă în cealaltă viaţă sau nu, că atunci când este vorba de alegere, noi suntem 
stăpâni. „Nu ştiu ce voi alege” (Flp 1, 22). Dar alegerea depinde de tine, de unde atunci 
nepriceperea ta de a alege? Da, spune el, aşa este, şi de aceea aş dori să cer în ajutor harul lui 
Dumnezeu. „Sunt strâns din două părţi: doresc să mă despart de trup” (Flp 1, 23). Ia aminte la 
înţelepciunea acestui fericit şi la dragostea lui părintească faţă de filipeni. Cu aceasta el îi 
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mângâie şi totodată îi încurajează, pentru că ei văd că el e stăpân pe alegere şi că aceasta se face 
nu din răutatea omenească, ci din iconomia lui Dumnezeu.

«De ce sunteţi trişti, spune el, gândindu-vă la moarte? Era cu mult mai bine să fi murit mai de 
mult.» „Să mă despart de trup si să fiu împreună cu Hristos, şi aceasta e cu mult mai bine, dar 
este mai de folos pentru voi să zăbovesc în trup” (Flp 1, 23-24). Toate acestea sunt premergătoare 
viitoarei lui morţi, pentru ca ei să o suporte cu curaj. Acestea toate conţin în ele multă 
înţelepciune. «Bine este, zice el, a mă elibera de aici si a fi împreună cu Hristos, căci moartea 
face parte din cele indiferente», în sine, moartea nu este un lucru rău, ci răul este faptul de a fi 
pedepsit după moarte. De asemenea, nici lucru bun nu este moartea, ci bunătatea este faptul de a 
fi cu Hristos după moarte. Astfel că cele bune şi cele rele vin după moarte.

Partea morală 

Pe cei păcătoşi care fie că sunt vii, fie că sunt morţi, trebuie să-i plângem;
la fel trebuie să-i plângem pe cei nebotezaţi şi pe cei bogaţi; cum că mult folosesc celor 

răposaţi milosteniile ce se fac pentru ei precum şi
liturghiile ce se slujesc întru pomenirea lor. (n. tr).

Aşadar, iubiţilor, să nu-i plângem la întâmplare pe cei răposaţi şi nici să ne bucurăm pentru cei ce 
trăiesc. Cum atunci? Să-i plângem pe cei păcătoşi nu numai când sunt morţi, ci chiar când sunt 
vii. Să ne bucurăm pentru cei buni şi drepţi nu numai când trăiesc, ci chiar şi când nu mai sunt. 
Pentru că cei dintâi, chiar vii fiind, muriseră deja, iar aceştia din urmă, chiar murind, sunt vii.

Aceia chiar şi aici trebuie să fie plânşi de toţi pentru că sunt urâţi lui Dumnezeu, pe când aceştia, 
ducându-se de aici, şi acolo vor fi fericiţi de către oameni, căci s-au dus la Hristos.  Păcătoşii, 
oriunde ar fi, sunt departe de Împăratul slavei şi de aceea sunt vrednici de lacrimi, pe când cei 
drepţi, fie aici, fie acolo, sunt împreună cu Împăratul şi vor fi mai aproape mai cu seamă acolo, 
nu ca prin oglindă ( 1 Cor. 13, 12 ), nici doar prin credinţă, ci faţă către faţă.

Să nu-i plângem deci la întâmplare pe cei morţi, ci pe cei morţi în păcate.

Aceştia sunt vrednici de plâns, aceştia sunt vrednici de bocete şi lacrimi. Căci spune-mi, te rog, 
ce nădejde de mântuire poate avea cineva care se duce acolo însoţit de păcate, acolo unde 
curăţarea de păcate nu mai e cu putinţă? Cât timp se mai află aici, nădejdea schimbării în bine 
încă mai există, dar când, plecând de aici, se va duce în iad, unde nu se mai poate nimic câştiga 
prin pocăinţă după cum se şi spune: „Şi în iad cine Te va lăuda pe Tine?” (Ps 6, 5) cum să nu fie 
atunci vrednic de plâns?

Nu sunt împotrivă ca să-i plângem pe cei care astfel s-au dus de la noi; să-i plângem însă nu 
sluţindu-ne, nu smulgându-ne părul, nu despuindu-ne braţele, nu strâmbându-ne faţa, nu 
îmbrăcându-ne în negru, ci în linişte vărsând lacrimi amare în sufletul nostru. Pentru că-i putem 
plânge cu amar şi fără un astfel de fast, şi fără a ne maimuţări. Pentru că într-adevăr, cele ce se 
petrec la înmormântări cu unii nu se deosebesc cu nimic de maimuţăreli şi jocuri copilăreşti.
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Crede-ţi-mă că acele bocete, acele bătăi în piept prin piaţă, nu sunt deloc plăcute, ci se petrec mai 
mult pentru ochii lumii, din mândrie si din slavă deşartă. Se ştie că multe femei fac din acestea o 
meserie. Plângi cu amar şi suspină în casă când nu te vede nimeni. Aşa e frumos, aşa e plăcut, 
aceasta te şi foloseşte. Cel ce în acest fel îl plânge pe mort, se va strădui cu atât mai mult să nu 
cadă niciodată în păcatele celui mort, căci înfricoşător va fi la urmă acel păcat. Plânge-i pe cei 
necredincioşi, plânge-i şi pe cei care prin nimic nu se deosebesc de ei, adică pe cei care au murit 
fără a fi luminaţi cu Sfântului Botez, fără a fi pecetluiţi cu harul Sfântului Duh.

Aceştia sunt cei cu adevărat vrednic de plâns, vrednic de suspine, pentru că se găsesc în afară de 
împărăţie, laolaltă cu cei condamnaţi. „Adevărat, adevărat, zic ţie: de nu se va naşte cineva din 
apă şi din duh, nu va putea să intre în Împărăţia lui Dumnezeu” (In. 3, 5).

Plânge-i pe cei ce mor în bogăţii şi care nicicând nu s-au gândit să se folosească de ele pentru a-
şi aduce mângâiere sufletelor lor, care s-au folosit de puterea şi de bogăţia lor mai degrabă pentru 
a putea spăla şi a astupa păcatele lor. Pe unii ca aceştia îi plângem cu toţii, sau fiecare, sau în 
public, însă cu demnitate, cu înţelepciune şi nu altfel; pentru a-i avea ca exemplu [negativ] 
pentru noi înşine.

Pe unii ca ei îi plângem nu o zi, nici două, ci toată viaţa noastră. Un astfel de plâns nu e cauzat de 
vreo patimă iraţională, ci izvorăşte din dragostea părintească; cealaltă plângere izvorăşte dintr-o 
patimă iraţională şi de aceea grabnic se şi stinge, pe când dacă izvorăşte din frica de Dumnezeu 
rămâne pururea.

Pe unii ca aceştia îi vom plânge şi îi vom ajuta după puterile noastre; vom găsi vreun ajutor fie 
cât de mic se le dăm. Deci îi ajutăm şi îi vom ajuta. Cum şi în ce fel? Rugându-ne pentru ei, 
punându-i şi pe alţii să se roage, dându-le săracilor milostenie pentru sufletele lor. Faptul în sine 
are oarecare mângâiere sufletească, pentru că ascultă ce spune Dumnezeu: „Şi voi mai adăuga la 
zilele tale cincisprezece ani şi din mâna regelui Asiriei te voi izbăvi pe tine şi cetatea aceasta o 
voi apăra pentru Mine şi pentru David, robul Meu!” (4 Rg. 20, 6).

Dar dacă numai amintirea unui drept a avut atâta putere, atunci, dacă se mai fac si milostenii 
pentru cel răposat, cum să nu aibă nici o putere? Nu degeaba s-a rânduit de către apostoli să se 
facă pomenire la sfintele şi înfricoşătoarele Taine pentru cei mutaţi de la noi; au ştiut ei că mult 
folos vor avea si mult ajutor vor căpăta [cei morţi]. Pentru că, iubiţilor, când întregul popor stă cu 
mâinile ridicate către Dumnezeu, când tot clerul se roagă, când înfricoşătoarea Taină stă de faţă, 
atunci cum sa nu se îmblânzească Dumnezeu când ne rugăm pentru ei?

Însă acest lucru se face pentru cei care au murit în credinţă, pe când catehumenii nu se vor 
învrednici de o astfel de mângâiere, ci vor fi lipsiţi de orice ajutor de acest fel, în afară de unul 
singur. Despre care ajutor e vorba? Este îngăduit a se face milostenie săracilor pentru ei şi prin 
aceasta li se va aduce oarecare mângâiere fiindcă Dumnezeu voieşte a ne folosi şi prin alţii.

De ce oare a poruncit să ne rugăm pentru pacea si bunăstarea a toată lumea?

De ce pentru toţi oamenii?
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Deşi printre aceia pe care-i pomenim sunt şi hoţi, sunt şi profanatori de morminte, sunt şi tâlhari, 
sunt şi alţii care gem sub povara a mii de rele; şi cu toate acestea ne rugăm pentru toţi, căci poate 
va fi şi pentru ei vreo întoarcere, vreo uşurare a suferinţelor lor. După cum ne rugăm pentru nu 
spunea: îi voi lăsa stăpânitori peste alţii, sau le voi cumpăra moşii. Dar ce, însă? „Se poate ca 
feciorii mei să fi păcătuit si să fi cugetat cu păcat împotriva lui Dumnezeu” (Iov 1, 5). Ce folos 
au toate celelalte dacă nimic din ele nu mai rămâne? «Pe Împăratul tuturor, zice el, îl voi face 
îndurător către ei şi nimic nu le va mai lipsi după aceasta». „Domnul mă paşte şi nimic nu-mi va 
lipsi” (Ps. 22, 1).

Aceasta este avere mare, acesta este nepreţuitul tezaur! Dacă avem frică de Dumnezeu, nimic nu 
ne mai trebuie, dar dacă nu, atunci chiar de am avea şi împărăţie, vom fi mai săraci decât toţi 
oamenii. Nimic nu este asemenea cu cel care se teme de Domnul. „Frica Domnului toate le 
covârşeşte” (Sir. 25, 14).

Aceasta să o câştigăm, iar pentru a o câştiga să facem orice. Chiar de ni s-ar cere să ne dăm şi 
sufletul, chiar de trupul ni s-ar cere pentru a fi supus la chinuri, nimic să nu lăsăm, ci totul să 
facem pentru a dobândi frica de Dumnezeu. Căci numai aşa vom fi mai bogaţi decât toţi şi ne 
vom învrednici de bunurile viitoare, prin Domnul nostru Iisus Hristos, Căruia se cuvine slava, 
stăpânirea şi cinstea, împreună cu Tatăl şi cu Sfântul Duh, acum şi pururea şi în vecii vecilor. 
Amin.

Omilia a V-a

din “Omilii la Epistola catre Filipeni”

„Nu ştiu ce voi alege. Sunt strâns din două părţi:
doresc să mă despart de trup si să fiu împreună cu
Hristos, si aceasta e cu mult mai bine; dar este mai
de folos pentru voi să zăbovesc în trup. Şi având
această încredinţare, ştiu că voi rămânea şi
împreună voi petrece cu voi cu toţi, spre sporirea
voastră şi spre bucuria credinţei, pentru ca lauda
voastră să prisosească în Hristos Iisus prin mine,
atunci când voi veni iarăşi între voi.” (Flp  22, 26).

Nimic nu poate fi mai fericit şi totodată mai curajos ca sufletul lui Pavel. Toţi ne înfricoşăm de 
moarte: unii din cauza mulţimii păcatelor şi aici mă număr şi eu - alţii din cauza micimii 
sufletului şi a ticăloşiei lor - dintre care eu nu voi face niciodată parte, căci aceştia sunt oameni 
trupeşti care sunt laşi din cauza fricii. Deci moartea, de care ne îngrozim cu toţii, el o dorea şi se 
grăbea a se duce mai curând la Hristos, zicând că a se despărţi de trup este cu mult mai bine.

Dar ce spui ? Urmând a te duce de aici către cer şi a fi împreună cu Hristos, nu ştii ce vei alege? 
Departe era această neştiinţă de sufletul lui Pavel ! Pentru că cine, dacă i-ar spune cineva aceasta 
şi l-ar asigura, nu ar răspunde imediat: da, fiindcă după cum a ne despărţi de trup şi a fi cu 
Hristos nu stă în puterea noastră, la fel nici a rămâne aici pe pământ nu stă în puterea noastră, 
însă ambele lucruri stăteau în puterea lui Pavel si a fericitului său suflet, căci el avea nădejde !
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Cum? Voieşti să fii cu Hristos şi încă te mai îndoieşti şi nu ştii ce vei alege? Ba nu numai atât, ci 
chiar pare că preferi să rămâi aici, să rămâi în trup ! Cum aşa? Nu ai trăit o viaţă întreagă plină de 
necazuri? Nu ai fost adesea în privegheri, în primejdii pe mare, flămând şi fără de haine, în griji 
peste măsură? Nu te îmbolnăveai şi tu când alţii erau bolnavi? Nu te aprindeai şi tu faţă de cei 
care făceau tulburare? „Ci în toate înfăţişându-ne pe noi înşine ca slujitori ai lui Dumnezeu, în 
multă răbdare, în necazuri, în nevoi, în strâmtorări, în bătăi, în temniţă, în tulburări, în osteneli, în 
privegheri, în posturi, în curăţie, în cunoştinţă, în îndelungă răbdare, în bunătate, în Duhul Sfânt, 
în dragoste nefăţarnică…” (2 Co 6, 4 - 6).

„De la iudei, de cinci ori am luat patruzeci de lovituri de bici fără una. De trei ori am fost bătut 
cu vergi; o dată am fost bătut cu pietre; de trei ori s-a sfărâmat corabia cu mine; o noapte şi o zi 
am petrecut în largul mării, în călătorii adeseori, în primejdii de râuri, în primejdii de la tâlhari… 
în primejdii în cetăţi, în primejdii în pustie” (2 Co 11, 24 - 26). Oare nu tu, când întregul neam al 
galatenilor începuse din nou să se intereseze de Lege şi s-o împlinească, ai strigat: „Cei ce voiţi 
să vă îndreptaţi prin Lege… aţi căzut din har” (Ga 5, 4)?

Atunci, suferind atât, mai doreşti o viaţă aşa de schimbătoare? Iar dacă nimic din toate acestea nu 
ţi s-au întâmplat, ci toate cele săvârşite, le-ai săvârşit fără nici o frică, ei bine, nu trebuia oare, ca 
neavând nici o siguranţă pentru viitor, să te grăbeşti să ajungi la un liman liniştit? Spune-mi, care 
neguţător având corabia plină de bogăţii ar prefera să navigheze mai departe când înaintea lui se 
află limanul acela liniştit unde s-ar putea odihni? Care luptător ar prefera să mai lupte o dată ce 
timpul pentru încununare a sosit? Care general, după ce războiul a sfârşit victorios şi cu multe 
trofee, ar primi să se mai ostenească şi să pună din nou armata în linie de bătaie, în loc să se 
odihnească? Cum? Tu, care ai trăit o viaţă atât de amărâtă, mai voieşti încă să mai rămâi aici?

Nu spuneai tu oare: „Ca nu cumva, altora propovăduind, eu însumi să mă fac netrebnic” (l Co 9, 
27). Dacă nu din alt motiv, atunci măcar pentru aceasta ar fi trebuit să doreşti a scăpa de această 
viaţă. Dacă cele de aici ar fi fost pline de mii de bunătăţi, totuşi, pentru Hristos cel dorit ar fi 
trebuit să doreşti scăparea de această viaţă.

Vai! Ce suflet fericit! Nimic nu e asemenea cu sufletul lui Pavel şi nici nu va fi! Te temi de viitor, 
suferi mii de dureri, şi totuşi nu voieşti să fii cu Hristos? «Nu, spune el, şi aceasta tot pentru 
Hristos, pentru a-i uni şi mai mult cu Hristos pe toţi aceia pe care i-am făcut robi ai Lui, pentru 
ca plantele pe care le-am sădit să aducă roade. Nu m-ai auzit spunând că eu nu caut folosul meu 
şi pe cel al aproapelui? Nu ai auzit că m-am dat pe mine însumi anatemei numai pentru ca să-i 
pot apropia pe mulţi de Hristos?  Eu, deci, care am ales toate acestea, oare nu cu mult mai mult 
voi prefera aceasta păgubindu-mă de bună voie pe mine însumi prin întârzierea mea de a mă 
întâlni cu Hristos, numai pentru a putea exista vreo mântuire pentru ei?»

Cine va spune puterile Tale, Doamne, că nu l-ai lăsat pe Pavel să greşească şi că ai arătat 
omenirii un astfel de bărbat? Te-au lăudat pe Tine toţi îngerii într-un glas când ai făcut stelele si 
când ai făcut soarele, însă nu Te-au lăudat atât de mult ca atunci când ai arătat omenirii pe Pavel!

De aceea mai strălucit a devenit pământul decât cerul, mai luminat decât lumina soarelui, mai vii 
scânteierile şi mai încântătoare razele ce izvorăsc din el! El ne-a adus nouă rod, nu doar grâu 
îngrăşat, nici rodii din cele cultivate, ci rodul evlaviei, pe care l-a adus la maturitate şi pe care îl 
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ridica de jos de câte ori cădea! Soarele de pe cer nu va putea niciodată să ajute mugurii cei 
putrezi ai pomilor, dar Pavel îi întorcea pe cei care aveau mii de putregaiuri - adică mii de păcate.

Acela noaptea se ascunde, dar acesta încontinuu îl războieşte pe diavol, căci nimic nu l-a oprit, 
nimic nu l-a stăpânit. Acela, purtându-se pe bolta cerului, slobozeşte din înalt peste pământ 
razele sale, iar acesta, răsărind de jos, nu a umplut de lumină doar cerul şi pământul ci, de îndată 
ce şi-a deschis gura, i-a umplut de plăcere negrăită chiar şi pe îngeri! Fiindcă dacă pentru un 
păcătos ce se pocăieşte se face mare bucurie în ceruri, atunci cel care de la cea dintâi cuvântare a 
vânat pe mulţi întru Domnul, cum să nu umple de bucurie puterile cele de sus? Dar ce spun eu? E 
de ajuns ca Pavel să vorbească fie şi cât de puţin si puterile cele cereşti să se veselească si să 
salte de bucurie.

Pentru că dacă munţii săltau ca berbecii când iudeii au ieşit din Egipt, atunci, când oamenii se 
mută de la pământ la cer, crezi că puţină bucurie este? «De aceea, deci, a rămâne în trup, mai de 
folos este pentru voi».

Dar noi ce justificare vom avea? De multe ori îi e dat cuiva să locuiască într-o cetate mică si 
săracă şi, cu toate acestea, nu vrea să plece în altă parte, ci rămâne acolo. Pavel urma să se ducă 
la Hristos, la Hristos, zic, pe Care atât de mult Îl dorea, încât preferase pentru El chiar si gheena - 
si totuşi nu voia, ci voia să rămână aici, luptându-se pentru oameni! Aşadar, ce scuză vom avea? 
Oare totdeauna trebuie să ne amintim de Pavel aşa, la întâmplare, fără să tragem nici un 
învăţământ şi nici un folos? Priveşte ce spune el: a arătat că a se despărţi de trup şi a se duce la 
Hristos este cu mult mai bine, îndemnându-i totodată să nu se întristeze pentru aceasta; a arătat 
apoi că, chiar de-ar rămâne, rămâne pentru ei iar nu din cauza vicleniei duşmanilor lor.

Deci pentru ca ei să creadă, le dezvăluie şi motivul pentru care rămâne. «Dacă aceasta e absolut 
trebuitor a o face, voi rămâne negreşit»; si nu o spune aşa, simplu, ci adaugă: «voi petrece 
împreună cu voi, adică voi fi văzut de voi». De ce? „Spre sporirea voastră şi spre bucuria 
credinţei” (Flp 1, 25). Aici îi îndeamnă să fie cu luare aminte la faptele lor. «Dacă pentru voi 
rămân, zice el, luaţi aminte ca nu cumva să-mi faceţi de ruşine rămânerea. Urmând să-L văd pe 
Hristos, eu, pentru sporirea voastră, am preferat să rămân. Fiindcă prezenţa mea contribuie atât la 
credinţa, cât şi la bucuria voastră, de aceea am preferat să rămân.»

Dar cum aşa? Nu rămânea numai pentru filipeni? Nu rămânea doar pentru ei, şi vorbeşte astfel 
pentru a-i mulţumi, pentru dragostea pe care ei i-o purtau.

Cum adică să sporească ei în credinţă? «Ca mai mult să vă apăr pe voi, ca pe nişte pui care au 
nevoie de mamă, până ce aripile voastre se vor întări.» Aceasta e dovada marii iubiri pe care le-o 
purta. La fel facem şi noi când dorim să încurajăm pe cineva, pentru că spunem: «Pentru tine am 
rămas, ca să te fac om bun şi folositor». „Pentru ca lauda voastră să prisosească în Hristos Iisus 
prin mine, atunci când voi veni iarăşi între voi” (Flp , 26).

Ai văzut că „a fi cu voi” aceasta înseamnă? Priveşte umilinţa lui, fiindcă după ce a zis „spre 
sporirea voastră” a arătat că aceasta este şi „spre folosul lui”, ceea ce de altfel face şi atunci când 
scrie către romani: „Şi aceasta ca să mă mângâi împreună cu voi” (Rm 1, 12), după ce mai sus 
spusese: „ca să vă împărtăşesc vreun dar duhovnicesc” (Rm 1, 11).
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Ce înseamnă însă „ca lauda voastră să prisosească” (Flp 1, 26)?

Înseamnă a trăi în dreptate, căci aceasta este lauda întru Hristos: a te rezema pe credinţă. „Căci 
care este nădejdea noastră, sau bucuria, sau cununa laudei noastre, dacă nu chiar voi?” (1 Tes 2, 
19); iar altundeva: „Că noi suntem lauda voastră, precum şi voi lauda noastră” (2 Co 1, 14), adică 
«pentru a mă lăuda si mai mult cu voi ». Cum? „Ca lauda voastră să prisosească” (Flp 1, 26), 
spune, adică «să am prilejul de a mă lăuda şi mai mult, progresând voi în poruncile evanghelice».

„Când voi veni iarăşi între voi” (Flp 1, 26). Dar cum? Fusese oare la ei? Şi aceasta ne 
interesează: fusese la ei? „Să vă purtaţi numai în chip vrednic de Evanghelia lui Hristos” (Flp 1, 
27). Ai văzut că de aceea a zis toate cele de mai sus, pentru a-i îndemna şi mai mult a se 
îndeletnici cu virtutea? Dar ce înseamnă „numai”? Acest „numai” înseamnă purtarea după 
porunci, şi nu altfel. «Când se va întâmpla aşa, nu veţi pătimi nici o întristare». „Pentru că, Fie 
venind eu şi văzându-vă, fie nefiind de faţă, să aud despre voi.” (Flp 1, 27). Nu spunea aşa ca şi 
cum deja plecase şi sosise la ei, ci «dacă aceasta se va întâmpla, fie chiar nefiind de faţă, mă voi 
putea bucura». „Să aud despre voi că staţi într-un duh, nevoindu-vă împreună într-un suflet” (Flp 
1, 27).

Aceasta mai ales este ceea ce îi uneşte pe cei ce cred şi întăreşte dragostea dintre ei, „ca să fie 
una”(In 17, 11), fiindcă „Orice împărăţie care se dezbină în sine se pustieşte” (Mt 12, 25).

De aceea şi Pavel, tot timpul îndeamnă la bună înţelegere.

De aceea spune şi Hristos: „Întru aceasta vor cunoaşte toţi că sunteţi ucenicii Mei, dacă veţi avea 
dragoste unii faţă de alţii” (In 13, 35); „Să aud despre voi că staţi într-un duh, nevoindu-vă 
împreună într-un suflet” (Flp 1, 27), adică «nu cumva fiind în aşteptarea mea să vă leneviţi şi 
apoi, nevăzându-mă la voi, să vă moleşiţi cu totul. Eu pot să mă bucur chiar numai şi din auzite.»

Ce vrea să spună prin „într-un duh”?

Adică în acelaşi har al bunei înţelegeri, acela al bunei voinţe. Căci unul este duhul, când suntem 
cu toţii în acelaşi duh. Dar a fi în acelaşi duh este la fel cu a fi într-un suflet. Iată cum expresia 
„într-un suflet” se ia aici în sensul de bună înţelegere; iată apoi că mai multe suflete sunt 
înfăţişate prin cuvântul „un”. Aşa era şi în vechime: „Iar inima şi sufletul mulţimii celor ce au 
crezut era una” (FA 4, 32).

„Nevoindu-vă (traducerea corectă ar fi, deci: „Luptându-vă împreună pentru credinţa 
Evangheliei” - n. trad.) împreună într-un suflet, pentru credinţa Evangheliei” (Flp 1, 27). Dar 
oare pentru credinţa Evangheliei să se lupte împreună? Este aceasta cu putinţă? Nu cumva oare 
se războiau ei unii pe alţii? Nu, ci pare că le spune: «Uniţi-vă împreună în lupta pentru credinţa 
Evangheliei».

„Fără să vă înfricoşaţi întru nimic de cei potrivnici, ceea ce pentru ei este un semn de pierzare, 
iar pentru voi de mântuire, şi aceasta este de la Dumnezeu” (Flp 1, 28). Bine a spus el: „Fără să 
vă înfricoşaţi”, pentru că intenţiile duşmanilor aşa sunt, de a înfricoşa, «în nici un caz, orice s-ar 
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întâmpla, chiar primejdii, chiar intrigi, să nu vă înfricoşaţi, căci aceasta se poartă oamenii drepţi. 
Duşmanii nu pot face nimic altceva, decât să sperie.»

Dar fiindcă era firesc ca ei să se înfricoşeze auzind de multele suferinţe ale lui Pavel, de aceea 
pare a le spune: «Pentru a nu vă nelinişti, nu vă spun, ci voi să nu vă înfricoşaţi, să nu vă temeţi, 
ba mai mult, să-i dispreţuiţi. Iar dacă ei vor vedea că, deşi urzesc mii de vicleşuguri, nu reuşesc 
nici măcar să vă înfricoşeze, vor avea de aici dovada pierzaniei lor. Aşadar, dacă astfel veţi 
rămâne, se va adeveri de aici pierzania lor şi mântuirea voastră. Când persecutorii nu-i pot 
vătăma cu nimic pe cei persecutaţi, când cei care cugetă rele asupra altora cu nimic nu-i pot 
vătăma, când cei ce stăpânesc nu pot face nici un rău celor stăpâniţi, nu li se arată limpede din 
toate acestea că sunt pierduţi, că nimic nu pot şi că toate ale lor sunt mincinoase şi fără putere?»

„Şi aceasta este de la Dumnezeu, căci vouă vi s-a dăruit, pentru Hristos, nu numai să credeţi în 
El, ci să şi pătimiţi pentru El” (Flp 1, 28 - 29). Iarăşi îi învaţă să-şi smerească gândurile, lăsând 
totul pe seama lui Dumnezeu, iar faptul de a suferi pentru Hristos el îl numeşte „har”.

«Aşadar nu vă sfiiţi, nu vă ruşinaţi, căci a suferi pentru Hristos este un har cu mult mai minunat 
decât harul de a învia morţii şi de a face minuni, înviind morţii, eu sunt datornicul, iar suferind 
pentru Hristos Îl am datornic pe El. Astfel încât nu doar că nu trebuie să vă ruşinaţi, ci chiar să vă 
bucuraţi, ca unii ce aţi primit har.» El mai numeşte „har” şi virtuţile celelalte, cele diferite de a 
suferi pentru Hristos, căci acestea (a suferi pentru Hristos) depind în totalitatea lor de Dumnezeu, 
pe când celelalte depind şi de noi.

Dar de vreme ce şi aici partea cea mai mare de lucrare revine lui Dumnezeu, de aceea spune că a 
Lui este întreaga lucrare, prilej cu care nu desfiinţează liberul arbitru, ci ne face doar mai smeriţi 
şi mai recunoscători.

„Ducând aceeaşi luptă, pe care aţi văzut-o la mine şi o auziţi acum despre mine” (Flp 1, 30), cu 
alte cuvinte «aveţi si exemplu». Aici iarăşi îi înalţă, arătând că pretutindeni şi în toate ocaziile ei 
s-au luptat la fel ca şi el şi că au avut aceleaşi ispite ca el. Nu a zis «aţi auzit-o», ci „aţi văzut-o”, 
fiindcă el se luptase şi în cetatea Filipi. Deci aceasta este o mare virtute, fapt pentru care, le 
spunea şi galatenilor: „Aţi pătimit atâtea în zadar? dacă a fost în zadar, cu adevărat” (Ga 3, 4); iar 
evreilor le spunea, de asemenea: „Aduceţi-vă, dar, aminte mai întâi de zilele în care, după ce aţi 
fost luminaţi, aţi răbdat luptă grea de suferinţe, parte făcându-vă privelişte cu ocările şi cu 
necazurile îndurate” (Evr 10, 32 - 33); iar tesalonicenilor, scriindu-le, le spunea: „Căci ei înşişi 
istorisesc despre noi cum am fost trimis la voi (1 Tes 1, 9); şi iarăşi „Căci ştiţi voi înşivă, fraţilor, 
că venirea noastră la voi n-a fost zadarnică” (1 Tes 2, 1); şi, în sfârşit, acelaşi lucru le 
mărturiseşte tuturor: despre lupte şi strâmtorări.

Dar astăzi nu se mai întâlnesc printre noi astfel de strâmtorări, ci doar, cel mult, a suferi pagubă 
în averile noastre, însă şi în această privinţă Pavel mărturiseşte lucruri mari despre ei, pentru că 
le spune unora: „Iar răpirea averilor voastre aţi primit-o cu bucurie” (Evr 10, 34); iar altora: 
„Căci Macedonia şi Ahaia au binevoit să facă o strângere de ajutoare pentru săracii dintre sfinţii 
de la Ierusalim” (Ro 15, 26), şi la fel: „şi râvna voastră a însufleţit pe cei mai mulţi” (2 Co 9, 2).

Partea morală 
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Multe căi a pregătit Dumnezeu pentru noi ca să nu păcătuim;
 cum că noi toţi avem nevoie de milostivirea lui Dumezeu şi că nimic nu-L mânie pe 

Dumnezeu mai mult ca faptul de a fi cineva nemilostiv (n. tr.)

Ai văzut laudele ce se aduc bărbaţilor din acea vreme? Noi nu putem răbda nici palme peste 
obraz, nici vreo rănire, nici vreo jignire şi nici vreo pagubă în avere. Aceia, fiind cu toţii râvnitori 
şi martiri ai adevărului se luptau până la unul, iar nouă ni s-a răcit dragostea pentru Hristos.

Iarăşi mă văd silit să acuz lucrurile lumii de astăzi. Ce să fac? Nu voiam, dar mă văd silit. Dacă 
prin tăcerea noastră ar fi dispărut asemenea fapte, atunci ar fi trebuit să tac. Dar dacă, tăcând noi, 
nu numai că nu dispar, ci se înrăutăţesc şi mai mult, atunci trebuie să vorbim. Cel care-i 
învinovăţeşte pe cei ce păcătuiesc, chiar dacă nu are alt folos, cel puţin nu-i lasă de a înainta mai 
mult în păcate. Nici un suflet nu poate fi atât de neruşinat si de necuvios încât, auzind mereu 
înfruntări pentru oarecare fapte rele, să nu se ruşineze si să nu plece ochii în jos, din cauza 
mulţimii relelor.

Desigur, chiar şi cei lipsiţi cu desăvârşire de ruşine au un dram de sfială, pentru că Dumnezeu a 
sădit în firea noastră ruşinarea de faptele rele. Deci, pentru că nu era de-ajuns ca numai frica să 
ne cuminţească, a mai pregătit şi alte căi spre a nu păcătui, ca de pildă: a înfrunta pe cei ce 
păcătuiesc, temerea de legile existente, iubirea de slavă, gândul la prieteni.

Toate aceste căi sunt pregătite de Dumnezeu spre a nu păcătui. De multe ori ceea ce nu s-a făcut 
din frica de Dumnezeu s-a făcut din frica de oameni. Ceea ce se caută este ca mai întâi de toate 
să nu păcătuim, iar a reuşi să facem aceasta din frica de Dumnezeu va veni după aceea. Fiindcă 
de ce sfătuieşte Pavel pe cei care vor să-i biruiască pe vrăjmaşi să o facă din frica de Dumnezeu, 
şi nu pentru răzbunare: „Făcând aceasta, vei grămădi cărbuni de foc pe capul lui” (Rm 12, 20).

Deocamdată aceasta se cere: să săvârşim virtutea. Deci, cum spuneam, nu numai că avem sădită 
în noi o oarecare sfială când facem fapta rea, ci mai mult, avem din fire multe bunuri, adică 
înclinaţii fireşti către fapta bună.

Aşa de pildă toţi oamenii sunt din fire înclinaţi spre milostenie, spre iubirea de oameni şi nici un 
bun din natura noastră nu are importanţa acestuia. De aceea pe drept cuvânt ar putea cineva să 
cerceteze de ce a fost sădit mai cu seamă acest bun în firea noastră, de ce suntem din fire înclinaţi 
să plângem, să ne înduplecăm la rugămintea altora, să fim gata către milostivire.

Nimeni nu e din fire lipsit de mânie, nimeni nu este din fire lipsit de o oarecare vanitate, nimeni 
nu e din fire stăpân pe mânie, pe când a fi milostiv si iubitor de oameni stă în firea omului, oricât 
de crud ar fi el, oricât de sălbatic.

Şi ce e de mirare când ne este milă până şi de fiarele sălbatice? Aceasta e dovada că mila e sădită 
în noi chiar cu prisosinţă; chiar un pui de leu care este bolnav de l-am vedea şi tot am simţi milă; 
cu atât mai mult când e vorba de cei de o fire cu noi. Priveşte câţi oameni bolnavi sunt împrejurul 
nostru; ei bine, aceasta e de ajuns pentru a ne mişca sufletele.

Nimic nu-L mulţumeşte pe Dumnezeu atât de mult precum mila, precum virtutea milosteniei.
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De aceea preoţii din legea veche, ca şi regii şi proorocii erau unşi cu untdelemn pentru că 
untdelemnul era simbolul iubirii de oameni a lui Dumnezeu.

Din aceasta ei învăţau că şi stăpânitorul poporului trebuia să aibă milă de supuşii săi şi că Duhul 
vine în om prin milă, fiindcă Dumnezeu se milostiveşte către oameni şi este iubitor de oameni.

„Şi miluieşti pe toţi, pe toate le poţi” (Sol 11, 23). De aceea erau unşi cu untdelemn pentru a 
arăta că preoţia a fost dăruită din mila lui Dumnezeu; la fel şi regii erau unşi cu untdelemn din 
aceeaşi pricină. Chiar dacă cineva ar lăuda un stăpânilor, nu i-ar putea spune nimic mai potrivit 
decât „mila ta, milostivirea ta”, pentru că e propriu stăpânirii să fie milostivă.

E uşor de înţeles că şi lumea a fost făcută de Dumnezeu din milostivire, şi deci şi noi trebuie să-l 
imităm pe stăpânul nostru. „Mila omului către aproapele său, iar mila Domnului peste tot trupul” 
(Sir 18, 12). Cum adică „peste tot trupul”? Adică fie păcătos, fie drept, cu toţii avem nevoie de 
mila lui Dumnezeu, ne folosim de El cu toţii, oricum ne-am numi noi: fie Pavel, Petru sau Ioan.

Ascultă-i chiar pe ei vorbind, pentru că de cuvintele noastre nici nu mai este nevoie. Ce spune, 
aşadar, acest fericit? „Am fost miluit, căci în necredinţa mea, am lucrat din neştiinţă” (1 Tim 1, 
13). Dar cum? nu au avut şi după aceea nevoie de milă? Ascultă ce spune: „M-am ostenit mai 
mult decât ei toţi, dar nu eu, ci harul lui Dumnezeu care este cu mine” (1 Co 15, 10).

Iar despre Epafrodit spune: „Bolnav a fost aproape de moarte, dar Dumnezeu a avut milă de el si 
nu numai de el, ci şi de mine, ca să nu am întristare peste întristare” (Flp 2, 27). Şi de asemenea: 
„Peste măsură, peste puteri, am fost îngreuiaţi, încât nu mai nădăjduiam să mai scăpăm cu viaţă, 
ci noi, în noi înşine, ne-am socotit ca şi osândiţi la moarte, ca să nu ne punem încrederea în noi, 
ci în Dumnezeu care ne-a izbăvit pe noi dintr-o moarte ca aceasta, şi ne izbăveşte” (2 Co 1, 8 - 
10). Şi iarăşi: „Iar eu am fost izbăvit din gura leului. Domnul mă va izbăvi de orice lucru rău” (2 
Co 4, 17 - 18). Astfel vom găsi peste tot acelaşi lucru: lauda lui că a fost mântuit prin mila lui 
Dumnezeu.

Dar şi Petru, tot pentru că a fost miluit de Dumnezeu a putut fi ceea ce a fost. Ascultă-L pe 
Hristos când îi spune: „Simone, Simone, iată satana v-a cerut să vă cearnă ca pe grâu; iar Eu M-
am rugat pentru tine să nu piară credinţa ta” (Lc 22, 31 - 32); iar Ioan tot prin mila lui Dumnezeu 
a fost aşa cum îl ştim si la fel toţi apostolii. Căci ascultă ce spune Hristos: „Nu voi M-aţi ales pe 
Mine, ci Eu v-am ales pe voi” (In 15, 16). Într-un cuvânt, toţi avem nevoie de mila lui 
Dumnezeu, „că mila Domnului peste tot trupul”.

Iar dacă ei aveau nevoie de mila lui Dumnezeu, ce-am putea spune despre noi?

Spune-mi: de ce răsare soarele şi peste cei răi, şi peste cei buni?

Oare dac-ar ploua tot timpul anului, nu ar pieri toţi?

Dar dacă ar fi secetă tot anul?

Dar dacă ar ploua cu foc?
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Dar dacă ar fi trimise muşte? Însă ce spun eu? Dacă ar fi făcut ca întunericul să stăpânească la fel 
ca altădată, oare n-ar fi pierit toţi? Dacă s-ar cutremura pământul, oare n-ar pieri toţi? „Ce este 
omul că-l pomeneşti pe el?” De aceea e potrivit acum a spune că ar fi de-ajuns doar să ameninţe 
pământul şi noi toţi am muri. „Iată, neamurile sunt ca o picătură de apă pe marginea unei găleţi, 
ca un fir de pulbere într-un cântar.” (Is  40, 15).

Pe cât de uşor ne este nouă să mişcăm limba cântarului, tot pe atât de uşor îi este şi lui 
Dumnezeu să le piardă pe toate şi să le creeze din nou. Aşadar, dacă El, Care are atâta putere 
asupra noastră, ne vede păcătuind în fiecare zi şi totuşi nu ne pedepseşte, oare nu e limpede din 
aceasta că El este vistierul milei? Noi vedem însă că şi animalele există tot prin mila lui: 
„Oameni şi dobitoace vei izbăvi, Doamne” (Ps 35, 7). S-a uitat pe pământ şi l-a umplut de fiinţe 
vii: pentru cine? Pentru tine! Dar pe tine de ce te-a creat? Din bunătatea Lui!

Nimic nu e mai de preţ ca mila; ea este cauza luminii de aici şi tot ea este şi pricina luminii de 
acolo. „Atunci lumina Ta va răsări ca zorile”, spune Proorocul Isaia (Is 58, 8). Când însă? Când 
vei fi milostiv  faţă de aproapele tău.

Şi  după  cum untdelemnul ne dăruieşte lumină, la fel şi milostenia ne dăruieşte lumina de acolo, 
cea mare şi minunată. Despre acest untdelemn înţeleg aici milostenia vorbeşte mult Pavel. 
Ascultă-l, deci, zicând: „Numai să ne aducem aminte de săraci” (Ga 2,  10); iar altundeva: „Şi de 
se va cuveni să merg si eu” (1 Co 16, 4); şi în sfârşit, peste tot îl vei vedea în dreapta şi în stânga 
îngrijindu-se de aceasta. Mai spune în altă parte: „Să înveţe şi ai noştri să poarte grijă de lucrurile 
bune…” (Tit 3, 14); şi la fel: „Că acestea sunt cele bune şi de folos oamenilor” (Tit 3, 8). Ascultă 
acum şi pe altcineva când spune: „Milostenia izbăveşte de la moarte” (Tob 12, 9), iar în altă 
parte: „De vei lua mila Ta de la noi, Doamne, Doamne, cine va suferi?” (Ps 129, 3) (versetul 
corect este: „De te vei uita la fărădelegi, Doamne, Doamne, cine va suferi”. Se observă că Sf. 
Ioan Gură de Aur citează din memorie - n. tr.). De asemenea: „Mare şi cinstit lucru este omul 
milostiv” (Pr 20, 6).

Aceasta îi omului în fire: să fie milostiv; şi mai cu aproapele. De ce crezi tu că a făcut Dumnezeu 
tot ce vedem? Oare nu din bunătatea Lui? Nu din iubirea Lui de oameni? Dacă vei întreba pentru 
ce a făcut aceasta, sau aceea, peste tot vei afla drept cauză bunătatea Lui în ziua judecăţii. Când 
flacăra acelui foc ne va îngrozi, înaintea Lui acel datornic, care-i datora o mie de talanţi, şi El, 
milostivindu-se, l-a iertat; iar acesta nu l-a iertat pe fratele lui, care-i datora o sută de dinari, ci-l 
sugruma, cerându-i să plătească. Pentru această faptă şi Domnul l-a dat pe el muncilor, până ce 
va plăti toată datoria.

Acestea auzindu-le, iubiţilor, să fim milostivi către cei ce ne sunt datori sau ne greşesc. Nimeni 
să nu fie răzbunător dacă voieşte să nu se nedreptăţească pe sine, căci nu îl supără într-atât pe 
acela, cât îşi face rău sieşi. Pe acela poate că-l va ierta Dumnezeu sau îl va sili să-şi plătească 
toată datoria, dar tu, care nu ierţi nici măcar greşalele aproapelui, mai cauţi Împărăţia cerurilor?

Deci, pentru a nu pătimi, să iertăm tuturor, căci nouă ne iertăm. Când noi îi iertăm pe alţii şi 
Dumnezeu va ierta păcatele noastre şi astfel ne vom învrednici de bunurile viitoare, prin darul şi 
iubirea de oameni a Domnului nostru Iisus Hristos, Căruia Se cuvine slava, stăpânirea şi cinstea, 
împreună cu Tatăl şi cu Duhul Sfânt, acum si pururea şi în vecii vecilor. Amin.
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Omilia a VI-a

din “Omilii la Epistola catre Filipeni”

„Deci, dacă este vreun îndemn în Hristos, dacă este
vreo mângâiere a dragostei, dacă este vreo
împărtăşire a Duhului, dacă este vreo milostivire şi
îndurare, faceţi-mi bucuria deplină ca să gândiţi la
fel, având aceeaşi iubire, aceleaşi simţiri, aceeaşi
cugetare. Nu faceţi nimic din duh de ceartă, nici din
slavă deşartă, ci cu smerenie unul, pe altul
socotească-l mai de cinste decât el însuşi. ”
(Flp 2, 1 - 3)

Nimic nu e mai de preţ, nimic mai dătător de bucurie ca părintele duhovnicesc, a cărui dragoste 
şi atenţie către cel pe care-l iubeşte o întrece pe cea a oricărui părinte trupesc. Priveşte ce fel de 
rugăminte întrebuinţează fericitul Pavel către Filipeni spre folosul lor. Ce spune el îndemnându-i 
la bună înţelegere pricină a tuturor bunătăţilor? Ia seama cu câtă stăruinţă îi roagă, cât de 
fierbinte şi cu cât patos! „Dacă este vreun îndemn în Hristos” (Flp 2, 1), zice el; cu alte cuvinte, 
«dacă aveţi vreun îndemn în Hristos», ca şi cum ar spune cineva: «dacă ai vreo consideraţie 
pentru mine, dacă îţi pasă de mine, dacă ai primit vreo binefacere din partea mea, fă aceasta!», în 
acest fel procedăm si noi atunci când stăruim pentru vreun lucru ce ni se pare mai de preţ decât 
celelalte şi astfel ne arătăm dorinţa.

Noi, cei pământeşti, invocăm drepturi trupeşti; e ca şi cum un tată ar spune către fiul său: «Dacă 
ai vreun respect pentru tatăl tău, dacă-ţi aminteşti că el este cel ce te-a crescut, dacă mai nutreşti 
dragoste pentru mine, dacă ţi-am purtat de grijă, dacă ţi-am făcut vreodată vreun bine, atunci te 
rog: nu purta duşmănie fratelui tău!», adică «în locul tuturor, îţi cer această favoare».

Pavel însă nu face aşa, el nu invocă nici un motiv trupesc, ci numai pe cele duhovniceşti. E ca şi 
cum le-ar spune: «Dacă voieşte cineva să-mi arate vreo mângâiere în ispitele mele şi să mă 
încurajeze întru Hristos, dacă voieşte cineva să-mi aline sufletul cu iubirea lui, dacă voieşte să-şi 
arate părtăşia lui în Duh cu mine, dacă, în sfârşit, are cineva milă şi îndurare, împliniţi-mi 
bucuria, faceţi-mi plăcerea aceasta.»

„Dacă este vreo milostivire si îndurare” (Flp 2, 1).

Pavel numeşte îndurare buna înţelegere dintre ucenici şi arată că, dacă nu vor fi în armonie, vor 
fi ameninţaţi de mari primejdii. «Dacă e cu putinţă să am vreo bucurie din partea voastră, dacă 
pot avea de la dragostea voastră vreo mângâiere, dacă aş putea să am cu voi vreo împărtăşire în 
Duh, dacă aş avea cu voi vreo împărtăşire întru Domnul, dacă e cu putinţă să fiu miluit şi să vă 
înduraţi de mine, atunci arătaţi-mi, rogu-vă, dragostea voastră; de toate acestea mă voi bucura 
dacă vă veţi iubi unul pe altul.»

„Faceţi-mi bucuria deplină” (Flp 2, 2). Priveşte ce spune el aici: ca să nu se creadă că sfatul lui li 
se adresează ca unora care nu şi-au făcut datoria, nu spune doar «faceţi-mi», ci «faceţi-mi 
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deplină»; adică «aţi început deja a sădi în mine faptele bune, mi-aţi dat deja liniştea, însă eu 
doresc să mergeţi până la capăt». Dar ce voiesti, spune-mi: să te scăpăm de primejdii? Să te 
ajutăm? «Nimic din toate acestea», zice el, ci „să gândiţi la fel, având aceeaşi iubire” (Flp 2, 2) în 
care v-aţi aflat de la început. „Având… aceleaşi simţiri, aceeaşi cugetare” (Flp 2, 2). Vai! De câte 
ori, din pricina marii iubiri pe care le-o poartă, nu spune el acelaşi lucru!

„Ca să gândiţi la fel” (Flp 2, 2) şi mai cu seamă „având…aceeaşi cugetare” (Flp 2, 2). Şi mai 
multă putere are acest cuvânt decât cel dinainte „Ca să gândiţi la fel”. „Având aceeaşi iubire” 
(Flp 2, 2), adică nu doar în credinţă, ci în toate celelalte, pentru că se poate avea aceeaşi cugetare, 
dar fără de dragoste. „Având aceeaşi iubire”, adică deopotrivă iubind si fiind iubiţi, ca nu cumva 
tu să te bucuri de mai multă dragoste decât dăruieşti, ca nu cumva să devii hrăpăreţ chiar şi în 
acest caz. Să nu suferi una ca asta! „Având…aceleaşi simţiri [acelaşi suflet]” (Flp 2, 2), adică 
unind şi înfrăţind într-un suflet toate corpurile. Deci nu în esenţa, nu în substanţa lor, căci aceasta 
nu e cu putinţă, ci în buna voinţă, în cuget; cu alte cuvinte ca totul să fie făcut ca pornind dintr-un 
singur suflet.

Ce înseamnă „având aceleaşi simţiri”?

A arătat-o în cuvântul: „având aceeaşi cugetare”, adică să fie într-un cuget sau ca şi cum ar izvorî 
dintr-un singur suflet.

„Nu faceţi nimic din duh de ceartă” (Flp 2, 3). Credea aşadar că e bine să le arate si mijlocul prin 
care puteau ajunge la acel rezultat. „Nu faceţi nimic din duh de ceartă, nici din slavă deşartă” 
(Flp 2, 3), duh care, vă mărturisesc, este întotdeauna pricina tuturor relelor. De aici vin luptele si 
certurile, de aici invidia şi scandalul, de aici răcirea dragostei, pentru că iubim slava oamenilor, 
pentru că ne robim onorurilor celor mulţi. Nu e cu putinţă să fii şi rob al onorurilor şi în acelaşi 
timp şi rob al lui Dumnezeu.

Dar cum să fugim de slava deşartă când tu nu ne-ai arătat nici o cale? Aceasta-i întrebarea pe 
care tu i-o pui Apostolului.

Ei bine, ascultă cele ce urmează: „Cu smerenie unul pe altul socotească-l mai de cinste decât el 
însuşi” (Flp 2, 3). Vai! Cum ne arată el aici o învăţătură plină de înţelepciune pentru mântuirea 
noastră! «Dacă presupui, spune el, că cineva este mai presus decât tine şi aceasta n-o spui doar în 
cuvinte, ci te şi convingi pe tine însuţi, adică dacă ai aflat toate cele despre el, desigur că-i acorzi 
toată cinstea cuvenită şi acordându-i-o nu te vei tulbura când îl vei vedea cinstit şi de altcineva. 
Să nu-l consideri însă mai mare decât tine aşa, pur şi simplu, ci să crezi că într-adevăr îţi este mai 
presus, că te întrece în toate privinţele (fapt care poate părea un exces de umilinţă); făcând astfel, 
slava pe care el o va primi nu ţi se va mai părea nepotrivită şi nici nu te va mai întrista.

Chiar de te-ar vorbi de rău, chiar de te-ar cleveti, chiar de ţi-ar face orice  atunci nu ai decât 
răbda cu bărbăţie, pentru că îl vezi mai de cinste mai tine.  Când sufletul tău se va convinge ca 
acela este mai mare decât tine atunci nicicând nu se va mai mânia, nici nu va mai purta invidie, 
oricâte rele ar pătimi de la el.
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Nimeni nu i-ar invidia pe cei ce cu adevărat sunt mai mari decât el. Iar când şi cel ce se bucură 
de tine, vei înţelege cum acest lucru e un zid puternic de îngăduinţă şi de concesii reciproce. 
Când tu ai ceva vrednic de cinste şi el consideră tot aşa, niciodată nu va urma ceva trist.

Când o asemenea purtare doar din partea unuia ajunge să împrăştie toate clevetirile, atunci, când 
va fi din partea amândurora, cine va putea să strice această bună înţelegere, această reciprocă 
încredinţare a dragostei? Nimeni, nici chiar diavolul, căci întreit şi împătrit, ba chiar înmiit este 
zidul dimprejurul cetăţii.

Partea morală 

Despre umilinţă sau smerenie şi despre mărturiile care o privesc 
luate din viaţa lui David şi a lui Daniil; 

cum că nu trebuie să fie cineva linguşitor  (n. tr.)

Cauza tuturor bunătăţilor este smerenia. Iar pentru a afla că aşa este, ascultă-l pe prooroc care 
spune: „Că de-ai fi voit jertfă, ţi-aş fi dat; arderile de tot nu le vei binevoi. Jertfa lui Dumnezeu – 
duhul umilit; inima înfrântă şi smerită Dumnezeu nu o va urgisi” (Ps. 50, 17 - 18).

Nu e vorba aici doar de simpla smerenie, ci de smerenia prin excelenţă. După cum se întâmplă cu 
corpurile - un corp moale nu se înfinge în altul mai tare, ci mai degrabă se nimiceşte decât să 
pătrundă în celălalt la fel se întâmplă şi cu sufletul umilit: va prefera mai degrabă să pătimească 
întotdeauna rele şi chiar să moară, decât să se ridice asupra altuia şi să se răzbune.

Până când oare ne vom îngâmfa cu acea îngâmfare vrednică de râs? Aşa cum ne apucă râsul, 
când îi vedem pe copii întinzând mâna şi ameninţând, sau luând pietricele de pe jos şi 
aruncându-le, la fel e vrednică de râs şi prostia omenească, care e rezultatul unei cugetări 
copilăreşti, a unei judecăţi imperfecte.

„Pentru ce se trufeste cel ce este pământ si cenuşă?” (Sir. 10, 9). Cugeti lucruri mari, omule? De 
ce? Spune-mi, care-i câştigul? De unde-ţi vine să cugeti lucruri mari împotriva fratelui tău? Oare 
nu ai şi tu aceeaşi fire? Oare nu acelaşi suflet? Oare nu aţi fost deopotrivă cinstiţi de Dumnezeu? 
Dar poate eşti înţelept. Atunci eşti dator să-I mulţumeşti lui Dumnezeu, iar nu să te trufeşti.

Cea dintâi nerecunoştinţa este uşurătatea minţii omului faţă de Dumnezeu, motiv pentru care se 
va lua de la el darul oferit prin harul. Cel care se trufeste se poartă ca şi cum ar fi reuşit prin 
propriile sale puteri, însă cel care gândeşte astfel e nerecunoscător faţă de Cel care a dat darul.

Ai vreun bun oferit de Dumnezeu? Mulţumeşte Celui ce ţi-a oferit acel bun.

Ascultă ce spune Iosif, ascultă ce spune şi Daniil.

Împăratul Egiptului a trimis să-l aducă din temniţă pe Iosif pentru a-l întreba de visul pe care-l 
avusese, pentru că nici unul din învăţaţii Egiptului - dintre cei ce se pricepeau la asemenea 
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lucruri - nu reuşise să-l tălmăcească. Ce a răspuns Iosif când s-a găsit în faţa împăratului care 
urma să-l ridice în cinste peste toţi şi să-l arate mai înţelept decât toţi astrologii şi ghicitorii, 
magii si vrăjitorii, într-un cuvânt mai presus decât toţi înţelepţii de pe atunci, pe el, care era copil 
încă şi în robie (de altfel atunci e slava mai mare, când vine fără de veste, fapt care şi pe Iosif  l-a 
făcut mai demn de admiraţie)?

A răspuns oare «Da, ştiu, împărate!»? Nu, deşi nu a fost nimeni care să-l fi contrazis, ci cu multă 
modestie şi din multa lui recunoştinţă a spus: „Oare tâlcuirile nu sunt ele de la Dumnezeu?” (Fc 
40, 8) (Răspunsul lui Iosif nu a fost dat împăratului, ci dregătorului. Răspunsul către împărat e 
următorul: „Nu eu, ci Dumnezeu va da răspuns pentru liniştirea lui Faraon” (Fc. 41, 16) - n. tr.).

Priveşte cum L-a slăvit el numaidecât pe Stăpânul a toate şi de aceea a fost şi este slăvit la rându-
i; şi nu puţin lucru este să-L descoperi pe Dumnezeu şi să-L arăţi drept săvârşitorul unor astfel de 
fapte.

Căci cele vorbite le-a arătat demne de credinţă şi în acelaşi timp şi dovadă a prieteniei lui cu 
Dumnezeu. Şi nici că poate exista vreun lucru mai mare decât cel de a fi prieten cu Dumnezeu. 
„Căci dacă Avraam s-a îndreptat din fapte, are de ce să se laude, dar nu înaintea lui Dumnezeu” 
(Rm 4, 2). Dacă cel care se învredniceşte de har se laudă că este iubit fiindcă i s-a acordat acel 
har şi are laudă, însă nu înaintea Dumnezeu, ca şi Iosif - ceea ce e o dovadă a marii noastre 
slăbiciuni - cu cât mai mult nu va fi de admirat cel care a primit şi înţelepciune de la Dumnezeu? 
Iosif L-a slăvit pe Dumnezeu şi a fost slăvit de El. „Eu preamăresc pe cei ce Mă preaslăvesc pe 
Mine” (1 Rg 2, 30).

Ascultă acum şi despre strănepotul acestuia, Daniel, care a fost mai înţelept decât toţi. „Iată, tu îţi 
închipui că eşti mai înţelept decât Daniel” (Iz 28, 3). Acest Daniel, deşi a fost mai presus decât 
toţi înţelepţii, astrologii, ghicitorii, magii, vrăjitorii şi mai presus decât toată înţelepciunea, totuşi, 
venind înaintea împăratului şi trebuind să dea răspuns la întrebare, nici el nu se îngâmfă, ci 
atribuie totul lui Dumnezeu, zicând: „Şi mie, nu prin înţelepciunea care ar fi în mine mai mult 
decât la toţi cei vii, mi s-a descoperit taina aceasta” (Dn 2, 30).

Iar împăratul a căzut înaintea lui şi i s-a închinat, poruncind apoi să i se aducă daruri. Ai văzut 
smerenia? Ai văzut recunoştinţa? Ai văzut viaţa neîngâmfată?

Ascultă acum şi pe apostolii Domnului cum au spus odată: „Bărbaţi israeliţi, de ce vă miraţi de 
acest lucru, sau de ce staţi cu ochii aţintiţi la noi, ca şi cum cu a noastră putere sau cucernicie l-
am fi făcut pe acesta să umble?” (FA 3, 12); iar altă dată: „Doar şi noi suntem oameni, asemenea 
pătimitori ca voi” (FA 14, 15).

Aşadar, dacă ei respingeau în această manieră onorurile ce li se aduceau, ei, care prin smerenia 
lor întru Hristos au făcut fapte cu mult mai mari chiar decât Hristos  - desigur, cu puterea primită 
de la El - căci „cel ce crede în Mine va face şi el lucrările pe care le fac Eu şi mai mari decât 
acestea va face” (In. 14, 12), atunci nu sunt cu adevărat vrednici de plâns şi de o mie de ori 
nenorociţi cei care nu pot speria nici măcar ţânţarii, necum pe demoni? Cei care nu pot fi 
folositori nici măcar unui singur om, iar nu lumii întregi, şi cu toate acestea cugetă lucruri atât de 
mari încât îl întrec până şi pe diavol?
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Nimic nu poate fi mai străin de sufletul creştinului ca uşurătatea minţii. O numesc uşurătate şi nu 
sinceritate sau curaj, pentru că altceva este prima şi altceva acestea din urmă; la fel, altceva este 
smerenia şi altceva servilismul, slugărnicia sau linguşeala.

Şi, dacă vreţi, am să vă dau exemple privitoare la toate acestea. S-ar părea că cele contrare sunt 
apropiate, cum grâul de neghină şi trandafirul de spini. Copiii s-ar amăgi, desigur, destul de uşor, 
dar cei ce sunt bărbaţi desăvârşiţi, cu experienţă şi creştere duhovnicească, ştiu să aleagă cele cu 
adevărat bune de cele rele. Să dăm deci exemple de astfel de rele, chiar din Sf. Scriptură.

Aşadar ce sunt servilismul, slugărnicia şi linguşeala?

Siva îl linguşea pe David, iar pe stăpânul său îl defăima; la fel făcea si Ahitofel către Abesalom. 
Însă David nu era aşa, ci smerit. Linguşitorii sunt vicleni, ca de pildă când magii zic către 
împăratul Babilonului: „O, rege Darius, să trăieşti în veac!” (Dn 6, 6); aşadar, magii aceştia erau 
linguşitori. Ba şi-n Faptele Apostolilor am găsi multe exemple cu privire la Pavel, când era în 
dispută cu iudeii, nu linguşind, ci cu smerenie.

De altfel, el ştia când e necesar a se vorbi cu curaj, de aceea, de exemplu, spunea: „Bărbaţi fraţi, 
deşi eu n-am făcut nimic împotriva poporului (nostru) sau a datinilor părinteşti, am fost predat de 
la Ierusalim, în mâinile romanilor” (FA 28,  17), dovedind prin aceste cuvinte smerenia lui.

Că aceste cuvinte sunt spuse din smerenie, ascultă cum îi mustră cu asprime mai departe, fapt 
care dovedeşte curajul lui: „Bine a vorbit Duhul Sfânt, prin Isaia proorocul, către părinţii noştri, 
când a zis: «Mergi la poporul acesta şi zi: Cu auzul veţi auzi şi nu veţi înţelege şi uitându-vă veţi 
privi, dar nu veţi vedea»” (FA 28,  25-26). Ai văzut bărbăţia lui?

Acum ascultă si bărbăţia lui Ioan Botezătorul, pe care a dovedit-o în faţa lui Irod când i-a spus: 
„Nu-ţi este îngăduit să ţii pe femeia fratelui tău” (Mc. 6, 18). Acesta este curaj, aceasta este 
bărbăţie, iar nu ceea ce a făcut Şimei faţă de David, pe care-l blestema zicând: „Pleacă, pleacă, 
ucigaşule şi nelegiuitule” (2 Rg. 16, 7), deşi s-ar putea crede că şi acesta a fost curajos. Nu-i aşa, 
aceasta nu se poate numi curaj, ci insultă şi limbă neînfrânată.

Izabela, când l-a numit pe prooroc „ucigaşul stăpânului său” (4 Rg. 9, 31) nu a arătat bărbăţie, ci 
obrăznicie, însă Ilie, când a înfruntat pe Ahab zicând: „Nu eu sunt cel ce aduce nenorocire peste 
Israel; ci tu şi casa tatălui tău, pentru că aţi părăsit poruncile Domnului şi mergeţi după baali” (3 
Rg. 18, 18) a arătat bărbăţie, cum bărbăţie a arătat şi când a vorbit către tot poporul: „Până când 
veţi şchiopăta de amândouă picioarele?” (3 Rg. 18, 21). Aceasta este cu adevărat bărbăţia, pe 
aceasta o arătau şi proorocii.

Vrei să auzi şi cuvinte smerite? Ascultă-l pe Pavel când spune: „Dar mie prea puţin îmi este că 
sunt judecat de voi sau de vreo omenească judecată de toată ziua; fiindcă nici eu nu mă judec pe 
mine însumi. Căci nu mă ştiu vinovat cu nimic, dar nu întru aceasta m-am îndreptat” (1 Cor. 4, 3 
- 4). Aceasta este purtarea ce se cuvine a o avea creştinul.

Vrei să vezi acum linguşirea iudeilor? Ascultă-i ce spun: „Nu avem împărat, decât pe Cezarul” 
(In 19, 15). Vrei să vezi smerenia? Ascultă-l tot pe Pavel când spune: „Căci nu ne propovăduim 
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pe noi înşine, ci pe Hristos Iisus, Domnul, iar noi înşine suntem slugile voastre pentru Iisus” (2 
Cor. 4, 5).

Vrei să vezi slugărnicie şi obrăznicie? Purtarea lui Abesalom este model de obrănicie, iar cea a 
zifeilor (vezi 1 Rg. 23, 15 ) model de linguşire, pentru că au trădat pe David destăinuind lui Saul 
planurile lui. Vrei să vezi înţelepciune şi nu linguşire? Ia aminte la purtarea lui David faţă de 
Saul, cum l-a biruit şi totuşi l-a cruţat (vezi 1 Rg cap. 24). Vrei apoi să vezi linguşirea celor care 
l-au ucis pe Memfiboşet (este vorba de Işboşet - 2 Rg, cap. 2, 3, 4; probabil este vorba de un 
lapsus ), şi pe care i-a ucis David?

În sfârşit, pentru a spune pe scurt, obrăznicie este aceea când cineva se înfurie si insultă fără 
motiv, sau căutând răzbunare, sau trufindu-se, iar curaj şi bărbăţie sunt atunci când cei ce 
nădăjduiesc în Dumnezeu înfruntă primejdii de moarte, fără a lua în seamă prietenia sau dispreţul 
altora. De asemenea, linguşire şi servilism este atunci când cineva îi slugărniceşte şi-i linguşeşte 
pe unii cu scopul de a dobândi vreun bun pământesc; iar smerenie sau umilinţă este atunci când 
cineva face acestea doar cu scopul de a fi plăcuţi lui Dumnezeu; cel smerit se coboară singur din 
demnitatea lui pentru a săvârşi lucruri mari şi minunate.

„Fiindcă nu cei ce aud legea sunt drepţi la Dumnezeu, ci cei care împlinesc legea vor fi 
îndreptaţi” (Rm. 2, 13); ba acela care ştie şi nu împlineşte faptele bune este chiar condamnat. 
Pentru a scăpa, deci, de acea condamnare, să facem fapte bune pentru ca astfel să ne bucurăm de 
bunurile făgăduite prin Hristos Iisus, Domnul nostru, Căruia I se cuvine slava în vecii vecilor. 
Amin.

Omilia a VII-a

din “Omilii la Epistola catre Filipeni”

„ Gândul acesta să fie în voi, care era şi în Hristos Iisus, Care,
Dumnezeu fiind în chip, n-a socotit o ştirbire a fi El întocmai cu
Dumnezeu, ci S-a deşertat pe Sine, chip de rob luând, făcându-Se
asemenea oamenilor, şi la înfăţişare aflându-Se ca un om,
S-a smerit pe Sine, ascultător făcându-Se până la moarte,
şi încă moarte de cruce. ” (Flp 2, 5 - 8).

Domnul nostru Iisus Hristos, îndemnând pe ucenicii Săi la lucrarea faptelor mari, Se dă pe Sine 
drept exemplu, şi, de asemenea, pe Tatăl şi pe prooroci, spunând: „că aşa au prigonit pe proorocii 
cei dinainte de voi” (Mt 5, 12); sau: „Dacă M-au prigonit pe Mine şi pe voi vă vor prigoni” (In 
15, 20); sau când spune: „învăţaţi-vă de la Mine, că sunt blând şi smerit cu inima” (Mt 11, 29); 
sau: „Fiţi milostivi, precum şi Tatăl vostru este milostiv” (Lc 6, 36).

La fel a procedat şi fericitul Pavel, căci îndemnând pe ucenicii săi la smerenie, a adus pe Hristos 
în mijloc, dându-L drept exemplu. Iar acest lucru nu-l face numai aici, ci şi acolo unde vorbeşte 
despre iubirea de sărăcie, spunând: „Căci cunoaşteţi harul Domnului nostru Iisus Hristos, că El, 
bogat fiind, pentru voi a sărăcit, ca voi cu sărăcia Lui să vă îmbogăţiţi” (2 Co 8, 9).
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Nimic nu poate aprinde un suflet mare şi înţelept spre săvârşirea faptelor bune, ca atunci când 
află că prin aceasta se aseamănă cu Dumnezeu. Ce se poate măsura cu aceasta? Nimic. Aceasta 
ştiind-o Pavel şi îndemnându-i la smerenie, mai întâi i-a rugat iar mai apoi le-a aprins sfiala sau 
smerenia, spunând: „având aceeaşi iubire, aceeaşi simţire, aceeaşi cugetare” (Flp 2, 2).

Mai sus spusese: „ceea ce pentru ei este un semn de pierzare, iar pentru voi de mântuire” (Flp 1, 
28), iar acum: „Gândul acesta să fie în voi, care era şi în Hristos Iisus, Care, Dumnezeu fiind în 
chip, n-a socotit o ştirbire a fi El întocmai cu Dumnezeu” (Flp 2, 5 - 6).

Fiţi cu luare aminte, vă rog, şi chiar cu cea mai mare. Precum sabia ascuţită pe amândouă 
muchiile, oriunde ar cădea, chiar şi în rânduri multe şi dese, le taie şi le nimiceşte cu uşurinţă 
pentru că este ascuţită peste tot şi nimic nu poate sta împotriva tăişului ei, tot aşa şi cuvintele 
Duhului.

Prin aceste cuvinte deci şi ucenicii lui Arie din Alexandria, şi cei ai lui Pavel de Samosata, şi cei 
ai lui Marcel al Galatiei, şi ai lui Sabelie Libianul, şi ai lui Marcion Ponticul, şi ai lui Valentin, şi 
ai lui Manes, şi ai lui Apolinarie din Laodiceea, şi ai lui Fotinos şi Sofronie, şi, într-un cuvânt, 
toate ereziile au fost răsturnate. Deci, văzând voi o astfel de privelişte şi atâtea rânduri de eretici 
răniţi cu o singură tăietură de sabie, ridicaţi-vă pentru a privi, ca nu cumva terminându-se 
defilarea să fiţi lipsiţi de bucuria acestei privelişti.

Fiindcă dacă la hipodrom, unde sunt întrecerile de cai, nimic nu este atât de plăcut ca atunci când 
un cal, izbindu-se de alţii, îi trânteşte la pământ cu tot cu vizitiii lor, iar el aleargă singur mai 
departe către punctul hotărât şi, prin urmare, către sfârşitul luptei, în timp ce privitorii aplaudă şi 
strigătele lor se ridică înspre cer; dacă, într-un cuvânt, întregul stadion (loc de luptă, dar şi 
publicul considerat laolaltă) participă la această alergare a cailor, asemenea unei păsări ce sare de 
pe o creangă pe alta de bucurie, atunci cu atât mai mare va fi în cazul nostru bucuria, când toate 
ereziile şi toate acele meşteşugiri drăceşti vor fi răsturnate la pământ împreună cu vizitiii 
(ereziarhii) lor, cu ajutorul şi cu harul lui Dumnezeu.

De voiţi, vom înşira toate aceste erezii în ordine. Vreţi s-o facem după gradul lor de împietate, 
sau în ordine cronologică? Să le înşirăm, zic, cronologic, pentru că după gradul lor de împietate e 
mai greu a le cunoaşte.

Vine mai întâi Sabelie Libianul. Ce afirmă el? Că Tatăl, Fiul si Duhul Sfânt sunt numai nişte 
simple nume date uneia şi aceleiaşi persoane.

Marcion Ponticul spune că Dumnezeu, Care le-a făcut pe toate, nu este nici bun şi nici părinte al 
bunului Hristos, ci un altul oarecare; iar Hristos nu S-a întrupat pentru noi.

Marcel, Fotinos, şi Sofronie pe Cuvântul Îl numesc „energie”, şi spun că această energie este cea 
care a locuit într-un om din sămânţa lui David, iar nu fiinţa enipostatică.

Arie din Alexandria Îl numeşte pe Hristos fiu al lui Dumnezeu, dar numai cu vorba, pentru că Îl 
consideră creatură şi mai mic decât Tatăl.

47



Alţi eretici nu cred că Hristos a avut suflet.

În sfârşit, ai văzut convoiul acesta defilând? Priveşte acum şi cadavrele lor care zac la pământ şi 
cum doar cu o lovitură de sabie toţi deodată au fost doborâţi.

Cum? „Gândul acesta să fie în voi care era şi în Hristos Iisus, Care, Dumnezeu fiind în chip, n-a 
socotit o ştirbire a fi El întocmai cu Dumnezeu” (Flp 2, 5 - 6) şi iată că au căzut şi Pavel de 
Samosata, şi Marcel, şi Sabelie!

„Dumnezeu fiind în chip”, zice, şi atunci cum de spui tu, necuratule, că şi-a luat începutul din 
Maria şi că înainte de aceasta nu exista? Cum de spui că era energie? Pentru că dacă, fiind El 
Dumnezeu în chip, a luat chipul robului, atunci chipul robului înseamnă energia sau natura 
robului? Bineînţeles că natura. Deci şi chipul lui Dumnezeu este natura lui Dumnezeu şi, prin 
urmare, nu este energie.

Iată-l şi pe Marcel al Galatiei căzut, deodată cu Sofronie şi cu Fotinos, iată-l apoi şi pe Sabelie.

„N-a socotit o ştirbire a fi El întocmai cu Dumnezeu”, spune, dar cuvântul întocmai, adică egal, 
nu se poate întrebuinţa doar în cazul unei singure persoane, pentru că a fi întocmai, sau a fi egal, 
presupune cu necesitate şi existenţa modelului cu care este realizată egalitatea. Vedem aici 
substanţa, ipostasul celor două persoane şi nu doar nişte simple nume, lipsite de acţiuni. Ai auzit 
de existenţa din vecie a unicului Fiu al lui Dumnezeu? Ce vom spune deci lui Arie care spune că 
Fiul este de o altă natură?

Deci, spune-mi, ce înseamnă „chip de rob luând”? «S-a făcut om», zici tu. Aşadar, şi în chipul lui 
Dumnezeu fiind, era Dumnezeu desăvârşit pentru că aceeaşi expresie - chipul - e zisă pentru 
ambele cazuri, şi dacă e adevărată într-un caz, atunci e adevărată şi în cel de-al doilea.

Om prin natură - chipul robului, Dumnezeu prin natură - chipul lui Dumnezeu. Şi nu numai atât, 
dar este mărturisită chiar şi egalitatea Lui cu Tatăl, după cum spune şi Ioan că întru nimic nu este 
mai mic decât Tatăl. „N-a socotit o ştirbire a fi El întocmai cu Dumnezeu”, zice.

Care poate fi sensul acestor cuvinte? Păi cu toate acestea, cuvintele arată tocmai contrariul, spui 
tu, pentru că dacă era Dumnezeu, cum mai putea fi vorba de „ştirbire”? A spus că în chipul lui 
Dumnezeu fiind, nu a ştirbit demnitatea de a fi egal cu Dumnezeu. Însă cum se poate spune că 
aceste cuvinte nu sunt mai presus de minte? Cine ar spune vreodată că cineva, om fiind, n-a 
socotit o ştirbire a fi om? Pentru că în ce fel ar putea fi cineva ştirbire pentru ceea ce deja este? 
«Nu, spui tu, ci fiind un Dumnezeu mai mic, inferior, nu a socotit o ştirbire a fi întocmai cu 
Dumnezeul cel mare, cel superior». Dar Dumnezeu mare şi Dumnezeu mic este oare cu 
putinţă?!  Oare introduceţi în dogmele bisericii creştine absurdităţile eline? Dumnezei mari şi 
mici numai la ei sunt de găsit, iar dacă sunt şi la voi, atunci nu mai am ce spune!

În Sf. Scripturi nu vei găsi nicăieri aşa ceva; peste tot vei găsi vorbindu-se de Dumnezeul cel 
mare, iar de cel mic, nicăieri. Pentru că dacă e mic, cum mai poate fi Dumnezeu?…
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Dacă nici omul nu este nici mic, nici mare, ci o singură natură, iar nefiind această natură nu mai 
poate fi vorba nici de om, atunci cum ar putea exista Dumnezeu mare şi Dumnezeu  mic?

Sf. Scriptură Îl numeşte pretutindeni mare: „Mare este Domnul şi lăudat foarte” (Ps 47,  1). Iată 
acum şi despre Fiul, Care pretutindeni este numit Domn: „Că mare eşti Tu, Cel ce faci minuni. 
Tu eşti singurul Dumnezeu” (Ps 85, 9); şi iarăşi: „Mare este Domnul nostru şi mare este tăria Lui 
şi priceperea Lui nu are hotar” (Ps 146, 5).

«Dar toate acestea sunt spuse cu privire la Tatăl, spui tu, însă Fiul este inferior Tatălui». Tu 
singur spui aşa, pe când Scriptura spune dimpotrivă, căci aşa cum vorbeşte despre Tatăl, la fel 
vorbeşte şi despre Fiul. Ascultă-l pe Pavel spunând: „Şi să aşteptăm fericita nădejde şi arătarea 
slavei marelui Dumnezeu” (Tit 2, 13). Însă nu cumva oare se referă şi aici tot la Tatăl ? Nu, ci 
pentru a vă răsturna şi mai mult eresurile, după ce vorbeşte despre arătarea slavei marelui 
Dumnezeu, adaugă: „şi Mântuitorului nostru Iisus Hristos” (Tit 2, 13). Iată, deci, că şi Fiul este 
mare. Atunci cum vorbeşti tu despre Dumnezeu mic şi Dumnezeu mare?

Fiindcă şi proorocul Îl numeşte: „Înger de mare sfat” (Is 9, 5). Iar acest Înger de mare sfat nu este 
mare? Dumnezeul cel puternic nu e oare mare, ci mic? Ce spun deci cei lipsiţi de ruşine? Că 
fiind Dumnezeu mic - eu spun aceste cuvinte ale lor de mai multe ori pentru ca astfel să fugiţi şi 
mai mult de ei - n-a socotit o ştirbire a fi El întocmai cu Dumnezeu. Atunci cum? Spune-mi - şi 
să nu credeţi că sunt cuvintele noastre dacă deci, după cum spun ei, era mic, inferior, cum ar fi 
putut să răpească [demnitatea] de a fi deopotrivă cu Dumnezeu?

Fiind prin natură mai mic, nu ar fi putut răpi, pentru a ajunge într-o demnitate mai mare; de 
exemplu: omul nu ar putea răpi, chiar de ar voi, ca să fie egal cu îngerul după natură; calul nu ar 
putea răpi, chiar de ar voi, ca să fie egal cu omul după natură.

Dar în afară de acestea eu întreb următorul lucru: ce voieşte Pavel să zică prin acest exemplu? 
Desigur că voieşte să-i îndemne pe filipeni la umilinţă. Atunci pentru ce ne propune acest model? 
Fiindcă nimeni, dorind să îndemne la smerenie, nu spune în felul acesta: «Fii umilit si cugetă 
lucruri mai mici decât cei deopotrivă cu tine, pentru că nici cutare, care e rob, nu s-a ridicat 
împotriva stăpânului său; aşadar, imită-l pe acel rob». Dar aceasta nu e smerenie, ar putea spune 
cineva, ci uşurătate.

Aflaţi atunci ce este smerenia, voi, cei care sunteţi stăpâniţi de trufie demonică.

Ce este, deci, smerenia?

A cugeta cele smerite. Dar pe cele smerite le cugetă nu cel silit de împrejurări să fie smerit, ci 
acela care se smereşte pe sine. Fiţi atenţi la ceea ce voi spune. De exemplu: când cineva ar putea 
să se gândească la lucruri mari şi totuşi se smereşte, acesta e cu adevărat smerit; când însă e silit 
să se umilească, atunci nu se poate spune că e smerit. De exemplu, când împăratul se smereşte 
înaintea guvernatorului, el este în acest caz smerit pentru că s-a coborât din înălţimea demnităţii 
lui. Iar dacă guvernatorul este cel care face acest lucru, nu se poate spune despre el că este 
smerit, pentru că nu s-a coborât din înălţimea demnităţii lui pentru a se smeri.

49



Nu este posibil să se smerească cineva dacă nu este mai mare, şi, prin urmare, având o autoritate 
asupra altora. Dacă însă necesitatea cere să te smereşti fără voie, atunci faptul acesta nu e 
rezultatul voinţei, nu este izvorât din cuget, ci din silă şi deci nu poate fi vorba de smerenie. 
Tocmai de aceea se numeşte smerenie, pentru că de bună voie te cobori mai prejos şi îţi smereşti 
cugetul.

Spune-mi, te rog, îl vom lăuda oare pentru dreptatea lui pe cel care rămâne în limitele avutului 
său, dar care nu are nici o posibilitate de a-l răpi pe al altuia? Desigur că nu. Oare de ce? Pentru 
că fapta făcută din necesitate nu poate primi laudă cum poate primi fapta făcută din voia proprie. 
Într-adevăr, spune-mi: îl vom putea lăuda pentru că nu se implică în treburile publice pe cel care 
nu poate împăraţi sau conduce şi rămâne retras în viaţa particulară? Desigur că nu. Tot aşa şi în 
cazul de faţă, pentru că lăuda-o, voi, care sunteţi mai lipsiţi de carte decât toţi ceilalţi nu se dă 
pentru o asemenea abţinere, ci pentru săvârşirea faptelor bune. Vrednic de laudă este cineva 
numai în acest din urmă caz, pentru că în celălalt, despre care am vorbit mai sus, poate cel mult 
să nu fie blamat.

Priveşte acum şi pe Hristos lăudând în acest fel când spune: „Veniţi, binecuvântaţii Tatălui Meu, 
moşteniţi împărăţia cea pregătită vouă de la întemeierea lumii. Căci flămând am fost si Mi-aţi dat 
să mănânc; însetat am fost si Mi-aţi dat să beau” (Mt 25, 34 - 35). Vedeţi că n-a spus: «veniţi de 
moşteniţi împărăţia fiindcă nu aţi răpit, sau nu aţi înşelat pe altul - căci acestea sunt fapte mici - 
ci pentru că fiind flămând, M-aţi hrănit.» Şi cine, vreodată, ar fi lăudat pe prieteni sau chiar pe 
duşmani, cum ai lăudat tu pe Hristos pentru că nu a luat o stăpânire care nu-I aparţinea?

Însă cum poate fi lucru de lăudat că El n-a răpit cinstea şi stăpânirea ce nu I se cuvenea? „N-a 
socotit o răpire (ştirbire) a fi el întocmai cu Dumnezeu” (Flp 2, 6). Şi ce înseamnă asta? Luaţi 
aminte, vă rog, fiindcă lung ne este cuvântul. De altfel, cine oare ar îndemna pe altul la smerenie 
cu astfel de exemple? Exemplele trebuie să fie cu mult mai înalte decât problema asupra căreia 
insistăm şi niciodată n-ar îndemna cineva pe altul prin exemple străine de problema pusă.

Aşa, de exemplu, Hristos îi îndeamnă pe ucenicii Săi să facă bine duşmanilor, iar pentru aceasta 
aduce un exemplu mare, cel al Tatălui ceresc, Care răsare soarele şi peste cei răi, şi peste cei 
buni, şi plouă şi peste cei drepţi, şi peste cei nedrepţi, îndemna pe ucenici la blândeţe, iar ca 
exemplu S-a dat pildă pe Sine: „Învăţaţi-vă de la Mine, că sunt blând si smerit cu inima” (Mt 11, 
29); şi iarăşi: „Deci, dacă Eu, Domnul şi Învăţătorul, v-am spălat vouă picioarele, şi voi sunteţi 
datori ca să spălaţi picioarele unii altora” (In 13, 14).

Ai văzut cum prin exemplele aduse El nu S-a depărtat de subiect? Şi nici nu trebuie să ne 
îndepărtăm vreodată aşa de mult, cum facem chiar în convorbirile noastre. Dar aici exemplul nu 
e câtuşi de puţin apropiat de subiect. Cum? Dacă a luat chip de rob, atunci este şi mai mic şi prin 
urmare ascultător al celui mai mare. Dar aceasta nu este smerenie şi apostolul trebuia să facă 
dimpotrivă, să prezinte ceva superior ascultând şi supunându-se inferiorului; dar fiindcă, vorbind 
de Dumnezeu el n-a găsit mare şi mic, atunci a pus înaintea noastră egalul.

Dacă Fiul ar fi fost inferior Tatălui, exemplul n-ar fi fost suficient pentru a fi îndemn la smerenie. 
De altfel, priveşte ce spune el înainte de acest exemplu: „cu smerenie unul pe altul socotească-l 
mai de cinste decât el însuşi” (Flp 2, 3), ca şi cum ar spune: «Fiindcă şi după natură, şi după 
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cinstea acordată de Dumnezeu, una sunteţi, de aceea se cuvine să vă cinstiţi unul pe altul». Dar 
dacă ar fi fost vorba de mare şi de mic n-ar fi putut spune astfel (adică socotind, considerându-vă 
) ci ar fi trebuit să spună: «cinstiţi pe cei mai mari decât voi», după cum şi spune undeva: 
„Ascultaţi pe mai marii voştri şi vă supuneţi lor” (Evr 13, 17). Aici supunerea este din poruncă, 
iar acolo e izvorâtă din judecata noastră. „Cu smerenie unul pe altul socotească-l mai de cinste 
decât el însuşi” (Flp 2, 3), ceea ce şi Hristos a făcut.

Acum, după ce au fost răsturnate toate credinţele ereticilor, trebuie ca la urmă, să vorbim şi de 
cele ale noastre, fiindcă pe ale acelora le-am expus mai înainte pe scurt, arătând că îndemnul la 
umilinţă nu ar fi putut să aducă la mijloc ideea de mic, supus şi ascultător al celui mare. Dacă ar 
fi îndemnat pe robi să asculte de stăpâni, desigur că ar fi putut face aşa; dar când el îndeamnă pe 
cei liberi să se smerească celor liberi, de ce atunci a adus ca exemplu supunerea robului către 
stăpân? De ce supunerea celui mic faţă de cel mai mare?

Doar nu a spus: «cei mici supuneţi-vă celor mari», ci, «fiind voi egali, supuneţi-vă unul altuia», 
„unul pe altul socotească-l mai de cinste decât el însuşi” (Flp 2, 3). Dar pentru ce n-a adus măcar 
exemplul femeii şi să zică: precum femeia se supune şi ascultă de bărbat, aşa şi voi să vă 
supuneţi? Dacă n-a adus ca exemplu ceea ce este egal şi liber, fiindcă această supunere este mică 
şi neluată în seamă, cu atât mai mult exemplul robului nu-şi avea aici locul.

Am spus puţin mai înainte că nimeni nu laudă pe cineva pentru depărtarea lui de rele şi nici nu 
spune celui pe care voieşte să-l laude că e vrednic de laudă pentru că nu numai că nu a curvit, dar 
s-a abţinut chiar de la femeia sa. În sfârşit, niciodată, voind a lăuda, nu vorbim de depărtarea de 
rele, fiindcă ar fi ridicol.

Am zis apoi că chipul robului este adevărat şi cu nimic mai prejos, prin urmare şi chipul lui 
Dumnezeu este (în el) perfect şi nu este inferior cu nimic. Dar pentru ce oare n-a spus «în chipul 
lui Dumnezeu făcându-se», ci „fiind”? Acesta este acelaşi lucru cu atunci când spune: „Eu sunt 
Cel ce sunt” (Iş 3, 14). Arată aici asemănarea exactă a chipului fiindcă este chip. Nu este posibil 
ca fiind cineva de o altă natură să aibă acelaşi chip. De exemplu, nimeni dintre oameni nu este 
chip al îngerului, precum nici animalul nu este chip al omului. Atunci, cum este Fiul?

În noi, care suntem compuşi din două substanţe, chipul aparţine corpului; însă în Cel necompus 
şi simplu chipul aparţine, evident, naturii.

Însă pentru că tu afirmi că, dacă aici Dumnezeu este numit fără articol atunci nu poate fi vorba 
de Tatăl, ei bine, eu îţi voi arăta că acest lucru se întâlneşte în mai multe locuri. Dar ce spun eu în 
mai multe locuri, când se întâlneşte chiar în acest pasaj? „N-a socotit o ştirbire (răpire) a fi El 
întocmai cu Dumnezeu” (Flp 2, 6). Vezi că, vorbind despre Tatăl, nu a spus τώΘεώ ci simplu 
Θεώ.

Aş dori să adaug aici şi părerile mele, dar mă tem ca nu cumva, din cauza mulţimii cuvintelor, să 
nu se întunece cugetul vostru. Deci, să vă amintiţi de cele spuse până acum pentru a vă ajuta în 
îndepărtarea părerilor acelor eretici. Până acum am tăiat spinii, iar acum, după ce spinii au fost 
scoşi şi pământul se va răcori puţin, vom arunca seminţele cele bune, pentru ca astfel, 
îndepărtând din el toată răutatea, să poată primi cu multă bunăvoinţă seminţele dumnezeieşti.
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Partea morală 

Noi trebuie să mulţumim lui Dumnezeu şi să vieţuim 
în slava Lui  ducând o viaţă demnă; 

contra iubirii de argint şi contra trădătorului Iuda (n. tr.)

Să mulţumim lui Dumnezeu pentru cele spuse, să-L rugăm să ne dea puterea de a le păstra şi de a 
fi atenţi, pentru ca astfel noi împreună să ne bucurăm, iar ereticii să fie ruşinaţi.

Să-L rugăm ca şi pe viitor să deschidă gura noastră, pentru că tot cu aceeaşi râvnă să le expunem 
şi pe cele ale noastre.

Să ne rugăm Lui ca să ne dăruiască o viaţă demnă de credinţa în El, ca astfel să viem în slava Lui 
şi ca nu cumva numele Lui să fie defăimat din pricina noastră. „Vai celor din pricina cărora 
numele lui Dumnezeu este defăimat”. Dacă noi, pe copilul nostru - şi ce poate fi mai drăgălaş 
decât copilul? - îl îndepărtăm de la noi, îl urâm şi nu ne atingem de el când suntem defăimaţi din 
cauza lui, cu cât mai mult Dumnezeu nu va urî şi nu va respinge pe robii cei nerecunoscători, 
care Îl defăima şi Îl insultă? Iar dacă Dumnezeu îl urăşte şi îl respinge, cine oare îl va mai iubi şi 
se va mai apropia de unul ca acesta? Nimeni, sau poate doar diavolul sau demonii. Dar cel 
stăpânit de demoni ce nădejde de mântuire va mai avea?

Câtă vreme suntem în mâna lui Dumnezeu nimeni nu ne va putea răpi, căci mâna Lui este 
puternică; însă când suntem în afară de mâna Lui şi lipsiţi de ajutor, atunci suntem pierduţi şi 
gata de a fi răpiţi de oricine va voi, suntem „ca un zid povârnit şi ca un gard surpat” (Ps. 61, 3). 
Când zidul e povârnit atunci e uşor de trecut pentru fiecare.

Să nu credeţi că ceea ce voi spune se referă numai la Ierusalim, ci şi la fiecare om:

„Vreau să cânt pentru prietenul meu cântecul lui de dragoste pentru via lui.  Prietenul meu avea o 
vie pe o coastă mănoasă. El a săpat-o, a curăţit-o de pietre şi a sădit-o cu viţă de bun soi. Ridicat-
a în mijlocul ei un turn, săpat-a şi un teasc. Şi avea nădejde că va face struguri, dar ea a făcut 
aguridă. Şi acum voi, locuitori ai Ierusalimului şi bărbaţi ai lui Iuda, fiţi judecători între mine şi 
via mea. Ce se putea face pentru via mea şi nu am făcut eu? Pentru ce atunci când nădăjduiam 
să-mi rodească struguri, mi-a rodit aguridă?

Acum vă voi face să ştiţi cum mă voi purta cu via mea: Strica-voi gardul ei şi ea va fi pustiită, 
dărâma-voi zidul ei şi va fi călcată în picioare. Şi o voi pustii! Nu va mai fi tăiată, nici săpată şi o 
vor năpădi spinii şi bălăriile. De asemenea şi norilor le voi da poruncă să nu-şi mai verse ploaia 
peste ea. Dar via Domnului Savaot este casa lui Is¬rael, iar oamenii din Iuda sunt sădirea Sa 
dragă. El nădăjduia ca acesta să fie un popor fără păcate, dar iată-l plin de sânge. Nădăjduit-a să-I 
rodească dreptate, dar iată: răzvrătire.” (Is 5,  1 - 7).

Aceasta se poate spune pentru orice suflet. Dacă iubitorul de oameni Dumnezeu a făcut tot ce 
trebuia să facă, dar via sufletului nostru, în loc de struguri, rodeşte spini, atunci va strica gardul 
ei şi va surpa zidul ei, iar noi vom rămâne pradă jefuitorilor.
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Ascultă acum şi pe un alt prooroc care se plângea, spunând: „Pentru ce ai dărâmat gardul ei şi o 
culeg pe ea toţi cei ce trec pe cale? A stricat-o pe ea mistreţul din pădure şi porcul sălbatic a 
păscut-o pe ea” (Ps 79, 13 - 14). Desigur că acolo este vorba de mezi şi de babilonieni, dar aici 
nu e vorba de ei, ci mistreţul şi porcul sălbatic sunt diavolul cu toată puterea lui, pentru că şi 
prezenţa lui este necurată şi sălbatică.

Când Sf. Scriptură vrea să exprime lăcomia lui, zice: „ umblă, răcnind ca un leu, căutând pe cine 
să înghită” (I Petru), iar când vrea să arate veninul lor cel ucigător îl numeşte şarpe şi scorpie: 
„Iată, v-am dat putere să călcaţi peste şerpi şi peste scorpii, şi peste toată puterea vrăjmaşului” 
(Lc 10, 19); iar când vrea să arate puterea şi veninul lui deodată, îl numeşte balaur, după cum 
spune: „Balaurul acesta pe care l-ai zidit ca să se joace în ea” (Ps 103, 27); în sfârşit, pretutindeni 
îl numeşte balaur, şarpe viclean şi aspidă.

Toate aceste numiri dovedesc că această fiară este foarte vicleană şi are mare putere, căci toate le 
unelteşte, toate le mişcă, toate le întoarce pe dos, numai pentru a-şi atinge scopul, «însă nu vă 
temeţi, spune, nu vă împuţinaţi, privegheaţi numai şi atunci va fi fricos ca un struţ». „Veţi călca 
peste şerpi si peste scorpii” (Lc 10, 19), zice. Aşadar, a fost făcut pentru ca picioarele noastre să 
calce peste el, dacă noi vom voi.

Şi acum priveşte câtă ticăloşie, cât râs, că cel ce a fost lăsat pentru a-l călca în picioare, noi îl 
îngăduim deasupra capului nostru! Cum de se întâmplă astfel? Prin noi înşine: dacă voim el este 
mare şi puternic, dar dacă voim el devine mic.

Dacă suntem cu luare-aminte la noi înşine şi rămânem împreună cu Împăratul nostru, el se teme 
şi devine mai neputincios decât un copil în lupta contra noastră. Când ne depărtăm de el gâfâie 
din cauza mâniei pe care ne-o poartă, mugeşte, scrâşneşte din dinţi pentru că se vede lipsit de 
tovărăşia noastră, fiindcă el nu se apropie dacă Dumnezeu nu-i va da voie.

Dacă n-a cutezat să intre în turma de porci fără voia lui Dumnezeu, cu atât mai mult nu va intra 
în sufletele oamenilor. Iar Dumnezeu îi dă voie sau pentru a ne certa, sau pentru a ne pedepsi, sau 
pentru a ne face mai încercaţi, ca de exemplu pe Iov. Nu vezi că nu se apropie de Iov, că nu 
cutează a veni lângă el, ci stă la o parte, înspăimântat şi tremurând? Dar ce vorbesc eu de Iov? A 
năvălit asupra lui Iuda şi încă n-a cutezat a-l lua sub stăpânirea sa până ce nu l-a scos Hristos din 
ceata sfântă a apostolilor.

Mai înainte îl cucerise pe dinafară, dar a intra înăuntru nu îndrăznea; când însă l-a văzut 
îndepărtat din ceata sfântă a apostolilor, s-a repezit asupra lui mai grozav decât un lup flămând şi 
nici că l-a lăsat până nu l-a nimicit cu o moarte îndoită.

Acestea sunt scrise spre povaţa noastră, pentru că altfel care ar putea fi folosul de a şti că unul 
din cei doisprezece a trădat pe învăţătorul lor?

Deci ce folosinţă şi ce câştig am putea avea de aici?

Mare, iubiţilor! Când vom afla care a fost imboldul care l-a împins să ia acea hotărâre 
nenorocită, ne vom păzi ca nu cumva să pătimim la fel ca şi el. Aşadar, ce anume l-a împins la o 
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asemenea faptă? Patima iubirii de argint, aceasta l-a făcut să trădeze pe Domnul, atât de tare îl 
îmbătase această patimă. L-a vândut pe Stăpânul lumii pentru treizeci de arginţi! Ce poate fi mai 
rău decât această manie? Acela cu Care nimic nu se poate compara, pe care nimic nu-L poate 
egala, înaintea Căruia neamurile toate laolaltă nu înseamnă nimic, pe Acela L-a vândut el pentru 
treizeci de arginţi!

Cumplită este această tiranie a iubirii de argint şi totodată este de ajuns pentru a pierde sufletul. 
Nu se sminteşte cineva atât de tare din cauza beţiei, cât se sminteşte din cauza iubirii de argint! 
Nu devine nimeni atât de netrebnic din cauza nebuniei, cât devine din cauza iubirii de argint. 
Pentru că, spune-mi, cum a fost cu putinţă ca pe tine, cel neluat în seamă şi necunoscut de 
nimeni, El te-a chemat şi te-a făcut unul din cei doisprezece apostoli, te-a făcut părtaş învăţăturii 
Lui, ţi-a făgăduit mii de bunătăţi, te-a învrednicit să faci minuni, te-ai împărtăşit la masa Lui ca 
toţi ceilalţi, din cuvintele, din călătoriile şi din aproprierea zilnică de El şi toate acestea nu au fost 
de ajuns pentru a te împiedica de la acea faptă plină de ruşine? Din ce cauză L-ai vândut? Cu ce 
L-ai găsit vinovat, o, nenorocitule? Ce bine nu ţi-a făcut? Cunoştea bine cugetul tău şi n-a încetat 
nicicând de a-l îmboldi şi de a-i insufla cele cu privire la El.

De multe ori a spus înaintea ta: „Adevărat grăiesc vouă, că unul dintre voi Mă va vinde” (Mt 26, 
21). De multe ori a mustrat fapta pe care urma s-o săvârşeşti, ba chiar ştiindu-te stăpânit de 
asemenea gânduri necurate, El te-a cruţat şi nu te-a scos din ceata cea sfântă a apostolilor; încă te 
mai suferea, încă te mai socotea ca pe unul dintre cei doisprezece apostoli, atât de mult te cinstea, 
atât de mult te iubea! Iar la urmă, o, de trei ori nenorocitule, luând ştergarul şi încingându-Se, a 
spălat cu mâinile Sale cele preacurate, picioarele tale cele murdare şi nici prin aceasta n-a putut 
să te-mpiedice? Furai din banii săracilor, dar a răbdat-o şi pe asta, din dorinţa de a nu se ajunge la 
un rău şi mai mare, însă nimic nu te-a convins.

Fiară sălbatică să fi fost, piatră, oare n-ar fi trebuit să te schimbi în faţa binefacerilor Lui, în faţa 
minunilor şi învăţăturilor Lui? Însă El te chema chiar aşa sălbăticit cum erai şi prin faptele Sale 
minunate te îndemna mereu pe tine, cel mai nesimţitor decât pietrele! Însă tu cu nici un chip nu 
te-ai făcut mai bun decât pietrele! Vă miraţi, poate, de atâta sminteală din partea trădătorului? 
Temeţi-vă mai degrabă de nenorocirea lui! A devenit atât de nesimţitor din cauza iubirii de 
argint, din cauza dragostei după bani.

Taie, deci, din rădăcină, această patimă, iubitule, pentru că la astfel de boală dă ea naştere. Pe cei 
stăpâniţi de ea îi face necucernici şi îi aduce la atâta nesimţire încât să nu cunoască pe 
Dumnezeu, chiar dacă ar fi primit din partea Lui mii de binefaceri.

Tai-o, te rog, pentru că această patimă nu este dintre cele obişnuite, ci dă naştere la mii de 
nenorociri grozave. Am văzut patima aceluia; deci să ne temem ca nu cumva să cădem şi noi în 
ea. Pentru acest motiv a fost scrisă istoria trădătorului, ca nu cumva să pătimim şi noi la fel. De 
aceea toţi evangheliştii au povestit-o, pentru a ne cuminţi.

Fugi, aşadar, departe de ea! Iubirea de argint nu se numeşte doar faptul de a pofti multe, ci cu 
deosebire de a fi împătimit după bani. A pofti mai mult decât e necesar, aceasta este iubirea de 
argint cea mai grozavă. Nu cumva vânzătorul a fost ademenit cu talanţi de aur? Nu, ci L-a vândut 
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pe Stăpânul a toate pe treizeci de arginţi! Vă mai amintiţi ce am spus mai înainte, că lăcomia nu 
se dezvăluie în a fura multe, ci, mai ales, în a fura cele puţine?

Iată acum, ia aminte la ce mare rău a făcut acesta pentru puţin aur, ba nu pentru puţin aur, ci 
pentru puţin argint! Nu e cu putinţă să vadă vreodată faţa lui Hristos omul iubitor de argint, 
acesta e un lucru cu neputinţă! Iubirea de argint este rădăcina tuturor relelor. Dacă cineva cade 
din slava aceea chiar şi pentru un singur rău, atunci cu cel ce are în el rădăcina tuturor relelor ce 
se va întâmpla? Cel ce este rob al banului nu poate fi în acelaşi timp şi rob adevărat al lui 
Dumnezeu.

Însuşi Hristos a arătat că acest lucru este cu neputinţă: „nu puteţi să slujiţi lui Dumnezeu şi lui 
mamona” (Mt 6, 24) si „nimeni nu poate să slujească la doi domni” (Mt 6, 24), fiindcă dau 
porunci care se împotrivesc una alteia. Hristos, de exemplu, spune: «fie-ţi milă de cei ce sunt 
flămânzi», pe când mamona spune: «dezbracă-l pe cel sărac şi ia-i ceea ce are»; Hristos spune: 
«lipseşte-te de ceea ce ai», în timp ce mamona spune: «ia şi ceea ce nu ai».

Ai văzut contrarietatea? Ai văzut războiul? Ai văzut cum nu poate cineva asculta  de amândoi, ci 
pe unul trebuie să-l dispreţuiască? Dar despre acest lucru mai că nu e nevoie de vorbă. Mă 
întrebaţi cum aşa? Dar nu vedem oare acest lucru petrecându-se şi în realitate, adică nu-L vedem 
pe Hristos dispreţuit şi pe mamona cinstit? Vedeţi că deşi cuvintele sunt grele, faptele sunt cu 
mult mai grele. Acum desigur că sufletul, dacă ar fi curat de patimă câtuşi de puţin, ar putea să 
judece cu dreptate, pentru că se află de partea aceasta (în slujba lui Dumnezeu), însă trecând el 
de cealaltă parte (în slujba lui mamona) şi fiind cuprins de pofta banilor ca de friguri, şi găsindu-
se el în toiul plăcerii, nu are judecată curată, nici limpede, iar tribunalul lăuntric nu-i deloc 
imparţial.

Hristos spune de pildă: „Aşadar oricine dintre voi care nu se leapădă de tot ce are nu poate să fie 
ucenicul Meu” (Lc 14, 33), iar mamona zice: «ia de la cel flămând până si pâinea cea de toate 
zilele».

Hristos zice: «pe cei din sângele şi din neamul tău să nu-i treci cu vederea» (Isaia 58, 7), iar 
mamona zice: «să nu miluieşti pe cei din sângele şi din neamul tău, ba dispreţuieşte chiar şi pe 
mama şi pe tatăl tău». Dar ce spun eu de mamă si de tată când el se leapădă până şi de sufletul 
său? Şi toate acestea sunt ascultate cu supunere! Vai! Cum cel care porunceşte să fie cineva 
barbar, neîmblânzit şi crud faţă de aproapele său este ascultat mai mult decât cel ce porunceşte 
blândeţea! De aceea suntem ameninţaţi cu gheena, de aceea cu focul cel nestins, cu viermele cel 
neadormit…

Ştiu, iubiţilor, că mulţi dintre voi, auzind aceste cuvinte, nu ne ascultă cu plăcere. Dar nici eu nu 
le spun cu plăcere, fiindcă de ce aş vorbi despre ele? Aş fi voit să vă povestesc pururea despre 
Împărăţia cerurilor, despre repausul de acolo, despre acea apă a odihnei, despre locul cel înverzit. 
„La loc de păşune, acolo m-a sălăşluit; la apa odihnei m-a hrănit” (Ps 22, 2). Aş fi dorit să 
vorbesc despre locul de unde a fugit toată durerea, întristarea şi suspinarea. Aş fi voit să vă 
povestesc despre dulceaţa petrecerii cu Hristos - deşi toate acestea sunt mai presus de judecata 
omenească - dar totuşi aş fi voit să vă spun numai despre acestea, după puterile mele.
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Dar ce mă voi face? Nu e cu putinţă a vorbi despre împărăţia cerurilor celui bolnav de friguri sau 
celui ce stă rău cu sănătatea; cu unul ca acesta trebuie a vorbi despre sănătate. Nu trebuie să-i 
vorbeşti despre cinste celui acuzat de o faptă urâtă, ci trebuie să cauţi a-l scăpa de osândă şi de 
pedeapsă. Dacă aceasta nu este împlinită atunci cum va fi împlinită cealaltă?

De aceea vorbesc eu necontenit despre aceste lucruri, pentru ca fără întârziere să ajungem şi la 
celelalte. De aceea şi Hristos a vorbit despre gheena, pentru ca nimeni să nu cadă în ea, ci cu toţii 
să câştigăm Împărăţia cerurilor. Iar noi de aceea vă amintim neîncetat de gheenă, pentru a vă 
îndrepta către Împărăţia cerurilor, ca prin frică să se smerească cugetul vostru şi să vă pregătim 
astfel pentru lucrarea celor demne de Împărăţia cerurilor.

Să nu vă neliniştiţi deci de greutatea cuvintelor, căci greutatea cuvintelor face mai sprintene 
sufletele şi mai uşoare pentru a fugi de păcate. De altfel, şi fierul e greu, vreau să zic aici că şi 
ciocanul e greu, însă confecţionează obiecte din aur şi din argint foarte folositoare, iar pe cele 
strâmbe le îndreaptă; dacă însă nu ar fi greu nu ar putea îndrepta acele obiecte strâmbe. La fel si 
cuvântul nostru cel greu va putea îndrepta sufletul.

De aceea, iubiţilor, să nu fugim de greutatea cuvintelor şi nici de rănirile pe care, poate, ni le 
pricinuiesc. Rana nu este făcută cu scopul de a găuri sau de a face bucăţi sufletul, ci pentru a-l 
îndrepta. Ştim noi bine cum să lovim şi cum să deschidem rana cu harul lui Dumnezeu, pentru ca 
astfel să nu sfărâme vasul, ci să-l îndrepte, să-l netezească, pentru a fi de folos Stăpânului; în aşa 
fel încât bine lustruit, să-l aducă la o sănătate strălucitoare, pentru ca atunci când fluviul de foc 
îşi va înălţa flacăra peste păcătoşi să nu aibă nevoie de vâlvătaia focului.

Dacă nu vom curăţi aici prin foc sufletele noastre, desigur că vor fi curăţite în mod silit acolo, 
fiindcă altfel nu e cu putinţă, „…îl va vădi ziua Domnului. Pentru că în foc se descoperă şi focul 
însuşi va lămuri ce fel este lucrul fiecăruia” (1 Co 3, 13). E cu mult mai bine să fiţi arşi prin 
cuvinte un timp scurt, decât să ardeţi pentru vecie în acea flacără. Cum că aşa va fi e neîndoielnic 
şi noi de multe ori am adus dovezi clare. Desigur că trebuie să se convingă cineva din scripturi; 
dar fiindcă unii stăruie în îndărătnicia lor, noi le-am probat şi prin multe raţionamente şi nimeni 
nu ne împiedică să le înfăţişăm şi acum.

Într-adevăr, orice ar fi ei, elini, iudei, eretici sau creştini, cu toţii mărturisesc acest lucru: că 
„Dumnezeu este drept”. Dar în această lume sunt mulţi păcătoşi care pleacă dincolo nepedepsiţi, 
la fel cum şi mulţi virtuoşi pleacă după ce au pătimit aici multe rele. Deci, dacă Dumnezeu este 
drept, atunci unde-i va recompensa cu bune pe cei buni şi cu rele pe cei răi, dacă gheenă nu 
există şi nu va fi nici înviere a morţilor? Acest cuvânt repetat fără încetare şi acelora, şi nouă, nu 
ne va lăsa să ne îndoim despre înviere.

Cel care crede însă în înviere, cu siguranţă că se va sili să trăiască în această viaţă cu multă luare-
aminte, pentru a putea să se bucure de bunătăţile cele veşnice. Cărora fie a ne învrednici cu toţii, 
prin harul şi prin iubirea de oameni a Domnului nostru Iisus Hristos, Căruia împreună cu Tatăl şi 
cu Duhul Sfânt, se cuvine slava, stăpânirea şi cinstea, acum si pururea şi în vecii vecilor. Amin.
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Omilia a VIII-a

din “Omilii la Epistola catre Filipeni”

„Gândul acesta să fie în voi care era şi în Hristos Iisus, Care,
Dumnezeu fiind în chip, n-a socotit o ştirbire a fi El întocmai
cu Dumnezeu, ci S-a deşertat pe Sine, chip de rob luând, făcându-Se
asemenea oamenilor, şi la înfăţişare aflându-Se ca un om, S-a smerit
pe Sine, ascultător făcându-Se până la moarte, şi încă moarte de cruce.
Pentru aceea, şi Dumnezeu L-a preaînălţat şi I-a dăruit Lui nume,
care este mai presus de orice nume; Ca întru numele lui Iisus tot
genunchiul să se plece, al celor cereşti şi al celor pământeşti
şi al celor de dedesubt.” (Flp 2, 5 - 11).

Până acum am vorbit despre cele ale ereticilor; acum e timpul să vorbim şi despre ale noastre. 
Aceia spun că n-a socotit drept ştirbire ceea ce a fost ştirbit, adică n-a crezut a fi o ştirbire faptul 
de a fi întocmai cu cel mare; noi am dovedit însă că aceasta este o mare absurditate şi că o astfel 
de credinţă nu îndeamnă pe cineva nici la umilinţă şi nici nu-L slăveşte, în acest fel, pe 
Dumnezeu, ba încă nici chiar pe om.

Ce trebuie să credem aici? Fiţi cu luare-ami la cele ce vă voi spune acum. Fiindcă mulţi din 
oameni cred că a se smeri cineva înseamnă a se lipsi de demnitatea sa, a se micşora şi a se înjosi; 
deci dorind să înlăture această teamă, Apostolul arată că fiind vorba de Dumnezeu nu trebuie să 
judecăm aşa, ci că Dumnezeu, Unul Născut, Care este chipul lui Dumnezeu, Care cu nimic nu 
este inferior Tatălui, Care este egal cu El, Acesta n-a socotit o ştirbire a fi întocmai cu 
Dumnezeu. Ce anume înseamnă acest lucru, vei afla îndată.

Dacă cineva răpeşte ceva, dacă ia fără să i se cuvină, atunci nu va îndrăzni să renunţe la acel 
lucru de teamă să nu-l piardă, de teamă să nu cadă din locul în care a ajuns, şi dorind să deţină 
pentru totdeauna ceea ce a răpit. Dar cel ce posedă de la natură o demnitate oarecare nu se va 
teme să se coboare din acea demnitate, ştiind bine că nimeni nu-l va putea lăsa fără ea. De 
exemplu: Abesalom a răpit de la tatăl lui domnia, iar a renunţa după aceea la ea, nu îndrăznea.

Vom aduce şi un alt exemplu, iar dacă aceste exemple nu vor putea dezlega întreaga prob¬lemă, 
nu vă neliniştiţi, fiindcă însăşi natura exemplelor le face să nu poată dezlega totul, ci lasă 
cugetării, spre dezlegare, cea mai mare parte. Cineva s-a răsculat împotriva împăratului şi i-a 
răpit împărăţia; ei, bine, acesta nu mai îndrăzneşte să ascundă acest fapt [faptul de a fi împărat], 
pentru că dacă vreodată l-ar ascunde, atunci imediat ar pierde.

Sau să venim şi la alt exemplu: dacă, de pildă, cineva a furat ceva, el va veghea mereu asupra a 
ceea ce a furat, fiindcă dacă n-ar mai veghea, ar pierde imediat. Şi, în general, dacă cineva a 
dobândit ceva prin furt, atunci se va teme să se despartă de lucrul furat.

Dar nu aşa sunt cei ce au ceva în mod natural şi nu din furt; de exemplu, omul are însuşirea 
natu¬rală de a fi fiinţă raţională… Mărturisesc că nu găsesc aici un exemplu satisfăcător, căci noi 
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nu deţinem nici o stăpânire de la natură, nici un bine de la natură, în timp ce, vorbind de 
Dumnezeu, El are toate acestea în natura Lui, sau, mai bine zis, chiar în Sine Însuşi.

Deci, ce spunem noi? Că Fiul lui Dumnezeu nu s-a temut a Se pogorî din demnitatea Lui, fiindcă 
nu a socotit ca o răpire dumnezeirea, nu S-a temut ca nu cumva să-I răpească cineva natura Lui, 
sau demnitatea Lui naturală. De aceea a şi renunţat la ea pentru moment, fiind convins că o va 
relua iarăşi; şi încă a ascuns această demnitate, socotind că prin aceasta nu Se înjoseşte cu nimic. 
De aceea Apostolul n-a zis «nu a răpit», ci „n-a socotit o ştirbire (răpire) a fi”. Nu ştirbind 
(răpind) avea el stăpânirea, ci această stăpânire îi era naturală; nu dată de cineva, ci neîncetată şi 
sigură. De aceea n-a ezitat să ia chip de rob. Tiranul se teme să lepede de pe el porfira în timp de 
război, însă împăratul o leapădă cu multă siguranţă. Şi oare de ce? Pentru că nu din furt are el 
acea stăpânire; el nu renunţă la ea ca şi cum ar renunţa la ceva furat, ci fiindcă o are de la natură 
şi niciodată nu o va putea pierde. A fi deci deopotrivă cu Dumnezeu nu era dobândit prin răpire, 
ci prin natură; de aceea „S-a deşertat pe Sine” (Flp 2, 7).

Unde sunt acum cei care spuneau că El a fost silit la aceasta, că S-a supus poruncii? „S-a deşertat 
pe Sine… S-a smerit pe Sine, ascultător facându-Se până la moarte” (Flp 2, 7 - 8). Cum S-a 
deşertat? „…chip   de   rob   luând,   făcându-Se   asemenea  oamenilor, şi la înfăţişare aflându-
Se ca un om” (Flp 2, 7). A spus aici că S-a deşertat pe Sine, cu scopul de a face legătura cu 
pasajul de mai sus: „cu smerenie unul pe altul socotească-l mai de cinste decât el însuşi” (Flp 2, 
3), fiindcă dacă s-ar fi supus vreunei porunci fără s-o facă de bună voie, acest fapt n-ar fi fost 
smerenie. Dacă n-ar fi ştiut că trebuie să facă acest lucru, această neştiinţă L-ar fi dovedit 
imperfect; iar dacă ar fi ştiut şi totuşi ar fi aşteptat timpul potrivit pentru a împlini acest fapt, s-ar 
fi dovedit prin aceasta că a existat un timp în care El n-a ştiut; dacă însă ştia şi că trebuie să se 
întâmple şi ştia şi timpul când avea să fie, atunci din ce cauză oare a primit să Se supună? Oare 
ca să arate măreţia Tatălui? Dar aceasta nu înseamnă a arăta măreţia Tatălui, ci mai degrabă 
pro¬pria lui micime. Pentru că nu era oare suficient ca numele Tatălui să arate şi demnitatea 
Tatălui? De altfel nici nu e potrivit să treci această demnitate de la Tată la Fiu; iar în afară de 
aceasta toate ale Tatălui sunt comune şi Fiului.

Aşadar, ce zic ereticii? «Iată, spun ei, că nu s-a făcut om - vorbesc de discipolii lui Marcion - ci 
doar asemenea cu oamenii». Cum este însă cu putinţă să se facă asemenea cu oamenii? Să fie 
oare umbră? Dar aceasta înseamnă idol şi nicidecum asemenea omului. Asemenea omului e un 
alt om. Ce vei răspunde lui Ioan care zice: „Şi Cuvântul S-a făcut trup” (In 1, 14)? Dar chiar şi 
acest fericit, Pavel, spune undeva: „întru asemănarea trupului păcatului” (Rm 8, 3).

„…şi la înfăţişare aflându-se ca un om” (Flp 2, 7). «Iată, strigă ereticii, că la înfăţişare s-a aflat ca 
un om, deci nu a fost om adevărat pentru că la înfăţişare aflându-se ca un om nu înseamnă că a 
fost cu adevărat om!» Vedeţi cu câtă exactitate arăt cele ale duşmanilor?

Biruinţa strălucită şi chiar prisositoare atunci are loc, când pe cele ce lor li se par puternice noi 
nu le ascundem, ci le dăm pe faţă, arătând că sunt mai degrabă înşelăciune decât biruinţă. Deci ce 
spun ei? Repetăm, din nou, aceleaşi vorbe: «A avea înfăţişare de om, a fi ca un om şi a fi 
asemenea oamenilor nu vrea să spună că este om. Deci şi a lua chip de rob nu înseamnă a fi rob 
cu adevărat. Aşadar, aici este cearta.»
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Dar de ce nu rezolvi mai întâi acest lucru? Fiindcă după cum tu crezi că primele sunt contra 
noastră, tot aşa credem şi noi că aceasta din urmă este contra voastră. Apostolul nu a zis «a fi ca 
un rob» şi nici «asemenea robului», ci „chip de rob luând”. «Şi ce-i cu asta? răspund ei, aici sunt 
cuvinte şi idei care se contrazic. Nu-i nici o contradicţie, să nu fie una ca asta! Deci, care e 
cuvântul lor cel grozav şi vrednic de râs în această chestiune? «A luat, zic ei, chipul robului 
atunci când a spălat picioarele ucenicilor». Dar oare acest lucru înseamnă «chip de rob»? Aici nu 
avem chipul robului, ci treaba, slujba robului.

Altceva este slujba robului şi altceva a lua chipul robului. De ce n-a zis atunci că „a făcut slujba 
robului”, căci ar fi fost mai clar? Nicăieri nu vei afla în Sf. Scriptură că se vorbeşte de chip în loc 
de slujbă, fiindcă e mare deosebire: una este din natură, iar cealaltă este din energie. Dar chiar şi 
vorbind zilnic, în mod obişnuit, noi nu luăm niciodată chipul în locul energiei. De altfel, după 
ereziile lor, El nici măcar această slujbă n-a făcut şi nici nu S-a încins. Dacă El a fost o iluzie, 
desigur că nu există adevăr în acest fapt, pentru că dacă nu avea mână, atunci cum a spălat? Dacă 
nu avea şolduri, atunci cum S-a încins? Cum de şi-a îmbrăcat veşmintele? „S-a dezbrăcat de 
haine” (In 13, 4), zice. După ei, aici nici măcar acţiunea nu are loc, ci este pură înşelăciune, 
pentru că El n-a spălat picioarele ucenicilor. Deci, dacă natura Lui corporală nu s-a arătat în 
realitatea, desigur că El nu era în corp. Cine, atunci, a spălat picioarele ucenicilor?

Ce vom zice împotriva lui Pavel de Samosata? Ce spune el? Acelaşi lucru: «aceasta nu este 
deşertare: că El, fiind de natură omenească şi om simplu, a spălat picioarele celor egali cu El»

Ce le-am răspuns arienilor le putem răspunde şi acestora, pentru că nu se deosebesc cu nimic unii 
de alţii, decât, poate, în lucruri secundare. De altfel şi unii si alţii zic despre Fiul lui Dumnezeu 
că a fost creat. Ce vom zice deci către aceştia? Dacă om fiind a spălat picioarele oamenilor atunci 
nu S-a deşertat şi nu S-a smerit pe Sine; dacă om fiind nu a socotit ştirbire a fi el întocmai cu 
Dumnezeu, acest lucru nu este deloc spre laudă.

A fi Dumnezeu şi a se face om este o mare smerenie, negrăită si nespusă; însă dacă a fost om şi a 
săvârşit lucruri omeneşti, atunci unde este smerenia?

Unde se spune în Scriptură că chipul lui Dumnezeu este totuna cu acţiunea lui Dumnezeu? Dacă 
ar fi fost doar om iar pentru faptele Sale am spune că era chipul lui Dumnezeu, atunci de ce nu 
zicem la fel şi despre Petru, mai ales că a făcut fapte şi mai mari decât Hristos? De ce să nu 
spunem şi despre Pavel că era chipul lui Dumnezeu? De ce oare Pavel nu s-a dat şi pe sine ca 
exemplu, el, care a slujit în mii de feluri şi care nu a ezita să zică: „nu ne propovăduim pe noi 
înşine, ci pe Hristos Iisus, Domnul, iar noi înşine suntem slugile voastre pentru Iisus” (2 Co 4, 
5)?

Toate cele spuse de ei sunt deci bârfe vrednice de râs. Cum S-a deşertat pe Sine, spune-mi, şi 
care este acea deşertare? Care este smerenia? Poate pentru că a făcut minuni? Dar minuni au 
făcut si Pavel, şi Petru, aşa că acest lucru nu aparţine în exclusivitate Fiului.

Mai departe, ce înseamnă „făcându-se asemenea oamenilor” (Flp 2, 7)? Multe a avut el comune 
cu noi, dar au fost multe şi necomune, ca de pildă: El nu S-a născut din unirea bărbatului cu 
femeia, a fost fără de păcat şi altele. Acestea, care nu aparţin oamenilor, Îi aparţineau Lui. El nu a 
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fost numai în aparentă, ci şi în realitate Dumnezeu. S-a arătat în chip de om, însă în multe nu a 
fost la fel cu omul, deşi ca realitate a trupului a fost la fel. Apostolul spune, pentru a arăta că nu a 
fost un simplu om: „făcându-Se asemenea oamenilor” (Flp 2, 7). Noi suntem din trup şi suflet, 
Acela însă, e Dumnezeu, suflet şi trup; de aceea zice: „făcându-Se asemenea oamenilor”.

Şi ca nu cumva, auzind că S-a deşertat pe Sine, să-ţi închipui vreo prefacere oarecare sau vreo 
schimbare,  el adaugă aici că «rămânând ceea ce era, a luat ceea ce nu era, şi făcându-Se trup, a 
rămas Dumnezeu, fiind Cuvânt». Aşa că sub acest raport El a fost asemenea oamenilor şi de 
aceea zice Apostolul „şi la înfăţişare aflându-Se ca un om” (Flp 2, 7). Nu că natura Lui s-ar fi 
schimbat, sau că s-ar fi produs vreo contopire, ci „la înfăţişare aflându-Se ca un om”. Zicând că a 
luat chip de rob a avut curajul să spună şi acest lucru, pentru ca astfel să astupe gurile tuturor. De 
altfel şi când spune „întru asemănarea trupului păcatului” (Rm 8, 3) nu vrea să spună că nu avea 
trup, ci că acel trup nu păcătuise, deşi era la fel cu al păcătosului.

În ce constă, deci, egalitatea? În natura trupului şi nicidecum în păcat. Precum acolo se spune 
„întru asemănarea”, deşi nu era egal întru totul, la fel şi aici se spune „asemenea” deşi nu e întru 
totul egal (de exemplu: că S-a născut fără sămânţă bărbătească, sau că a fost fără de păcat, sau că 
n-a fost om simplu). De altfel bine a zis „ca un om” (Flp 2, 7), fiindcă nu a fost unul dintre cei 
mulţi, ci ca unul dintre cei mulţi.

Dumnezeu Cuvântul nu S-a prefăcut în om şi nici natura Lui nu s-a schimbat, ci ni S-a descoperit 
ca om, nu pentru a ni se arăta ca o nălucă, ci pentru a ne da pildă de smerenie. Deci când spune 
„ca un om” acest lucru trebuie să înţelegem. La fel îl numeşte om şi în altă parte, când spune: 
„Căci unul este Dumnezeu, unul este şi Mijlocitorul între Dumnezeu şi oameni: omul Hristos 
Iisus” (1 Tim 2, 5).

După ce am spus cele privitoare la acei eretici, e necesar acum să vorbim şi despre cei ce spun că 
El n-a avut suflet. Dacă chipul lui Dumnezeu a fost Dumnezeu desăvârşit, la fel şi chipul robului 
a fost rob desăvârşii.

Acum să revenim la arieni: „Dumnezeu fiind în chip, n-a socotit o ştirbire a fi El întocmai cu 
Dumnezeu” (Flp 2, 6). Aici, pentru că vorbeşte despre Dumnezeu, nu spune nicăieri «s-a făcut» 
sau «a luat», pe când în pasajul următor, pentru că vorbeşte despre firea Lui omenească, spune: 
„Ci S-a deşertat pe Sine, chip de rob luând, făcându-Se asemenea oamenilor” (Flp 2, 7). Aceasta 
[firea omenească] „s-a făcut”, „a luat”, pe când aceea [firea dumnezeiască] exista. Deci să nu le 
confundăm, nici să le despărţim; un Dumnezeu, un Hristos, Fiu al lui Dumnezeu; când zic un, zic 
unire, nu confundarea acestor două naturi, ci unirea lor.

„S-a smerit pe Sine, ascultător făcându-Se până la moarte, şi încă moarte de cruce” (Flp 2, 8). 
«Iată deci că S-a făcut ascultător prin voinţa Sa şi nu era egal cu Cel Căruia I S-a supus», zic 
necredincioşii. O, nerecunoscătorilor şi uşuraticilor la minte, acest lucru nu-L micşorează, fiindcă 
şi noi ascultăm uneori de prieteni, fără ca această ascultare să ne micşoreze. A ascultat după cum 
ascultă Fiul de Tată, dar nu a căzut în vreo slujbă de rob, şi chiar în aceasta a păstrat minunea 
demnităţii Lui înaintea Tatălui cu multă cinste. A cinstit pe Tatăl nu pentru ca tu să-L necinsteşti 
pe El, ci pentru ca să-L slăveşti şi mai mult şi ca să afli de aici că era Fiu adevărat, fiindcă El, 
mai mult decât toţi, a cinstit pe Tatăl. Nimeni n-a cinstit atât de mult pe Dumnezeu. Pe cât de 

60



mare înălţime avea, pe atât de mare umilinţă a suferit. Aşa cum este mai mare decât toţi şi nimeni 
nu este egal cu El, tot aşa şi prin cinstea pe care I-a adus-o Tatălui i-a covârşit pe toţi, nu silit şi 
fără voia Sa, ci din buna Lui voinţă, sau nu ştiu ce să vă mai spun!…

Vai! mare şi de nespus lucru este că S-a făcut rob, dar că a mai suferit şi moarte, acest lucru este 
cu mult mai mare. Dar mai este la mijloc un alt fapt mai mare şi mai minunat. Care să fie acesta? 
Că nu toată moartea este la fel! Astfel, moartea suferită de El a fost cea mai necinstită, cea mai 
plină de batjocură, cea mai blestemată. Căci „Blestemat este cel spânzurat pe lemn” (Ga 3, 13). 
De aceea s-au hotărât iudeii să-L răstignească pe lemn, pentru ca astfel să-L facă de batjocură. 
De aceea au fost răstigniţi cu El şi doi tâlhari, pentru ca astfel să se facă părtaş lor şi să se 
plinească ceea ce s-a zis: „şi cu cei făcători de rele a fost numărat” (Is 53, 12).

Dar cu atât mai mult străluceşte adevărul şi cu atât mai mult devine mai luminat! Când atâtea 
uneltiri se fac duşmani slavei Lui, atunci minunea şi mai mult străluceşte şi se arată şi mai mare. 
Ei nu considerau lucru urât a-L ucide, ci a-L ucide într-un asemenea mod pentru a-L arăta mai 
vrednic de dispreţ decât toţi, la aceasta se gândeau ; însă cu toate acestea nimic n-au făcut. Astfel, 
deşi amândoi tâlharii erau nişte pângăriţi deşi mai la urmă unul dintre ei s-a schimbat - ei chiar 
de pe cruce îşi băteau joc de El şi nici conştiinţa propriilor lor păcate, nici faptul că erau şi ei în 
aceeaşi situaţie şi nici că pătimeau la fel ca şi El nu le-a oprit răutatea; lucru, de altfel, recunoscut 
şi de unul dintre ei când a grăit celuilalt pentru a-l face să tacă: „Nu te temi tu de Dumnezeu, că 
eşti în aceeaşi osândă?” (Lc 23, 40), ceea ce dovedeşte marea lor răutate.

„Pentru aceea, şi Dumnezeu L-a preaînălţat si I-a dăruit Lui nume, care este mai presus de orice 
nume” (Flp 2, 9). Când fericitul Pavel vorbeşte despre trupul Lui, toate cele ce sunt spre 
smerenie le dezvăluie cu multă libertate. Până să spună că a luat chip de rob, vorbind despre 
dumnezeire, priveşte cât de înalt vorbeşte, zic înalt în ce priveşte puterea cuvintelor, iar nu în ce 
priveşte propria sa valoare şi demnitate, fiindcă nici n-ar putea: „Care, Dumnezeu fiind în chip, 
n-a socotit o ştirbire a fi El întocmai cu Dumnezeu” (Flp 2, 6). Iar după ce a spus că S-a întrupat, 
vorbeşte apoi fără sfială şi despre cele smerite, fiind încredinţat că trupul Lui primeşte cele 
smerite şi că prin aceasta nu va vătăma cu nimic dumnezeirea Lui. „Pentru aceea, şi Dumnezeu 
L-a preaînălţat şi I-a dăruit Lui nume, care este mai presus de orice nurne; ca întru numele lui 
Iisus tot genunchiul să se plece, al celor cereşti şi al celor pământeşti şi al celor de dedesubt. Şi 
să mărturisească toată limba că domn este Iisus Hristos, întru slava lui Dumnezeu Tatăl” (Flp 2, 9 
- 11).

Am spus ereticilor: dacă acestea sunt spuse nu pentru Cel întrupat, ci pentru Dumnezeu 
Cuvântul, cum atunci L-a preaînălţat pe El? Poate ca şi cum I-ar fi dăruit ceva? Deci, în acest 
caz, era im¬perfect şi pentru noi a devenit perfect!? Dacă nu ar fi răscumpărat omenirea nu S-ar 
fi bucurat de această cinste, „…şi I-a dăruit Lui nume”, zice. Iată că, după părerea voastră, nici 
măcar nu avea nume! Dar cum atunci a luat prin har şi în dar, ba încă şi nume mai presus de orice 
nume, dacă El a primit a lua asupra Lui datoria omenirii?

Despre care nume e vorba, vom vedea. „Ca întru numele lui Iisus tot genunchiul să se plece” 
(Flp 2, 10). Ereticii spun că numele Lui este slava Lui. Dar oare aceasta este slava Lui mai presus 
de orice slavă? Într-un cuvânt, slava Lui este aceea de a ne închina Lui? Însă voi mult vă 
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depărtaţi de măreţia lui Dumnezeu dacă vă închipuiţi că pe Dumnezeu Îl puteţi cunoaşte la fel 
cum Se cunoaşte El pe Sine Însuşi.

De aici se vede cât de departe sunteţi de Dumnezeu! Aceasta e slavă, spune-mi? După părerea 
voastră mai înainte de a fi făcut omul, mai înainte de a fi făcut îngerii, mai înainte de a fi făcut 
arhanghelii, El nu era în slavă!? Dar dacă aceasta este slava Lui cea mai presus de orice slavă, 
dacă acesta este numele Lui mai presus de orice nume, atunci deşi se afla în slavă, se afla într-o 
slavă mai mică decât aceasta, în concluzie, pentru aceasta a făcut El toate făpturile, pentru a fi 
slăvit? Deci nu a creat lumea din bunătate, ci pentru că avea nevoie de slava noastră? Vedeţi 
acum ignoranţa voastră? Vedeţi lipsa de evlavie la care ajungeţi? Dacă însă toate acestea sunt 
spuse cu privire la Cel întrupat, atunci a avut dreptate, căci Dumnezeu Cuvântul îngăduie să fie 
spuse acestea cu privire la trup, pentru că nu se ating de natura lui dumnezeiască, ci totul e cu 
privire la iconomia Lui faţă de om.

Dar ce înseamnă oare „al celor cereşti şi al celor pământeşti şi al celor de dedesubt” (Flp 2, 10)?

Înseamnă întreaga lume, şi îngeri, şi oameni, şi demoni; sau înseamnă şi drepţii, şi cei vii şi cei 
păcătoşi. „Şi să mărturisească toată limba că Domn este Iisus Hristos, întru slava lui Dumnezeu 
Tatăl” (Flp 2, 11), adică toţi să zică aşa, fiindcă aceasta este slava Tatălui. Ai văzut deci cum, 
oriunde este slăvit Tatăl, este slăvit şi Fiul? Tot astfel şi când este necinstit Fiul, este necinstit şi 
Tatăl. Dacă aceasta se întâmplă chiar şi printre oameni, unde deosebirea dintre tată şi fiu este 
mare, cu atât mai mult se va întâmpla când va fi vorba de Dumnezeu, unde nu e nici o deosebire: 
asupra Lui se va răsfrânge şi cinstea, si necinstea.

Slava Tatălui este ca lumea să Se supună Fiului. Aşadar şi când spunem că Fiul este perfect, fără 
de nici o lipsă şi că nu este inferior Tatălui, aceasta este slava lui Dumnezeu, că a născut un astfel 
de Fiu. Aceasta este şi cea mai de seamă dovadă a puterii, a bunătăţii şi înţelepciunii Lui, că a 
născut un Fiu cu nimic inferior Lui, nici cu înţelepciunea, nici cu bunătatea.

Când spun că este la fel de înţelept ca şi Tatăl şi că nu-I este cu nimic inferior, e o dovadă a marii 
înţelepciuni a Tatălui; când spun că este la fel de puternic ca şi Tatăl, e o dovadă a puterii Tatălui; 
când spun că este la fel de bun ca şi Tatăl, aceasta e o dovadă a bunătăţii Lui celei mari, că a dat 
naştere la un astfel de Fiu, cu nimic mai prejos decât El şi nici având vreo lipsă.

Când spun că întru nimic nu e inferior după natură, ci egal, şi nici nu e de vreo altă natură, şi în 
aceasta eu slăvesc pe Dumnezeu Tatăl şi bunătatea Lui, şi puterea, şi înţelepciunea Lui, că ne-a 
arătat nouă un alt El Însuşi, la fel întru totul, mai puţin faptul de a fi Tată. Astfel că orice lucruri 
mari şi minunate aş spune despre Fiul, toate se vor raporta la Tatăl. Fiindcă dacă acest fapt mic şi 
nebăgat în seamă pentru că a-L cinsti şi a I Se închina întreaga lume e un fapt cu adevărat mic 
faţă de slava lui Dumnezeu dacă, zic, şi acest fapt mic se săvârşeşte spre slava lui Dumnezeu, 
atunci cu cât mai mult celelalte multe?

Partea morală 
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Să credem în slava lui Dumnezeu şi să vieţuim în slava lui. 
Despre umilinţă, şi că fără virtute suntem mai răi decât 

animalele cele necuvântătoare (n. tr.)

Să credem, deci, în slava Lui şi să vieţuim în slava Lui, fiindcă numai una din acestea două cu 
nimic nu ne foloseşte. Când Îl slăvim bine, însă nu vieţuim bine, atunci mai mult Îl necinstim, 
pentru că - recunoscându-L pe El de stăpân şi învăţător, Îl dispreţuim şi nu ne temem de judecata 
cea dreaptă şi înfricoşată.

Că elinii vieţuiesc în mod necurat, nu este de mirare şi nici atât de vrednic de hulă, însă a vedea 
creştini vieţuind în necurăţenie, deşi s-au făcut părtaşi atâtor taine şi s-au bucurat de atâta slavă, 
acesta este tot ce poate fi rnai urâcios şi de nesuferit!

Căci spune-mi: Hristos a ascultat şi a fost supus cu supunerea cea mai de pe urmă şi de aceea a 
primit cinstea cea de sus; S-a făcut rob şi de aceea este stăpânul tuturor, al îngerilor şi al tuturor 
celorlalte. Aşa că să nu considerăm nici noi că ne-am coborât din demnitatea noastră dacă ne 
smerim pe noi înşine. Aceasta înseamnă a ne înălţa şi mai cu seamă acest lucru merită admiraţie, 
şi pe drept cuvânt, într-adevăr, cel ce se înalţă va fi umilit, iar cel ce se smereşte pe sine va fi 
înălţat; şi pentru a dovedi acest lucru a fost de-ajuns ca Hristos să pronunţe o singură dată această 
maximă.

Pentru a înţelege, să examinăm lucrul mai îndeaproape.

Ce înseamnă a se smeri? Nu oare a fi criticat, învinovăţit şi defăimat? Şi ce înseamnă a se înălţa? 
Desigur că a fi cinstit, a fi lăudat, a fi slăvit. Să vedem acum de unde vine aceasta, înger fiind 
Satana s-a înălţat pe sine. Şi ce s-a întâmplat? N-a fost oare umilit mai mult decât oricine? Nu are 
oare drept locuinţă pământul? Nu este oare defăimat de toţi? Pavel, om fiind, s-a smerit pe sine. 
Şi ce s-a întâmplat? Nu este oare admirat? Nu este lăudat? Nu este prietenul lui Hristos? Nu a 
înfruntat el oare pe diavolul de mai multe ori, ca pe un rob al său? Oare nu a făcut el lucruri mai 
mari decât Hristos? Oare nu purta pe diavol încoace şi-ncolo, după cum călăul îl poartă pe cel 
condamnat? Oare nu-şi bătea joc de el?

Oare nu avea sub picioarele lui capul sfărâmat al diavolului? Oare nu dorea el acelaşi lucru şi 
tuturor ucenicilor săi? Dar ce spun eu? S-a înălţat pe sine Abesalom, s-a smerit pe sine David; ei 
bine, care a devenit înalt? Cine a fost mai slăvit? Ce poate fi mai smerit decât cuvintele acestea 
pe care David le-a rostit pentru Şimei: „Lăsaţi-l să blesteme, căci Domnul i-a poruncit” (2 Rg 16, 
11)? Să cercetăm, de voiţi, şi mai departe. Vameşul s-a smerit pe sine cu toate că faptul nu era 
smerenie, ci mai mult recunoştinţă, iar fariseul s-a înălţat pe sine.

Dar să examinăm lucrurile înseşi. Fie, de exemplu, doi oameni, amândoi deopotrivă de bogaţi, 
bucurându-se de multă cinste, şi amândoi cugetând lucruri mari în privinţa înţelepciunii, a 
stăpânirii şi a altor calităţi lumeşti; dacă unul din ei va cere onoruri de la toţi şi, neprimind de la 
nimeni, se va înfuria sau va cere mai mult decât trebuie sau, în sfârşit, se va înălţa pe sine; iar 
celălalt va dispreţui acest lucru şi de i se vor da onoruri el le va respinge; ei, bine, care din 
amândoi va fi mai vrednic de cinste? Cel care caută onorurile şi nu le dobândeşte sau cel ce 
primindu-le le dispreţuieşte? Negreşit că acesta din urmă.
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Nu e cu putinţă să te bucuri de slavă în alt fel, decât numai fugind de ea. Când o alungăm, ea ne 
urmăreşte, iar când alergăm după ea, fuge de noi. Dacă vrei să fii slăvit, nu dori slava, dacă vrei 
să fii înalt, nu te înălţa. De altfel, aşa-i stă în fire acestui lucru: pe cel ce nu umblă după slavă îl 
respectă toţi, în timp ce pe cel care o caută, toţi îl dispreţuiesc. Aşa sunt, pare-se, oamenii: plini 
de ambiţie şi iubind în mod natural contradicţia; le place să facă tocmai contrariul a ceea ce ar 
trebui…

Să dispreţuim, deci, slava, fiindcă numai aşa vom putea deveni smeriţi, adică înălţaţi. Nu te înălţa 
pe tine însuţi, pentru a fi înălţat de altul. Cel ce se înalţă pe sine, nu va fi înălţat de altul; cel ce se 
smereşte pe sine, nu va fi smerit de altul. Mare rău este mândria omenească!

Mai de preferat este a fi nebun, decât mândru, pentru că atunci e vorba doar de o smintire a 
facultăţilor mintale, pe când a fi mândru e cu mult mai rău, căci în acest caz nebunia este unită cu 
prostia. Cel nebun îşi face rău doar sie însuşi, însă cel mândru îi vătăma şi pe alţii. Deci mândria 
se naşte din această patimă. Nu este cu putinţă a fi cineva mândru şi în acelaşi timp să nu fie şi 
smintit. Ascultă pe înţeleptul care spune: „Dacă vezi un om care se crede înţelept în ochii lui,  să 
nădăjduieşti mai mult de la un nebun decât de la el” (Pr  26,  12).

Ai văzut că nu în zadar spuneam că mândria este un rău mai marc decât nebunia? „…să 
nădăjduieşti mai mult de la un nebun decât de la el”. De aceea şi Pavel zicea: „Nu vă socotiţi voi 
înşivă înţelepţi” (Rm 12, 17). În ceea ce priveşte trupurile, spune-mi, care zicem că sunt 
sănătoase? Cele peste măsură de umflate, care au înăuntru mult aer şi mustesc de apă, sau cel 
care sunt potrivite şi au suprafaţa lor smerită? Desigur că acestea din urmă. Deci şi când e vorba 
de suflete, cel ce se umflă (îngâmfă) este stăpânit de o boală mai rea decât hidropica, pe când cel 
moderat este scutit de orice patimă.

Şi câte bunătăţi nu ne aduce nouă smerenia! Ce voieşti?

Oare nu de aici se nasc sinceritatea, liniştea sufletească, iubirea de oameni, înfrânarea şi luarea 
aminte la sine? Toate aceste bunătăţi izvorăsc din smerenie, în timp ce din mândrie izvorăsc toate 
cele contrare. Şi cu necesitate, un astfel de om va fi şi batjocoritor, şi bătăuş, şi furios, şi lipsit de 
milă, şi fără zâmbet pe buze, şi va fi mai degrabă fiară sălbatică decât om. Eşti puternic şi cugeţi 
lucruri mari? Atunci tocmai din acest motiv e de datoria ta să te smereşti. Pentru ce cugeti lucruri 
mari când în realitate e vorba de un lucru cu totul de nimic? Pentru că şi leul este mai curajos 
decât tine, şi porcul sălbatic e mai puternic decât tine, iar tu faţă de aceştia nu eşti decât un ţânţar. 
Dar încă şi tâlharii, şi hoţii, şi servitorii tăi, şi poate chiar şi cei mai proşti, pot fi mai puternici 
decât tine. Deci acest lucru e vrednic de laudă? Şi nu te sfieşti cugetând, din această cauză, 
lucruri mari? - Dar poate eşti frumos şi cu chip arătos? Aceasta este lauda şi îngâmfarea 
coţofenei. Nu eşti tu mai frumos decât păunul, nici decât floarea şi nici decât păsările, în aripile 
păsării stă biruinţa ei; cu penele ei şi cu frumuseţea ei te covârşeşte mult. Dar şi lebăda este 
foarte frumoasă şi multe alte păsări cu care, de te vei compara, te vei vedea pe tine ca un nimic.

De multe ori şi copii zburdalnici, şi fecioare, şi femei desfrânate, şi bărbaţi uşuratici, de multe 
ori, zic, s-au lăudat cu frumuseţea lor. Dar poate că eşti bogat? De unde? Ce ai câştigat? Aur, 
argint, sau pietre preţioase? Dar cu aceasta se laudă şi tâlharii, şi criminalii, şi cei ce lucrcază în 
mine. Cu durerea celor condamnaţi te lauzi? Dar poate că te împodobeşti şi te înfrumuseţezi? 
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Împodobiţi sunt de multe ori şi caii, la perşi sunt împodobite şi cămilele, iar pe scenele teatrului 
toţi actorii sunt împodobiţi. Şi nu te ruşinezi când cugeti lucruri mari despre astfel de nimicuri la 
care sunt părtaşi şi dobitoacele cele necuvântătoare, şi sclavii, şi criminalii, şi cei fără de minte, 
şi tâlharii, şi hoţii?

Dar poate construieşti case frumoase? Şi ce-i cu asta? Multe păsări locuiesc în case mai frumoase 
decât ale tale şi au locuinţe cu mult mai măreţe. Sau poate nu i-ai văzut pe cei înnebuniţi după 
bani cum au construit case până şi în locurile pustii şi în câmpii, care au devenit locuinţe corbilor 
şi ciorilor?

Sau poate cugeti lucruri mari din cauza vocii tale? Niciodată, însă n-ai să poţi cânta mai dulce 
decât privighetoarea sau lebăda. Sau poate că te mândreşti pentru iscusinţa meşteşugului tău?

Ce poate fi însă mai înţelept în această privinţă decât albina? Care mecanic, care pictor, care 
geometru ar putea imita lucrul ei?

Poate că te mândreşti din cauza hainei tale fine? Dar aici te biruiesc păianjenii.

Dar poate că te mândreşti din cauza iuţimii picioarelor tale? Mai iuţi sunt însă iepurii şi caprele 
sălbatice, precum şi multe alte fiare sălbatice care nu sunt cu nimic mai prejos decât cele dintâi.

Poate însă călătoreşti mult? Desigur că nu mai mult decât păsările; iar acestea n-au nevoie nici de 
merinde, nici de cai, nici de trăsură, ci pentru toate le sunt de-ajuns aripile lor. Acestea le sunt şi 
corabia, acestea şi caii, şi trăsura, şi vântul, şi, în general, orice ar dori cineva.

Dar poate că ai vederea ascuţită şi ageră? Desigur, însă, că nu o ai ca a căprioarei sau ca a 
vulturului.

Ai poate auzul fin? Cu toate acestea măgarul te întrece.

Ai mirosul fin? Dar câinele nu te lasă să-l întreci.

Poate că este strângător? Eşti în urma furnicii.

Eşti îmbrăcat în haine aurite? Nu însă ca furnicile indice.

Iar în ce priveşte sănătatea şi constituţia, ca şi puterea corpo¬rală, animalele necuvântătoare ne 
sunt superioare Şi nu se tem nici de foamete. „Priviţi la păsările cerului, că nu seamănă, nici nu 
seceră, nici nu adună în jitniţe” (Mt 6, 26).

Deci iată că Dumnezeu a creat animalele cele necuvântătoare cu mult superioare nouă în multe. 
Ai văzut ce poate păţi cineva dacă nu se gândeşte serios? Ai văzut ce rău este când nu 
examinează lucrurile? Şi ai văzut la ce urmări ne duce observarea atentă a faptelor?

Cel care se crede mai presus decât toţi oamenii s-a dovedit a fi mai prejos chiar decât animalele 
necuvântătoare. Însă noi, iubiţilor, să nu-i luăm în seamă pe aceşti oameni şi să nu-i imităm; nici 
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să-i lăsăm să cadă şi să ajungă la fel cu animalele necuvântătoare pentru că au cugetat cele mai 
presus de natura noastră, ci să-i ridicăm de acolo, nu pentru ei - pentru că ei sunt poate vrednici 
să pătimească aceste rele ci ca să se arate iubirea de oameni a lui Dumnezeu şi slava pe care ne-a 
arătat-o.

Sunt împrejurări în care animalele nu pot avea nimic comun cu noi; care sunt acestea? Evlavia şi 
viaţa trăită în virtute. Printre oamenii care au dobândit aceste virtuţi nu vei găsi curvari, nici 
desfrânaţi, nici ucigaşi; însă noi ne-am depărtat de ele. Cum adică? Pe Dumnezeu Îl ştim, 
purtarea Lui de grijă o cunoaştem şi cugetăm la nemurirea sufletului. Aici necuvântătoarele 
rămân în urmă şi nu te vor putea contrazice. Cugetăm? Nimic de acest fel la animale, însă în 
multe privinţe, deşi le suntem inferiori, le stăpânim totuşi. Aici ni se descoperă un mare adevăr: 
că nu tu eşti cauza acestor lucruri, ci Dumnezeu, cel care ţi-a dăruit raţiunea. Punem curse şi 
laţuri pentru a le prinde şi le stăpâni.

Printre noi, oamenii, ar trebui să împărătească sobrietatea, blândeţea, bunătatea şi dispreţuirea 
banilor, dar fiindcă tu, unul dintre cei uşuratici, nu ai nimic din toate acestea, pe drept cuvânt 
cugeţi lucruri mai mari decât toţi oamenii, cu toate că eşti, într-o privinţă, mai prejos decât 
necuvântătoarele. De altfel aici se ajunge prin impertinenţă şi prostie, care fie că te ridică mai sus 
decât trebuie, fie că te umilesc la fel de mult, dar în nici un caz nu păstrează echilibrul.

Însă prin smerenie suntem egali cu îngerii, Împărăţia cerurilor ne-a fost făgăduită şi la fel 
petrecerea împreună cu Hristos; omul chiar biciuit de-ar fi poate să nu cadă; omul dispreţuieşte 
moartea, nu se teme de ea, nu se înfricoşează şi nu pofteşte mai mult decât are. Astfel că cei ce 
nu sunt aşa,  se dovedesc a fi mai răi decât necuvântătoarele.

Când ai de prisos în cele trupeşti, iar nu în cele duhovniceşti, când virtuţile sufletului îţi lipsesc, 
cum nu eşti mai rău decât animalele necuvântătoare? Dă-mi exemplu acum de cineva care a 
întrecut prin răutate pe cele necuvântătoare, pe cineva care trăieşte în desfătări şi în furturi, şi-ţi 
voi răspunde: iată că mai voinic decât el este calul, mai puternic este porcul sălbatic, mai iute 
este iepurele, mai frumos păunul, mai încântătoare voce are lebăda, cu mult mai mare este 
elefantul, nespus mai ageră este vederea vulturului şi mai bogate decât el sunt toate păsările.

Atunci de unde reiese că eşti vrednic să stăpâneşti animalele necuvântătoare? Poate din cauză că 
ai raţiune? Dar nu-i aşa, pentru că cel ce nu se foloseşte de ea e cu mult mai rău decât animalele; 
iar pentru că are totuşi raţiune, dar se dovedeşte a fi mai prejos decât animalele, ar fi fost cu mult 
mai bine dacă n-ar fi fost fiinţă raţională de la bun început. Fiindcă nu-i totuna să ia cineva 
stăpânirea şi apoi s-o trădeze, cu a nu o lua deloc. Iar dacă împăratul se dovedeşte a fi mai rău 
decât un om din garda sa, bine i-ar fi fost să nu-şi mai fi pus pe trupul său purpura împărătească.

La fel şi în cazul de faţă. De aceea, ştiind noi că fără virtute suntem mai răi decât animalele cele 
necuvântătoare, să ne străduim s-o dobândim, pentru a deveni oameni şi chiar îngeri, ca să ne 
bucurăm astfel de bunătăţile făgăduite cărora fie a ne învrednici prin harul şi iubirea de oameni a 
Domnului nostru Iisus Hristos, Căruia Se cuvine slava, stăpânirea şi cinstea, împreună cu Tatăl şi 
cu Sfântul Duh, acum şi pururea şi în vecii vecilor. Amin.
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Omilia a IX-a

din “Omilii la Epistola catre Filipeni”

„Drept aceea, iubiţii mei, precum totdeauna m-aţi ascultat, nu numai
când eram de faţă, ci cu atât mai mult acum când sunt departe, cu frică
şi cu cutremur lucraţi mântuirea voastră; căci Dumnezeu este Cel ce
lucrează în voi şi ca să voiţi şi ca să săvârşiţi după a Lui bunăvoinţă.
Toate să le faceţi fără de cârtire şi fără de îndoială, ca să fiţi fără de
prihană şi curaţi, fii ai lui Dumnezeu neîntinaţi în mijlocul unui neam
rău şi stricat şi întru care străluciţi ca nişte luminători în lume, ţinând cu putere cuvântul vieţii,  
spre lauda mea în ziua lui Hristos.” (Flp 2, 12 - 16).

Sfaturile trebuie date întotdeauna împreună cu laudele pentru că atunci devin bine primite, 
deoarece îi îndemnăm pe cei sfătuiţi în propriul lor interes, ceea ce a făcut aici şi Pavel. Şi ia 
aminte cu câtă înţelepciune! „Drept aceea, iubiţii mei” (Flp 2, 12), zice el. Nu le-a spus simplu că 
«aţi ascultat», ci, mai întâi i-a lăudat, zicând: „precum totdeauna m-aţi ascultat” (Flp 2, 12), adică 
«imitaţi, vă rog, nu pe alţii, ci pe voi înşivă». ,,…nu numai când eram de faţă, ci cu atât mai mult 
acum când sunt departe” (Flp 2, 12). «Şi de ce oare cu mult mai vârtos când sunt departe? 
Fiindcă pe atunci credeaţi poate că e bine să faceţi totul pentru respectul şi ruşinea faţă de mine, 
dar acum nu mai e aşa. Dacă se adevereşte, deci, acum că voi continuaţi şi chiar cu putere îndoită 
să faceţi faptele cele bune, de aici se învederează că nici înainte nu vă supuneaţi pentru mine, ci 
pentru Dumnezeu. Nu faceţi acestea pentru a asculta de mine, ci pentru a lucra, cu frică şi cu 
cutremur, la mântuirea voastră. Nu e cu putinţă ca fără frică să realizeze sau să facă cineva vreun 
lucru măreţ şi nobil». Şi nu a spus doar „cu frică”, ci şi „cu cutremur”, ceea ce sporeşte mărimea 
fricii. O astfel de frică avea Pavel, de aceea şi zicea: mă tem „ca nu cumva altora propovăduind, 
eu însumi să mă fac netrebnic” (1 Co 9, 27).

Dacă în cele pământeşti reuşita nu este posibilă fără de frică, atunci cu cât mai mult nu va fi 
aceasta în cele duhovniceşti? Pentru că spune-mi: cine a învăţat vreodată carte fără de frică? Cine 
a ajuns meşter desăvârşit fără de frică? Deci, dacă acolo unde nu pândeşte diavolul, ci numai 
lenea, e nevoie de frică pentru a o birui, atunci aici, unde e nevoie de atâta luptă, unde sunt atâtea 
piedici, cum să fie cu putinţă a ne mântui lipsiţi fiind de frică?

Cum şi în ce fel este această frică? Dacă vom avea în minte că Dumnezeu este de faţă, că pe 
toate le aude, pe toate le vede, nu doar pe cele săvârşite sau vorbite, ci şi pe toate cele din inimă 
şi din adâncul cugetului nostru fiindcă „destoinic este Dumnezeu să judece simţirile şi cugetările 
inimii” (Evr 4, 12) atunci nimic rău nu vom face, nimic rău nu vom vorbi şi chiar nimic rău nu 
vom cugeta.

Spune-mi, te rog, dacă ai fi veşnic lângă rege, oare nu ai sta cu frică? Atunci cum de şezi lungit 
în faţa lui Dumnezeu şi râzi şi nu te ruşinezi şi nici nu tremuri? Nu dispreţui răbdarea Lui, pentru 
că El rabdă îndelung pentru a te aduce la pocăinţă.

Când mănânci, închipuieştcţi-L pe Dumnezeu înaintea ta, pentru că într-adevăr chiar este de faţă!
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Când voieşti să te culci, când te înfurii, când te desfătezi, când răpeşti lucrul altuia, când în 
sfârşit faci orice dintre acestea, închipuieşte-ţi-L pe Dumnezeu de faţă şi niciodată nu te vei face 
de râs, niciodată nu te vei aprinde de mânie.

Dacă neîncetat ai în cugetul tău acest lucru, neîncetat vei fi cu frică şi cu groază de păcat, ca unul 
ce te afli alături de împăratul a toate. Arhitectul, fie el cât de priceput, fie el chiar cel mai 
priceput dintre arhitecţi, stă totuşi cu frică pentru ca nu cumva să cadă de pe clădirea pe care o 
ridică. Şi tu ai ajuns la credinţă, şi tu ai făcut multe fapte bune, te-ai ridicat la înălţime. Păzeşte-te 
deci în siguranţă, veghează şi fii cu frică să nu cazi, căci multe sunt duhurile cele viclene care 
voiesc să te arunce jos!

„Slujiţi Domnului cu frică şi vă bucuraţi de El cu cutremur” (Ps 2, 11).

Însă cum este cu putinţă ca cineva să fie şi vesel, şi cuprins de frică?

Cum e cu putinţă ca veselia să se afle laolaltă cu cutremurarea? Aceasta este singura bucurie: 
numai atunci ne bucurăm când facem binele ca şi cum am face ceva cu cutremur. „Cu frică şi cu 
cutremur lucraţi mântuirea voastră” (Flp 2, 12) Vedeţi că n-a zis doar lucraţi, ci lucraţi cu multă 
luare-aminte, cu multă sârguinţă. Şi fiindcă a spus „cu frică şi cu cutremur”, priveşte cum 
linişteşte frica lor, căci iată ce spune: „Căci Dumnezeu este Cel ce lucrează în voi” (Flp 2, 13), ca 
şi cum ar spune «nu te teme c-am zis „cu frică şi cu cutremur”, căci n-am spus aceasta pentru a 
vă pune piedici, pentru a vă închipui că virtutea ar fi greu de îndeplinit, ci pentru a fi cu luare-
aminte, iar nu distraţi. Când se întâmplă aşa Dumnezeu este Cel ce le lucrează pe toate, tu trebuie 
doar să fii curajos!» „Căci Dumnezeu este Cel ce lucrează în voi” (Flp 2, 13).

Aşadar, dacă El lucrează, trebuie ca şi voi să conlucraţi cu El, înarmându-vă pentru asta cu voinţa 
cea bună care neîncetat caută binele, cu hotărâre şi stăruinţă. „Căci Dumnezeu este Cel ce 
lucrează în voi şi ca “să voiţi, şi ca să săvârşiţi, după a Lui bunăvoinţă” (Flp 2, 13). «Dar dacă El 
lucrează în noi ca să voim sau, mai bine zis, dacă până şi a vrea Îi aparţine tot Lui, atunci pentru 
ce ne mai îndeamnă la aceasta? Dacă chiar şi a vrea este lucrarea Lui, degeaba ne mai spui că 
„aţi ascultat”, fiindcă nu ascultăm, ci suntem mişcaţi fără voie, degeaba ne mai spui să fim „cu 
frică şi cu cutremur”, când totul aparţine voinţei lui Dumnezeu!» Acest lucru s-ar putea obiecta şi 
în cazul de faţă, dar priveşte ce răspuns dă Apostolul: «Nu pentru asta am spus că El „este Cel ce 
lucrează în voi şi ca să voiţi, şi ca să săvârşiţi” (Flp 2, 13), ci pentru a risipi frica voastră. Numai 
dacă vei vrea şi tu va lucra şi Dumnezeu. Nu te teme şi nici nu te lenevi, pentru că El ne 
dăruieşte şi bunăvoinţă pentru a împlini lucrul, şi în acelaşi timp şi puterea.» În sfârşit, dacă noi 
vom vrea atunci şi El va spori voinţa noastră, cum de exemplu, atunci când vreau să fac un bine 
oarecare, El e Cel ce mi-a insuflat acest gând şi tot El e Cel ce lucrează pentru a-mi ajuta şi voia.

Sau poate că spune aceste cuvinte din multa-i evlavie, aşa cum face şi atunci când numeşte 
faptele noastre cele bune „daruri”. Deci, aşa cum nu ne lipseşte de liberul arbitru nici când le 
numeşte daruri, la fel nu ne lipseşte nici când zice că „Dumnezeu este Cel ce lucrează în noi”, ci 
arată că de la reuşita unui lucru căpătăm înclinarea de a voi şi mai mult acel lucru. Pentru că aşa 
cum a face ceva provine din deprinderea de a face, la fel şi a nu face provine din deprinderea de 
a nu face.
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Ai făcut milostenie? Ţi-ai întărâtat şi mai mult dorinţa de a face milostenie. Nu ai făcut? Mai 
mult te vei întări în deprinderea de a nu da.

Ai fost serios într-o zi? Parcă şi a doua zi eşti îndemnat să faci la fel. Te-ai trândăvit? Ai sporit 
prin aceasta trândăvia. „Când vine cel nelegiuit, vine şi defăimarea şi o dată cu ruşinea şi 
batjocura” (Pr 18, 3).

Precum când ajunge în adâncul răutăţilor nu bagă de seamă şi dispreţuieşte totul, tot aşa şi când 
ajunge în adâncul bunătăţilor el se sileşte şi încearcă să înainteze şi mai mult în bine. După cum 
acela, împietrindu-se, devine şi mai trândav, la fel şi acesta, înţelegând mulţimea bunătăţilor 
devine şi mai serios, de teamă ca nu cumva să piardă totul.

„După a Lui bunăvoinţă” (Flp 2, 13), zice Pavel, adică pentru dragostea de Dumnezeu, pentru a-
L mulţumi, pentru ca astfel să se împlinească, după voinţa Lui, ceea ce El doreşte. Aici arată că 
El lucrează mult şi, prin urmare, ne face să prindem curaj. El vrea ca noi să vieţuim după voia 
Lui; iar dacă vrea, negreşit că şi lucrează în acest scop şi va lucra în orice mod; cu alte cuvinte 
vrea ca noi să vieţuim corect. Ai văzut acum că nu vi se răpeşte liberul arbitru?

„Toate să le faceţi fără de cârtire şi fără de îndoială” (Flp 2, 14). Fiindcă diavolul nu vă poate 
împiedica să faceţi binele, atunci alege alt mod pentru a-şi descărca ura împotriva voastră. Dacă 
nu iubirea de slavă deşartă, dacă nu lipsa de minte, dacă nu poate nimic din acestea, atunci pune 
cel puţin în sufletul celor slabi cârtirea, iar dacă nici pe aceasta, atunci măcar cearta.

Şi priveşte acum cum pe toate le risipeşte Pavel! A vorbit despre smerenie ceea ce a spus, 
combătând uşurătatea şi lipsa de seriozitate; a vorbit despre slava deşartă căci la aceasta se referă 
când spune: „nu numai când eram de faţă” (Flp 2, 12), iar aici vorbeşte despre cârtire, analizând 
faptele în mod amănunţit. Însă pentru ce, oare, în Epistola către Corinteni, combătând această 
patimă, aduce ca exemplu pe israeliţi, în timp ce aici nu spune nimic din toate acestea, ci doar îi 
atinge prin cuvinte? Pentru că acolo faptul era deja împlinit şi de aceea a fost necesar să le 
deschidă rana şi să-i mustre printr-o dojană mai mare, în timp ce aici le dă doar un sfat, pentru a 
nu se ajunge până acolo. Pe cei care nu greşiseră cu nimic ar fi fost de prisos să-i atingă mai tare; 
de aceea, îndemnându-i la smerenie, nu le înfăţişează exemplul acela din Evanghelie în care cei 
mândri sunt pedepsiţi, ci sfalul pe carc li-l dă aici se bazează pe însăşi iubirea lui Dumnezeu 
către om, fapt pentru care vorbeşte cu ei ca şi cu nişte fiinţe libere, ca şi cu nişte fii adevăraţi şi 
nu ca şi cu nişte sclavi.

Cel recunoscător şi nobil este îndemnat să facă faptele cele bune prin exemplele celor deja făcute 
de el; cel nerecunoscător e ameninţat nu prin astfel de exemple [bune], ci cu exemple luate din 
faptele cele vrednice de pedeapsă; deci unul prin fapte de cinste, celălalt prin fapte vrednice de 
pedeapsă. De aceea, scriind evreilor, Apostolul îl dădea pildă pe Isav, spunând: „Care pentru o 
mâncare şi-a vândut dreptul de întâi născut” (Evr 12, 16); şi iarăşi: „Şi de se va îndoi cineva, nu 
va binevoi sufletul Meu întru ei” (Evr 10, 38). Şi între corinteni erau mulţi care curveau, de aceea 
le şi spune: „Mă tem ca nu cumva, venind iarăşi, să mă umilească Dumnezeu meu la voi ori să 
plâng pe mulţi care au păcătuit înainte şi nu s-au curăţit de necurăţia şi de desfrânarea şi de 
necumpătarea pe care le-au făctut” (2 Co 12, 21).
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„Ca să fiţi fără prihană şi curaţi” (Flp 2, 15), adică fără greşeală şi nevinovaţi, fiindcă nu puţin 
pătează cârtirea un astfel de suflet.

Ce înseamnă oare „fără de îndoială” (Flp 2, 14)? Înseamnă fără întrebări de felul: «Oare este bine 
aceasta? Oare nu este bine? Să nu vă îndoiţi, zice, să nu iscodiţi faptele în zadar, chiar de-ar fi 
vorba de durere, de oboseală sau de orice de acest fel.»

Nu a spus «să nu fiţi pedepsiţi», pentru că pedeapsa stă în fapta cea rea, lucru arătat în Epistola 
către Corinteni, aici însă nimic de acest fel nu a zis, ci „ca să fiţi fără prihană şi curaţi, fii ai lui 
Dumnezeu neîntinaţi în mijlocul unui neam rău şi stricat şi întru care străluciţi ca nişte luminători 
în lume, ţinând cu putere cuvântul vieţii, spre lauda mea în ziua lui Hristos” (Flp 2, 15 - 16).

Partea morală

Toate cele ce ajută la mântuirea noastră să le facem fără cârtire (n, tr)

Ai văzut cum îi învaţă să nu cârtească? Astfel deci, a cârti este fapta celor nerecunoscători şi fără 
simţire. Spune-mi, care fiu care s-ar osteni în lucrările tatălui său ar cârti când s-ar osteni şi cu 
ale sale proprii? Să înţelegi foarte bine că pentru tine însuţi te oboseşte şi pentru tine aduni. 
Cârtirea aparţine celor ce se ostenesc şi muncesc pentru alţii, însă tu, care aduni pentru tine 
însuţi, pentru ce cârteşti? Nu-ţi sporeşte averea? Pentru ce cârteşte cel care lucrează de bună 
voie, iar nu silit? Mai bine i-ar fi să nu mai lucreze deloc, decât să lucreze cu cârtire, deoarece se 
pierde şi ceea ce a făcut până atunci. Nu vezi cum şi în casele noastre facem la fel şi zicem: «Mai 
bine nu mai făceam acest lucru decât să ajung la cârtire»? Şi de multe ori preferăm mai degrabă 
şi ne lipsim de slujba vreunora decât să le răbdăm cârtirile.

Urât lucru este cârtirea, fiindcă ea e vecină cu blasfemia. Cârtirea este o mare nerecunoştinţa, de 
aceea cei ce suni stăpâniţi de ea sunt vrednici de pedeapsă. Cel ce cârteşte e nerecunoscător faţă 
de Dumnezeu, iar cel nerecunoscător faţă de Dumnezeu este hulitor de Dumnezeu. Mai înainte 
existau neîncetate ispite, primejdii care se ţineau lanţ, nu era nici un fel de linişte, nici o 
mulţumire şi din toate părţile curgeau nenorocirile; acum însă e linişte şi uşurinţă în toate. Şi 
atunci pentru ce cârteşti? Că eşti sărac? Dar gândeşte-te la Iov. Că eşti bolnav? De ce te miri, 
fiindcă şi tu ai cunoscut bunurile şi reuşitele lui, iar acum eşti bolnav, la fel ca si el. Gândeşte-te 
la el cum mult timp fiind acoperit cu bube stătea afară pe gunoi şi ştergea cu un ciob puroiul din 
bubele sale. „Atunci nevasta lui a zis către el: «Te ţii mereu în statornicia ta? Blesteamă pe 
Dumnezeu şi mori!»” (Iov 2, 9).

Sau poate a murit copilul tău. Ce dacă i-ai pierdut pe toţi printr-o moarte cumplită, la fel ca Iov? 
Ştiţi că e o mare mângâiere pentru cel bolnav, aflat pe patul morţii, să stai lângă el, să-i închizi 
gura şi ochii, să te atingi de barba lui şi să-l mângâi şi, în sfârşit, să asculţi cele din urmă cuvinte 
ale muribundului. Dar de nimic din toate acestea n-a avut parte dreptul Iov, căci toţi ai săi au fost 
deodată îngropaţi sub dărâmăturile caselor!

Dar ce spun eu? Ţi s-a poruncit oare să-l sfâşii pe fiul tău şi să-l sacrifici şi să-l vezi arzând pe 
altar aşa cum i s-a poruncit acelui fericit patriarh? Cine a clădit altarul? Cine a pus pe el lemne şi 
cine l-a împiedicat să-l sacrifice? Dar poate că unii îl iau în râs? Ce dacă prietenii care au venit să 
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te mângâie se poartă aşa? Noi acum avem multe păcate şi pe drept cuvânt suntem luaţi în râs; dar 
acel om drept, acel iubitor de Dumnezeu, acel om fară de răutate, el, care fugea de orice faptă 
rea, auzea de la prietenii săi tot cuvinte de împotrivire. Spune-mi, ce dacă auzi pe femeia ta 
luându-tc în râs şi zicându-ţi: «nu vezi cum rătăcesc ca o slujnică, umblând din loc în loc şi din 
casă în casă, aşteptând până va apune soarele, pentru a mă odihni de ostenelile mele»? De ce 
vorbeşti astfel, femeie lipsită de minte? Nu cumva bărbatul tău este cauza acestor rele? Nu el, ci 
diavolul!

„Blesteamă pe Dumnezeu, zice ea, şi mori!” (Iov 2, 9). Dar dacă el ar blestema pe Dumnezeu şi 
ar muri, ai fi tu într-o stare mai bună?

Nu e boală mai cumplită decât cea a lui Iov, chiar dac-ar fi să înşirui mii de boli. Astfel era boala 
lui, că nu putea trăi nici în casă şi nici în mansardă astfel încât toţi se păzeau de cel bolnav. Dacă 
n-ar fi avut o boală de nevindecat, fiind într-o stare cu mult mai rea decât cei loviţi de lepră, n-ar 
fi stat în afara cetăţii. Aceştia pot intra şi în case şi pot vorbi, dar Iov şedea mereu sub cerul liber, 
pe o movilă de gunoi, gol cu desăvârşire, pentru că nu se putea acoperi cu nici o haină. „Trupul 
meu e plin de păduchi şi de solzi de murdărie; pielea crapă şi se zbârceşte” (Iov 7, 5). Oare toate 
acestea nu-i sporeau durerile pe care le suferea? Corpul lui scotea din el viermi şi puroi şi acest 
lucru nu se întâmpla doar uneori, ci încontinuu.

Vedeţi cum vă simţiţi parcă amorţiţi doar auzind aceste lucruri? Dacă acestea sunt de nesuferit 
doar auzindu-le, cu cât mai mult nu vor fi aşa dacă le vom vedea? Iar dacă sunt de nesuferit 
pentru vedere, cu cât mai mult nu vor fi dacă noi înşine am fi suferinzi de o astfel de boală? Şi cu 
toate aceste dreptul Iov a răbdat nu timp de două sau trei zile, ci multă vreme, fără să păcătuiască 
totuşi nici măcar cu buzele sale. Tu însă ce fel de boală de acest fel poţi să-mi arăţi? O aşa boală 
n-ar fi cu mult mai grea decât mutilarea membrelor trupului? „Sufletul meu n-a voit să se atingă 
de ele; inima mea s-a dezgustat de pâinea mea” (Iov 6, 7). Şi nu doar atât, dar chiar noaptea şi 
somnul, care pentru alţii sunt date spre odihnă, lui nu-i aduceau nici o linişte, ci dimpotrivă, erau 
mai groaznice decât orice tortură.

Căci ascultă-l pe el ce spune: „Atunci Tu mă spăimântezi cu vise şi mă îngrozeşti cu năluciri” 
(Iov 7, 14); şi iarăşi: „Dacă mă culc, zic: când va veni ziua? Dacă mă scol, mă întreb: când va 
veni seara?” (Iov 7, 1). Şi nu era numai asta, ci şi părerea multora despre el îi aducea suferinţă, 
pentru că îl găseau vinovat de nenumărate rele. Ascultă cum îi vorbeau până şi prietenii lui: 
«Încă nu ai pătimit după dreptate pentru greşelile tale!» De aceea şi spunea el: „Iar acum am 
ajuns de batjocură pentru cei mai tineri decât mine şi pe ai căror părinţi îi preţuiam prea puţin ca 
să-i pun alături cu câinii turmelor mele” (Iov 30, 1).

Oare nu-i acest lucru mai cumplit decât a muri de mii de ori? Dar cu toate că era înconjurat de o 
asemenea furtună grozavă ce se ridica mereu împotriva lui, într-un astfel de întuneric, de nori, de 
tunete şi fulgere, veşnic cuprins de ameţeală ca cel învârtit de un ciclon sau de un vârtej, el totuşi 
a rămas neîncovoiat, stând în mijlocul acelei furtuni cumplite în cea mai desăvârşită linişte, fără 
să cârtească vreun pic. Iar toate acestea s-au petrecut înainte de har, înainte de a se vorbi ceva 
despre înviere, mai înainte de a se vorbi de gheenă şi de pedeapsă.
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Noi însă auzindu-i şi pe profeţi, şi pe apostoli, şi pe evanghelişti, văzând totodată şi mii de 
exemple şi învăţând toate cuvintele cele despre învierea morţilor, suntem totuşi nemulţumiţi, deşi 
poate nimeni dintre noi nu are a arăta atâtea nenorociri ca acela. Dacă cineva şi-a pierdut averea, 
nu a pierdut însă şi aţâţi feciori şi fete câte a pierdut el; iar dacă totuşi a pierdut, poate că a 
păcătuit, pe când acela a pierdut dintr-o dată totul fiind în mijlocul jertfelor şi în timpul ce-I 
slujea lui Dumnezeu. Dacă totuşi ţi-ai pierdut la rândul tău averea şi la fel ca el, tot aţâţi feciori şi 
fete lucru oarecum imposibil nu te-ai târât însă pe pământ şi nici nu ai sfărâmat bulgării de ţărână 
cu puroiul ieşit din bubele de pe trupul tău! Iar dacă totuşi ai suferit şi aceasta, nu ţi-ai văzut însă 
prietenii batjocorindu-te, ceea ce este cu mult mai cumplit decât toate nenorocirile din lume!… 
Dacă noi ne supărăm pe cei care ne mângâie în nenorociri şi ne îmbărbătează, ce nu suntem în 
stare să facem atunci cu cei ce ne batjocoresc?

Dar dacă ceea ce spune Psalmistul  -  „şi am aşteptat pe cel ce m-ar milui şi nu era şi pe cei ce m-
ar mângâia şi nu i-am aflat” (Ps 68, 24) - este cumplit şi de nesuferit, atunci cu atât mai cumplit 
nu este faptul de a avea parte de batjocoritori în loc de mângâietori? „Sunteţi toţi nişte jalnici 
mângâietori” (Iov 16, 2). Dacă neîncetat am avea în mintea noastră aceste lucruri, dacă ne-am 
gândi la ele, ne-ar întrista nimic din cele de aici, gândindu-ne la acel atlet, la acel suflet mai tare 
decât diamantul, la acea judecată vârtoasă şi tare ca oţelul. Ca şi cum ar fi avut un trup de oţel 
sau de piatră, aşa le răbda pe toate cu curaj şi cu răbdare.

Acestea înţelegându-le noi, iubiţilor, toate să le facem fără cârtiri şi fără de îndoială. Faci un bine 
apoi cârteşti. De ce? Ce silă te face să cârteşti? «Dar spui tu, cei dimprejurul meu mă silesc să 
cârtesc», fiindcă la aceasta a făcut aluzie când a spus: «în mijlocul neamului celui îndărătnic şi 
răzvrătit»; dar tocmai acest lucru e de admirat: să nu îngădui nimic de acest fel care te-ar putea 
întărâta. Şi stelele strălucesc pe timpul nopţii şi se văd pe întuneric, iar aceasta nu le vatăma cu 
nimic frumuseţea lor, ci se arată încă şi mai strălucitoare, pe când  dacă ar fi lumină, nu s-ar 
vedea atât de frumoase. La fel şi tu: trăind împreună cu cei vicleni şi rămânând totuşi cinstit şi 
corect, vei străluci şi mai mult.

Demn de admirat aceasta este: să devii fără prihană. De aceea Apostolul îi întâmpină spunându-
le să fie fără prihană, pentru ca să nu aducă ei asemenea împotriviri.

Dar ce înseamnă „ţinând cu putere cuvântul vieţii” (Flp 2, 16)? Înseamnă a vieţui ca unii care vor 
fi mântuiţi. Priveşte cât de repede le arată şi recompensa: luminătorii au în ei cuvântul luminii, 
voi însă aveţi cuvântul vieţii. Ce înseamnă „cuvântul vieţii”? Înseamnă având în voi sămânţa 
vieţii având adică în voi începutul vieţii. Aşadar, toţi ceilalţi sunt morţi? Da, aşa a vrut să spună, 
pentru că altfel şi ceilalţi ar avea în ei cuvântul vieţii.

„Spre lauda mea” (Flp 2, 16), adică «şi eu sunt părtaş bunurilor voastre. Virtutea voastră este atât 
de importantă, încât nu doar pe voi vă salvează, ci mă face şi pe mine mai strălucit». Dar ce 
laudă, fericite Pavele? Poate aceea că eşti biciuit, că eşti alungat, că eşti batjocorit pentru noi? De 
aceea spune: „În ziua lui Hristos, că nu în zadar am alergat, nici în zadar m-am ostenit” (Flp 2, 
16), ci «pururea mă voi bucura că nu în zadar am alergat». „Şi chiar dacă mi-aş vărsa sângele” 
(Flp 2, 17). El n-a spus «chiar de-aş muri» - aşa cum îi spunea lui Timotei, scriindu-i: „că eu de-
acum mă jertfesc şi vremea despărţirii mele s-a apropiat” (2 Tim 4, 6) mângâindu-l pentru 
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despărţirea sa, şi totodată învăţându-l să primească mulţumit moartea pentru Hristos. «Ca o jertfa 
mă aduc si eu», zice el.

O, fericit suflet! El întoarcerea lor o numeşte jertfa. Aşadar, mult mai mult înseamnă a-ţi aduce 
sufletul drept jertfa, decât a jertfi boi. «Dacă însă, pe lângă această aducere mă voi adăuga şi pe 
mine însumi ca jertfă, moartea mea mă va bucura» „Şi chiar dacă mi-aş vărsa sângele pentru 
jertfa şi slujirea credinţei voastre, mă bucur şi vă fericesc pe voi pe toţi. Asemenea şi voi 
bucuraţi-vă şi fericiţi-vă” (Flp 2, 17 - 18). Dar de ce te bucuri împreună cu noi? Ai văzut cum 
arată că şi ei trebuie să se bucure? «Mă bucur că pot fi ca o ofrandă pentru voi şi împreună cu voi 
mă bucur, căci mă aduc pe mine ca jertfă şi de aceea şi voi vă bucuraţi şi împreună cu mine vă 
bucuraţi că m-am adus jertfă.  Bucuraţi-vă deci împreună cu mine, cel ce mă bucur pentru 
aceasta. Ai văzut deci că moartea drepţilor e vrednică nu de moarte, ci de bucurie?

Dacă ei se bucură, atunci trebuie să ne bucurăm şi noi împreună cu ei, pentru că într-adevăr este 
absurd să plângem în timp ce ei se bucură. Dar poate vei spune: aşa-i obiceiul. Acesta e doar un 
pretext şi nu motiv nejustificat.

Priveşte ce porunceşte el: „Bucuraţi-vă şi fericiţi-mă” (Flp 2, 18). Aşa este obiceiul? Ce obicei? 
Dacă ar fi ca tu să rămâi aici, poate cu drept cuvânt ar vorbi aşa. Dar când cu puţină vreme îl vei 
ajunge din urmă pe cel ce a plecat ce obicei mai împlineşti? Un astfel de obicei îl împlineşte 
acela care crede că totdeauna va fi despărţit de cel plecat dintre noi. Dar când şi tu vei călători pe 
aceeaşi cale, ce obicei împlineşti? Pe cei ce sunt în călătorii oare de ce nu-i plângem? După 
întâia, sau cel mult după a două zi, oare nu încetăm de-a mai fi trişti din pricina despărţirii de ei? 
Dacă împlineşti obiceiul, atunci să-l plângi doar atâta timp cât cere natura. «Nimic nu sufăr, zice 
el, ci mai mult mă bucur că mă voi duce la Hristos, iar voi nu vă bucuraţi?» „Bucuraţi-vă”, 
aşadar!

Să ne bucurăm, deci, şi noi, iubiţilor, când vedem vreun drept plecând dintre noi şi cu atât mai 
mult să ne bucurăm când îl vedem plecând pe cel deznădăjduit. Unul pleacă pentru a primi plată 
pentru ostenelile sale, iar celălalt pentru că o dată cu plecarea lui a tăiat din păcatele pe care urma 
să le mai facă.

Dar poate s-ar fi schimbat în viaţa pe care ar mai fi trăit-o, spui tu. Dacă ar fi fost să se schimbe 
desigur că nu l-ar fi luat Dumnezeu dintre cei vii, El care în toate poartă de grijă pentru 
mântuirea noastră. Deci, dacă el urma să-L mulţumească pe Dumnezeu în viitor, de ce oare nu l-a 
lăsat? Deci, dacă El îi lasă în viaţă pe cei ce nu se schimbă, atunci cu cât mai mult nu-i va lăsa pe 
cei ce se schimbă?

Aşadar să piară dintre noi bocetele şi să contenească orice suspin. Pentru toate să-I mulţumim lui 
Dumnezeu şi să le facem pe toate fără cârtire.

Să fim veseli,  să-I mulţumim, ca astfel să ne bucurăm şi de veşnicele Lui bunătăţi, prin Hristos 
Iisus Domnul nostru, Căruia I Se cuvine slava, stăpânirea şi cinstea, împreună cu Tatăl şi cu 
Sfântul Duh, acum şi pururea şi în vecii vecilor. Amin.
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Omilia a X-a

din “Omilii la Epistola catre Filipeni”

„Ci nădăjduiesc întru Domnul Iisus, că voi trimite
pe Timotei la voi, fără de zăbavă, ca şi eu să fiu cu
inima bună, aflând veşti despre voi. Căci nu am pe
nimeni altul, la un gând cu mine si care să vă poarte
grija cu adevărat, Fiindcă toţi caută ale lor, nu ale
lui Iisus Hristos. ” (Flp 2, 19 - 21).

Spusese mai înainte: „cele petrecute cu mine s-au întors mai degrabă spre sporirea Evangheliei, 
în aşa fel că lanţurile mele, pentru Hristos Iisus, au ajuns cunoscute în tot pretoriul” (Flp 1, 12 - 
13); adăugase apoi: „Şi chiar dacă mi-aş vărsa sângele pentru jertfa şi slujirea credinţei voastre” 
(Flp 2, 17); toate acestea îi întărise şi mai mult în credinţă.

Poate că ei vor fi presupus că rostise acele cuvinte doar spre a-i încuraja. Dar el ce spune? 
«Trimit pe Timotei la voi», zice, de vreme ce ei doreau să aibă veşti despre el. Dar pentru ce n-a 
spus oare: «ca să aflaţi voi veşti despre mine», ci «ca să mă veselesc aflând eu cele despre voi»? 
Mai întâi pentru că Epafrodit - înaintea lui Timotei urma să le vestească cele despre el, cum 
reiese şi din cuvintele: „Am socotit de grabnică nevoie să vă trimit pe Epafrodit” (Flp 2, 25); pe 
de altă parte, pentru că el dorea mult să afle veşti despre ei.

Acest Epafrodit stătuse din cauza bolii mai mult timp pe lângă apostol, de aceea dorinţa lui de a 
afla veşti despre ei era justificată. Priveşte cum supune el totul lui Hristos, chiar şi trimiterea lui 
Timotei, pentru că zice: „nădăjduiesc în Domnul Iisus Hristos” (Flp 2, 19), adică am încredere că 
Dumnezeu îmi va înlesni acest lucru pentru ca „şi eu să fiu cu inima bună, aflând veşti despre 
voi” (Flp 2, 19).

«Precum v-am încurajat, spune el, prin cele ce v-am zis prin faptul că Evanghelia s-a răspândit, 
că duşmanii ei au fost ruşinaţi, că tocmai prin loviturile cu care încercau să vă lovească au fost 
ruşinaţi, la fel şi acum, doresc să aflu cele despre voi, „ca şi eu să fiu cu inima bună, aflând veşti 
despre voi”». Aici arată că ei trebuiau să se bucure de legăturile lui, că acestea trebuiau să le fie 
pildă, pentru că ele îi aduceau mare bucurie.

Când spune „ca şi eu să fiu cu inima bună”, el înţelege: «cum sunteţi şi voi». Vai! Ce dor îi era de 
Macedonia! La fel le mărturiseşte şi Tesalonicenilor când spune: „Iar noi, fraţilor, fiind despărţiţi 
de voi o bucată de vreme” (1 Tes. 2, 17); şi aici spune: „nădăjduiesc… că voi trimite pe Timotei 
la voi… ca şi eu să fiu cu inima bună aflând veşti despre voi” (Flp 2, 19), ceea ce e o dovadă vie 
a grijii pe care le-o purta. Când el nu putea merge, îşi trimitea ucenicii, neputând răbda să nu aibă 
nici o veste despre ei, fie şi pentru scurt timp.

Nu întotdeauna şi nu toate le afla el prin Duhul şi aceasta pe drept cuvânt; pentru
că dacă ucenicii ar fi crezut aşa, atunci ar fi devenit lipsiţi de sfială; acum însă, închipuindu-şi 
poate că el se află în totală necunoştinţă în ceea ce-i priveşte, îndreptarea lor devenea mai uşoară 
şi, în acelaşi timp, mai lăudabilă.
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Însă prin aceasta el îi face şi mai vigilenţi fiindcă prin expresia „ca şi eu să fiu cu inima bună” 
(Flp 2, 19) tocmai acest lucru încearcă să-l facă. Aşadar, prin aceasta i-a făcut mai serioşi, ca 
astfel, ajungând Timotei acolo, să nu afle lucruri contrare aşteptărilor lui. Se vede că şi aici 
uzează de aceeaşi metodă întrebuinţată şi faţă de Corinteni atunci când şi-a amânat plecarea la ei 
cu scopul de a-i lăsa să se îndrepte. De aceea le şi scria: „Şi eu chem pe Dumnezeu mărturie 
asupra sufletului meu, că din cruţare pentru voi n-am venit încă la Corint” (2 Cor. 1, 23).

Dragostea nu se arată doar prin faptul că le face cunoscut întâmplările lui, ci şi prin faptul că vrea 
să afle veşti despre ei, şi aceasta este grija de căpetenie a unui suflet care se îngrijeşte şi se 
gândeşte mereu la cel iubit. Prin faptul că li-l trimite pe Timotei, el îi şi cinsteşte mult. Dar ce 
spui Pavele? Trimiţi pe Timotei? De ce? Iar el răspunde: Da, „pentru că nu am pe nimeni altul la 
un gând cu mine” (Flp 2, 20), adică pe cineva care să se îngrijească la fel ca mine, „care să vă 
poarte grija cu adevărat” (Flp 2, 20).

Aşadar, din câţi se aflau pe lângă el, nu avea pe nimeni? Într-adevăr, pe nimeni de un suflet cu el, 
adică «deopotrivă cu mine, îngrijindu-se şi interesându-se de voi. Şi nici că ar dori cineva, spune 
el, să străbată atâta drum numai pentru acest motiv». Ar fi putut ca să trimită şi pe alţii, dar nici 
unul nu era aşa cum dorea el, în afară de Timotei. «Cel care vă iubeşte pe voi ca şi mine este 
Timotei», zice el. De unde şi urmează că a fi de un gând cu el însemnă a iubi pe ucenici la fel ca 
şi el. „…care să vă poarte grija cu adevărat” (Flp 2, 20), adică părinteşte.

„Fiindcă toţi caută ale lor, nu ale lui Iisus Hristos” (Flp 2, 21), adică fiecare îşi caută odihna şi 
siguranţa sa, ceea ce el îi scria lui Timotei. Dar oare din ce pricină se plânge de toate acestea? 
Pentru a ne învăţa şi noi, care ascultăm, şi să nu cădem cumva în astfel de greşeli; pentru a ne 
învăţa să nu căutăm doar odihna şi moliciunea, pentru că cel care voieşte odihnă nu caută cele ale 
lui Hristos, ci pe ale sale proprii. Deci trebuie să fim pregătiţi pentru orice suferinţă, pentru orice 
nenorocire.

„Dar încercarea lui o cunoaşteţi, căci împreună cu mine a slujit Evanghelia, întocmai ca un copil 
lângă tatăl său” (Flp 2, 22). «Şi nu doar eu spun aceasta, ci [înseşi faptele lui o dovedesc, fiindcă] 
„încercarea lui o cunoaşteţi, căci împreună cu mine a slujit Evanghelia”». Pe bună dreptate îl dă 
aici pildă pe Timotei, pentru ca astfel Timotei să se bucure de mare cinste din partea lor. La fel 
face şi faţă de Corinteni când le spune: „vedeţi să fie fără de teamă la voi, căci lucrează ca şi 
mine lucrul Domnului. Nimeni deci să nu-l dispreţuiască;” (1 Cor. 16, 10 - 11); nu numai că se 
îngrijeşte de el, ci şi de ei, cei ce-l primesc, pentru ca astfel plata lor să fie mai mare.

„Pe el deci nădăjduiesc să-l trimit, îndată ce voi vedea ce va fi cu mine” (Flp 2, 23), adică 
«atunci când voi vedea rezultatul la care am ajuns şi ce sfârşit vor avea întâmplările prin care trec 
acum». „Sunt, însă, încredinţat în Domnul că eu însumi voi veni în curând” (Flp 2, 24). «Aşadar, 
nu-l trimit la voi ca şi cum eu n-aş mai vrea să vin, ci pentru ca să fiu cu inimă bună aflând veşti 
despre voi şi astfel să nu fiu în necunoştinţă în tot acest timp». „Sunt încredinţat în Domnul”, 
spune el. Să luăm aminte la cum lasă el totul în seama lui Dumnezeu şi nimic nu grăieşte după 
propria-i cugetare. „Sunt încredinţat în Domnul”, adică dacă Domnul voieşte.

„Am socotit de grabnică nevoie să vă trimit pe Epafrodit, fratele şi împreună cu mine lucrător şi 
luptător, cum şi trimisul vostru şi slujitorul nevoilor mele” (Flp 2, 25). Priveşte cum şi pe acesta 
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îl trimite la ei tot cu aceleaşi laude, ca şi pe Timotei. Pe Timotei îl alesese datorită a două lucruri: 
mai întâi pentru că îi iubea într-atât încât le purta „grija cu adevărat” (Flp 2, 20), iar în al doilea 
rând pentru că slujise împreună cu Pavel Evanghelia.

Iar pe Epafrodit îl laudă pentru aceleaşi lucruri şi din aceleaşi motive. Şi cum îl laudă? Numindu-
l frate şi împreună lucrător cu el, fără a se mărgini doar la acestea, ci, numindu-l şi ostaşul cel 
împreună lucrător cu el, dovedeşte că Epafrodit luase parte la toate primejdiile Apostolului şi că 
mărturisise aceleaşi lucruri ca şi Apostolul.

Expresia „împreună cu mine luptător” (Flp 2, 25) este mai importantă decât „împreună cu mine 
lucrător” (Flp 2, 25) deoarece în acest din urmă caz ar fi putut conlucra cu el în lucruri de puţină 
însemnătate în timp ce în luptă şi în primejdii deloc. Dar aici îl numeşte şi „împreună luptător cu 
el” tocmai pentru a dovedi adevărul.

„… să vă trimit pe Epafrodit… trimisul vostru şi slujitorul nevoilor mele” (Flp 2, 25), adică din 
ale voastre vă dăruim, pentru că pe cel ce este dintre voi vi-l trimit, pe învăţătorul vostru. Mai 
departe adaugă şi multe lucruri despre dragostea lui zicând: „Fiindcă avea mare dor de voi toţi şi 
era mâhnit fiindcă aţi auzit că a fost bolnav” (Flp  1, 26); apoi arată şi gravitatea bolii: „într-
adevăr, bolnav a fost aproape de moarte, dar Dumnezeu a avut milă de el şi nu numai de el, ci şi 
de mine, ca să nu am întristare peste întristare” (Flp 2, 27).

Pornind de aici Apostolul arată că şi Epafrodit ştia că e iubit de ei, lucru deloc neînsemnat pentru 
cel iubit. «Aţi auzit despre el că a fost bolnav, spune el, aţi auzit că era mâhnit pentru faptul că, 
însănătoşindu-se, n-a putut să vă vadă; acum însă v-a scăpat de întristarea pe care o aveţi din 
pricina bolii lui.» Apoi arată şi altceva: se justifică oarecum de ce atâta timp n-a trimis pe nimeni: 
pe de o parte, pe Timotei pentru că nu avea pe altul de un suflet cu el iar pe de altă parte pe 
Epafrodit pentru că fusese bolnav.

Şi arătând că boala fusese îndelungată şi mult timp îl slăbise, spune: „bolnav a fost aproape de 
moarte” (Flp 2, 27). Ai văzut cum Pavel se îngrijeşte să taie din rădăcină orice bănuială care ar fi 
putut rămâne în cugetul ucenicilor săi cu privire la vreo lenevire sau la vreo nepăsare de-a lui? Ai 
văzut cum încearcă să le alunge bănuiala că, dacă nu venise la ei, aceasta nu se întâmplase pentru 
că nu i-ar fi iubit, sau nu i-ar fi luat în seamă?

Nimic nu-l poate întări într-atât pe un ucenic decât convingerea că învăţătorul său se îngrijeşte de 
el, că este neliniştit din cauza lui, ceea ce arată o mare dragoste. „Fiindcă aţi auzit că a fost 
bolnav, într-adevăr, bolnav a fost aproape de moarte” (Flp 2, 26 - 27). «Şi pentru a nu crede c-o 
spun doar ca un pretext, ascultaţi: „Dar Dumnezeu a avut milă de el” (Flp 2, 27).

Ce spui despre aceasta, ereticule (ereticii cărora li se adresează Sf. Ioan Gură de Aur sunt 
maniheii - n. trad)? Aici numeşte milă a lui Dumnezeu rămânerea în viaţă a celui ce era pe 
punctul de a pleca dintre cei vii. Şi cu toate acestea, dacă lumea e rea, după cum spui tu, nu ar 
mai putea fi vorba de milă faptul de a rămâne cineva în viaţă, în acest loc rău.

Dacă e uşor a le răspunde ereticilor, ce vom răspunde însă creştinului, fiindcă şi acesta s-ar fi 
putut îndoi şi şi-ar fi putut spune: dacă este cu mult mai bine a se elibera cineva şi a fi împreună 
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cu Hristos, de ce atunci faptul de rămâne printre cei vii e numit mila lui Dumnezeu? Eu însă am 
să întreb: de ce Apostolul însuşi spune: „Dar este mai de folos pentru voi să zăbovesc în trup” 
(Flp 1, 24)? Aşa cum atunci era necesar ca Pavel să rămână, tot aşa şi acum era nevoie să rămână 
Epafrodit, pentru ca la timpul cuvenit să se ducă la Dumnezeu cu mai mult curaj şi mai mare 
bogăţie de suflete câştigate.

Pentru că dacă moartea lui n-a avut loc acum, cu siguranţă că a avut loc după aceea, dar a câştiga 
sufletele n-ar fi fost cu putinţă decât aici. Pavel vorbeşte de cele mai multe ori oamenilor 
obişnuiţi, de aceea nu filozofează peste tot locul; cuvântul lui era îndreptat către oameni muritori, 
care încă se temeau de moarte. Apoi arată cât de mult se interesa el de Epafrodit pe care îl cinstea 
într-atât, încât mântuirea acestuia o considera ca fiindu-i necesară lui însuşi, iar vindecarea, ca 
manifestare a milei lui Dumnezeu către sine însuşi.

De altfel şi fără de aceasta viaţa de aici este bună, pentru că dacă n-ar fi, atunci pentru ce am 
considera condamnabilă moartea prematură, sau sinuciderea, aşa cum este spus: „De aceea, mulţi 
dintre voi sunt neputincioşi şi bolnavi şi mulţi au murit” (1 Cor. 11, 30)? Viaţa viitoare nu i-ar fi 
omului rău mai bună, ci chiar mai rea, în timp ce omului bun i-ar fi mai potrivită. „Ca să nu am 
întristare peste întristare” (Flp 2, 27), spune el, în caz că Epafrodit nu ar fi scăpat de această 
boală şi ar fi murit. De aici se vede cât de mult îl cinstea.

„Deci l-am trimis mai degrabă” (Flp 1, 28). Ce înseamnă însă „mai degrabă”? Adică fără 
amânare, fără zăbavă, cu multă grabă, călcând peste orice piedică, i-am poruncit să vină la voi, 
ca să vă scape de mâhnirea ce o aveţi în ceea ce-l priveşte. Noi nu ne bucurăm într-atât auzind că 
cei dragi sunt sănătoşi, pe cât ne bucurăm văzându-i; şi cu atât mai mult când lucrul se petrece pe 
neştiute, cum s-a întâmplat cu Epafrodit.

„Deci l-am trimis mai degrabă, ca, văzându-l, voi iarăşi să vă bucuraţi, iar eu să fiu mai puţin 
mâhnit” (Flp 1, 28). Cum adică mai puţin mâhnit? Adică «dacă voi vă bucuraţi şi eu mă bucur, şi 
el la rându-i se bucură de aceasta, iar mâhnirea mea scade». Şi nu a zis «fără de mâhnire», ci 
„mai puţin mâhnit”, arătând prin aceasta că sufletul său nu era niciodată lipsit de mâhnire. Cum 
ar fi putut fi lipsit de mâhnire tocmai el, care spunea: „Cine este slab şi eu să nu fiu slab? Cine se 
sminteşte şi eu să nu ard?” (2 Cor. 11, 29)?

„Primiţi-l dar întru Domnul, cu toată bucuria” (Flp 1, 29). Expresia „întru Domnul” înseamnă a-l 
primi în duhul credinţei, cu alte cuvinte cu multă îngrijire; sau poate că expresia „întru Domnul” 
înseamnă primiţi-l după voia lui Dumnezeu, cu demnitate, ca pe unul dintre sfinţi, cu toată 
bucuria, aşa cum se cuvine sfinţilor, îi îndeamnă la toate acestea pentru folosul lor, iar nu pentru 
folosul celor trimişi, pentru că mai mare este câştigul celui care cinsteşte, decât a celui ce se 
bucură de o asemenea cinste.

„Şi pe unii ca aceştia întru cinste să-i aveţi” (Flp 2, 29), adică «primiţi-l pe el cu demnitatea 
cuvenită sfinţilor». „Fiindcă pentru lucrul lui Hristos a mers până aproape de moarte, punându-şi 
viaţa în primejdie, ca să împlinească lipsa voastră în slujirea mea” (Flp 2, 30). Epafrodit, fiind 
trimis de creştinii din Filipi pentru a-i sluji lui Pavel, a venit la el aducându-i şi ajutoare băneşti; 
că a adus cu el şi bani se dovedeşte dintr-un citat de la sfârşitul epistolei, unde spune: „M-am 
îndestulat primind de la Epafrodit cele ce mi-aţi trimis” (Flp 4, 18).
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Era adevărat deci, că în timpul şederii sale în cetatea romanilor Pavel a fost ameninţat de o 
primejdie atât de mare, încât chiar şi cei ce se apropiau de el nu puteau s-o facă în siguranţă, ci 
doar punându-şi viaţa în primejdie, aşa cum se   petrece în marile primejdii  şi  în cumplitele 
prigoane ale împăraţilor împotriva creştinilor. Când cineva pricinuia vreo supărare împăratului şi 
era aruncat în temniţă, atunci şi celor apropiaţi ai săi le era interzisă orice apropiere de el, măsură 
de pe urma căreia suferea, bineînţeles, şi Pavel.

Deci filipenii îl trimiseseră pe Epafrodit, bărbat curajos, capabil să înfrunte orice primejdie - 
pentru a-l sluji şi, în sfârşit, pentru a face tot ce era de făcut. Două lucruri înfăţişează aici 
Apostolul prin care îl face pe Epafrodit demn de respect: în primul rând faptul că s-a pus în 
primejdie pentru Apostol până aproape de moarte, iar în al doilea rând că a suferit toate acestea 
ca reprezentant al cetăţii Filipi; de aceea este drept să i se socotească răsplata la fel cu a celor 
trimişi în primejdii, ca şi când ar fi fost trimis drept sol de către cetatea sa. Astfel că a-l primi cu 
bucurie şi a-i mulţumi pentru cele făcute înseamnă a fi părtaşi cu cei curajoşi, sau mai bine zis, 
cu cei ce au suferit pentru Domnul.

Şi nu a zis «pentru mine», ci zicând „pentru lucrul lui Hristos” (Flp 2, 30) îl face şi mai vrednic 
de încredere, ca şi cum ar fi spus: «N-a făcut nimic pentru mine, ci pentru Dumnezeu, şi pentru 
El s-a apropiat de moarte. Dacă nu a murit e pentru că Dumnezeu a rânduit astfel. El însă s-a 
aruncat în pericole şi s-a primejduit, chiar dac-ar fi trebuit să sufere oricât de mult, fără a se 
depărta câtuşi de puţin de slujba lui către mine.» Dar dacă el, pentru a-i sluji lui Pavel s-a dat pe 
sine primejdiilor, cu cât mai mult n-ar fi făcut aceasta pentru propovăduire?

De altfel şi pătimind pentru Apostol, tot pentru propovăduire era, fiindcă nu se acordă cunună 
doar celor ce se jertfesc, ci şi celor ce se îndeletnicesc cu slujirea acestora; ba, dacă s-ar putea 
spune, sunt chiar mai preţuite acestea din urmă, pentru că cel care are curajul să înfrunte moartea 
pentru un fapt neînsemnat cu atât mai mult va face acest lucru pentru un lucru mare. De aceea şi 
noi, când vedem sfinţii în primejdii să ne încurajăm. Nu-i cu putinţă să săvârşească vreodată ceva 
măreţ cel care nu are curaj, iar cel ce îngrijeşte mai mult de viaţa de aici o va pierde sigur pe cea 
viitoare.

„Ca să împlinească lipsa voastră în slujirea mea” (Flp 2, 30). Ce vrea să spună aici? Că «deşi 
cetatea nu a fost de faţă, totuşi, prin cel pe care mi l-a trimis, am fost slujit în toate nevoile mele. 
Deci lipsa voastră a împlinit-o el, aşa încât cu dreptate este a se bucura de mare cinste, pentru că 
ceea ce trebuia să faceţi voi toţi, a făcut-o el pentru voi».

Aici arată că aceasta era cea dintâi slujbă pe care cei aflaţi în siguranţă o făceau celor aflaţi în 
primejdii, deoarece prin „lipsă” se înţelege şi slujirea pe care ei trebuiau să i-o aducă 
Apostolului. Ai văzut înţelepciunea apostolică? Nu din uşurătate face el aceasta, ci din multa 
grijă ce le-o poartă. Deci, ca nu cumva ei să se îngâmfe, ci să fie cumpătaţi, şi ca nu cumva să-şi 
facă vreo idee că ar fi făcut cine ştie ce mare lucru, ci să se smerească şi mai mult, el numeşte 
slujire chiar şi lipsa lor, pentru ca nici noi să nu credem lucruri mari dacă oferim cele trebuitoare 
sfinţilor, şi nici să ne închipuim că prin aceasta le mulţumim, sau le dăm ceva de la noi înşine.

Partea morală 
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Trebuie să înlesnim cele necesare preoţilor,
aşa cum era obiceiul şi la evrei cu zeduielile şi despre aceea

că nu trebuie a strânge avuţii, şi că şi Apostolii
aveau trebuinţă de două haine

De altfel e necesar ca din partea noastră să le oferim sfinţilor cele necesare, fără a crede că prin 
asta le dăruim ceva. Aşa cum celor ce sunt plecaţi la război şi luptă pentru cei ce stau în linişte pe 
la casele lor li se cuvine cele necesare - pentru că ei luptă pentru cei rămaşi acasă - la fel e şi în 
cazul de faţă. Dacă Pavel nu ar fi predicat şi nu i-ar fi învăţat pe credincioşi adevărurile creştine, 
de ce ar fi fost aruncat în temniţă?

Aşa că trebuie să-i slujim pe sfinţi. Fiindcă nu-i absurd să dăm împăratului pământesc şi armatei 
lui plecate la război toate cele necesare, haine şi hrană şi nu numai cât trebuie, ci chiar şi de 
prisos, iar Împăratului ceresc şi armatei Lui aflată în linie de bătaie în faţa unor duşmani cu mult 
mai cumpliţi –„căci lupta noastră nu este împotriva trupului şi a sângelui” (Ef 6, 12) -  să nu le 
oferim nici măcar strictul necesar? Vai, câtă nerecunoştinţa şi ce poftă nesfârşită de câştiguri 
nedrepte!

După cât se pare pe noi ne stăpâneşte mai mult frica de oameni decât frica de Dumnezeu, de 
gheena şi de muncile viitoare. De aceea s-au şi întors toate pe dos, de aceea treburile politice 
ocupă tot mai mult timp, devenind tot mai prezente pe zi ce trece, în timp ce despre cele 
duhovniceşti nu se aminteşte nicăieri, aici măcar o vorbă. Cele cerute sau care ne sunt luate cu 
de-a sila, sau chiar cu torturi, ca de la nişte sclavi, se adună cu uşurinţă, în timp ce în cazul nostru 
cu toate că e vorba de oameni liberi care-ar putea ajuta nesiliţi de nimeni - milostenia lipseşte.

Eu nu vorbesc împotriva tuturor, ci doar împotriva acelora care se sustrag de la asemenea datorii. 
Cu alte cuvinte, Dumnezeu nu ar fi putut să facă în aşa fel încât să dăm chiar fără voia noastră? 
Ar fi putut, dar n-a vrut, căci El mai mult vă poartă vouă de grijă, decât celor ajutoraţi şi hrăniţi 
de voi. De aceea nu vrea să daţi în silă fiindcă pentru aceasta n-aţi primi nici o răsplată. Şi cu 
toate acestea mulţi din cei de faţă sunt mai prejos decât iudeii. Ia aminte, aşadar, la câte dări 
plăteau iudeii pentru preoţii lor: zeciuieli, prinoase şi iarăşi zeciuieli, apoi zeciuială (a se vedea 
Fac 14, 20; 28, 22; Num 18, 21 - 32; Lev 27, 31   - 33; Deut 12, 7 - 18; 14, 22 - 27 - n. trad) chiar 
şi a treia oară şi sicli, fără ca cineva să spună că preoţii lor consumă mult.

Cu cât mai mult vor primi cei săraci, cu atât şi plata celor ce fac milostenie va fi mai mare. Nu 
spuneau: «preoţii primesc prea mult, îşi îmbuibă pântecele etc», vorbe ce se aud astăzi din partea 
multora. Cei care-şi înalţă case măreţe şi-şi cumpără ogoare sunt consideraţi ca neavând mare 
lucru; dar dacă vreunul din preoţi ar îmbrăca vreo haină mai frumoasă sau şi-ar procura haina 
necesară, sau ar avea vreo slugă ca să nu fie silit a se arăta în ochii lumii fără rânduială atunci 
acest fapt e socotit a fi bogăţie!… Într-adevăr, suntem bogaţi, dar în acuzaţiile pe care ei ni le 
aduc, lucru pe care sunt siliţi să-l recunoască. Noi, de-am avea oricât de puţin, suntem socotiţi 
bogaţi, în timp ce aceia chiar de-ar trăi într-un belşug fără măsură, sunt socotiţi săraci!

Şi până când vom fi oare nechibzuiţi? Nu-i de-ajuns oare că un fapt de mică însemnătate ne arată 
vinovaţi şi vrednici de osândă? Mai trebuie oare să se adauge şi astfel de acuzaţii pentru a ne 
păgubi? Dacă tu ai făcut milostenie şi apoi îl vorbeşti de rău pe cel căruia i-ai dat pentru ceea ce 
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are, atunci ai pierdut plata pentru ce ţi se cuvenea. Pe scurt, dacă ai dat, pentru ce condamni? 
Când i-ai dat, prin însuşi faptul că i-ai dat, ai mărturisit singur, mai înainte decât toţi, sărăcia lui; 
şi atunci de ce condamni? Nu trebuia să dai dacă aveai de gând să condamni! Dar poate-l 
învinovăţeşti pe altul care face milostenie? În acest caz faptul este şi mai murdar, pentru că 
nedând nimic, condamni binefacerea făcută de altul.

Ce plată crezi tu că vor avea cei care, clevetiţi fiind, ascultă asemenea cuvinte rele? Pentru că 
toate acestea ei pentru Dumnezeu le rabdă. Cum şi de ce? Ei bine, ei ar fi putut, dac-ar fi dorit, să 
ducă o viaţă de neguţători, deşi poate că n-o moşteniseră de la strămoşi, îi aud pe mulţi vorbind 
cu neruşinare în acest fel, când le spun să dea unui asemenea sărac: «Dacă ar fi voit ar fi putut să 
fie bogat»; iar după aceea, în mod batjocoritor, ei amintesc despre tatăl său ori despre bunicul 
său, ori despre cineva din familia lui, «în timp ce acesta iată ce fel de haină scumpă poartă!».

Dar cum? Spune-mi: trebuia oare să umble gol pe stradă? Tu iscodeşti viaţa lui şi faci mare caz 
din acestea. Vezi să nu-ţi fie vorbele împotriva ta. Ascultă povaţa Mântuitorului care spune: „Nu 
judecaţi ca să nu fiţi judecaţi” (Mt 7, 1). Ar fi fost cu putinţă dac-ar fi vrut, spui tu, să ducă o 
viaţă de comerciant şi de negustor şi cu siguranţă că n-ar fi fost lipsit, dar n-a vrut. De ce, întrebi 
tu, caută să câştige în acest fel [ca preot]? Dar ce câştigă el, spune-mi? Este îmbrăcat în haine de 
mătase? Are poate o mulţime de servitori când se duce în piaţă? Umblă poate călare? Îşi ridică 
oare case mari în care să locuiască?

Dacă ar face aşa, eu însumi l-aş condamna şi nu l-as cruţa nicidecum, ci l-aş arăta chiar ca fiind 
nevrednic de preoţie! Căci cum va putea el sfătui pe alţii să nu se ocupe cu acestea, dacă pe sine 
însuşi nu se poate sfătui? Dar dacă el ar avea din belşug hrana cea de trebuinţă, nedreptăţeşte el 
prin aceasta pe cineva? Oare ar fi trebuit să colinde casele şi să ceară de pomană? Dar oare tu, ca 
ucenic al lui, nu te-ai ruşina? Dacă ar face aşa tatăl tău după trup, ai considera ca fiind o ruşine, 
nu? Iar dacă părintele tău duhovnicesc ar fi silit să facă acest lucru, oare nu l-ai acoperi, n-ai găsi 
de trebuinţă că e bine să-l îmbraci?

„Că mărirea omului este din cinstea tatălui său şi ocară este fiilor mama necinstită” (Sir 3, 11). 
Cum adică? Oare trebuie ca el să se topească de foame? Dar nici aceasta nu este demn şi 
Dumnezeu nu o voieşte.

Dar când noi le răspundem astfel, pentru ce devin deodată înţelepţi? Pentru că se apucă si spun: 
«Scris este: „Să nu aveţi nici aur, nici arginţi, nici bani în cingătorile voastre; nici traistă de drum, 
nici două haine, nici îmbrăcăminte, nici toiag; că vrednic este lucrătorul de hrana sa” (Mt 10, 9 - 
10). Iar ei au câte trei sau patru haine şi paturi moi!». Mi-a venit acum să oftez cu amar şi, dacă 
nu mi-ar fi ruşine, chiar aş plânge! De ce? Pentru că în timp ce pentru greşelile altora sau mai 
bine zis, pentru paiul din ochiul altuia suntem atât de buni observatori, noi înşine purtăm în ochii 
noştri bârnele şi nici măcar nu ne dăm seama!

Spune-mi, te rog, pentru ce oare nu spui şi despre tine aceste lucruri? «Fiindcă pentru cei ce 
învaţă sunt spuse aceste cuvinte!» răspunzi tu. Dar când Pavel zice: „Ci având hrană şi 
îmbrăcăminte cu acestea vom fi îndestulaţi” (1 Tim 6, 8), oare vorbeşte doar pentru cei ce învaţă? 
Nicidecum, ci pentru toţi oamenii. Iar de acest lucru ne încredinţăm din cele de mai sus, fiindcă 
spune: „Şi, în adevăr, evlavia este mare câştig, dar atunci când ea se îndestulează cu ce are. 
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Pentru că noi n-am adus nimic în lume, tot aşa cum nici nu puteam să scoatem ceva din ea afară” 
(1 Tim 6, 6 - 7); după care adaugă imediat: „Ci, având hrană şi îmbrăcăminte cu acestea vom fi 
îndestulaţi. Cei ce vor să se îmbogăţească, dimpotrivă, cad în ispită şi în cursă şi în multe pofte 
nebuneşti şi vătămătoare” (1 Tim 6, 8 - 9).

Ai văzut acum că el a spus acele cuvinte către toţi oamenii şi nu doar către învăţători? Ce 
înseamnă atunci ceea ce e spus în altă parte: „Şi grija de trup să nu o faceţi spre pofte” (Rm 13, 
14)? Oare nu se adresează tuturor oamenilor? Dar ce înseamnă: „Bucatele sunt pentru pântece şi 
pântecele pentru bucate şi Dumnezeu va nimici şi pe unul si pe celelalte” (1 Cor 6, 13)? Ce 
înseamnă apoi ceea ce spune vorbind despre văduve: „Iar cea care trăieşte în desfătări, deşi vie, e 
moartă” (1 Tim 5, 6)? Nu cumva oare şi văduva este învăţător? Nu tot el a spus: „Femeia să nu 
vorbească în biserică”?

Deci dacă el interzice până şi văduvelor purtarea nedemnă adică acolo unde vârsta este înaintată 
spre bătrâneţe, iar bătrâneţea are nevoie de multă îngrijire, fiindcă aşa e natura, firea femeii, fiind 
mai slabă, are nevoie de mai multă linişte dacă, zic, chiar acolo unde vârsta şi natura nu îngăduie 
petrecerea în desfătări, el numeşte pe o astfel de văduvă că „deşi vie, e moartă” şi priveşte că nu 
a zis numai că petrece în desfătări, ci „cea care trăieşte în desfătări, deşi vie, e moartă” (1 Tim 5, 
6), ceea ce înseamnă că a şi scos-o dintre cei vii, ca pe un cadavru intrat în putrefacţie atunci ce 
scuză poate avea omul care face asemenea
lucruri, când şi  femeia văduvă şi  bătrână este pedepsită?

Dar pe acestea nimeni nu le judecă şi nimeni nu ia aminte la ele în cugetul său. Eu am fost silit să 
le spun nu cu intenţia de a lua apărarea preoţilor, ci mai mult pentru a vă cruţa pe voi. Preoţii 
chiar dacă îndreptăţit aud asemenea critici la adresa lor, adică dacă strâng într-adevăr bogăţii, nu 
pot fi cu nimic vătămaţi de voi; însă fie că i-aţi judecat sau nu, vorbele voastre cu nimic nu-i vor 
vătăma, dar ei oricum vor da răspuns înaintea Dreptului Judecător.

Nu tot aşa se petrec însă lucrurile cu voi pentru că chiar de-ar fi adevărate sau neadevărate cele 
pe care le spuneţi despre ei, vă vătămaţi pe voi înşivă. Şi oare de ce? Pentru că, dacă de exemplu, 
ar fi adevărat ce spuneţi, atunci vă faceţi rău prin faptul că îi criticaţi pe învăţătorii voştri şi 
răsturnaţi rânduiala stabilită în Biserică, fiindcă dacă nu trebuie să-l judeci pe fratele tău, cu atât 
mai mult nu trebuie să-i judeci pe învăţătorii tăi.  Dacă cele pe care le spui sunt neadevărate, 
atunci pedeapsa ta va fi nespusă, pentru că acolo vom da seamă de orice cuvânt rostit în zadar.

Aşadar ceea ce vă spun acum e mai mult în interesul vostru. După cum a zis, însă, nimeni nu 
cercetează aceste lucruri, nimeni nu le cerne, ca să spunem aşa, în cugetul său, nimeni nu le 
spune cu privire la propria sa persoană, ci numai despre alţii…

Vreţi să mai adaug şi altele? Ei bine, ascultaţi: „Aşadar oricine dintre voi, care nu se leapădă de 
tot ce are, nu poate să fie ucenicul Meu” (Lc 14, 33); sau încă: „un bogat cu greu va intra în 
Împărăţia cerurilor” (Mt 19, 23); sau: „Vai vouă, bogaţilor, că vă luaţi pe pământ mângâierea 
voastră” (Lc 6, 24). Nimeni nu cercetează aceste lucruri, nimeni nu le judecă, nimeni nu le spune 
cu privire la sine, ci cu toţii suntem judecători grozavi ai altora; dar aceasta înseamnă tocmai 
faptul de a se face cineva părtaş la relele altora.
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Ca să vă scap, însă de osânda care vă aşteaptă, pentru că învinovăţiţi pe preoţi de fapte de felul 
acesta, ascultaţi: a fi cineva de părere că astfel de preoţi calcă legea lui Dumnezeu, înseamnă o 
mare aplecare spre păcat! Haideţi să cercetăm şi acest lucru.

Hristos a spus: „Să nu aveţi nici aur, nici arginţi, nici bani în cingătorile voastre, nici traistă pe 
drum, nici două haine, nici încălţăminte, nici toiag” (Mt 10, 9 - 10). Cum aşa? Spune-mi, oare 
Petru se purta împotriva poruncii Mântuitorului? Cum de avea el şi cingătoare, şi haină, şi 
încălţăminte? Căci ascultă ce vorbeşte îngerul către ci: „încinge-te şi încalţă-te cu sandalele” (FA 
12, 8). Deşi nu era atâta nevoie de încălţăminte pentru că în acea vreme se putea merge şi 
desculţ, iar nevoia cea mai mare, se ştie, e pe timp de iarnă el totuşi avea!

De ce oare Pavel, scriindu-i lui Timotei îi spune: „Sileşte-te să vii mai înainte de începutul iernii” 
(2 Tim. 4, 21), iar apoi îi porunceşte: „Când vei veni, adu-mi felonul pe care l-am lăsat în Troada, 
la Carp” (2 Tim 4, 13)? Iată că aici vorbeşte despre felon, deşi n-ar putea spune cineva că nu mai 
avea încă unul pe care-l purta deja pe el. Dacă n-ar fi purtat nimic pe trupul său ar fi fost de 
prisos să scrie să i se aducă acest felon, iar dacă nu era cu putinţă să fi umblat dezbrăcat, e 
neîndoielnic că mai avea unul.

Dar ce vom putea spune citind următoarele: „Iar Pavel a rămas doi ani întregi în casa luată de el 
cu chirie” (FA 28, 30)? Aşadar a fost el neascultător lui Hristos, el, vasul alegerii, el, care spune: 
„Nu eu mai trăiesc, ci Hristos trăieşte în mine” (Gal 2, 20)? El, zic, pentru care Însuşi Hristos a 
mărturisit zicând: „…fiindcă acesta îmi este vas ales” (FA 9, 15)?

Ar fi trebuit să îndepărtaţi de la voi astfel de îndoieli şi să ajungeţi la rezultatul final al chestiunii; 
iată însă că [prin cuvintele pe care vi le-am spus] aţi primit pedeapsă pentru lenea voastră în 
cercetarea Sf. Scripturi, fiindcă toate de aici se trag.

De aceea şi suntem atât de aprigi judecători ai greşelilor altora, în timp ce nimic nu spunem 
despre greşelile noastre, de aceea, zic, pentru că nu cunoaştem Sf. Scripturi, pentru că nu învăţăm 
legile dumnezeieşti. Trebuia să nu vă fi dat o astfel de pedeapsă vorbindu-vă astfel, dar ce să fac? 
Multe hatâruri fac părinţii fiilor lor şi poate chiar mai multe decât trebuie, din cauza prea marii 
iubiri pe care o au faţă de ei şi chiar de-ar vedea pe copilul lor întristat sau nemulţumit, ei sunt şi 
mai întristaţi decât el şi nu va lipsi întristarea lor până când nu vor îndepărta pricina care le-a 
provocat acea întristare.

Dar măcar aceasta să se întâmple şi cu voi: fiţi trişti că nu vi s-a făcut pe plac, pentru ca, venind 
vremea să vi se facă pe plac, s-o puteţi primi cu mulţumire. Deci ce avem de spus? Apostolii nu 
s-au împotrivit poruncilor Mântuitorului, să nu fie! ci dimpotrivă, ei au ascultat întru totul de ele. 
Acele porunci despre care am menţionat mai înainte au fost temporare şi nu pentru totdeauna.

Iar acest lucru nu-l spun din închipuirea mea, ci cu Sf. Scriptură în mâini. Cum aşa? Iată ce zice 
Luca despre ce a spus Hristos apostolilor săi: „Când v-am trimis pe voi fără pungă, fără traistă şi 
fără încălţăminte, aţi avut lipsă de ceva? Iar ei au zis: De nimic. Şi El le-a zis: „Acum însă cel ce 
are pungă să o ia, tot aşa şi traista” (Lc 22, 35 - 36).
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Spune-mi, deci, oare de ce trebuia să aibă o singură haină? Iar când ar fi trebuit ca haina să fie 
spălată, Apostolul ar fi trebuit să rămână gol? Sau dacă vreo împrejurare urgentă l-ar fi obligat, ar 
fi trebuit să iasă gol pe stradă? Acum gândeşte-te, ce ar fi putut să facă Pavel, care a cutreierat 
lumea, dacă neavând haine, ar fi fost împiedicat şi condamnat să stea în casă!

Dar dacă ar s-ar fi lăsat vreun ger straşnic, sau l-ar fi plouat, s-au ar fi degerat, cum ar fi fost 
atunci cu putinţă să se usuce sau să se vindece? Trebuia oare să stea iarăşi gol în casă? Dacă 
vreun ger puternic i-ar fi îmbolnăvit trupul, atunci ar fi trebuit să se lase pradă îngheţului şi să fie 
nimicit, încât să nu mai poată vorbi? Cum că nu aveau trupuri de diamant, adică la fel de tari ca 
şi diamantul, ascultă mărturia lui Pavel către Timotei: „De acum nu bea numai apă, ci foloseşte 
puţin vin, pentru stomacul tău şi pentru desele tale slăbiciuni” (1 Tim 5, 23). Iar în această 
Epistolă către Filipeni iată ce spune despre celălalt împreună lucrător cu el, dovedind că erau 
expuşi tuturor suferinţelor: „Am socotit de grabnică nevoie să vă trimit pe Epafrodit, fratele şi 
împreună cu mine lucrător şi luptător, cum şi trimisul vostru şi slujitorul nevoilor mele… Bolnav 
a fost aproape de moarte, dar Dumnezeu a avut milă de el şi nu numai de el, ci şi de mine” (Flp 
2, 25 - 27).

Cum aşa? Trebuia oare să se nimicească? Nu, desigur. Dar atunci pentru ce a dat Hristos această 
poruncă? Voind să arate puterea Sa, că va putea adică să facă acest lucru şi în viitor. Şi totuşi n-a 
făcut-o! De ce oare? Căci cu mult mai mult valorau apostolii decât israeliţii (ale căror haine şi 
încălţăminte nu s-au rupt, deşi au străbătui pustiul timp de patruzeci de ani sub razele fierbinţi ale 
soarelui, atât de fierbinţi că ar fi putut topi chiar şi pietrele!).

Aşadar, pentru ce atunci a dat această poruncă? Pentru tine! Fiindcă nu te-ai fi vindecat de boala 
ta, ci ai fi fost întotdeauna suferind, de aceea ţi-a pus înainte medicamentul. Iar acest lucru reiese 
limpede din argumentul următor: n-ar fi putut oare Dumnezeu să-l hrănească pe Pavel? El, care 
chiar şi ţie, dispreţuitorului, îţi dă hrană, nu i-ar fi dat oare cu atât mai mult lui Pavel? El, care 
dădea mană evreilor în pustie, desfrânaţi fiind şi idolatri, oare nu cu atât mai mult i-ar fi putut da 
cu atât mai mult lui Petru, care a făcut totul pentru El?

El, Care îngăduie să existe şi bărbaţi necucernici, n-ar fi putut cu atât mai mult să dăruiască cele 
necesare lui Ioan, cel ce şi-a părăsit până şi tatăl pentru El?

Ar fi putut, dar n-a vrut, ci îi hrăneşte prin tine, pentru ca tu să te sfinţeşti. Şi priveşte mărimea 
iubirii Lui de oameni: Şi-a ales ucenici cu lipsuri, pentru ca tu să fii uşurat, căci dacă i-ar fi făcut 
fără de nici o lipsă ar fi fost cu mult mai miraculos, cu mult mai slăviţi, dar şi mântuirea ta ar fi 
fost pierdută!

Deci n-a vrut ca ei să fie miraculoşi iar tu, [care eşti plin de lipsuri], să nu te poţi mântui, ci a 
preferat ea şi ei să aibă lipsuri, pentru ca tu să te poţi mântui.

Învăţătorul care primeşte ajutoare nu este la fel de respectat ca cel ce nu primeşte. Cel care nu 
primeşte este mult mai respectat, însă în acest caz ucenicul nu se foloseşte, ci e mai degrabă 
păgubit. Ai văzut înţelepciunea lui Dumnezeu şi iubirea lui de oameni? Aşa cum n-a căutat la 
slava Sa şi nici n-a avut în vedere pe cele ale Sale, ci, în slavă fiind, a ales pentru tine necinstea, 
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la fel e şi cu învăţătorii, care deşi puteau să fie slăviţi, au preferat totuşi pentru tine să fie 
dispreţuiţi, pentru ca tu să te foloseşti, ca tu să te îmbogăţeşti.

Pentru  a  te îmbogăţi  tu  în cele duhovniceşti, de aceea e lipsit el de cele trupeşti. Aşadar, 
Dumnezeu ar fi putut să-i facă fără nici o lipsă, dar a arătat că pentru tine i-a lăsat să fie săraci! 
Acestea ştiindu-le, iubiţilor, să nu ne grăbim, aşadar, să-i osândim, ci mai cu seamă să ne grăbim 
spre ei cu binefaceri.

Să nu cercetăm relele altora, ci să ne gândim la ale noastre. Să ne gândim mai degrabă la 
succesele altora şi să judecăm greşelile noastre, fiindcă aşa Îl vom mulţumi pe Dumnezeu. Cel ce 
ia aminte la greşelile altuia şi totodată la succesele proprii, pe care-şi închipuie a le avea, îndoit 
se vătăma.

Căci, privind la unele, el se încurajează şi privind la celelalte, cade în trândăvie. Când va înţelege 
că cineva a păcătuit, cu uşurinţă va păcătui şi el, iar când va pricepe că el însuşi a făcut oarecare 
fapte bune, îşi va pierde cu uşurinţă mintea; dar mult va câştiga cel care dă uitării succesele sale 
proprii, vede doar păcatele pe care le are, iar pe cete străine nu le iscodeşte, ci se uilă numai la 
succesele aproapelui. Cum aşa? Când el va vedea că cineva a făcut fapte bune se va ridica şi el la 
aceeaşi măsură a râvnei, iar când va şti că el însuşi a păcătuit, se va umili şi va deveni cumpătat 
şi măsurat.

Deci, dacă vom face aşa şi ne vom îngriji în acest fel, vom putea să ne bucurăm de bunătăţile 
făgăduite prin harul şi iubirea de oameni a Domnului nostru Iisus Hristos, Căruia Se cuvine 
slava, stăpânirea şi cinstea, împreună cu Tatăl şi cu Duhul Sfânt, acum şi pururea şi în vecii 
vecilor. Amin.

Omilia XI

din “Omilii la Epistola catre Filipeni”

„Mai departe, fraţii mei, bucuraţi-vă întru Domnul.
Ca să vă scriu aceleaşi lucruri, mie nu-mi este anevoie,
iar vouă vă este de folos. Păziţi-vă de câini! Păziţi-vă
de lucrătorii cei răi! Păziţi-vă de tăierea împrejur.
Pentru că noi suntem tăierea împrejur, noi cei ce
slujim în Duhul lui Dumnezeu şi ne lăudăm întru
Hristos Iisus şi nu ne bizuim pe trup. ” (Flp 3, 1 - 3).

Grijile şi supărările, când ocupă sufletul mai mult decât trebuie, îl lipsesc de puterea care-i este 
proprie, de aceea şi Pavel îi trezeşte pe aceşti filipeni, cuprinşi de supărare, şi-i încurajează. 
Supărarea lor venea din faptul că nu ştiau nimic despre Pavel. Supărarea lor venea şi din faptul 
că-l credeau pe Pavel deja mort, că nu cunoşteau progresele propovăduirii şi nu mai ştiau nimic 
despre Epafrodit. Informându-i despre toate acestea, adaugă: „Mai departe, fraţii mei, bucuraţi-
vă” (Flp 3, 1). «De acum nu mai aveţi motiv de supărare, spune el, îl aveţi pe Epafrodit pe care-l 
doreaţi, îl aveţi pe Timotei, voi veni şi eu, Evanghelia se răspândeşte. Ce vă mai lipseşte, deci? 
Bucuraţi-vă!»
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Pe galateni îi numeşte „fii”, iar pe aceştia „fraţi”. Când vrea să le îndrepte greşelile, sau să-şi 
arate dragostea lui părintească, îi numeşte „fii”, iar când vorbeşte cu ei cu multă cinste, îi 
numeşte „fraţi”. „Mai departe, fraţii mei, bucuraţi-vă întru Domnul” (Flp 3, 1). Bine spune „întru 
Domnul”, cu alte cuvinte nu după lume, fiindcă lumea nu poate da bucurie în astfel de lucruri. 
«Aceste supărări, spune el, care sunt pentru Hristos poartă în ele bucuria». „Ca să vă scriu 
aceleaşi lucruri, mie nu-mi este anevoie, iar vouă vă este de folos. Păziţi-vă de câini!” (Flp 3, 
12).

Ai văzul cum nu-i sfătuieşte de la bun început, ci după ce mai întâi îi laudă şi îi admiră? Abia 
apoi îi sfătuieşte, pentru ca din nou să-i laude la sfârşit. Dacă n-ar fi făcut aşa cuvântul lui ar fi 
fost prea greu de primit, de unde se vede cum mereu avea grijă să aibă roade bune în cuvânt.

Dar pe cine numeşte el aici „câini”? Se vede că şi aici erau din aceia despre care face aluzii în 
toate epistolele sale, iudei spurcaţi şi vrednici de dispreţuit, speculanţi şi iubitori de stăpânire, 
oameni ce voiau să sucească minţile multor creştini, propovăduind creştinismul deopotrivă cu 
iudaismul şi răstălmăcind Evanghelia Mântuitorului. Şi fiindcă astfel de oameni erau greu de 
recunoscut, de aceea şi spune „Păziţi-vă de câini” (Flp 3, 2), şi nicidecum de fiii iudeilor. 
Câteodată prin această denumire - „câini” îi desemna pe păgâni, adică pe neamurile 
necredincioase, în timp ce alteori, cum este cazul şi aici, îi desemna pe iudei. De ce oare? Pentru 
că, aşa cum păgânii erau străini de Dumnezeu şi de Hristos, aşa deveniseră şi aceştia (iudeii), 
motiv pentru care le şi dă pe faţă neruşinarea şi marea lor îndrăzneală, precum şi marea lor 
deosebire de adevăraţii fii. Cum că păgânii erau numiţi câini, ascult-o pe cananeancă spunând: 
„Da, Doamne, dar şi câinii mănâncă din fărâmiturile care cad de la masa stăpânilor lor” (Mt 15, 
26). Şi pentru ca să nu rămână nici aici, căci sunt şi câini care mănâncă de la masa stăpânilor lor, 
priveşte cum îi înstrăinează cu desăvârşire prin cuvântul care urmează: „Păziţi-vă de lucrătorii 
cei răi” (Flp 3, 2). Admirabil cuvânt! „Păziţi-vă de lucrătorii cei răi”, care lucrează spre rău sau 
fac lucruri cu mult mai rele decât dacă n-ar lucra deloc, fiindcă pe cele bune le răstălmăcesc.

„Păziţi-vă de tăierea împrejur”(Flp 3, 2). Tăierea împrejur era considerată de iudei un act sfânt, 
de vreme ce chiar legea o recunoştea astfel şi chiar cinstirea sâmbetei era inferioară tăierii 
împrejur. Pentru a se face o tăiere împrejur, se călca chiar peste importanţa sâmbetei şi nu se 
amâna niciodată pentru respectarea sâmbetei tăierea împrejur. Şi cu toate că tăierea împrejur era 
mai respectată decât sâmbăta, totuşi în unele timpuri nu se respecta cu sfinţenie; aşa că, atunci 
când nu se respecta tăierea împrejur, sâmbăta nu se respecta cu atât mai mult. De aceea si Pavel o 
cinsteşte, fiindcă nu spune „tăierea împrejur”, ci „Păziţi-vă de tăiere!” (Flp 3, 2) (traducerea 
românească pare a nu fi în acord cu explicaţiile Sf. Ioan Gură de Aur, pentru că în loc de tăiere 
apare tăiere împrejur. În original (Flp 3, 2) avem cuvântul tăiere, mutilare; cuvântul tăiere 
împrejur va fi folosit la Flp 3, 3. De aceea, în acest context, mai corect ar fi: „Păziţi-vă de 
tăiere!” - n. edit.).

Şi nu spune că tăierea împrejur ar fi un lucru rău, sau că ar fi de prisos, pentru a nu-i supăra pe 
bărbaţii iudei, ci rânduieşte cu multă înţelepciune lucrul, căci scoţând din expresia obişnuită 
tocmai faptul care o defineşte [„împrejur”], face cuvântul mai plăcut, ba chiar mai important 
decât însuşi faptul tăierii împrejur. „Păziţi-vă de tăiere!”, zice el aici, dar în Epistola către 
Galatcni nu spune la fel, ci pentru că acolo boala era grea şi primejdioasă, el se atinge de rană 
fără sfială şi cu multă autoritate; în cazul de faţă, însă, fiindcă filipenii nu făcuseră nimic din ceea 
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ce făcuseră galatenii, priveşte cum el  le arată mulţumirea sa până şi în modul de a le vorbi. 
„Păziţi-vă de tăiere (împrejur) pentru că noi suntem tăierea împrejur” (Flp 3, 2 - 3).

Cum aşa? „…noi, cei ce slujim în Duhul lui Dumnezeu… şi nu ne bizuim pe trup” (Flp 3, 3). Nu 
zice «să încercăm amândouă aceste tăieri împrejur şi să vedem care e mai bună», şi nici măcar n-
o numeşte pe cea dintâi cu numele ei „tăiere împrejur”, însă ce spune? «Numai acea tăiere 
împrejur” este tăiere adevărată. Şi pentru ce? Pentru că nu fac altceva decât să-şi taie carnea de 
pe trup. Ceea ce fac ei nu este legiuit, nu este nimic altceva decât o scrijelitură, sau o simplă 
tăietură în carne.» Aici fie că acesta este sensul cuvântului, fie că face aluzie la cei ce încercau să 
taie, să dezbine Biserica. Prin „tăiere” noi înţelegem un act simplu, făcut la întâmplare şi fără să 
însemne ceva.

Dacă e vorba însă de a căuta adevărata tăiere împrejur, aceasta se găseşte numai la noi, creştinii: 
„Noi, cei ce slujim în Duhul lui Dumnezeu” (Flp 3, 3), adică noi, care-L cinstim pe Dumnezeu 
duhovniceşte. Spunc-mi, te rog, ce este mai bun, sufletul sau trupul? Negreşit că sufletul. Aşadar 
şi tăierea împrejur a sufletului este mai bună, ba nu mai bună, ci chiar singura tăiere împrejur. 
Chiar şi în timp ce stăpânea Legea, tăierea împrejur a inimii era mai aleasă: „Deci să tăiaţi 
împrejur inima voastră şi de acum înainte să nu mai fiţi tari la cerbice” (Dt 10, 16). Tot astfel şi 
în Epistola către Romani el distruge tăierea împrejur zicând: „Pentru că nu cel ce se arată pe 
dinafară e iudeu, nici cea arătată pe dinafară în trup, este tăiere împrejur; ci este iudeu cel întru 
ascuns, iar tăierea împrejur este aceea a inimii, în Duh, nu în literă” (Rm 2, 28 - 29). Iar în cele 
din urmă o lipseşte chiar şi de denumirea ei obişnuită, căci nu mai este tăiere împrejur, spune el, 
ci tăiere. Pentru că şi cele preînchipuite sunt cinstite atât timp cât Adevărul nu a sosit; dar când 
Adevărul s-a arătat, preînchipuirea nu-şi mai are locul.

De exemplu, dacă am avea în faţa noastră un tablou ce urmează a fi pictat, iar cineva i-ar fi 
schiţat doar conturul, până ce nu i se vor adaugă şi culorile cerute de noi, nu vom putea spune: 
«Iată împăratul!» Dar după ce şi culorile i-au fost adăugate, iar conturul [preînchipuirea] a fost 
acoperit - sau, mai bine zis, ascuns sub arătarea adevărului, şi nu se mai vede - atunci putem 
spune pe drept cuvânt: «Iată împăratul!». El nu a spus că «tăierea împrejur este în noi», ci „noi 
suntem tăierea împrejur” (Flp 3, 3) şi pe bună dreptate, fiindcă tăierea împrejur cea 
duhovnicească e plină de virtute şi-l arată pe adevăratul om. Şi nici n-a spus că «la ei este tăiere», 
ci „Păziţi-vă de tăiere!” (Flp 3, 2), lăsând să se înţeleagă faptul că ei sunt stăpâniţi de răutate şi 
pierzare.

«Dar tăierea împrejur, spune el, nu se face în trup, ci în duh, în inimă». „Şi nu ne bizuim pe trup, 
deşi eu aş putea să mă bizui şi pe trup” (Flp 3, 3 - 4). Ce înţelege el când spune „să mă bizui şi pe 
trup”? Prin această expresie înţelege lauda, curajul şi priceperea în vorbire. Bine a făcut că a 
adăugat această expresie, fiindcă dacă vreun neam ar fi acuzat tăierea împrejur şi nu atât tăierea 
împrejur cât pe cei ce o practicau poate că, din punctul de vedere al iudeilor, acest atac ar fi părut 
lipsit de nobleţe, adică fără cunoştinţa celor ce trebuie respectate, ca unul ce n-a luat parte la ele; 
dar acum, când cel ce acuză este tocmai unul care s-a împărtăşit din acele obiceiuri religioase, în 
acest caz el nu poate fi învinuit că nu le-a cunoscut, ci că a fost convins de insuficienţa lor, s-a 
deşteptat şi a ajuns chiar la cunoştinţa adevărului.
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Ia aminte acum la smerenia lui pe care o arată în Epistola către Galateni, când, nevoit fiind să 
spună despre sine însuşi lucruri mari, zice: „Căci aţi auzit despre purtarea mea de altădată întru 
iudaism” (Ga 1,  13), şi iarăşi: „Dacă vreun altul socoteşte că se poate bizui pe trup, eu cu atât 
mai mult” (Flp 3, 4), adăugând apoi imediat: „evreu din evrei” (Flp 3, 5). „Dacă vreun altul 
socoteşte” (Flp 3, 4), spune el, arătând prin aceasta că purtarea lor îl obliga să vorbească. «Dacă 
voi vă bizuiţi pe voi înşivă, eu cu atât mai mult», zice el, prilej cu care el foloseşte o uşoară 
mustrare, căci nu numeşte pe nimeni, dându-le astfel ocazia de a se întoarce din rătăcire. „Dacă 
vreun altul socoteşte că se poate bizui…” (Flp 3, 4). Bine spune „dacă… socoteşte”, pentru că 
arată astfel că, sau e posibil ca ei să nu aibă o astfel de nădejde, sau că acea nădejde, în realitate, 
nici n-ar fi existat.

„La opt zile, am fost tăiat împrejur” (Flp 3, 4). Mai întâi le înfăţişează faptul pe care ei îl 
considerau a fi demn de laudă - tăierea împrejur - apoi adaugă: „sunt din neamul lui Israel” (Flp 
3, 5), arătând prin acestea amândouă că nu este prozelit şi nici dintre prozeliţi. Prin cuvântul „La 
opt zile am fost tăiat împrejur” (Flp 3, 4) dovedeşte că nu era prozelit, iar prin celălalt cuvânt - 
„sunt din neamul lui Israel” (Flp 3, 5) arată că nici dintre prozeliţi nu era. Zicând apoi „sunt din 
neamul lui Israel” (Flp 3, 5), ca să nu crezi cumva că erau din cele zece seminţii care se 
dezbinaseră şi formau regatul Samariei, adaugă: „din seminţia lui Veniamin” (Flp 3, 5), adică din 
seminţia cea mai aleasă. „Evreu dintre evrei” (Flp 3, 5), adică nu prozelit, ci dintru început chiar 
dintre evreii cei mai aleşi. Se putea să fie cineva din Israel şi să nu fie „evreu dintre evrei” din 
cauză că mulţi,  fiind amestecaţi cu păgânii, nu mai ştiau limba ebraică. Prin aceste cuvinte fie 
voieşte să arate ceea ce am spus mai sus, fie voieşte să dovedească marea lui nobleţe.

„După lege fariseu” (Flp 3, 5) zice el, prilej cu care începe să sublinieze cele privitoare la propria 
sa voinţă, fiindcă cele de până acum nu depindeau de voinţa lui. A fi tăiat împrejur nu depindea 
de el, la fel cum nici faptul de a fi din neamul lui Israel şi din seminţia lui Veniamin. Aşa că şi 
prin aceasta se dovedeşte a fi mai presus decât alţii, cu toate că poate mulţi erau de acelaşi rang 
cu el. De unde reiese faptul că era mai presus decât alţii? Pe de o parte, mai cu seamă din faptul 
de a nu fi prozelit, iar pe de altă parte, din faptul că făcea parte din cea mai aleasă dintre seminţii 
şi din cea mai aleasă sectă iudaică, pe care o avea ca moştenire de la strămoşi, ceea ce cu 
siguranţă nu se putea spune despre prea mulţi.

Apoi începe să înfăţişeze lucrurile care depindeau de voinţa sa, unde mai ales era superior 
celorlalţi. „După lege fariseu; în ce priveşte râvna, prigonitor al Bisericii” (Flp 3, 5 - 6). Dar nu 
ajungea doar atât de vreme ce era cu putinţă ca cineva să fie fariseu, dar fără multă râvnă şi de 
aceea adaugă, pentru a-şi dovedi superioritatea: „în ce priveşte dreptatea cea din Lege” (Flp 3, 6). 
Şi fiindcă s-ar fi putut ca şi alţii să se arunce în primejdii, umblând poate după întâietate - aşa 
cum făceau arhiereii - lucru care n-ar fi dovedit nicidecum că sunt râvnitori ai Legii, de aceea 
adaugă: „În ce priveşte dreptatea cea din Lege, fără de prihană” (Flp 3,6).

Şi dacă el, prin nobleţe, prin voinţă şi prin modul de viaţă, era mai presus decât alţii, de ce a 
părăsit atunci toate aceste calităţi vrednice de respect, dacă nu pentru faptul că pe cele ale lui 
Hristos le-a găsit cu mult mai însemnate şi mai mari?

Motiv pentru care şi adaugă imediat: „Dar cele ce-mi erau mie câştig, acestea le-am socotit 
pentru Hristos pagubă” (Flp 3, 7).
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Partea morală 

Excesul pretutindeni vatăma, până şi pe cea mai
bună intenţie pe care cineva o are şi lipseşte de

împărăţie pe cel care-l practică; excesul este rezultatul
unei voinţe greşite (n. tr.)

În timp ce Pavel avea o astfel de viaţă serioasă încă din copilărie şi o astfel de nobleţe, în timp ce 
el depunea atâta osteneală şi grijă; în timp ce el înfrunta atâtea primejdii, atâtea intrigi îndreptate 
împotriva sa iar pe cele ce mai înainte fuseseră pentru el câştig, acum le socotea pe toate drept 
pagubă, numai cu scopul de a dobândi pe Hristos, noi nici măcar averile nu le dispreţuim, ca să 
putem dobândi pe Hristos, ci preferăm să pierdem chiar şi viaţa viitoare, numai să nu ne 
despărţim de deşertăciunile acestei vieţi, deşi toate acestea nu ne sunt decât spre pagubă.

Spune-mi, te rog, dacă cercetăm amănunţit lucrurile care formează aşa-zisa avere, ce altceva 
aflăm decât că toate sunt spre paguba noastră, osteneală zadarnică şi fără de folos? Într-adevăr, 
ce folos putem avea de la mulţimea hainelor pe care le purtăm, haine poate chiar de mare 
valoare? Ce câştig putem trage din faptul că suntem îmbrăcaţi cu ele? Nimic altceva, decât că ne 
păgubim. Cum? Chiar şi săracul care are pe trupul său o haină ruptă şi neînsemnată, să nu crezi 
că pe timpul căldurilor suferă mai mult decât tine arşita soarelui; o suferă chiar cu mai multă 
uşurinţă decât tine, fiindcă acele haine rupte pe care le are pe trup, îi lasă trupul în mai mare 
libertate, pe când hainele cele noi, chiar de-ar fi fine ca pânza păianjenului, nu vor lăsa totuşi 
trupului acea libertate. Tu, din cauza mândriei celei prosteşti, ai două haine, de multe ori chiar 
trei, ai apoi palton, cingătoare şi pantaloni, pe când acela este îmbrăcat cu o singură haină pe care 
o poartă cu mai mare uşurinţă.

Apoi îi vedem pe cei bogaţi cum, din această cauză, păşesc pe drum alene, plini de năduşeală, pe 
când pe cei săraci nu-i vedem suferind de acestea. Aşadar, când acea haină ruptă şi de nici un 
folos te slujeşte la fel ca şi acelea pe care ai plătit atâta aur, atunci nu e oare pagubă ceea ce e 
mult şi de prisos? Nu ţi-a fost de nici un folos în afara faptului că ai cheltuit pe ele o mulţime de 
bani, aşa încât tu, cel bogat, acelaşi serviciu ca al săracului l-ai plătit cu o sută de galbeni sau 
chiar mai mult, pe când el a dat numai puţin argint. Ai văzut paguba? Mândria ta nu-ţi dă voie, 
însă, s-o vezi.

Vrei să vorbim şi de aurul ce se cheltuieşte cu caii sau cu femeile? Să examinăm şi acestea, 
fiindcă pe lângă multe altele, bogăţia îl şi prosteşte pe om. Ei cu aceeaşi valoare preţuiesc şi 
femeile, şi pe cai, şi pentru amândouă se împodobesc la fel. În plus femeile vor să se arate 
frumoase chiar şi în lucrurile pe care le poartă, chiar şi în voalurile care le acoperă faţa. Spune-
mi, te rog, ce câştig dobândeşti împodobindu-ţi calul sau asinul cu aur?

Dar femeia ta care poartă împrejurul gâtului şi mâinilor atâta mulţime de aur şi de pietre 
preţioase, ce câştig are? «Dar obiectele din aur, spui tu, nu se strică». Bine, dar mulţi spun că 
aurul şi pietrele preţioase îşi pierd mult din valoare când stăpâna se duce cu ele la baie sau în altă 
parte. Dar fie şi aşa, chiar de nu s-ar vătăma întru nimic, care ar fi totuşi câştigul? Spune-mi, 
când acele pietre preţioase cad jos şi se pierd, oare nu-i aceasta o pagubă? Când ele atrag asupra 
stăpânei invidia, din partea unora, şi curse, din partea altora, oare nu-i aceasta o pagubă? Când 
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acele podoabe nu folosesc cu nimic pe cea care le are, ci, dimpotrivă, aţâţă privirile celor 
invidioşi şi le atrage atenţia tâlharilor, atunci, nu spre pagubă îi sunt aceste lucruri?

Când bărbatul ar putea întreprinde ceva ce i-ar aduce folos cu banii pe care i-a cheltuit pe acele 
bijuterii, dar cu toate acestea, nu poate, din pricina luxului ce-o stăpâneşte pe femeia sa, ci de 
multe ori este silit să renunţe chiar la cele necesare numai şi numai pentru ca ea să se 
împodobească cu aur, oare acest fapt nu-i este spre pagubă? Banul (verbul de la care provine 
înseamnă a întrebuinţa bine un lucru, a te folosi bine de el) de aceea are acest nume, pentru ca 
noi să-l întrebuinţăm bine, să lucrăm cu el ceva bun şi folositor. Dar când pofta de bijuterii a 
femeii nu-l lasă, oare atunci nu este aceasta o pagubă generală? Cel care nu îndrăzneşte să 
folosească proprii săi bani, ca şi cum ar fi bani străini, oare nu are el pagubă de pretutindeni? Dar 
când construieşte case mari şi strălucite, cu coloane de marmură, cu porticuri frumoase, cu locuri 
de plimbare (grădini) pe care le înfrumuseţează în tot chipul cu statui şi cu statuete asezate?

Mulţi obişnuiesc să-i considere fericiţi pe astfel de oameni, însă noi nu cercetăm acum acest 
lucru. Apoi, la ce foloseşte plafonul aurit? Oare nu aduce acelaşi folos ca unul simplu şi cu 
simetrie? «Dar, vei spune tu, plafonul aurit este foarte plăcut şi atractiv». Dar aceasta doar scurt 
timp, iar după aceea, gata, şi-a pierdut din puterea sa de atracţie! Dacă chiar soarele nu ne mai 
uimeşte cu frumuseţea sa pentru că ne-am obişnuit cu ea, lucrurile de artă cu atât mai mult nu ne 
vor mai uimi, şi vom ajunge să le dăm şi lor tot atâta atenţie, câtă atenţie acordăm unor lucruri 
făcute din lut. Spune-mi, pentru ce într-o casă, fie ea şi cea mai bună, să se găsească o mulţime 
de coloane, statuete frumoase şi aur împrăştiat pe pereţi fără de nici un rost. Aceasta nu e nimic 
altceva, decât dovada prostiei şi a unei mândrii nejustificate. Aşadar, în tot locul trebuie să ne 
folosim de cele necesare şi nicidecum de cele ce ne folosesc.

Ai văzut aşadar că acest fapt nu-i decât pagubă? Ai văzut că de prisos este şi fără nici o 
justificare? Dacă nu îndeplineşte vreo necesitate şi nici vreo mulţumire deosebită, deoarece, o 
dată cu trecerea timpului, devine foarte neplăcut, atunci nu e nimic altceva, decât pagubă. Dar 
slava deşartă care te stăpâneşte nu te lasă să vezi toate aceste lucruri. Ei bine, Pavel le-a părăsit 
pe toate, deşi le considera câştig! Iar noi nici măcar paguba nu o părăsim pentru Hristos! Oare 
până când vom fi alipiţi de pământ? Oare până când nu ne vom ridica privirea spre cer? Nu-i 
vedeţi pe cei îmbătrâniţi cum nu mai simt nimic faţă de cele trecute? Nu-i vedeţi pe cei ce se 
sfârşesc, fie ei bătrâni sau tineri? Nu-i vedeţi pe cei ce au rămas în viaţă după ce au fost părăsiţi 
de ei? Pentru ce ne lipim de lucrurile nestatornice, pentru ce ne legăm de cele nesigure? Oare 
până când nu vom pricepe micimea celor ce rămân după noi? Ce nu ar da bătrânii să scape de 
bătrâneţe, dacă ar fi cu putinţă? Şi câtă rătăcire nu e faptul de a voi cineva să se întoarcă în 
tinereţea de mai înainte, motiv pentru care ar da cu cea mai mare dragoste totul? Numai să 
reîntinerească şi să nu mai îmbătrânească niciodată? Iar tinereţea cea duhovnicească, aceea care e 
unită cu o bogăţie nespusă nu vor s-o atingă nici măcar pe departe, ci doar să stăpânească peste 
toate acele lucruri care aici nu folosesc la nimic!

Aceste pretinse bunuri nu pot nici să te scape de moarte, nici să te izbăvească de boală şi nici nu 
pot împiedica bătrâneţea sau orice altceva din cele necesare şi cerute de legea naturii. Şi cu toate 
acestea te mai laşi încă stăpânit de ele! Spune-mi, care ţi-e câştigul? Beţii, lăcomie în mâncăruri, 
dezmierdări absurde şi de tot felul, toate acestea ne chinuiesc mai rău decât cei mai tirani stăpâni, 
doar atât câştigăm din bogăţie şi altceva nimic, fiindcă nici nu vrem să câştigăm altceva, pentru 
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că dacă am vrea, am putea moşteni, cu această bogăţie, chiar şi cerul! «Aşadar, spui tu, bogăţia 
este un lucru bun». Dar nu bogăţia în sine poate face acest lucru, ci intenţia celui ce o are, iar că 
aşa este, gândeşte-te că e posibil ca chiar şi săracul să moştenească cerul, fiindcă, aşa cum am 
spus de multe ori, Dumnezeu nu se uită şi nici nu cântăreşte cele date ca milostenie, ci se uită la 
intenţia celui ce a dat. E cu putinţă să fie cineva şi sărac şi cu toate acestea să câştige totul cu 
puţinul pe care l-a dat, pentru că Dumnezeu cere de la noi doar ceea ce putem să facem.

Nici bogăţia nu ne duce în ceruri şi nici sărăcia nu ne duce în iad, ci doar intenţia bună sau rea. 
Aşadar, pe această intenţie s-o îndreptăm, pe aceasta s-o orânduim aşa cum se cuvine şi totul ne 
va fi uşor. Aşa cum tâmplarul fie că are unelte de fier, fie din aur în acelaşi fel lucrează lemnul, 
ba cu cele de fier ar lucra şi mai bine, la fel şi în cazul de faţă, unde virtutea este mai uşor de 
dobândit prin sărăcie. Iar că aşa este, ascultă-L pe Hristos spunând despre bogăţie: „mai lesne 
este să treacă cămila prin urechile acului, decât să intre un bogat în Împărăţia lui Dumnezeu” (Mt 
19, 24), în timp ce nimic de acest fel n-a spus despre sărăcie, ci dimpotrivă: „Du-te, vinde averea 
ta, dă-o săracilor… după aceea vino şi urmează-Mi” (Mt 19, 21). Aşa că cerul se câştigă dând 
averea săracilor şi urmându-I Lui!

Aşadar, să nu fugim de sărăcie, căci ea ne aduce Împărăţia cerurilor şi de asemenea, să nu privim 
bogăţia ca pe un lucru bun, de vreme ce-i pierde pe cei care nu sunt cu luare-aminte, ci să avem 
întotdeauna ochiul aţintit către Dumnezeu, să ne folosim cum se cuvine de cele pe care El ni le-a 
dăruit, să întrebuinţăm cu chibzuinţă, zic, şi de puterea trupului, şi de averea noastră, şi, în 
sfârşit, de toate celelalte.

De altfel e chiar absurd ca noi să întrebuinţăm pentru alţii aceste lucruri şi nu pentru Creatorul 
nostru.

Ţi-a creat ochiul? Fă-l pe acesta folositor lui Dumnezeu şi nu diavolului. Cum să faci acest 
lucru? Privind făpturile Lui, lăudându-L şi slăvindu-L, şi, totodată, păzindu-l de vederea 
femeilor.

Ţi-a dat mâinile? Foloseşte-le pentru a-L mulţumi pe El şi nu pe diavol, adică nu în furturi şi 
înşelăciuni, ci în binefaceri şi milostenii; ţine-le întinse în rugăciuni neîncetate şi ridică-i pe cei 
căzuţi.

Ţi-a dat urechile? Nu le folosi pentru ascultarea versurilor celor întortocheate, nici în ascultarea 
vorbelor necuviincioase, ci: „tot cuvântul tău să fie despre legea Celui Preînalt” (Sir 9, 15), şi 
iarăşi: „Stai în tovărăşia celor bătrâni şi cu cel înţelept te uneşte. Tot graiul dumnezeiesc pofteşte 
a-l auzi şi pildele înţelegerii să nu treacă de la tine” (Sir 6, 35 - 36).

Ţi-a făcut gură? Ei bine, aceasta să nu vorbească nimic din cele ce nu se cuvin, ci să cânte 
psalmodii, imnuri şi cântări duhovniceşti, sau cum e spus undeva: „Din gura voastră să nu iasă 
nici un cuvânt rău, ci numai ce este bun, spre zidirea cea de trebuinţă, ca să dea har celor ce 
ascultă” (Ef 4, 29), adică să fie spre zidire şi nu spre sminteală, să fie spre laudă, iar nu spre 
hulirea aproapelui, să nu fie spre urzirea de viclenii, ci cu totul dimpotrivă.

Ţi-a făcut picioare, nu pentru a alerga spre rele, ci spre lucruri bune.
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Ţi-a făcut stomac, nu ca să-l faci să pleznească de atâtea mâncăruri, ci pentru a putea trăi şi 
cugeta.

Ţi-a dat dorinţa trupească, nu pentru a te tăvăli în curvii şi preacurvii, ci spre a naşte copii, pentru 
continuarea neamului omenesc.

Ţi-a dăruit minte, nu pentru a-L blestema, nici pentru a fi bârfitor, ci serios.

A lăsat şi bani, pentru a-i întrebuinţa bine, a lăsat şi putere, pentru a o întrebuinţa spre bine. Ne-a 
dăruit meşteşugurile şi artele frumoase pentru ca astfel viaţa să ne fie mai plăcută, prin traiul 
laolaltă, iar nu ca să ne depărtăm de cele duhovniceşti şi unii de alţii, nu pentru a da atenţie 
meşteşugurilor celor urâte, ci celor trebuitoare, pentru ca astfel să ne ajutăm unii pe alţii şi nu să 
ne doborâm unii pe alţii.

Casa ne-a lăsat-o pentru a ne apăra de ploaie şi de schimbările vremii, iar nu pentru altceva, nu 
pentru a o împodobi tu cu aur şi săracul să moară de foame. Ne-a dat şi haine pentru ca să ne 
acoperim trupurile, iar nu pentru a ieşi în evidenţă, nu pentru ca acele haine să fie împodobite cu 
aur mult, iar Hristos să Se prăpădească gol şi flămând. A dat omului un acoperământ, nu pentru 
a-l avea numai pentru el, ci pentru a-l oferi şi altora.

A dat pământul, nu pentru ca tu să te foloseşti mai mult decât alţii şi să ai de unde cheltui 
bunurile lui Dumnezeu cu desfrânatele şi cu actriţele, cu cele ce cântă din chitară sau cu cei ce 
cântă din flaut, ci cu cei flămânzi şi aflaţi în nevoie.

Marea a lăsat-o nu pentru a-i răscoli tu adâncurile după perle şi alte asemenea lucruri, ci pentru a 
pluti pe ea şi pentru a nu te obosi în vreo călătorie lungă.

«Atunci pietrele preţioase pentru ce există?» întrebi tu. Dar eu te întreb: de ce sunt făcute aşa 
cum sunt? De ce unele sunt foarte scumpe, iar altele mai puţin folositoare? Unele sunt potrivite 
pentru ziduri, altele însă nu sunt bune la nimic; unele sunt mai tari şi mai puternice, iar altele nu. 
«Dar, spui tu, acestea sunt făcute pentru înfrumuseţare». Însă acest lucru e doar aprecierea ta! 
Fiindcă ce au ele în plus? Poate că sunt albe? Dar nu pot fi mai albe decât marmura cea albă, ba 
nici măcar la fel. Poate că sunt tari? Dar nici acest lucru nu-l poate spune cineva. Să fie oare 
foarte folositoare? Nu s-ar putea spune nici aceasta. Aşadar, de ce au fost atunci admirate într-
atât de oameni? Fiindcă această admiraţie n-a venit de nicăieri, decât din preţuirea pe care 
oamenii înşişi le-au dat-o. Pentru că dacă nu sunt nici mai bune decât multe altele pentru că altele 
sunt chiar mai importante şi mai albe, nici mai folositoare, nici mai tari, atunci de unde s-a născut 
o astfel de admiraţie? Oare nu doar din preţuirea, din părerea pe care oamenii şi-au format-o 
despre ele?

De ce, aşadar, a dat Dumnezeu o asemenea valoare pietrelor? Pentru că nu Dumnezeu a dat-o, ci 
tu ai crezut că sunt cine ştie ce lucru mare. Dar atunci pentru ce le admiră oare şi Sf. Scriptură? 
Pentru că şi ea vorbeşte în acord cu părerea pe care ţi-ai format-o despre ele, la fel cum şi 
dascălul face de multe ori, când, vorbind cu copilul, admiră şi el ceea ce admiră şi copilul, cu 
scopul vădit de a-l scoate din acele gânduri şi de a-l pune pe drumul cel drept.
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De ce cauţi la frumuseţea hainelor? Dumnezeu a rânduit să te îmbraci cu haine şi să te încalţi cu 
încălţări, dar celelalte ce rost pot avea? „Dorite sunt [judecăţile Domnului] mai mult decât aurul 
şi decât piatra cea de mare preţ” (Ps 8, 11).

Acestea sunt, iubiţilor, cele cu adevărat folositoare, în timp ce celelalte sunt nefolositoare, pentru 
că dacă ar fi de vreun folos, nu s-ar fi dat poruncă a le dispreţul. Sf. Scriptură vorbeşte despre ele 
în acord cu părerea noastră, dar această arată şi mai mult iubirea de oameni a lui Dumnezeu. 
Pentru ce oare a lăsat porfira şi altele de acest fel? Pentru a arăta harul Său! Nemăsurata bogăţie 
a harului său de multe alte creaţii este mărturisită. De exemplu, ne-a dăruit grâul, iar tu faci din el 
nu numai pâine, ci şi plăcinte, şi prăjituri de tot felul, foarte plăcute la gust. De altfel toate 
acestea au fost născocite de poftă şi de slava cea deşartă.

Ai vrut să-ţi înfăţişez toate aceste lucruri. Dar dacă vreun străin sau vreun cultivator de pământ 
fără experienţă te-ar vedea admirându-le într-atât şi te-ar întreba din ce cauză ai atâta admiraţie, 
oare ai avea ce să-i răspunzi? Poate ai răspunde că sunt plăcute vederii? Nu cred. Să încetăm 
aşadar cu astfel de aprecieri şi să ne ţinem strânşi numai de adevăruri, pentru că toate celelalte 
nu-s decât lucruri trecătoare care se pierd ca valurile unui râu.

De aceea vă rog să stăm tari pe piatra credinţei, pentru a ne învrednici astfel de bunurile 
făgăduite prin harul şi iubirea de oameni a Domnului nostru Iisus Hristos, Căruia Se cuvine 
slava, împreună cu Tatăl şi cu Duhul Sfânt, acum şi pururea şi în vecii vecilor. Amin.

Omilia a XII-a

din “Omilii la Epistola catre Filipeni”

„Dar cele ce îmi erau mie câştig, acestea le-am socotit pentru
Hristos pagubă. Ba mai mult: eu pe toate le socotesc că sunt
pagubă, faţă de înălţimea cunoaşterii lui Hristos Iisus, Domnul
meu, pentru Care m-am lipsit de toate şi le privesc drept
gunoaie, ca pe Hristos să dobândesc, şi să mă aflu întru El,
nu având dreptatea mea cea din Lege, ci pe aceea care este
prin credinţa în Hristos, dreptatea cea de la Dumnezeu,
pe temeiul credinţei”  (Flp 3, 7 - 9).

Luptelor pe care ereticii le duc împotriva dreptei credinţe noi trebuie să le opunem o cugetare 
întinerită, pentru ca astfel mintea noastră să fie exactă şi atentă. De aceea începem această 
convorbire tocmai din acest loc, adică de la sfârşitul celei precedente.

Si care era acel sfârşit? După ce a enumerat tot ce constituia obiect al vanităţii iudeilor de la cele 
dobândite prin moştenire şi până la cele câştigate prin voinţa proprie, adaugă: „Dar cele ce îmi 
erau mie câştig, acestea le-am socotit pentru Hristos pagubă… faţă de înălţimea cunoaşterii lui 
Hristos Iisus, Domnul meu, pentru Care m-am lipsit de toate şi le privesc drept gunoaie, ca pe 
Hristos să dobândesc” (Flp 3, 7 - 8).
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În acest punct ereticii sar în sus de necaz. De altfel şi acest lucru izvorăşte tot din înţelepciunea 
Duhului: să li se insufle speranţă de biruinţă pentru a primi astfel lupta. Dacă Apostolul ar fi 
vorbit pe faţă, ereticii ar fi făcut ceea ce au mai făcut şi cu alte ocazii: ar fi şters cuvintele, ar fi 
lăsat la o parte Scriptura, neputând să privească prea mult la ea. Dar ceea ce se întâmplă cu peştii 
momeala care-i va prinde nu le stă în cale, ci este ascunsă, pentru a-i face astfel să alerge în toate 
părţile la fel se întâmplă şi în cazul de faţă.

Legea este numită „gunoi”, este numită „pagubă”; pe lângă aceasta Apostolul mai spune şi că nu 
este cu putinţă a câştiga cineva pe Hristos, dacă mai întâi nu a renunţat la Lege. Toate acestea i-
au ademenii pe eretici să primească aceste cuvinte, ca şi cum ar fi în favoarea lor; însă după ce 
le-au primit, ele i-au înconjurat din toate părţile, aşa cum năvodul împresoară peştele.

Aşadar, ce spun ereticii? «Iată că Legea e pagubă, iată că Legea e gunoi! Cum spuneţi atunci că e 
opera lui Dumnezeu?» Însă toate acestea sunt spuse în favoarea Legii, aşa cum reiese de acolo. 
Să ne încordăm deci atenţia la cele spuse. Apostolul n-a spus «Legea este pagubă», ci «socotesc 
Legea şi toate ale Legii drept pagubă».

Când a vorbit de câştig n-a spus «socotesc drept câştig»( „… cele ce îm erau mie câştig ” - Flp 3, 
7), fiindcă aici nu putea fi vorba de socotinţă, căci Legea era, în mod natural, un câştig; în timp 
ce paguba de care vorbeşte el aici nu e considerată astfel decât în urma aprecierii noastre. Atunci 
cum? Nu este Legea pagubă? Da, „pentru Hristos” (Flp 3, 7) este pagubă.

Dar atunci cum de fusese oare „câştig” (Flp 3, 7)? Nu mai este socotită câştig; dar atunci cum de 
fusese aşa? Să înţelegi aici cât de sălbăticită era firea omenească, cât de greu se putea restaura 
chipul omului! Dacă n-ar fi fost Legea, harul nu ne-ar fi fost dăruit. De ce? Pentru că nu era cu 
putinţă ca omul să se ridice din adâncul în care se afla la o înălţime atât de mare, de aceea Legea 
a fost pentru el o scară, sau, mai bine zis, o punte de trecere.

Cel ce urcă pe o scară nu e legat de ea, ci îi poartă chiar o oarecare recunoştinţă. Tocmai această 
scară îl ajută să ajungă acolo unde nu va mai avea nevoie de ea. Şi cu toate acestea, scara aceea l-
a slujit, adică l-a ajutat să se ridice, pentru ca apoi să nu mai aibă nevoie de ea; e normal să 
mărturisească această mulţumire, fiindcă altfel nu ar mai fi putut urca. La fel este şi cu Legea: 
ne-a ridicat la înălţime, ceea ce dovedeşte că a fost spre câştig; dar după aceasta noi o socotim 
pagubă. Pentru ce acest lucru? Nu pentru că, în sine, ea ar fi pagubă, ci pentru că harul la care ne-
am ridicat este cu mult mai mare decât ea.

Aşa cum se întâmplă cu un sărac pe timp de foamete, se întâmplă şi aici: cât timp săracul ar avea 
argint, ar scăpa de foame; însă când ar găsi aur şi n-ar putea să le aibă pe amândouă deodată, ar 
considera argintul pe care-l avea drept pagubă pentru el, şi, renunţând la el, ar alege aurul; tot aşa 
se întâmplă şi în cazul Legii: nu în sine este ea pagubă, ci părăsirea lui Hristos pentru ea.

Aşadar, când Legea ne depărtează de Hristos este pagubă, iar când ne apropie de Hristos este 
folos. De aceea si spune „pagubă pentru Hristos” (Flp 3, 7); când însă ne apropia de Hristos nu 
era pagubă, ci câştig.

Dar oare pentru ce Legea nu-l lasă pe om să se apropie de Hristos?
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Fiindcă pentru aceasta a fost dată; împlinirea Legii este Hristos, aşa cum şi sfârşitul Legii este 
Hristos. Ne dă voie să ne apropiem doar dacă noi voim. „Căci sfârşitul Legii este Hristos” (Rm. 
10, 4), spune Pavel. Aşadar acesta, care crede în Lege, lasă sau, mai bine zis, îndepărtează 
Legea? O lasă dacă vom fi cu atenţie, iar de nu, nu o lasă.

„Ba mai mult: eu pe toate le socotesc că sunt pagubă” (Flp 3, 8). «Dar ce vorbesc eu despre 
Lege? se întreabă el. Oare lumea nu este un lucru bun? Oare viaţa prezentă nu este un lucru bun? 
Da, dar dacă toate acestea mă îndepărtează de Hristos, atunci le voi considera pagubă! Pentru ce 
oare? Pentru „înălţimea cunoaşterii lui Hristos Iisus, Domnul meu” (Flp 3, 8), fiindcă dacă 
soarele luminează în înaltul cerului, desigur că pagubă este a sta cu lumânarea aprinsă». Prin 
urmare pagubă devine după ce sunt comparate, după ce e cunoscută înălţimea uneia faţă de 
cealaltă.

Ai văzut, deci, că el face aici o comparaţie? „…faţă de înălţimea”, zice, nu pentru că cele două ar 
fi străine, fiindcă «mai înalt» se poate spune numai despre două lucruri asemănătoare. Astfel 
încât el arată dobândirea cunoştinţei tocmai de la lucrul cu care se face comparaţia [de la Lege], 
„…pentru care m-am lipsit de toate şi le privesc drept gunoaie, ca pe Hristos să dobândesc” (Flp 
3, 8). Dacă spune despre Lege că o socoteşte gunoi, atunci pe drept cuvânt o spune, pentru că 
Legea se ocupă de lucruri lumeşti, „…cele ce îmi erau mie câştig, acestea le-am socotit pentru 
Hristos pagubă” (Flp 3, 7), spune el şi imediat adaugă: „Ba mai mult: eu pe toate le socotesc 
pagubă” (Flp 3, 8), adică pe toate cele trecute şi prezente.

Dacă vrei ca în acestea toate să fie cuprinsă şi Legea, fie, pentru că nici aşa nu-i defăimată. 
Gunoiul se formează din grâu ba el este partea cea mai puternică a grâului şi înţeleg aici paiul 
grâului. Deci, aşa cum mai înainte gunoiul era folositor, fiindcă noi secerăm grâul deodată cu 
paiul, iar dacă n-ar fi existat paiul, sau gunoiul, grâul nu s-ar fi făcut, tot aşa se întâmplă şi cu 
Legea.

Vezi cum acelaşi lucru el nu-l numeşte peste tot pagubă, ci numai pentru Hristos? „Ba mai mult: 
eu pe toate le socotesc că sunt pagubă” - faţă de ce? „faţă de înălţimea cunoaşterii lui Hristos 
Iisus, Domnul meu, pentru Care m-am lipsit de toate” (Flp 3, 8). Ai văzut cum pretutindeni se 
sprijină pe Hristos şi nicăieri nu dă voie ca Legea să fie prigonită sau lovită, ci peste tot o 
protejează?

„Şi să mă aflu întru El, nu având dreptatea mea cea din Lege” (Flp 3, 9). Dacă şi el, care avea 
dreptatea cea din Lege, a alergat către această nouă dreptate, fiindcă cea dintâi nu-i era de folos, 
atunci cei care nu au acea dreptate oare n-au cu mult mai mult datoria de a alerga către Hristos? 
Bine a zis «nu mai vreau „dreptatea mea”, aceea pe care o împlineam prin faptele mele şi prin 
sudoarea mea; vreau, spune el, pe aceea pe care am câştigat-o nu prin ostenelile mele, ci prin har. 
Deci, dacă cel ce are fapte bune este mântuit prin har, cu atât mai mult voi [care nu aveţi faptele 
Legii]!»

Şi fiindcă era firesc ca ei să creadă că dreptatea care vine din faptele noastre e cu mult mai mare, 
el arată aici că, dimpotrivă, dreptatea cea după Lege este asemeni gunoaielor în comparaţie cu 
dreptatea cea din har.
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«Dacă aş fi progresat, spune el, prin dreptatea cea după Lege, niciodată n-aş fi părăsit-o şi nici n-
aş fi alergat către cealaltă». Şi care este aceasta din urmă? Aceea care vine prin credinţa în 
Dumnezeu, care e dăruită de Dumnezeu, fiind, prin urmare, darul Fiului Său. Iar darul lui 
Dumnezeu covârşeşte peste măsură sărăcia faptelor rezultate din sârguinţa noastră.

Dar oare ce înseamnă: „pe temeiul credinţei, ca să-L cunosc pe El” (Flp 3, 9 - 10)? Înseamnă că 
prin credinţă vine cunoştinţa şi că, prin urmare, nu e cu putinţă a-L cunoaşte pe El fără credinţă. 
Cum aşa? Prin credinţă noi trebuie să cunoaştem puterea învierii Lui din morţi, fiindcă altfel, 
prin ce raţionament am putea-o înţelege? Prin nici unul, ci numai prin credinţă. Dar dacă Învierea 
lui Hristos este cunoscută prin credinţă, atunci cum vom înţelege prin raţionamente naşterea lui 
Dumnezeu Cuvântul, când Învierea este un fapt mai mic decât această naştere?

Pentru că exemple despre înviere sunt multe, dar din cea de-a doua nici unul. Înainte de Hristos 
mulţi morţi au înviat, cu toate că după aceea au murit din nou, dar nimeni nu s-a născut vreodată 
din fecioară fără de bărbat. Dacă ceea ce e cu mult mai mic decât naşterea cea după trup trebuie 
să fie apropiată de minte numai prin credinţă, atunci ceea ce e mai mare şi chiar incomparabil 
mai mare, cum s-ar putea înţelege prin raţionamente? Tocmai acest lucru îl arată dreptatea cea 
prin credinţă şi tocmai acest lucru trebuie crezut că a fost cu putinţă. Dar cum a fost cu putinţă, 
nu poate fi înţeles.

Din credinţă vine apoi şi împărtăşirea de patimile lui Hristos. Cum aşa? Dacă n-am fi crezut, n-
am fi pătimit. Dacă n-am fi crezut că pătimind împreună cu El, vom şi împărăţi împreună cu El, 
n-am fi suferit ceea ce am suferit. Aşadar, şi naşterea Lui, şi învierea, numai prin credinţă pot fi 
înţelese.

Ai văzut că nu trebuie să ai doar credinţă simplă, ci însoţită de fapte? Acela crede că a înviat 
Hristos, care se dă pe sine primejdiilor, care se împărtăşeşte de patimile Lui, fiindcă acela care e 
părtaş Celui înviat, este părtaş şi Celui Viu. De aceea spunea: „Şi să mă aflu întru El, nu având 
dreptatea mea cea din Lege, ci pe aceea care este prin credinţa în Hristos, dreptatea cea de la 
Dumnezeu, pe temeiul credinţei, ca să-L cunosc pe El şi puterea învierii Lui şi să fiu primit 
părtaş la patimile Lui, făcându-mă asemenea cu El în moartea Lui, ca, doar, să pot ajunge la 
învierea cea  din  morţi.”  (Flp  3,  9 - 11).

„Conformându-mă morţii Lui”, adică făcându-mă părtaş; aşa cum a pătimit El pentru oameni, la 
fel şi eu, pentru aceea a zis „conformându-mă”. Şi iarăşi mai spune undeva: „împlinesc în trupul 
meu lipsurile necazurilor lui Hristos” (Col. l, 24), iar aici prin persecuţiile şi prin patimile lui este 
înţeleasă tocmai moartea.

El nu a căutat ale sale, ci pe cele ale multora, aşa că şi persecuţiile, şi necazurile, şi supărările, nu 
numai că nu trebuie să ne alarmeze, ci chiar să ne bucure, pentru că prin ele noi ne conformăm 
morţii Lui, ca şi cum ar fi zis că «devenim o copie fidelă a chipului Său», fapt pe care-l şi spune 
într-un loc: „Purtând totdeauna în trup omorârea lui Iisus” (2 Cor. 4, 10).

Dar acest lucru izvorăşte dintr-o mare credinţă! Noi nu credem doar că a înviat, ci că şi după 
înviere are o mare putere. De aceea şi noi călătorim pe aceeaşi cale ca şi El, adică, prin aceasta, 
devenim fraţi ai Lui; e ca şi cum ar fi spus că, astfel, devenim Hristoşi ca şi El! Vai! Cât de mare 
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este însemnătatea patimilor! Noi credem că prin patimi ne facem asemenea Lui, sau după cum s-
a spus undeva, credem că: „ne-am îngropat cu El, în moarte, prin botez, pentru ca, precum 
Hristos a înviat din morţi, prin slava Tatălui,…, căci dacă am fost altoiţi pe El prin asemănarea 
morţii Lui, atunci vom fi părtaşi şi ai învierii Lui” (Rm. 6, 4 - 6); acelaşi lucru îl înţelegem şi aici 
prin „conformându-ne morţii Lui”. Acolo pe drept cuvânt a zis „prin asemănarea morţii Lui”, 
căci nu am murit cu trupul, ci cu păcatul. Şi una şi cealaltă se numesc moarte, dar El a murit cu 
trupul, iar noi cu păcatul; acolo a murit omul cel din trupul nostru pe care El l-a luat şi l-a ridicat, 
iar aici a murit omul păcatului. De aceea şi spune „prin asemănarea morţii Lui”.

Pavel însă n-a murit doar păcatului, ci datorită persecuţiilor a murit chiar cu trupul, suferind 
astfel aceeaşi moarte ca şi Hristos. „Ca, doar, să pot ajunge la învierea cea din morţi” (Flp 3, 11). 
Dar ce spui? Pentru că noi toţi vom ajunge acolo. „Nu toţi vom muri, dar toţi ne vom schimba” 
(1 Cor 15, 51) şi nu numai că ne vom bucura de Înviere, dar şi de nestricăciune; unii însă spre 
necinste, alţii spre veşnica pedeapsă.

Dar dacă toţi ne vom învrednici de Înviere şi nu doar de Înviere, ci şi de nestricăciune, de ce 
vorbeşte atunci Apostolul ca şi cum cu sine s-ar putea întâmpla şi altfel şi spune „…ca doar să 
pot ajunge” (Flp 3, 11)? «De aceea pătimesc toate acestea, spune el, „ca, doar, să pot ajunge la 
Învierea cea din morţi” (Flp 3, 11)». Dar după ce vei muri, nu vei învia? Ba da; dar atunci despre 
ce să fie vorba aici? Eu cred că se face aluzie la ceva mare, şi încă atât de mare că nici nu 
îndrăzneşte să se pronunţe cu siguranţă, ci „doar să pot ajunge”, spune el. «Am crezut în El, 
spune, şi în Învierea Lui; chiar pătimesc pentru El şi totuşi nu pot îndrăzni că voi ajunge la 
înviere.»

Despre ce înviere vorbeşte el aici? De cea care duce la Hristos. «Am spus că am crezut în el şi în 
puterea învierii Lui, că sunt părtaş patimilor Lui şi, în sfârşit, că mă conformez morţii lui; şi cu 
toate acestea încă nu îndrăznesc»; aşa cum spune şi altundeva: „…celui căruia i se pare că stă 
neclintit să ia seama să nu cadă” (1 Co 10, 12); şi iarăşi: „ca nu cumva, altora propovăduind, eu 
însumi să mă fac netrebnic” (1 Co 9, 27).

„Nu (zic) că am şi dobândit îndreptarea, ori că sunt desăvârşit; dar o urmăresc ca doar o voi 
prinde, întrucât şi eu am fost prins de Hristos Iisus” (Flp 3, 12). Ce înseamnă „am şi dobândit”? 
E vorba despre răsplată. Deci, dacă cel ce pătimea atâtea, cel ce era persecutat, cel ce în fiecare zi 
murea pentru Hristos nu îndrăznea să creadă că a dobândit îndreptarea, noi ce să mai spunem? 
Ce înseamnă „ca doar o voi prinde”? Ceea ce spusese mai înainte: „Ca, doar, să pot ajunge la 
învierea cea din morţi” (Flp 3, 11), adică «aş fi fericit dacă ar ajunge la învierea lui Hristos, dacă 
aş putea să pătimesc atât cât a pătimit şi El, dacă aş putea să-L urmez şi dacă aş putea să mă fac 
părtaş Lui».

De exemplu, mult a pătimit Hristos: a fost scuipat, a fost lovit, a fost torturat iar la urmă a pătimit 
ceea ce a pătimit [moartea]. Aşadar aceasta este calea care duce la El. Prin toate acestea trebuie 
să ne silim să ajungem la învierea Lui, răbdând toate încercările. Căci spune el: «de m-aş 
învrednici cumva şi eu învierii Lui cea mult dorită şi neîndoielnică; de aş putea suporta toate 
luptele şi să pot dobândi învierea Lui, să înviez adică întru slavă, fiindcă până acum n-am fost 
vrednic; „dar o urmăresc ca doar o voi prinde” (Flp 3, 12), adică viaţa mea este o grea luptă şi 
încă departe de sfârşit sunt, încă departe de răsplată, încă mai alerg şi încă mai fug…».
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Şi nu a spus „alerg”, ci „o urmăresc”; cel ce o urmăreşte ştie cu câtă greutate o urmăreşte; pe 
nimeni nu vede şi pe toţi cei întâlniţi în calea lui îi dă iute la o parte; şi cugetul său, şi privirea, şi 
puterea, şi sufletul, şi trupul, în sfârşit, toate le are aţintite spre răsplată şi spre nimic altceva. 
Aşadar dacă chiar Pavel care a pătimit atât vorbeşte astfel - „ca doar o voi prinde” atunci noi, cei 
căzuţi, ce-am mai putea spune? Însă, pentru a arăta că toate acestea sunt de datoria lui, adaugă: 
„întrucât şi eu am fost prins de Hristos Iisus” (Flp 3 12).

«Eu eram dintre cei pierduţi, spune el, mă înecam, eram pe punctul de a sfârşi. Dumnezeu însă, 
care ne urmăreşte în timp ce fugim, m-a prins.» Aşadar prin aceste cuvinte el înfăţişează tot ce s-
a întâmplat; fiindcă prin cuvântul „şi eu am fost prins” (Flp 3, 12) arată şi graba îndepărtării lui 
de Hristos, dar şi dorinţa lui de a fi prins; în acelaşi timp arată şi rătăcirea în care căzuse, precum 
şi marele dispreţ pe care-l avea faţă de Hristos de vreme ce fugea de El.

Partea morală 

Când păcătuim, fugim de Dumnezeu; că trebuie să ne tânguim, 
să plângem si să ne reîntoarcem la starea de mai înainte (n. tr.)

Aşadar noi suntem mult răspunzători înaintea lui Dumnezeu şi totuşi nimeni nu se tânguieşte, 
nimeni nu plânge, nimeni nu oftează pentru a căuta să se reîntoarcă în starea de mai înainte.

Aşa cum fugeam de Dumnezeu mai înainte de venirea lui Hristos, tot aşa facem şi acum. E cu 
neputinţă însă să fugim de Dumnezeu în timp sau în spaţiu, pentru că El este pretutindeni şi 
veşnic; ascultaţi ce mărturiseşte şi proorocul: „…de la faţa Ta unde voi fugi?”(Ps 138, 7). Cum e 
cu putinţă să fugi de Dumnezeu? Cum e cu putinţă să fii departe de Dumnezeu şi să te 
îndepărtezi de El? „Că iată, cei ce se depărtează de Tine vor pieri” (Ps 72, 26); şi la fel: „Ci 
nelegiuirile voastre au pus despărţire între voi şi Dumnezeul vostru” (Ps 59, 2). Aşadar cum 
poate cineva să se îndepărteze de El? Desigur, nu altfel, decât numai cu sufletul şi cu voinţa, căci 
o depărtare spaţială de El nu e cu putinţă, pentru că El e prezent pretutindeni. Cel păcătos fuge de 
la faţa Lui, lucru mărturisit şi de Sf. Scriptură: „Cel nelegiuit fuge fără ca nimeni să-l 
urmărească, iar dreptul stă ca un pui de leu, fără grijă” (Ps 28, 1).

Mult mai fugim noi de Dumnezeu, cu toate că El neîncetat ne urmăreşte!

Apostolul Îl alunga pentru a se afla aproape de El, iar noi Îl alungăm pentru a fi tot mai departe 
de El. Oare nu-i acest lucru vrednic de plâns? Unde fugi, nemernicule şi nenorocitule? Unde fugi 
de la viaţa şi de la mântuirea ta? Dacă fugi de Dumnezeu, unde-ţi vei mai găsi scăparea? Dacă 
fugi de lumină, cum vei mai vedea? Dacă fugi de viaţă, cum vei mai putea trăi? Ei bine, să fugim 
de duşmanul mântuirii noastre şi nu de Dumnezeu. Când păcătuim, noi fugim de Dumnezeu, 
dezertăm de la faţa Lui şi ne ducem în ţară străină ca şi fiul risipitor care, vânzându-şi moştenirea 
părintească, s-a dus în ţară străină, iar acolo şi-a cheltuit toată averea, rămânând muritor de 
foame. Şi noi avem o avere părintească!
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Oare care să fie?… Ne-a izbăvit de păcate, ne-a dăruit putere spre lucrarea virtuţii, ne-a dat 
înclinaţia pentru faptele bune şi pentru răbdare, în sfârşit, prin botez ne-a dăruit Duhul Sfânt. 
Aşadar, dacă pe toate acestea le vom cheltui, vom rămâne muritori de foame. Aşa cum se 
întâmplă cu cei bolnavi care atâta vreme cât sunt chinuiţi de friguri şi de suferinţe, încât nu pot 
nici să se scoale din pat şi nici să lucreze sau să facă ceva, iar dacă cineva îi scapă de boală şi le 
redă sănătatea dorită, ei totuşi nu lucrează şi nu fac nimic pe la casele lor fapt ce se cheamă 
trândăvie tot aşa se întâmplă şi cu noi.

Şi boala noastră a fost grea, şi frigurile noastre au fost grozave, dar noi nu zăceam pe pat, ci pe 
răutatea însăşi, aruncaţi ca pe o grămadă de gunoi, răniţi, mirosind urât, nespălaţi, chinuiţi de 
boală şi mai mult schelete, decât oameni, în acest timp mulţi demoni ne-au înconjurat şi râzând 
de noi şi dispreţuindu-ne, şi chiar stăpânitorul lumii acesteia.

A venit Fiul lui Dumnezeu Unul Născut, luminându-ne cu strălucitoarele raze ale venirii Lui şi 
întunericul s-a împrăştiat numaidecât! A venit la noi Împăratul, Cel care stă pe tronul părintesc, 
lăsând de bună voie acel tron; când spun „lăsând”, să nu-ţi închipui vreo mutare din loc - fiindcă 
El umple şi cerul, şi pământul, şi universul întreg, ci înţeleg prin aceasta iconomia Lui pentru 
mântuirea neamului omenesc.

A venit la duşmanul său care-L ura şi-L dispreţuia, care nu putea suferi nici măcar să-L vadă şi 
care, în sfârşit, Îl defăima în fiecare zi; l-a văzut pe cel care şedea pe grămada de gunoi, cu rănile 
pline de viermi, cuprins de friguri, pe cel suferind de tot felul de boli. Frigurile care-l torturau nu 
erau altceva decât pofta cea rea; umflăturile pe care le avea nu erau decât ignoranţa; pe lângă 
acestea, foamea cumplită care-l stăpânea nu era altceva decât lăcomia iar rănile pline de puroi 
care-i acopereau corpul nu erau altceva decât curvia; boala ochilor era idolatria; surzenia 
urechilor şi guta nu erau altceva decât închinarea la pietre, la lemne şi la toate celelalte; iar 
duhoarea aceea cumplită era răutatea, boală foarte grea şi cu totul dezgustătoare. Ai văzut cum 
noi, mai răi chiar decât nebunii, numeam lemnele şi pietrele „Dumnezeu”? Ne-a găsit într-o aşa 
de mare răutate, şi totuşi nu S-a scârbit de noi, nu S-a îngreţoşat, nu ne-a respins, nu ne-a urât, 
fiindcă era Stăpânul nostru şi nu putea să urască propria Sa creaţie.

Aşadar ce face? Ca şi un doctor iscusit prepară medicamente de mult preţ, El gustă cel dintâi din 
ele, fiindcă El, mai înaintea noastră, a dat dovadă de bărbăţie şi abia apoi ne-a dat-o şi nouă. Şi 
mai întâi de toate ne-a dat drept antidot baia renaşterii după care am lepădat imediat toată 
răutatea. Toate au fost alungate: şi frigurile au încetat, şi umflătura a dat înapoi, şi rănile cele cu 
puroi au fost arse, şi toate cele născute din lăcomie şi din mânie, precum şi toate celelalte rele; 
toate au fost alungate prin Duhul!

Ochii s-au deschis, urechile s-au destupat, limba a grăit cu o voce încântătoare, sufletul s-a 
întărit, trupul a căpătat o aşa frumuseţe şi strălucire că se asemăna celei pe care o avea Fiul lui 
Dumnezeu născut din harul Duhului, o slavă asemănătoare cu cea a unui fiu de împărat de 
curând născut şi îmbrăcat în porfiră în porfiră împărătească. Vai, şi câtă nobleţe nu ne-a dat!… 
Ne-am născut, am crescut şi am primit de la El toate binefacerile; acum fugim iarăşi de 
binefăcătorul nostru?
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El le-a făcut pe toate, El ne-a dat puterea, fiindcă dacă nu ne-ar fi dat puterea ceruta noi n-am fi 
putut răbda puterea bolii; tot El ne-a dat şi iertarea păcatelor; însă cu toate acestea noi am pierdut 
totul! Ne-a dat putere, iar noi am pierdut-o! Ne-a dăruit harul Său, iar noi l-am stins! Cum? L-am 
cheltuit în fapte nefolositoare, ne-am folosit de el acolo unde nu era nevoie şi toate acestea ne-au 
dus la pierzanie.

Iar ceea ce e şi mai cumplit e faptul că fiind în ţară străină şi mâncând roşcove, nu spunem nici 
măcar ca acel fiu rătăcit - „Sculându-mă, mă voi duce la Tatăl meu şi-i voi spune: Tată, am greşit 
la cer şi înaintea ta!” (Lc. 15, 18) - cu toate că avem un Tată atât de bun, Care doreşte mult 
întoarcerea noastră. Dacă ne vom întoarce, El nu ne va mai acuza pentru cele de mai înainte, 
numai să ne întoarcem, fiindcă aceasta este cea mai bună justificare. Nu numai că nu ne-ar acuza, 
dar dacă altcineva ar îndrăzni să ne acuze, El l-ar face să tacă, oricât de priceput ar fi acuzatorul.

Aşadar să ne întoarcem, iubiţilor! Oare până când vom sta departe de El? Să simţim necinstea, să 
simţim înjosirea în care ne aflăm! Răutatea îl transformă pe om în animal, răutatea înfometează 
sufletul. Să ne reculegem, aşadar, şi să ne înălţăm acolo unde trebuie, să ne reîntoarcem la starea 
de mai înainte pentru a ne învrednici astfel de bunurile viitoare, prin Hristos Iisus, Domnul 
nostru, Căruia Se cuvine slava, stăpânirea şi cinstea, împreună cu Tatăl şi cu Duhul Sfânt, acum 
şi pururea şi în vecii vecilor. Amin.

Omilia a XIII-a

din “Omilii la Epistola catre Filipeni”

„Fraţilor, eu încă nu mă socotesc să fi ajuns, ci doar una fac:
cele din urmă uitându-le şi tinzând la cele dinainte, alerg
la ţintă către răsplata chemării de sus a lui Dumnezeu
întru Hristos Iisus. ” (Flp 3, 13 - 14)

Nimic nu lipseşte virtuţile de valoarea ce li se cuvine, ca amintirea bunurilor pe care noi le-am 
săvârşit. Două rele se nasc de aici: pe de o parte devenim mai leneşi, iar pe de alta, alunecăm în 
uşurătate. Motiv pentru care Pavel, cunoscând natura noastră cea înclinată spre lenevire, după ce 
a lăudat atât pe Filipeni, ia seama acum la modul în care le înfrânează orice mândrie, prin cele 
spuse în pasajele de mai sus, dar mai cu seamă în cel de faţă. Ce spune e!?

„Fraţilor, zice, eu încă nu mă socotesc să fi ajuns” (Flp 3, 13). Dar dacă Pavel nu ajunsese şi nici 
nu avea îndrăzneală spre înviere şi spre bunurile viitoare, apoi cu mult mai puţin ar putea ajunge 
cei care în viaţa lor n-au săvârşit nici cea mai mică parte din cele săvârşite de el. „Nu mă 
socotesc să fi ajuns”, adică «nu socotesc că am ajuns la a săvârşi toată virtutea», la fel cum 
cineva ar spune despre un călător care n-a ajuns încă la sfârşitul călătoriei sale. Pare că afirmă: 
«încă nu am făcut totul».

Dar în alt loc spune că „Lupta cea bună m-am luptat” (2 Tim 4, 7), pe când aici „nu mă socotesc 
să fi ajuns”, adică tocmai contrariul. De aceea cel care va citi cu atenţie ambele pasaje, va 
înţelege bine care e cauza acelor cuvinte, ca şi a acestora. În primul rând, că nu e bine să se 
învârtă cineva în jurul unei singure idei; iar în al doilea, cuvintele acestea le-a spus cu mult 
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înainte, pe când cele către Timotei cu puţin înainte de moartea lui martirică. «Doar un singur 
lucru am, zice, acela că tind la cele dinaintea mea.» Acesta este sensul cuvintelor: „Ci doar una 
fac: cele din urmă uitându-le şi tinzând la cele dinainte, alerg la ţintă către răsplata chemării de 
sus a lui Dumnezeu întru Hristos Iisus” (Flp 3, 14).

Ceea ce-l determina să tindă către cele dinainte era dorinţa de a le uita pe cele din urmă. Cel ce 
crede că deja a ajuns la desăvârşire şi nimic nu-i mai lipseşte pentru fapta bună, încetează de a 
mai alerga, gândind că a ajuns la ţintă. Dar cel care crede că încă se află departe de capăt, nu va 
înceta niciodată din alergarea sa. Să nu uităm a medita neîncetat la aceasta, chiar de am fi făcut 
mii de bunătăţi. Pentru că dacă Pavel, după mii de suferinţe şi după atâtea primejdii, judecă 
astfel, atunci noi cu atât mai mult!

«Nu numai că n-am căzut, zice, din cauza neputinţei de a alerga atâta şi nu doar că n-am 
deznădăjduit, ci încă mai şi alerg şi mă lupt cu curaj, şi singurul scop pe care-l am este ca să 
progresez.» La fel trebuie să facem şi noi: să uităm faptele cele bune pe care le-am făcut şi să le 
lăsăm în urma noastră. Pentru că şi călătorul nu se gândeşte la distanţa pe care a parcurs-o, ci la 
cea care i-a mai rămas. La fel si noi, să nu gândim la faptele bune pe care le-am săvârşit, ci la 
cele care încă ne lipsesc. Căci la ce ne va folosi ceea ce am făcut dacă nu se va completa şi lipsa? 
Şi nu a spus că «nu mă gândesc», ci că «nu-mi mai amintesc de ele».

Astfel devenim noi iuţi în alergare: însufleţiţi fiind de întreaga dorinţă pentru ceea ce ne lipseşte 
şi dându-le uitării pe cele din trecut. «Tinzând, zice, spre cele dinaintea noastră, mai înainte de a 
ajunge să ne gândim la a le dobândi», deoarece acela care tinde se şi gândeşte la dobândire; 
picioarele lui aleargă înaintea corpului iar el se înclină pe sine tot înainte, înainte-şi întinde şi 
mâinile pentru ca astfel să parcurgă o mai mare distanţă din drum. Acest lucru vine din marea lui 
bunăvoinţă, din marele lui dor de a ajunge la capăt. Aşa trebuie să alerge călătorul, cu o astfel de 
intenţie şi o astfel de bunăvoinţă, pentru a nu cădea.

Câtă distanţă este între cel care aleargă şi cel care zace pe jos, căzut în brânci, atâta este şi între 
Pavel şi noi. El murea în fiecare zi şi avea biruinţe în fiecare zi. Nu era timp, nu era minut în care 
să nu progreseze şi să nu meargă înainte pe drumul pe care-l făcea. El nu vroia să capete premiul, 
ci vroia să-l răpească, să-l ia cu sila, căci acesta este adevăratul sens al lui a lua. Cel ce oferă 
premiul stă sus; sus, prin urmare, este şi premiul. Priveşte ce distanţă mare trebuie să alerge! 
Priveşte ce mare este înălţimea! Într-acolo trebuie, prin urmare, să întindă aripile duhului, nefiind 
altfel cu putinţă să parcurgă drumul până la acea înălţime.

Acolo trebuie să călătorească, de vreme ce e cu putinţă, şi cu corpul. „Căci petrecerea noastră, 
zice, este în ceruri”, acolo este premiul. Vezi pe cei care aleargă cum trăiesc după lege? Vezi cum 
nimic din ceea ce ar putea să-i sustragă sau să le slăbească forţele nu se apropie de ei? Zi după zi 
ei se exercită luptându-se în arenă sub privegherea dascălului, şi după lege.

Imită deci şi tu pe aceştia şi arată chiar mai multă bunăvoinţă decât ei, căci nici premiul nu este 
la fel. Mulţi sunt cei ce te împiedică în această călătorie, însă tu trăieşte după lege. Multe sunt 
împrejurările care slăbesc puterea, însă tu iuţeşte-ţi picioarele, căci este posibil. Nu e vorba aici 
de natură, ci de voinţă. Să le învăţăm sprintene la mers, ca nu cumva să poată fi împiedicate de 
ceva.
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Exersează-ţi picioarele ca să meargă fără şovăire, căci multe alunecuşuri sunt în cale, şi, căzând 
cumva, pierzi totul. Dar tu, chiar dacă ai căzut, ridică-te, pentru că şi atunci e posibil a birui. Nu 
te ocupa nicicând cu lucruri nestatornice şi nesigure şi nu vei cădea. Aleargă şi te ocupă cu 
lucrurile sigure. Sus să-ţi ţii capul, sus ochii! Acest lucru este poruncit de către învăţători celor ce 
aleargă în stadion şi aceasta susţine puterea. Iar de vei căuta spre pământ, te vei moleşi, căzând 
apoi jos, la pământ. Tu priveşte drept în sus, unde se află şi premiul, pentru că această vedere a 
premiului îţi va incita şi mai mult voinţa! Nădejdea câştigării premiului nu te va lăsa să simţi 
vreo oboseală şi distanţa aceea mare ţi se va părea scurtă.

Şi ce este premiul? Desigur, nu vreo ramură de finic, dar ce? Împărăţia cerurilor, neîncetata 
odihnă, slava cu Hristos, moştenirea bunurilor, frăţietatea şi alte mii de bunuri, cu neputinţă de 
înşirat. Nu e cu putinţă a descrie frumuseţea acelui premiu. Ştie doar cel care-l are deja, iar cel 
care-l va dobândi va şti şi el la vremea lui. Nu este aur, nici vreun colier cu pietre preţioase, şi 
totuşi cu mult mai mult decât acestea! Aurul în comparaţie cu acel premiu este noroi rău 
mirositor, iar pietrele preţioase, în comparaţie cu frumuseţea acelui premiu, sunt ca tina 
drumurilor.

Dacă deci cu o astfel de atenţie călătoreşti către cer, vei putea să păşeşti acolo cu multă demnitate 
şi cinste, iar îngerii se vor sfii de tine, care deja porţi premiul, şi te vei apropia de toţi cu cel mai 
mare curaj.

„Întru Hristos Iisus”, zice. Priveşte câtă recunoştinţă! În Hristos, afirmă el, sau mai bine zis, 
„prin Hristos Iisus fac aceasta”. E cu neputinţă a parcurge o aşa de mare distanţă fără ajutorul 
Lui, pentru că e nevoie de o legătură strânsă cu El şi de mult ajutor. El a vrut ca tu să lupţi aici 
jos, iar încununat să fii acolo sus; ca lupta şi cununa să nu fie laolaltă aici, pe pământ.

Nu vedeţi chiar şi aici că pe luptătorii distinşi cu premii sau pe călăreţii de la hipodrom împăratul 
îi încununează nu jos în stadion, ci sus? La fel şi în cazul nostru: premiul îl vei primi în ceruri.

„Aşadar, câţi suntem desăvârşiţi pe aceasta s-o gândim; şi dacă gândiţi ceva în alt fel Dumnezeu 
v-o va descoperi şi pe aceasta.” (Flp 3,  15) Care? Faptul că cele din urmă trebuie uitate, adică 
datoria celui desăvârşit este de a nu se crede pe sine niciodată desăvârşit.

Dar atunci cum afirmi tu, Pavele, „câţi suntem desăvârşiţi”? Spune-mi: sunt oare cugetele 
noastre ca ale tale? Dacă nu ai primit şi nici nu le-ai desăvârşit, atunci cum de îndemni pe cei 
desăvârşiţi să gândească astfel, tu, care gândeşti că nu eşti încă desăvârşit? «Aceasta este 
adevărata desăvârşire», zice el. „Şi dacă gândiţi ceva în alt fel Dumnezeu v-o va descoperi şi pe 
aceasta” (Flp 3, 15), adică dacă cineva îşi închipuie că a făcut totul.

Priveşte cu câtă înţelepciune le spune aceasta. «Dumnezeu vă va învăţa pe voi», zice, adică 
Dumnezeu vă va convinge pe voi şi nu doar vă va învăţa - căci Pavel v-a învăţat pe voi - ci vă va 
şi îndemna. Nu a întrebuinţat vorba «vă va îndemna», ci «vă va descoperi», pentru a se părea că 
lucrul se petrece în neştiinţa lor. Nu cu privire la dogme sunt spuse acestea, ci cu privire la 
desăvârşirea vieţii şi pentru a nu crede că au ajuns la ea. De altfel e neîndoielnic că cel care crede 
că are totul nu are nimic. „Dar de acolo de unde am ajuns, să urmăm acelaşi dreptar, să gândim la 
fel.” (Flp 3, 16)
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Dar ce înseamnă „de acolo de unde am ajuns”? Înseamnă ceea ce am realizat până acum, ceea ce 
stă în puterea noastră, cele cu privire la dragoste, comuniune şi pace. Aceasta deja ne aparţine. Ai 
văzut că el numeşte „dreptar” poruncile date deja? Dar acel dreptar (sau canon, sau regulă de 
urmat) nu primeşte nici adăugiri şi nici scăderi, de vreme tot după canon se dă şi pedeapsa 
(Pasajul Sf. Hrisostom este citat din Socrat. În citatul acesta cuvântul „canon” este luat în sens de 
lege, în sens metaforic. Sensul acestui pasaj pare a fi o ameninţare contra celor ce calcă legea, 
care nu primeşte nici adăugiri şi nici scăderi, deoarece tot prin lege se dau şi pedepsele). „De 
acolo de unde am ajuns, să urmăm acelaşi dreptar”, adică aceeaşi credinţă şi aceeaşi regulă.

„Fiţi laolaltă următorii mei, fraţilor, şi uitaţi-vă la aceia care se poartă aşa cum aveţi voi pildă de 
la noi.” (Flp 3, 17). Spusese mai înainte : „Păziţi-vă de câini”, prilej cu care i-a îndepărtat pe toţi 
de legăturile cu aceia, iar aici îi arată pe cei care trebuie imitaţi. «Dacă cineva voieşte să ne imite 
pe noi, spune el, dacă cineva doreşte să urmeze aceeaşi cale, să ia seama la noi; deşi nu sunt 
acolo, de faţă, totuşi voi cunoaşteţi felul călătoriei mele, adică purtarea şi viaţa mea». Nu numai 
prin cuvânt a învăţat el, ci şi prin fapte. La fel cum la dans sau în tabără e absolut necesar ca toţi 
ceilalţi să-l imite pe conducătorul jocului, respectiv, pe comandant, pentru ca toţi să fie astfel în 
ordine, la fel şi în cazul de faţă. De altminteri e posibil ca ordinea să fie stricată din cauza 
mişcărilor neregulate ale dansatorilor, sau ale ostaşilor, şi atunci totul devine dezordine.

Partea morală 

Având noi model pe Apostoli şi pe cei ce au strălucit în 
fapte bune, totul ne va fi mai uşor

Aşadar, apostolii au fost modele adevărate, căci ei ne-au transmis neschimbată icoana originară 
[a credinţei], creştinismul în toată puritatea lui. Înţelegeţi ce viaţă curată au avut ei dacă această 
icoană [chip] originară ne stă şi astăzi înainte prin exemplul şi prin legile ei vii. Ceea ce 
scripturile spuneau, ei arătau tuturor prin fapte.

Aceasta este învăţătura cea demnă de toată lauda şi numai o astfel de învăţare ar putea atrage 
discipoli. Dacă însă el (cel care învaţă pe alţii) se mărgineşte numai la a vorbi şi la a filosofa, iar 
prin fapte face tocmai contrariul, atunci nu e încă învăţător adevărat. A filosofa numai prin 
cuvinte este un lucru uşor şi pentru discipol, dar învăţătorul trebuie să îndemne şi prin fapte, prin 
conduita sa, pentru că mai ales acest lucru îl face pe învăţător respectabil, iar pe discipol îl 
pregăteşte de supunere. Cum? Când va vedea că învăţătorul său porunceşte doar prin cuvânt va 
zice că cere imposibilul; iar că este aşa se va vedea chiar din faptele celui ce-i porunceşte, că nici 
el însuşi nu face ceea ce zice.

Când va vedea însă că vorbele sunt puse în practică prin fapte, nu va mai avea ce să spună. Dar 
noi, chiar dacă viaţa învăţătorului ar fi cam neîngrijită, să luăm seama la noi înşine şi să ascultăm 
pe proorocul care spune: „Şi vor fi fiii tăi învăţaţi de Dumnezeu” (Is. 14, 15) şi „Nu se vor mai 
învăţa unul pe altul şi frate pe frate, zicând: «Cunoaşteţi pe Domnul», că toţi de la sine Mă vor 
cunoaşte, de la mic până la mare” (Ier. 31, 34).
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Nu ai învăţător virtuos? Dar ai pe adevăratul Învăţător, pe singurul care trebuie să fie numit 
învăţător, învaţă de la Acela, căci a zis: „Învăţaţi-vă de la Mine, că sunt blând şi smerit cu inima” 
(Mt. 11, 29).

Nu da deci atenţie învăţătorului tău, ci priveşte către Hristos, adevăratul învăţător, şi fii ascultător 
poruncilor Lui. De acolo ia model de purtare, căci ai în El un model excelent şi după Acesta 
orânduieşte-ţi viaţa. Se află în scripturi mii de modele de viaţă virtuoasă. Ia pe care vei voi, şi 
după Învăţător intră în vorbă şi cu ucenicii Lui.

De exemplu: unul a strălucit prin sărăcie, un altul prin bogăţie, precum Ilie prin sărăcie, iar 
Avraam prin bogăţie; ia deci ca exemplu una din aceste vieţi, care ţi se va părea mai uşoară şi 
mai la îndemână.

Unul a strălucit prin căsătorie, un altul prin feciorie Avraam a strălucit prin căsătorie, Ilie prin 
feciorie; ia ca exemplu pe care vrei şi mergi pe calea unuia sau a altuia, căci ambele căi duc la 
ceruri.

Unul a strălucit prin post, altul prin lipsa postului. Ioan de exemplu, a strălucit prin post, iar Iov 
prin lipsa lui. În afară de aceasta Iov mai avea şi femeie, fii şi fiice, case de care se îngrijea.

Însă este cu putinţă a se lucra virtutea chiar fiind cineva în scaunul împărătesc, deşi palatul 
împărătesc e împovărat cu mai multe afaceri decât orice casă particulară. David a strălucit pe 
tron, dar porfira împărătească şi diadema întru nimic nu l-au moleşit.

Lui Moise i s-a încredinţat însă grija întregii comunităţi, ceea ce e cu mult mai greu. Aici puterea 
era cu mult mai mare, de unde rezultă că şi greutatea era mai mare.

Ai văzut cum unii au progresat în fapte bune fiind bogaţi, iar alţii fiind săraci?

Ai văzut pe unii progresând fiind căsătoriţi, iar pe alţii păstrându-şi fecioria?

Acum priveşte şi contrariul, adică priveşte pe aceia care s-au pierdut fiind în căsătorie sau în 
feciorie, în bogăţie sau în sărăcie, în căsătorie mulţi oameni s-au pierdut, precum Samson şi alţii, 
şi nu atât din cauza căsătoriei, cât din cauza voinţei lor.

În feciorie ia seama la acele cinci fecioare nebune, în bogăţie la acel bogat care trecea cu vederea 
pe Lazăr, iar în sărăcie ia seama cum şi astăzi se pierd mii de oameni. Iar în tronurile împărăteşti 
si printre mai marii lumii vă pot arăta mult pierduţi.

Vrei să vezi apoi pe cei mântuiţi din rândul ostaşilor? Iată-l pe sutaşul Corneliu (FA cap.  10). 
Vrei să vezi pe cei mântuiţi care se aflau sub stăpânirea altora? Priveşte la eunucul împărătesei 
etiopienilor.

În concluzie, dacă noi întrebuinţăm averea în scopuri bune, oricare-ar fi ele, averea noastră nu ne 
va pierde, iar de nu, nici un folos nu vom avea, pentru că şi bogăţia, şi împărăţia, şi sărăcia, şi 
căsătoria si fecioria ne pot duce la pierzanie prin voinţa noastră.
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Pe cel care priveghează şi este sobru nimic nu-l poate vătăma.

Spune-mi, te rog, cu ce a vătămat robia? Cu nimic, închipuie-ţi, de exemplu, pe Iosif devenit rob 
şi totuşi păstrând virtutea; pe Daniel şi pe cei trei tineri deveniţi robi şi cu toate acestea strălucind 
cu mult mai mult decât alţii.

Pretutindeni virtutea străluceşte şi e neînvinsă şi nimic nu o poate împiedica.

Dar ce zic eu de sărăcie şi de sclavie?

Nici foamea, nici rănile cele învechite şi nici chiar boala cea mai grea nu o poate împiedica.

Astfel a fost Lazăr, astfel a fost Iov şi astfel a fost şi Timotei cel adeseori bântuit de boală.

Ai văzut că nimic nu poate împiedica pe cineva de la virtute?

Nici bogăţia, nici sărăcia, nici puterea, nici dorul de a stăpâni, nici boala, nici înjosirea, nici 
dispreţul, căci pe toate acestea virtutea le lasă jos, pe pământ, şi se urcă la ceruri. Doar sufletul să 
fie curajos şi nimic nu-l poate împiedica pe omul care lucrează virtutea.

Când lucrătorul e sănătos şi puternic, nimic din cele exterioare nu-l poate împiedica.

Când meşterul are experienţă şi stăruinţă şi îşi cunoaşte perfect meseria, chiar bolnav fiind, el 
posedă această meserie şi chiar de ar fi sărac, de ar avea sau nu uneltele în mâinile sale, chiar de 
ar lucra sau nu, cu nimic nu poate fi mai prejos, deoarece cunoaşterea meşteşugului său este cu 
el.

La fel să întâmplă şi cu omul virtuos şi iubitor de Dumnezeu: chiar de l-ai îmbogăţi el îţi va arăta 
meşteşugul (virtutea), şi chiar de l-ai aduce la sărăcia cea mai neagră, de ar fi bolnav sau sănătos, 
de ar fi în slavă sau în necinste, el acelaşi va fi, adică stăruitor în virtute.

Oare apostolii nu lucrau în multe feluri? Oare nu „prin slavă şi necinste, prin defăimare şi laudă” 
(2 Co 6, 8)? Aceasta înseamnă a fi luptător, adică a fi îndemânatic în toate. Aceasta este şi natura 
virtuţii.

Dacă vei zice: «eu nu pot să fiu mai mare peste alţii ci sunt făcut spre a locui singur», ai 
batjocorit virtutea, deoarece ea poate să fie a tuturor, poate străluci oriunde. Este de ajuns ca ea 
să fie deja în suflet.

Poate e foamete? Sau belşug? Ea în ambele împrejurări îşi arată puterea ei, după cum zice şi 
Pavel: „Ştiu şi să fiu smerit, ştiu şi să am de prisos” (Flp 4, 12). Era nevoie ca el să lucreze? Ei 
bine, el nu s-a ruşinat, ci doi ani a lucrat. Trebuia ca să sufere de foame? Ei bine, el n-a ezitat s-o 
facă şi nici nu s-a topit din această cauză. Trebuia să moară? Ei bine, el nu se umilea [ca să afle 
scăpare], ci prin toate îşi manifesta prudenţa şi curajul lui cel mare.
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Să-l imităm deci pe el şi nu ne va părea rău. Într-adevăr, ce ar putea oare să întristeze un astfel de 
om? Nimic. Cât timp nu va fi nimeni în stare să-mi răpească acest bun dumnezeiesc, eu voi fi cel 
mai fericit dintre toţi oamenii, nu doar acolo, ci şi aici.

Să zicem că omul virtuos ar avea femeie şi copii, şi bani, şi slavă multă; ei bine, între toate 
acestea, el tot virtuos va rămâne. Chiar dacă vei lua de la dânsul toate cele enumerate mai sus, el 
tot acelaşi va fi. El nu se pleacă nici sub povara scârbelor, nici nu se îngâmfă când se află înotând 
în prosperitate, ci, asemenea pietrei care fie că e lovită de valurile mării, fie că nu, tot 
nepăsătoare stă, fără a suferi că a fost tocită de valuri sau că a păţit altceva, şi sufletul tare stă 
drept şi pe timp de furtună, şi pe timp frumos.

La fel cum copiii aflaţi pe corabie se înspăimântă de valuri, iar căpitanul corăbiei, stând drept, 
râde şi se amuză de spaima aceea a lor, tot aşa şi sufletul înţelept: în timp ce unii sunt 
înspăimântaţi iar alţii râd şi se amuză de schimbările lucrurilor din lume, el stă drept şi nemişcat, 
sprijinindu-se pe evlavie ca pe cârma unei corăbii.

Căci, spune-mi: ce poate oare tulbura un suflet cucernic?

Moartea? Dar acesta e începutul unei vieţi cu mult mai bune.

Poate sărăcia? Dar aceasta îl ajută în fapta cea bună.

Poate boala? Dar nici că o consideră ca existând, şi nu numai boala, ci chiar de ar zace la pat, sau 
de ar fi scârbit, el pe toate, preîntâmpinându-le, le înlătură.

Poate că necinstea? Dar în el e răstignită lumea întreagă.

Poate pierderea copiilor? Dar el nu se înspăimântă, mai ales când este iniţiat în dogma învierii 
celei de obşte.

Aşadar, ce ar putea să clatine un astfel de suflet? Nimic din toate acestea.

Poate că bogăţia îl îngâmfă? Nicidecum, căci el ştie că averile sunt nimic înaintea sa.

Poate îl îngâmfă slava? Dar a învăţat si ştie că „Toată slava omului este ca floarea câmpului”(Is 
40, 6).

Poate că desfătarea? Dar el a auzit deja pe Pavel, care zice: „cea care trăieşte-n desfătări, deşi 
trăieşte, e moartă” (1 Tim 5, 6).

Aşadar, când un astfel de suflet nici nu se îngâmfa, nici nu se împuţinează, ce ar putea egala o 
astfel de sănătate? Însă nu la fel se întâmplă cu celelalte suflete care se vânzolesc şi se schimbă 
mai repede decât marea şi decât şopârla aceea care-şi schimbă deseori culoarea pielii. De aceea 
este ridicolă purtarea lor, căci acum îl vezi râzând, acum plângând, acum îl vezi luând seama la 
sine şi imediat distrat peste măsură şi plin de nepăsare. De ceea şi zice Pavel: „Nu vă potriviţi 
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acestui veac” (Rm 12, 2), pentru că noi petrecem în ceruri, unde nu este schimbare. Ni s-au 
făgăduit premii nestricăcioase şi nu stricăcioase şi schimbătoare.

De aceea tot o astfel de petrecere să arătăm şi noi, căci încă de aici câştigăm bunurile făgăduite. 
Pentru ce ne aruncăm noi înşine în primejdii şi în furtuni, în tulburări şi în nelinişte? Pentru a fi 
liniştiţi. Dar liniştea nu o dobândim nici de la bogăţie, nici de la sărăcie, nici de la slavă, nici de 
la necinste, nici de la boală, nici de la sănătate, ci numai de la sufletul nostru. Când el este 
puternic, bine învăţat şi pregătit în ştiinţa virtuţii, toate i se vor părea uşoare, încă de aici va 
vedea odihna de acolo şi limanul cel fericit; şi ajungând acolo se va învrednici de mii de bunătăţi.

De care fie să ne învrednicim şi noi, cu toţii, prin harul şi iubirea de oameni a Domnului nostru 
Iisus Hristos, Căruia împreună cu Tatăl şi cu Duhul Sfânt I se cuvine slava, stăpânirea şi cinstea, 
acum şi pururi şi în vecii vecilor. Amin.

Omilia a XIV-a

din “Omilii la Epistola catre Filipeni”

„Căci mulţi, despre care v-am vorbit adeseori, iar
acum vă spun si plângând, se poartă ca duşmani ai
crucii lui Hristos. Sfârşitul acestora este pieirea.
Pântecele este dumnezeul lor; iar m ar ir eu lor este
întru ruşinea lor, ca unii care au în gând cele
pământeşti. Cât pentru noi, cetatea noastră este în
ceruri, de unde si aşteptăm Mântuitor pe Domnul
Iisus Hristos, Care va schimba la înfăţişare trupul
smereniei noastre ca să fie asemenea trupului slavei
Sale, lucrând cu puterea ce are de a-şi supune Sieşi
toate. ” (Flp 3, 18 - 21).

Nimic nu este atât de nepotrivit şi de străin creştinului ca faptul de a căuta mereu numai linişte şi 
odihnă. Nimic nu este atât de străin de făgăduinţa dată nouă şi de recrutarea noastră (ca soldaţi ai 
lui Hristos), ca a ne lipi de viaţa prezentă. Stăpânul tău a fost răstignit şi tu te mai dezmierzi? 
Stăpânul tău a fost pironit pe cruce şi tu umbli încă după linişte; şi odihnă? Dar cum pot acestea 
să fie demne de un soldat viteaz? De aceea şi Pavel zice: „Căci mulţi, despre care v-am vorbit 
adeseori, iar acum vă spun şi plângând, se poartă ca duşmani ai crucii lui Hristos” (Flp 3, 18).

Fiindcă erau unii care se prefăceau a fi creştini, dar în realitate căutau doar odihna trupului şi 
trăiau în dezmierdări, fapt ce e contrar crucii, de aceea Apostolul spunea cuvintele de mai sus. 
«Crucea Domnului este obiectul de căpetenie al unui suflet care se chinuieşte, care suferă fără a 
căuta mereu numai liniştea şi comoditatea, pe când aceia se poartă cu totul dimpotrivă». Prin 
urmare, chiar dacă ar susţine ei că sunt ai lui Hristos, în realitate sunt duşmani ai crucii lui 
Hristos, pentru că dacă ar fi iubit într-adevăr crucea, s-ar fi silit şi să ducă viaţa Celui Răstignit.

Nu a fost străpuns pentru tine Stăpânul tău?( Nu a fost crucificat pentru tine stăpânul tău? - n. 
tr.).
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Imită-L dacă nu poţi întocmai, atunci într-alt fel. Răstigneşte-te pe tine însuţi, dacă nu te 
răstigneşte altcineva. Răstigneşte-te pe tine însuţi, dar nu cumva să te sinucizi, să nu fie, pentru 
că lucru păgân este; ci cum spunea Pavel: „prin care lumea este răstignită pentru mine, şi eu 
pentru lume!” (Ga 6, 14). Dacă iubeşti pe Stăpânul tău, primeşte moartea Lui. Nu ştii cât de mare 
este puterea crucii, câte fapte minunate a săvârşit şi mai săvârşeşte încă şi câtă siguranţă aduce 
vieţii? Prin cruce se săvârşesc toate: botezul prin cruce se săvârşeşte, spre a primi pecetea 
harului; hirotonia prin cruce se săvârşeşte.

Chiar în stradă de am fi, chiar în casă, sau oriunde altundeva, crucea este un mare bun, o armă 
mântuitoare, pavăză neînvinsă şi războinic împotriva diavolului. Şi pentru că-l urăşti pe acesta 
porţi crucea, nu doar pecetluindu-te de formă, ci suferind chiar cele ale crucii lui Hristos. Chiar 
Hristos obişnuia să numească pătimirile cruce, zicând: „să-şi ia crucea sa şi să-Mi urmeze.Mic” 
(Mt 16, 24), adică să fie pregătit pentru moarte.

Însă ei, fiind fricoşi, iubitori de viaţă şi iubitori ai trupului, sunt duşmani ai crucii. Oricine este 
prieten al dezmierdărilor şi al nesiguranţei de aici este totodată şi duşman al crucii lui Hristos, în 
care Pavel se laudă, cu care se identifică, încercând a se uni cu totul. Spune, de exemplu: „lumea 
este răstignită pentru mine şi eu pentru lume!”(Ga 6, 14).

„…iar acum vă spun şi plângând”. De ce? Pentru că răul se întinsese, pentru că aceia erau 
vrednici de lacrimi. Cu adevărat că erau vrednici de plâns, pentru că în timp ce îşi sporesc 
îmbrăcămintea cea dinafară, adică trupurile, despre viaţa viitoare ei nici măcar nu aduc vorba, 
fiind cu totul lipsiţi de responsabilitate. Iată că trăieşti în plăceri, iată că astăzi te îmbeţi, şi 
mâine, şi zece ani, sau douăzeci, sau treizeci, sau cincizeci, sau o sută -ceea ce este cu neputinţă; 
dar dacă voiesti, să ne oprim aici. Care e sfârşitul? Care e câştigul? Nici unul. Şi oare o astfel de 
viaţă nu e vrednică de plâns? Dumnezeu ne-a pus în acest loc de luptă pentru ca noi, luptând, să 
ne încununăm; noi însă părăsim locul nefâcând şi nelucrând nimic bun. Prin urmare, Pavel le 
deplânge tocmai pe cele pe care duşmanii crucii le ţin de laudă şi de care se bucură. Iată ce 
înseamnă a suferi pentru toţi, iată ce înseamnă a te îngriji de toţi oamenii!

„Pântecele este dumnezeul lor” (Flp 3, 19), zice el. Şi tocmai de aceea spune altundeva „Să bem 
şi să mâncăm” (l Co 15, 32). Ai văzut câtă răutate are în sine plăcerea? Dumnezeul unora este 
banul, iar al altora pântecele. Oare nu sunt si aceştia idolatri, ba încă şi mai răi decât idolatrii?

„…iar mărirea lor este întru ruşinea lor” (Flp 3, 19). Unii zic că Apostolul face aici aluzie la 
tăierea împrejur, dar nu cred, ci sensul este acela că faptele pe care trebuiau să le ascundă ei le ţin 
de laudă şi se mândresc cu ele.

Urât lucru este să facă cineva fapte murdare dar, dacă se ruşinează de cele făcute, răul este doar 
pe jumătate, în timp ce dacă cineva se laudă cu cele făcute, aceasta este culmea nesimţirii! Să fie 
oare cuvintele acestea spuse doar pentru ei, iar noi să fi scăpat de osândă şi să nu fie nimeni 
vinovat de acest păcat? Nimeni nu are pântecele ca pe Dumnezeu? Nimeni nu se mândreşte cu 
ruşinea sa? Ce mult aş vrea ca printre noi nimeni să nu fie ca unul dintre ei şi nici să se afle 
vinovat de cele spuse! Tare mi-e teamă însă că Apostolul să nu fi spus aceste cuvinte mai mult 
pentru noi decât pentru cei de atunci. Pentru că dacă cineva îşi petrece viaţa în chefuri şi în beţii, 
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cu săracii prea puţin cheltuind, iar partea cea mai însemnată o cheltuieşte cu pântecele, oare nu i 
s-ar adresa şi lui aceste cuvinte?

Nici un cuvânt nu poate fi mai şfichiuitor şi mai ruşinos decât vorbele acestea ale Apostolului: 
„Pântecele este dumnezeul lor, iar mărirea lor întru ruşinea lor” (Flp 3, 19). Şi cine sunt aceştia? 
Aceia, spune el, „care au în gând cele pământeşti” (Flp 3, 19). Clădim case, însă unde? Pe 
pământ. Cumpărăm moşii, unde însă? Tot pe pământ. Dobândim vreo stăpânire, vreo funcţie de 
conducere, însă unde? Pe pământ. Ne bucurăm de slavă tot pe pământ. Ne îmbogăţim tot aici. Ei 
bine, aceştia sunt cei al căror Dumezeu este pântecele. Aceia care nimic duhovnicesc nu cugetă, 
ci îşi agonisesc totul pentru această viaţă, doar la acestea gândindu-se, pe drept cuvânt că au 
pântecele ca Dumnezeu şi de aceea spun: „Să mâncăm şi să bem, căci mâine vom muri”.

Pentru trup te îngrijeşti şi te amărăşti atunci când e bolnav, cu toate că trupul e trecător, neputând 
să te vatărne prea mult, iar sufletul îl tragi înspre pământ şi nu aminteşti despre el nici un cuvânt? 
Mai râzi şi te mai dezmierzi? Ce iertare crezi că vei găsi când eşti atât de nesimţitor? E necesar 
ca si trupul să ţi-l faci duhovnicesc fiindcă, dacă vrei, este cu putinţă. Pântecele l-ai primit de la 
Dumnezeu pentru a te hrăni şi nu pentru a te târî la pământ; pentru a-l stăpâni, iar nu pentru te 
lăsa stăpânit de el; pentru a le sluji hrănind celelalte organe ale trupului şi nicidecum pentru ca tu 
să-i slujeşti lui, sau să treci peste hotarele naturii sale.

Nu poate marea pricinui atâtea răutăţi când îşi iese din hotarele ei câte poate pricinui sufletului 
nostru şi chiar trupului un pântece neînfrânat. Marea se revarsă peste tot pământul, iar pântecele 
peste tot corpul. Pune însă hotar pântecelui precum Dumnezeu a pus nisipul hotar mării! Şi chiar 
de s-ar înfuria, chiar de s-ar tulbura, tu înfrânează-l cu puterea pe care o ai în tine. Priveşte câtă 
cinste ţi-a dat Dumnezeu doar pentru a deveni asemenea Lui. Dar tu nu vrei, ci te uiţi cum 
pântecele se revarsă si distruge întreaga ta natură, fără a îndrăzni să-l stăpâneşti şi să-l 
cuminţeşti.

„Pântecele este dumnezeul lor” (Flp 3, 19), spune el. Vezi cum slujeşte Pavel lui Dumnezeu, vezi 
şi cum gurmanzii slujesc pântecelui? Nu crezi că pe unii ca aceştia îi aşteaptă mii de nenorociri? 
Oare nu se tem ei de neascultare ca şi cum pântecele ar fi cel care porunceşte? Oare nu îl servesc 
chiar şi cu cele imposibile? Oare nu se află ei chiar mai prejos decât sclavii?

„Cât pentru noi, cetatea noastră este în ceruri” (Flp 3, 20). Aşadar, să nu căutăm aici distracţia şi 
comoditatea, ci să căutăm de a fi strălucitori acolo unde vom petrece. „De unde şi aşteptăm 
Mântuitor, pe Domnul Iisus Hristos, Care va schimba la înfăţişare trupul smereniei noastre ca să 
fie asemenea trupului slavei Sale” (Flp 3, 20 - 21). Puţin câte puţin ne-a înălţat unde trebuia. 
«Din ceruri, zice el, este Mântuitorul nostru», astfel încât sfinţenia vieţii noastre este de la 
persoana Mântuitorului şi de la locul venirii Lui şi locul petrecerii noastre.

„Care va schimba la înfăţişare trupul smereniei noastre”, spune. Multe pătimeşte acum trupul 
nostru; e pus în lanţuri, biciuit şi suferă mii de necazuri; dar şi trupul lui Hristos a suferit 
asemenea dureri. La aceasta se şi referă când zice: „…va schimba la înfăţişare trupul smerenie ca 
să fie asemenea trupului slavei Sale” (Flp 3, 21). În concluzie, este acelaşi lucru cu a te îmbrăca 
întru nestricăciune. „Va schimba trupul” înseamnă că şi chipul va fi altul si că l-a numit aşa în 
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mod metaforic. A spus „trupul smereniei noastre” pentru că în prezent este smerit, supus durerii 
şi stricăciunii, pentru că pare a fi demn de dispreţ, cu nimic mai presus de alte corpuri.

„Ca să fie, zice, asemenea trupului slavei Sale” (Flp 3, 21). Vai! Trupul nostru va deveni 
întocmai, adică la fel cu trupul Celui ce sade de-a dreapta Tatălui, al Celui închinat de îngeri, al 
Celui înaintea Căruia stau puterile cele netrupeşti! Va fi la fel cu trupul Aceluia Care şade mai 
presus de toate stăpâniile şi puterile!

Aşadar, dacă lumea întreagă s-ar întrista şi i-ar plânge pe cei ce cad din această nădejde, oare nu 
pe bună dreptate i-ar plânge? Pentru că deşi au această făgăduinţă ca trupurile noastre să devină 
asemenea cu al lui Hristos - ei se duc împreună cu diavolii? «Nu-mi pasă de gheenă, orice ai 
spune! Dacă am căzut din această slavă, consider gheena ca fiind nimic în raport cu această 
cădere!» Ce spui, Pavele? Va deveni egal cu trupul Aceluia? Da, răspunde. Şi apoi, pentru ca nu 
cumva să cazi în îndoială şi să nu crezi, aduce si un argument puternic: „lucrând cu puterea ce 
are de a-Şi supune Sieşi toate” (Flp 3, 21). «Are putere, zice, de a-Şi supune toate, prin urmare şi 
stricăciunea şi moartea». Deci, dacă are această putere, e neîndoielnic că poate face aceasta, ca 
trupul nostru să devină la fel cu al Lui.

Spune-mi, ce putere este mai mare? A supune demoni, îngeri, arhangheli, heruvimi şi serafimi, 
sau a face trupul nestricăcios şi nemuritor? Negreşit că aceasta din urmă e cu mult mai mare 
decât cea dintâi. El a arătat încă şi mai mari fapte ale puterii Sale, pentru ca tu să crezi şi 
acestora. «Aşa că chiar dacă-i veţi vedea pe unii ca aceia bucurându-se, chiar de-i veţi vedea în 
slavă, voi staţi neclintiţi, fiindcă nu sunteţi cu nimic vătămaţi de ei şi de nimic nu trebuie să vă 
temeţi. Sunt de ajuns asemenea speranţe pentru a deştepta chiar şi pe cel mai trândav şi 
somnoros».

„Deci, fraţii mei iubiţi şi mult doriţi, bucuria şi cununa mea, aşa să staţi întru Domnul, iubiţii 
mei” (Flp 4, 1). „Aşa”, adică drepţi şi nebiruiţi. Priveşte cum după sfaturi le aduce şi laude. 
„Bucuria şi cununa mea”, spune el. Nu numai bucuria, ci şi slava, şi nu doar simpla slavă, ci şi 
cununa, cu a cărei măreţie nimic nu este asemenea, când ei sunt cununa lui Pavel. „Aşa să staţi 
întru Domnul, iubiţii mei” (Flp 4, 1), adică întru nădejdea lui Dumnezeu.

„Rog pe Evodia şi rog pe Sintihi să aibă aceleaşi gânduri în Domnul, încă te rog şi pe tine, 
credinciosule Sizig, ajută-le lor” (Flp 4, 2 - 3). Unii cred că aici el o numeşte şi o roagă pe femeia 
sa, dar nu este aşa, ci numeşte o femeie oarecare şi pe bărbatul uneia dintre ele. „…ajută-le lor, 
ca pe unele care au luptat pentru Evanghelie, împreună cu mine şi cu Clement şi cu ceilalţi 
împreună-lucrători cu mine, ale căror nume sunt scrise în cartea vieţii” (Flp 4, 3). Ai văzut despre 
câte virtuţi pe care le aveau ei aminteşte el aici? Ceea ce Hristos a spus apostolilor Săi: „Dar nu 
vă bucuraţi de aceasta, că duhurile vi se pleacă, ci vă bucuraţi că numele voastre sunt scrise în 
ceruri” (Lc 10, 20), acelaşi lucru îl mărturiseşte şi Apostolul despre aceste femei „ale căror nume 
sunt scrise în cartea vieţii”.

Mie mi se pare că aceste femei erau căpetenii în Biserica filipenilor, iar Apostolul le pune sub 
protecţia unui bărbat minunat pe care îl numeşte însoţitor (tovarăş, soţ, însoţitor, împreună-
lucrător; de aici şi sensul pe care Sf. Ioan îl ia în considerare - n. edit., cf. şi cu Noul Testament, 
Editura Institutului Biblic şi de Misiune al Bisericii Ortodoxe Române, Bucureşti, 1993, p. 344, 
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nota 3), şi sub protecţia căruia, ca împreună-lucrător, ca împreună-ostas, ca tovarăş şi frate, 
Apostolul obişnuia poate să-i pună pe alţii; la fel face şi în Epistola către Romani, când spune: 
„Şi vă încredinţez pe Febe, sora noastră, care este diaconiţă a Bisericii din Chenhrea” (Rm 16, 1). 
„Însoţitorule”, spune el. Aici ori că e vorba de vreun frate al lor, ori de bărbatul vreuneia dintre 
ele, e ca şi cum ar zice: «abia acum eşti frate iubit, abia acum soţ adevărat şi iubit, pentru că ai 
devenit mădular».

„Care au luptat pentru Evanghelie, împreună cu mine” (Flp 4, 3). Protejarea lor se datora deci nu 
prieteniei, ci succeselor lor: „…au luptat… împreună cu mine”. Dar ce spui tu, Pavele? S-au 
nevoit femei împreună cu tine? «Da, zice el, nu cu puţin au contribuit şi ele, pentru că deşi mulţi 
au fost împreună-lucrători cu mine, nici ele n-au fost mai prejos». Nu pentru nimic, se întemeiau 
pe atunci bisericile; iar pentru ca cei încercaţi, fie bărbaţi, fie femei, să se poată bucura de atâta 
cinste din partea celorlalţi, trebuia să fi făcut multe bunătăţi. Şi multe bunătăţi izvorau de aici: 
mai întâi că toţi ceilalţi erau îmboldiţi spre aceeaşi râvnă; în al doilea rând că prin cinstea care li 
se acorda câştigau mult; în al treilea rând că toate acestea le sporea şi lor voinţa cea bună şi 
înflăcărarea. De aceea peste tot Pavel se îngrijeşte de aceasta, numărându-se totodată împreună 
cu ei. La fel procedează şi în Epistola către Corinteni când spune: „că este pârga Ahaiei” (1 Co 
16 - 15).

Unii cred că „însoţitorule” este un nume propriu (Sizic, aşa cum s-a tradus si în ediţia 
românească; vezi si nota 2 - n. edit), dar ce contează? Fie aşa, fie altfel, nu trebuie a scărmăna 
cuvintele, ci trebuie să ştim că Apostolul porunceşte ca aceste femei să se bucure de multă 
protecţie.

Partea morală 

Despre iubirea de oameni a lui Dumnezeu;
despre căderea din împărăţia cerurilor, cât este de insuportabilă
şi că dacă nu o vom câştiga, aceasta se va întâmpla doar din vina

noastră; că trebuie a ne întrista sau aici, sau acolo. (n. tr.)

«Toate ne sunt în ceruri, spune el, şi Mântuitorul, şi petrecerea, şi orice ar spune cineva, „…de 
unde şi aşteptăm Mântuitor” (Flp 3, 20). Dar şi aceasta tot din iubirea Lui de oameni este. El va 
veni iarăşi la noi, şi ne va trage şi pe noi acolo, va pleca luându-ne cu El. Însă şi acest fapt este o 
dovadă de mare cinste. Dacă El a venit pe când noi eram duşmani, atunci cu atât mai mult va 
veni când suntem prieteni ai Săi. Şi nu va permite aceasta nici îngerilor, nici slujitorilor Lui, ci va 
veni El Însuşi şi ne va chema la moştenirea împărăţiei Sale. Iar atunci, cei care L-au cinstit vor fi 
cinstiţi de El şi vor fi ridicaţi în nori. «Iar noi, spune el, vom fi răpiţi în nori şi astfel pururea cu 
Domnul vom fi.»

Aşadar, cine se va afla slugă credincioasă şi înţeleaptă? Cine se va învrednici de atâtea 
binefaceri? Cât de nenorociţi vor fi cei căzuţi din acea slavă? Iar dacă atunci neîncetat vom 
plânge, la ce ne va mai folosi? Şi dac-ai vorbi de mii de gheene şi totuşi, nimic asemenea cu acea 
durere pe care sufletul o va avea atunci nu vei putea spune; întregul univers zguduindu-se, 
trâmbiţele răsunând, cele dintâi cete îngereşti trecând pe dinaintea tuturor, apoi celelalte, cetele 
din al doilea rang, din al treilea, în sfârşit, miile de cete trecând pe dinaintea celor de pe pământ; 
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trecând Heruvimii şi multe, ba chiar nenumărate sunt aceste cete apoi Serafimii; iar El, venind 
întru slava cea negrăită; în sfârşit, trecând toate acele cete spre a aduce pe cei vrednici înaintea 
Celui ce stă pe tronul slavei. Vor trece apoi şi cei de pe lângă Pavel, toţi care au fost cinstiţi şi 
iubiţi de el, toţi aceştia, zic, încununaţi, lăudaţi, cinstiţi de Împăratul cerurilor şi de toată oastea 
cea cerească. Iar atunci unii vor fi cinstiţi, iar alţii necinstiţi, şi ce poate fi mai înfricoşător? Poate 
gheena? Este de nesuportat gheena şi poate chiar foarte mult, dar mai de nesuportat este căderea 
din împărăţia cerurilor.

Aţi înţeles marea importanţă a acestui fapt? Dacă un împărat oarecare, sau fiu de împărat, care a 
plecat la război, ar fi avut multe biruinţe în lupte şi admirat de toţi ar intra în fruntea întregii 
armate împreună cu trofeele, cu acele regimente nenumărate de ostaşi purtători de paveze aurite, 
cu întreaga lui gardă imperială şi întreaga cetate ar fi încununată şi în haine de sărbătoare şi toţi 
stăpânitorii lumii ar fi cu dânsul; dacă în urma lui ar veni prizonierii legaţi, prizonieri de toate 
vârstele şi din toate naţiunile biruite, apoi ar urma guvernatorii provinciilor, conducătorii şi, în 
sfârşit, toţi stăpânitorii; dacă fiind în toată slava şi în toată acea strălucire i-ar primi pe toţi câţi ar 
întâlni pe cale şi i-ar săruta, le-ar întinde mâna, ar discuta cu toţi şi i-ar îmbărbăta ca pe nişte 
prieteni şi ar porunci ca unii dintre cei aflaţi pe drumul pe care trece să fie luaţi şi duşi în 
împărăţia lui, iar alţi să fie părăsiţi, oare atunci aceştia din urmă, deşi nu vor fi pedepsiţi, nu vor 
fi însă vrednici de foarte multă compătimire?

Dacă deci printre noi, oamenii, este un lucru atât de amar a cădea cineva din slavă, atunci cu cât 
mai mult la Dumnezeu, când puterile cele de sus se vor înfăţişa înaintea Împăratului, când 
demonii vor fi legaţi şi făcuţi de ruşine, când chiar diavolul va fi adus legat cu toată puterea 
potrivnică şi, în sfârşit, când El va veni pe nori înconjurat de puterile cerurilor?

Credeţi-mă, că sufletul mi-e atât de îndurerat de această povestire, că nici nu mai pot termina 
cuvântul!

Să pricepem deci de câtă slavă vom fi lipsiţi şi, de e cu putinţă, să nu ne lipsim de ea. Ceea ce e 
cumplit este că, deşi ne stă în putere să nu pătimim toate acestea, le pătimim totuşi din propria 
noastră voinţă. Când pe unii îi va primi pentru a-i duce la Părintele Său cel ceresc, iar pe alţii îi 
va părăsi şi îngerii îi vor trage cu de-a sila în jos, când ei vor plânge, căutând cu privirea la focul 
gheenei, fiind daţi pildă întregii lumi, credeţi că puţină durere vor suferi?

De aceea să ne grăbim, iubiţilor, cât mai avem timp şi să avem mare grijă pentru mântuirea 
noastră. Câte nu vom avea şi noi de spus, asemenea bogatului din Evanghelie! Dacă ne-ar ierta 
cineva acum, oare am lepăda noi ceva din averile noastre? Nimeni, însă, nu leapădă… Iar ceea ce 
spunem e clar nu numai din cele de mai sus, ci şi din multe altele. Câţi nu au ajuns în aşa spaimă 
încât ziceau: «Dacă ne-am reîntoarce la cele dintâi, nu am mai cădea în păcate»? Multe din 
acestea vom spune atunci, dar vom auzi ceea ce a auzit bogatul din Evanghelie, că prăpastie mare 
este şi că am primit cele bune aici.

Să suspinăm deci cu amar, rogu-vă, şi mai ales nu numai să suspinăm, ci şi să facem fapte bune. 
Să plângem acum şi să căutăm mântuirea pentru pentru ca nu cumva să plângem atunci în zadar 
şi să suspinăm din cauza răutăţii. Acesta de acum este plânsul virtuţii iar acela este plânsul unei 
pocăinţe zadarnice. Să ne întristăm acum, ca nu cumva să ne întristăm atunci. Nu este egală 
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întristarea de aici cu cea de acolo. Aici te întristezi pentru un timp scurt, şi chiar, de multe ori, 
nici nu simţi întristarea, ştiind că ea este spre binele tău, în timp ce acolo întristarea este foarte 
dureroasă, lipsită de orice speranţă, fără vreun mijloc de scăpare si pentru totdeauna.

Fie ca toţi să ne învrednicim de odihnă! Să ne rugăm, însă, şi să căutăm a fi vrednici de acea 
odihnă. Să ne luptăm, vă rog, pentru că dacă vom căuta aceasta, şi ne vom ruga, vom câştiga.

Dacă ne rugăm îndelung, Dumnezeu ne va da biruinţa. Dar dacă nici nu ne rugăm şi nici nu 
lucrăm ceva în acest scop, atunci cum să reuşim? Dormind? Nicidecum. Cei care aleargă şi 
urmează morţii Mântuitorului, aceia, după cuvintele lui Pavel, sunt cei care se vor bucura de 
bunuri şi nicidecum cei ce dorm. „Ca, doar, să pot ajunge la Învierea cea din morţi” (Flp 3, 11), 
zice el, şi dacă el zice aşa, atunci noi ce vom zice?

Dormind, nu putem săvârşi nici măcar lucruri lumeşti, necum lucruri duhovniceşti. Dormind, nu 
putem căpăta nimic nici măcar de la prieteni, necum de la Dumnezeu. Dormind, nici părinţii nu 
ne cinstesc, cum atunci Dumnezeu? “Să ne obosim puţin pentru a ne odihni apoi pentru 
totdeauna. Trebuie ca aici să ne întristăm, căci de nu ne vom întrista aici, ne vom întrista acolo. 
De aceea, să preferăm întristarea de aici, iar acolo să ne odihnim şi să ne bucurăm de bunătăţile 
cele negrăite, prin Hristos Iisus, Căruia împreună cu Tatăl şi cu Duhul Sfânt, se cuvine slava, 
stăpânirea şi cinstea, acum şi pururea şi în vecii vecilor. Amin.

Omilia a XV-a

din “Omilii la Epistola catre Filipeni”

„Bucuraţi-vă pururea întru Domnul. Şi iarăşi zic:
Bucurati-vă. Îngăduinţa voastră să se facă ştiută
tuturor oamenilor. Domnul este aproape. Nu vă
împovăraţi cu nici o grijă. Ci întru toate, prin
închinăciune şi prin rugă cu mulţumire, cererile
voastre să fie arătate lui Dumnezeu. Şi pacea lui
Dumnezeu, care covârşeşte orice minte, să păzească
inimile voastre şi cugetele voastre, întru Hristos
(Flp 4,  4 - 7).

„Fericiţi cei ce plâng” şi „Vai, celor ce râd”, zice Hristos. Dar Pavel ce zice? „Bucuraţi-vă 
pururea întru Domnul”. «Vai celor ce râd, zice Hristos, cu râsul lumii acesteia, provocat de 
lucrurile şi de faptele prezente». Dar şi pe cei ce plâng i-a fericit nu pentru pierderile sau 
pagubele ce le au în afacerile lor, ci înţelege pe cei care sunt umiliţi, pe cei care-şi plâng relele 
lor şi, în sfârşit, pe cei care iau seama la păcatele lor, nu la cele străine.

Deci bucuria aceasta despre care vorbeşte Pavel nu este împotriva plângerii despre care 
pomeneşte Mântuitorul, ci tocmai dintr-o asemenea plângere se naşte.   Cel  care-şi plânge  
păcatele  sale  şi   le mărturiseşte se bucură. De altfel este posibil a-şi plânge cineva păcatele sale 
şi a se bucura întru Hristos. Deci, fiindcă se mâhneau de cele ce pătimeau, «că ni s-a dăruit nouă 
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nu numai a crede întru El, ci şi a pătimi pentru El», de aceea şi spune: „Bucuraţi-vă pururea întru 
Domnul” (Flp 4, 4). Nimic altceva nu înseamnă aceasta, decât că trebuie să ducă o astfel de viaţă 
curată, încât să se bucure în inima lor. Sau poate avea acest înţeles: «Când cele către Dumnezeu 
nu vă sunt împiedicate, bucuraţi-vă». În loc să se spună împreună cu,  prin conlucrarea,  cu 
ajutorul lui Dumnezeu, s-a spus întru Dumnezeu, întru Domnul.

„Şi iarăşi zic: Bucuraţi-vă.” (Flp 4, 4). Acesta este lucrul celui ce încurajează; e ca şi cum ar fi 
spus: «Cel ce se află întru Dumnezeu totdeauna se bucură. Chiar de ar fi amărât, chiar de ar 
suferi ceva, unul ca acesta pururea se bucură.»

Ascultă-l şi pe Luca spunând: „Iar ei au plecat din faţa sinedriului, bucurându-se că s-au 
învrednicit, pentru numele Lui, să sufere ocară” (FA 5, 41). Dacă bătaia cu lanţurile care pare 
tuturor cea mai de nesuportat a dat naştere la bucurie, atunci ce altceva ar putea să ne mai aducă 
nouă întristare? „Şi iarăşi zic: Bucuraţi-vă.” (Flp 4, 4). Bine a făcut că a repetat cuvântul. Fiindcă 
firea lucrurilor aduce întristarea, iar prin această repetare a dat de înţeles că totdeauna trebuie a 
ne bucura.

„Îngăduinţa voastră să se facă ştiută tuturor oamenilor” (Flp 4, 5). Mai sus spusese că: „Pântecele 
este dumnezeul lor, iar mărirea lor este întru ruşinea lor” (Flp 3, 19), şi că aceia cugetă cele 
pământeşti; iar acum le porunceşte a nu avea nimic comun cu aceia pentru că se cuvenea a nu 
lăuda pe cei răi însă în acelaşi timp să se poarte cu blândeţe, nu numai cu fraţii, dar si cu 
duşmanii şi cu cei potnvnici.

„Domnul este aproape. Nu vă împovăraţi cu nici o grijă.” (Flp 4, 5 - 6). «Pentru ce vă tulburaţi? 
zice el. Poate pentru că-i vedeţi trăind în desfătări? Sau poate pentru că vă stau împotrivă? Ei 
bine, judecata lor stă deja de faţă şi nu foarte târziu vor da seamă de faptele lor. Voi sunteţi în 
supărări iar ei în desfătări? Dar toate acestea vor sfârşi. Poate că vă ameninţă şi ţes intrigi 
împotriva voastră? De nimic să nu vă îngrijoraţi, căci judecata lor stă deja de faţă şi atunci lor li 
se va sta împotrivă. Nu vă împovăraţi cu nici o grijă. Dacă vă veţi purta cu blândeţe faţă de cei ce 
vă aduc vouă suferinţe, fie, de pildă, sărăcia, fie chiar moartea, fie orice alte grozăvii de acest fel, 
să ştiţi că purtarea lor cea nedreaptă faţă de voi nu va merge până în sfârşit căci, iată, judecata lor 
stă deja de faţă.»

„Ci întru toate, prin închinăciune şi prin rugă cu mulţumire, cererile voastre să fie arătate lui 
Dumnezeu.” (Flp 4, 6). Când Apostolul zice: „Domnul este aproape” (Flp 4, 5) îi consolează la 
fel ca atunci când Mântuitorul a zis: „Eu cu voi sunt în toate zilele, până la sfârşitul veacului. 
Amin.” (Mt 28, 20).

Acum însă, iată şi o altă consolare, care e medicamentul cel mai bun împotrivă oricărei întristări 
şi a tuturor împrejurărilor de nesuportat din viaţa omului. Care este acest medicament? A se ruga 
cineva şi în tot timpul si în orice împrejurare a-I mulţumi lui Dumnezeu. Astfel, El nu voieşte ca 
rugăciunile noastre să fie numai de cerere, ci şi de mulţumire pentru toate câte avem şi primim. 
Căci cum va cere cineva cele viitoare dacă nu ştie a da mulţumire pentru cele deja căpătate?
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„Ci întru toate, prin închinăciune şi prin rugă cu mulţumire” (Flp 4, 6), spune el. De aceea noi 
trebuie să mulţumim pentru toate, chiar şi pentru cele ce par a fi batjocoritoare, fiindcă aceasta 
înseamnă cu adevărat a mulţumi.

A mulţumi pentru lucrurile plăcute pe care le-ai primit este un lucru firesc; însă a-I mulţumi şi 
pentru scârbele şi durerile pe care le întâmpini în calea vieţii, aceasta este fapta unui suflet 
recunoscător şi foarte devotat lui Dumnezeu. Astfel de rugăciuni primeşte Dumnezeu, în timp ce 
pe celelalte nu le cunoaşte. Deci astfel de rugăciuni trebuie să-I aducem şi noi, pentru a fi 
cunoscute şi primite de El. Căci El de toate are grijă pentru sufletul nostru, chiar dacă noi nu 
ştim. Şi chiar aceasta este dovada cea mai mare că sunt spre folosul nostru: că noi nu ştim.

„Şi pacea lui Dumnezeu, care covârşeşte toată mintea, să păzească inimile voastre şi cugetele 
voastre, întru Hristos Iisus” (Flp 4, 7) (în traducerea românească este „care covârşeşte orice 
minte”. Cum însă argumentaţia Sf Ioan se desfăşoară pornind de la sensul de tot, toată, iar 
cuvântul din greacă înseamnă atât orice, cât şi tot, toată, am ales, pentru păstrarea sensului 
corect, pe acesta din urmă - n. edit).

Ce înseamnă aceasta? «Pacea lui Dumnezeu, spune el, pe care a dat-o oamenilor, covârşeşte toată 
mintea». Cine s-ar fi aşteptat, cine ar fi nădăjduit la atâtea bunătăţi? Pacea Lui covârşeşte toată 
mintea omenească şi nu doar puterea de judecată. A da pe Fiul Său pentru duşmani, pentru cei 
ce-L urau pe El, pentru cei care-L dispreţuiau, a-L da pentru toţi aceştia pe Unicul Său Fiu pentru 
a face pace cu oamenii, cu adevărat că este mai presus de mintea omenească.

Deci această pace, adică împăcarea, adică dragostea lui Dumnezeu „să păzească inimile voastre 
şi cugetele voastre” (Flp 4, 7).

Aceasta este datoria celui ce învaţă: nu numai a sfătui, ci a se şi ruga şi a ajuta prin rugăciune, 
astfel încât nici de ispite să nu fiu întru totul biruiţi şi nici de înşelăciune să nu fie abătuţi din 
calea cea dreaptă. E ca şi cum ar spune: «Cel ce v-a mântuit pe voi aşa este, că nici mintea nu-L 
poate pricepe. Acesta, deci, să vă păzească şi să vă apere, ca să nu pătimiţi nimic.» Sau acest 
lucru vrea să-l spună, sau că pacea aceea despre care zice Hristos: „Pace vă las vouă, pacea Mea 
dau vouă” (In 14, 27) «să vă păzească pe voi».

Cu adevărat că pacea aceasta covârşeşte toată mintea omenească. Cum aşa? Când El ne învaţă să 
fim în pace cu duşmanii, cu cei care ne nedreptăţesc, cu cei care ne războiesc şi sunt plini de ură 
faţă de noi, atunci nu este aceasta mai presus de mintea omenească?

Dar să urmărim ideea de mai înainte. Dacă pacea covârşeşte toată mintea, apoi cu atât mai mult 
însuşi Dumnezeu, Care dă pacea, este Cel care covârşeşte toată mintea; şi nu doar mintea 
noastră, ci şi a îngerilor şi a puterilor cele de sus. Dar ce înseamnă „întru Hristos Iisus” (Flp 4, 
7)? Că întru El să ne păzească, întru El să rămânem şi să nu cădem din credinţă.

„Mai departe, fraţii mei, câte sunt adevărate, câte sunt de cinste, câte sunt drepte” (Flp 4, 8). Dar 
oare ce înseamnă cuvântul „mai departe”? E zis în loc de «totul ni s-a spus». Cuvântul acesta 
este, aşa zicând, expresia omului care se grăbeşte şi care nu are nimic comun cu prezentul, ci 
priveşte numai spre viitor. „Mai departe, fraţilor, câte sunt adevărate, câte sunt de cinste, câte 
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sunt drepte, câte sunt curate, câte sunt vrednice de iubit, câte sunt cu nume bun, orice virtute şi 
orice laudă, la acestea să vă fie gândul” (Flp 4, 8).

Dar ce înseamnă „câte sunt vrednice de iubit”?

Înseamnă cele pe care credincioşii le iubesc dar, în acelaşi timp, le iubeşte şi Dumnezeu. Iar când 
zice „câte sunt adevărate” nu înseamnă altceva decât virtutea, care singură este adevărată, pe 
când minciuna este răutatea. Tot minciună este şi plăcerea, şi slava care se încuibează câteodată 
în inima omului virtuos; şi, într-un cuvânt, minciună este totul din această lume. „Câte sunt 
curate”, spune el, în opoziţie cu cei „care au în gând cele pământeşti” (Flp 3, 19); „câte sunt cu 
nume bun” spune, în opoziţie cu cei pentru care „pântecele este dumnezeul lor” (Flp 3, 19); „câte 
sunt de cinste, câte sunt drepte”, acestea să le aveţi în cugetul vostru, zice; „orice virtute şi orice 
laudă” şi prin aceste cuvinte voieşte ca ei să fie prevăzători faţă de oameni; „la acestea să vă fie 
gândul”, spune el.

Ai văzut cum voieşte să dezrădăcineze orice cugetare vicleană din inima noastră? Faptele cele 
rele şi viclene se nasc din cugetări viclene. „Cele ce aţi învăţat şi aţi primit şi aţi auzit şi aţi văzut 
la mine” (Flp 4, 9). Aceasta este adevărata învăţătură, ca în toate sfaturile să se dea pe sine ca 
model şi exemplu, precum şi spune undeva: „după cum mă aveţi pe mine ca model”; altfel spus 
«ceea ce aţi auzit, ceea ce aţi văzut că fac eu, ceea ce aţi putut învăţa de la mine, fie din cuvinte, 
fie din fapte, fie din împreuna-vieţuire cu mine».

Ai văzut cum porunceşte el acestea în amănunt? Fiindcă nu era cu putinţă de a spune în amănunt 
toate faptele intrate sau ieşite din cugetarea omului, toate cuvintele spuse, felul lor şi convorbirile 
dintre ei - pentru că de toate acestea trebuie să aibă grijă creştinul şi să fie cu luare aminte el a 
spus pe scurt: „cele ce aţi auzit şi aţi văzut la mine”, adică «prin cuvintele sau faptele mele, care 
vă pot servi ca pildă», într-adevăr, nimic nu este atât de vrăjmaş naturii noastre ca şi răutatea. 
„Acestea să le faceţi” (Flp 4, 9), adică nu doar prin cuvinte, nu doar să vorbiţi, ci să le şi puneţi 
în lucrare. „Şi Dumnezeul păcii va fi cu voi” (Flp 4, 9), adică «veţi fi în linişte şi în mare 
siguranţă; nimic dureros nu vă va atinge, nimic din cele neplăcute.

Dacă suntem în pace cu El - şi suntem în pace prin virtute - cu atât mai mult va fi şi El în pace cu 
noi. Pentru că Cel care ne-a iubit într-atât încât chiar şi fără voia noastră s-a apropiat de noi, cu 
cât mai mult nu ne va arăta şi mai mare prietenie când vom alerga noi către El?»

Partea morală 

Răutatea este duşmanul nostru, iar virtutea este 
prietenul cel mai bun;  că nimeni nu ne poate vătăma cât

 timp nu ne-a răpit bogăţia cea de sus. (n. tr)

Cum că răutatea este duşmanul omului, iar virtutea prietenul cel mai bun, reiese din multe 
lucruri. Ce voiţi? Să vorbim despre curvie? Iată că această răutate face de râs, sărăceşte, aruncă 
dispreţul asupra celui ce o are şi se descarcă asupra lui ca asupra unui duşman; ba de multe ori 
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chiar îl aruncă pe nenorocit în boli şi primejdii. Sunt mulţi dintre aceştia, care se bat pentru 
curvie, se rănesc şi mor. Dacă deci curvia pricinuieşte atâtea rele, atunci preacurvia şi mai mult. 
Dar se poartă oare şi milostenia cu noi tot aşa? Nicidecum, ci ca o mamă duioasă ce îşi 
împodobeşte copilul, aşa şi ea îl pune în bună rânduială pe cel ce o practică, în slava pe care o 
merită, îl face să se ocupe cu cele necesare, nu ne părăseşte şi nici nu ne depărtează de cele de 
trebuinţă, ba încă şi sufletul îl face mai înţelept şi mai prevăzător, în concluzie, nimic nu este mai 
neînţelept lucru decât curvia.

Vrei poate să vorbim despre lăcomie? Şi aceasta este pentru noi ca un duşman. Cum? Ei bine, şi 
aceasta ne face să fim urâţi de către toţi, toţi sunt gata să ne blesteme, şi cei nedreptăţiţi ca şi cei 
ce nu sunt nedreptăţiţi, unii ca cei ce au pătimit, alţii ca cei ce se tem de noi; toţi ne privesc ca pe 
nişte duşmani, ca pe fiarele sălbatice, ca pe demoni; mii de acuzaţii de pretutindeni, ură, invidie 
şi câte altele de acest fel, care nu sunt decât rezultatul duşmăniei.

Pe când dreptatea e cu totul dimpotrivă: pe toţi îi face amabili cu noi, pe toţi ni-i face prieteni, pe 
toţi îi apropie, pe toţi îi face cu dragoste faţa de noi, din partea tuturor primim numai mulţumiri şi 
binecuvântări. Toate ale noastre sunt în mare siguranţă, nu este nici o primejdie, nici o bănuială, 
dormim (murim) în toată seninătatea sufletului, fără vreo teamă, fără vreo grijă, fără vreo 
nelinişte.

Ai văzut că aceasta este cu mult mai bună? Şi ce crezi? Că a invidia, sau a se bucura de răul 
altuia este ceva bun? De vom examina toate acestea vom vedea că virtutea, ca o mamă duioasă, 
ne păzeşte în siguranţă, pe când răutatea este un lucru nesigur şi primejdios. Ascultă ce spune 
proorocul: „Domnul este întărirea celor ce se tem de El, aşezământul Lui îl va arăta lor” (Ps 24, 
15). Cel ce nu are în sine nimic rău, nu se teme de nimic, pe când cel ce vieţuieşte în răutăţi, în 
nimeni nu se încrede, tremură chiar şi de frica celor din casa lui, şi priveşte totul cu ochi 
bănuitori. Dar ce spun eu că tremură înaintea casnicilor lui, când el poartă chiar în el însuşi 
tribunalul acela nepărtinitor al conştiinţei? Nu numai criticile din afară îl neliniştesc mereu, ci şi 
acelea din el îl tulbură şi nu-l lasă deloc să se liniştească.

Dar cum? Trebuie ca cineva să trăiască dând atenţie laudelor? Însă Apostolul nu a zis «uită-te la 
laude», ci fă fapte demne de laudă, însă nu cu scopul de a fi lăudat. „Câte sunt adevărate” (Flp 4, 
8), spune el, iar laudele căutate sunt minciună; „câte sunt cu nume bun”, adică faptele cele 
trupeşti, pe când prin expresia „câte sunt curate”, sunt înţelese cele ale sufletului. «Nu daţi motiv, 
spune el, nici nu aduceţi ispită altora». Fiindcă a zis „câte sunt cu nume bun”, ca să nu credeţi că 
spune aceasta cu privire la ceva omenensc, adaugă: „orice virtute şi orice laudă”, acestea să 
gândiţi, acestea să faceţi. Vrea ca noi să fim neîncetat în practicarea acestor virtuţi, la acestea să 
ne fie gândul şi de ele să ne îngrijim.

Dacă noi vom căuta să fim paşnici între noi si în noi înşine, şi Dumnezeu va fi cu noi; dar dacă 
ne vom ridica cu război unii împotriva altora, nici Dumnezeu nu va mai fi cu noi. Nimic nu este 
atât de vrăjmaş sufletului nostru ca răutatea, în timp ce virtutea şi pacea ţin sufletul în siguranţă.

Astfel deci noi trebuie să ne stăpânim pornirile şi atunci vom atrage la noi pe Dumnezeu. 
Dumnezeul nostru nu este Dumnezeul războiului şi al luptelor. De aceea alungă de la tine 
războiul şi lupta, atât către aproapele tău, cât şi către tine însuţi. Fii în pace cu toţi. Înţelege în ce 
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fel ai fost tu şi Dumnezeu te-a mântuit. „Fericiţi făcătorii de pace, că aceia fiii lui Dumnezeu se 
vor chema” (Mt 5, 9). Aceştia Îl imită întotdeauna pe Fiul lui Dumnezeu; imită-L, deci, şi tu. Fii 
în pace. Cu cât mai mult te va război fratele tău, cu atât mai mare va fi şi răsplata pe care o vei 
primi de vei rămâne în pace. Ascultă-l pe proorocul care zice: „Cu cei ce urau pacea, făcător de 
pace eram” (Ps 119, 7). Aceasta este cu adevărat virtute, aceasta este mai presus de judecata 
omenească, aceasta ne apropie de Dumnezeu.

Nimic nu iubeşte mai mult Dumnezeu ca faptul de a fi cineva fără răutate în inima sa. Aceasta îţi 
iartă toate păcatele, aceasta îţi dezleagă toate greşalele. Dacă însă ne războim şi ne lovim unii pe 
alţii, suntem departe de Dumnezeu. Din luptele noastre se nasc duşmăniile şi din duşmănii 
ajungem să fim răzbunători. Scoate, deci, răul din rădăcină si atunci nu va mai fi nici rodul. 
Astfel ne vom deprinde să dispreţuim pe cele trecătoare, în cele duhovniceşti nu este luptă, ci tot 
ce vezi că se petrece, fie lupte, fie invidii, fie orice altceva din acestea, toate provin din cele 
trecătoare.

Orice luptă îşi are începutul fie în lăcomie, fie în invidie, fie în slavă deşartă. Dacă noi vom fi în 
pace ne vom învăţa a dispreţui cele de pe pământ.

Ţi-a răpit cineva averile? Cu nimic nu eşti lovit de nu ţi s-a putut răpi averea cea de sus.

Te-a împiedicat cineva în slava ta? Dar nu în cea de la Dumnezeu te-a împiedicat, ci în aceea de 
nimic care se află aici. Această nu e slavă, ci numai numele de slavă îl are, în timp ce realitatea 
este adevărată necinste.

Ţi-a răpit cineva cinstea? Dar nu cinstea ta a răpit, ci pe a lui. După cum cel care nedreptăţeşte pe 
altul în realitate nu nedreptăţeşte, ci singur se nedreptăţeşte, tot aşa şi cel care surpă pe aproapele, 
se surpă mai întâi pe el singur. „Cel ce sapă o groapă poate să cadă în ea”(Eccl 10, 8).

Deci să nu căutăm a surpa pe alţii, ca nu cumva să ne facem rău nouă înşine. Când împiedicăm şi 
lovim în cinstea altora, să înţelegem bine că ne-am lovit pe noi înşine şi că mai mult pe noi înşine 
ne vătărnăm. Deci să nu ne facem rău nouă înşine. După cum când îl nedreptăţim pe aproapele, 
pe noi înşine ne nedreptăţim, la fel şi când facem binele, ne folosim noi înşine. Când duşmanul 
tău te-a vătămat, dacă eşti treaz, şi nu doar că nu te răzbuni pe cei deopotrivă cu tine, dar le mai 
faci şi bine, vei înţelege că tocmai prin aceasta el ţi-a făcut bine. «Dar rana este adâncă» spui tu. 
Dar înţelege, că binele nu i-l faci duşmanului tău, căci pe dânsul îl pedepseşti, ci ţie însuţi îţi faci 
bine, pentru că iute vei dobândi înclinarea de a face binele.

Dar cum? Trebuie oare ca binele să fie făcut cu scop? Desigur că nu, însă când inima nu va putea 
suporta nedreptatea venită de la aproapele tu sfătuieşte-o şi grabnic o vei convinge ca să lase 
duşmănia, iar apoi vei face bine duşmanului tău ca unui prieten şi de bunătăţile viitoare te vei 
învrednici. Cărora fie a ne învrednici cu toţii, prin harul şi iubirea de oameni a Domnului nostru 
Iisus Hristos, Căruia împreună cu Tatăl şi cu Duhul Sfânt I se cuvine slava, stăpânirea şi cinstea, 
acum şi pururea şi în vecii vecilor. Amin.
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Omilia a XVI-a

din “Omilii la Epistola catre Filipeni”

„M-am bucurat mult în Domnul, că a înflorit iarăşi
purtarea voastră de grijă pentru mine, precum o şi
aveaţi, dar v-a lipsit prilejul. N-o spun ca şi cum aş
duce lipsă, fiindcă eu m-am deprins să fiu îndestulat
cu ceea ce am. Ştiu să fiu şi smerit, ştiu să am şi de
prisos; în orice şi în toate m-am învăţat să fiu şi
sătul, şi flămând, şi în belşug, şi în lipsă. Toate le
pot întru Hristos, Cel care mă întăreşte, însă bine
aţi făcut că aţi împărtăşit cu mine necazul.” (Flp. 4, 10 - 14).

De multe ori am spus că milostenia n-a fost lăsată pentru cei ce primesc, ci pentru cei ce 
dăruiesc, nu pentru cei ce iau, ci pentru cei care dau, fiindcă aceştia, în principal, câştigă mai 
mult. Acest lucru este arătat aici şi de Pavel. Cum? Filipenii aceştia îi trimiseseră mai demult prin 
Epafrodit nişte ajutoare băneşti. Acum urmând a-l trimite pe Epafrodit cu epistola, priveşte cum 
îi laudă, arătând că ceea ce au făcut ei trimiţând ajutoare, e lăsat nu atât pentru trebuinţa celor ce 
primesc, cât, mai ales, pentru folosul celor ce dau.

Aceasta o face Apostolul pentru ca nu cumva ei să se mândrească şi să cadă în uşurătate, ca unii 
care au făcut binele, ci şi mai osârduitori să devină în facerea binelui, pentru că ei sunt cei ce se 
folosesc mai mult; iar pe de altă parte şi cei care primesc să nu alerge fără ruşine după milă, ca 
nu cumva să se facă vinovaţi. „Mai fericit este a da decât a lua” (FA 20, 35), spune el.

Dar ce vrea să spună prin cuvintele: „M-am bucurat mult în Domnul” (Flp. 4, 10)? Adică «nu m-
am bucurat cu bucurie lumească întru Domnul, nu pentru că poate aş fi avut vreo odihnă, ci m-
am bucurat pentru că voi aţi progresat, căci odihna mea aceasta este». De aceea şi spune „m-am 
bucurat mult”, fiindcă bucuria aceea nu era trupească şi nici nu se bucura pentru liniştea sau 
odihna sa, ci pentru progresul lor.

Şi priveşte cu câtă linişte îi mustră pentru cele din trecut, şi cum apoi, iute acoperă aceasta, 
învăţându-ne că trebuie a face binele necontenit, „…că …iarăşi” (Flp. 4, 10), zice, ceea ce mai 
arată şi un alt timp, îndepărtat; „a înflorit iarăşi purtarea voastră”, după cum şi copacii înfloresc; 
aceasta arată că mai înflorise cândva, dar între timp se vestejise, adică aproape se uscase.

Cu alte cuvinte, arată aici că ei pătimiseră tocmai din cauza leneviei lor. Şi se mai arată şi că ei, 
şi mai înainte avuseseră obiceiul de a se întrece în a-l ajuta pe Apostol. De aceea şi adaugă: 
„purtarea voastră de grijă pentru mine, precum o şi aveaţi” (Flp 4, 10). Şi pentru ca să nu crezi că 
şi pe viitor ei vor deveni leneşi şi se vor veşteji, ci doar atunci fuseseră leneşi, priveşte cum 
adaugă: „purtarea voastră de grijă pentru mine”, ca şi cum ar fi spus: «vorbesc de acel timp trecut 
când eraţi vestejiţi şi apoi aţi înverzit, iar de alte timpuri nu vorbesc».

Aici ar putea cineva să întrebe: cum, pe de o parte el spune „Mai fericit este a da, decât a lua”, iar 
pe de alta „Voi înşivă ştiţi că mâinile acestea au lucrat pentru trebuinţele mele şi ale celor ce erau 
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cu mine” (FA 20, 34)? Şi către corinteni iarăşi: „Dar eu nu m-am folosit de nimic din acestea şi 
nu am scris acestea, ca să se facă şi cu mine aşa. Căci mai bine este pentru mine să mor, decât să-
mi zădărnicească cineva lauda” (Co 9, 15).

Cum se face deci că primind darurile de la filipeni se uită cu nepăsare cum lauda lui se 
zădărniceşte? Şi cum se zădărniceşte? Luând, primind ajutoare. Deci, dacă lauda lui era de a nu 
primi de la nimeni nimic, cum de primeşte de această dată? Ce înseamnă aceasta?

Pe drept cuvânt, el nu primea de la corinteni, pentru că printre aceştia erau mulţi apostoli 
mincinoşi, pe care Pavel îi combătea cu toată puterea, spunându-le: „Dar ceea ce fac, voi face şi 
în viitor, ca să tai pricina celor ce poftesc pricină, pentru a se afla ca şi noi în ceea ce se laudă” (2 
Cor 11, 12). Şi nu a zis «întru ceea ce sunt», ci „în ceea ce se laudă”, de unde se înţelege că acei 
apostoli mincinoşi luau, primeau asemenea ajutoare, însă pe ascuns. De aceea a zis: „în ceea ce 
se laudă”. De aceea şi spunea corintenilor: „că lauda aceasta nu-mi va fi îngrădită” (2 Cor 11, 
10). Şi priveşte că nu zice simplu „nu va fi îngrădită”, ci adaugă „în ţinuturile Ahaei” (2 Cor 11, 
10).

De aceea zic eu că şi spunea corintenilor: „Alte Biserici am prădat, luând plată ca să vă slujesc 
pe voi” (11, 8), ceea ce arată că primea ajutoare din alte părţi. Dar dacă Pavel primea, şi pe drept 
cuvânt, căci îndeletnicirea lui era astfel încât să primească asemenea ajutoare, cum însă de 
îndrăzneau să primească şi acei apostoli mincinoşi care nu lucraseră nimic? Însă poate că ei ar fi 
răspuns: «ne rugăm lui Dumnezeu»; dar aceasta nu înseamnă lucrare, pentru că o dată cu 
rugăciunea este posibil a şi lucra. Poate că ar fi răspuns: «postim», dar nici aceasta nu înseamnă 
lucrare. Lucrare adevărată este aceea a lui Pavel, deoarece pretutindeni îl vedem pe acest fericit 
predicând şi lucrând fără odihnă.

„Dar v-a lipsit prilejul” (Flp 4, 10), spune el, ceea ce înseamnă că «nu din cauza nepăsării, sau a 
lenevirii voastre, ci siliţi de împrejurări; poate că n-aţi avut, poate că nici voi nu aţi fost în 
belşug». Aceasta înseamnă „v-a lipsit prilejul”, expresie luată din limbajul comun, pentru că 
astfel se exprimă cei mai mulţi când se află la strâmtoare şi cele necesare nu le prisosesc.

„N-o spun ca şi cum aş duce lipsă” (Flp 4, 11), este ca şi cum ar spune: «v-am spus mai sus „a 
înflorit iarăşi purtarea voastră” şi v-am dojenit nu cu scopul de a căuta cele ale mele, nu pentru 
aceasta v-am cerut, nu pentru că am fost în strâmtorare». Şi de unde reiese aşa ceva? Oare nu 
spui aceasta din laudă, fericite Pavele? Corintenilor le scria: „Căci nu vă scriem vouă altele decât 
cele ce citiţi şi înţelegeţi” (2 Cor 1, 13), de unde se vede clar că nici faţă de filipeni n-ar fi vorbit 
aşa încât să fie prins cu neadevărul.

N-a vorbit aşa pentru a se lăuda, fiindcă vorbea unor oameni care cunoşteau împrejurările, şi 
deci, ruşinea de fi fost prins cu neadevărul ar fi fost încă şi mai mare; „…fiindcă eu m-am 
deprins să fiu îndestulat cu ceea ce am” (Flp 4, 11), de unde se vede că vorbele lui sunt pentru 
învăţătură, pentru exerciţiu şi meditaţie. De altfel, nici nu-i lucru uşor de a fi cineva stăpân pe o 
astfel de virtute, ba chiar foarte greu şi însoţit de multe osteneli. „Ştiu să fiu şi smerit, ştiu să am 
şi de prisos; în orice şi în toate m-am învăţat” (Flp 4, 12), adică ştiu şi a trăi cu puţin, şi a suferi 
foamea şi lipsa; „să fiu şi sătul şi flămând, şi în belşug şi în lipsă”, zice el. «Dar a fi în belşug, 
spui tu, nu poate fi un exemplu pentru învăţătură şi virtute».
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Ba chiar pentru o virtute înaltă, iubitule. Cum aşa? După cum strâmtorarea pricinuieşte multe 
rele şi neajunsuri, la fel şi belşugul. Mulţi după ce au ajuns a avea de prisos, sau chiar din belşug, 
de multe ori au devenit mai leneşi, nu au  ştiut să se folosească de acea îmbelşugare, ba încă cei 
mai mulţi dintre ei, văzându-se cu avere multă, nu au mai vrut să facă nimic, însă nu aşa făcea 
Pavel, pentru că ceea ce primea de la unii cheltuia cu alţii, împărţind cu ei ceea ce avea.

Aceasta înseamnă a şti cineva să întrebuinţeze bine ceea ce are. Nici risipa şi nici că se bucura 
mult când avea din belşug, ci el acelaşi era şi în sărăcie, şi în prisosinţă, nici simţindu-se 
strâmtorat în primul caz şi nici îngâmfându-se prosteşte şi moleşindu-se în cel din urmă; „şi 
sătul, şi flămând, şi în belşug şi în lipsă” (Flp 4, 12). «Mulţi nu ştiu a se sătura, ca de exemplu 
iudeii în pustie, care după ce mâncau mana, dădeau cu piciorul.(A se vedea Ieşirea cap. 16. ş.u. - 
n. tr) Eu însă acelaşi sunt întotdeauna.»

Aici arată că nici acum nu se veselea atât de tare şi că nici mai înainte nu se întristase sau, dacă 
se întristase, nu din cauza trebuinţelor lui proprii se întristase, ci din cauza trebuinţelor altora, el 
acelaşi era în orice împrejurare.

„…în orice şi în toate m-am învăţat”, adică «am experienţa tuturor câştigată de-a lungul timpului, 
astfel că astăzi toate acestea le pot suporta». Şi ca nu cumva să-i se considere aceasta drept laudă 
de sine, priveşte cum completează imediat ideea pe care o avea: „Toate le pot întru Hristos, Cel 
care mă întăreşte”. «Nu este meritul meu, spune el, ci al Celui ce-mi dă această putere». Şi 
pentru că cei care fac bine, când văd că cel ce primeşte nu este bucuros, ba chiar dispreţuieşte 
darul primit şi cu timpul devin mai neglijenţi în facerea binelui pentru a nu se întâmpla aşa şi nici 
să spună cineva că, deoarece Pavel dispreţuieşte darul atunci şi el poate să fie mai nepăsător în 
facerea de bine, priveşte cum corectează imediat, pentru că prin cele spuse el le clătinase, aşa 
zicând, cugetul lor, iar prin cele ce le adaugă face ca bucuria lor să reînvie: „însă bine aţi făcut că 
aţi împărtăşit cu mine necazul” (Flp 4, 14).

Ai văzut cum în şirul vorbelor se despărţise de dânşii şi cum iarăşi s-a unit? Aceasta este 
adevărata prietenie duhovnicească. «Să nu credeţi, spune el, că dacă n-am căzut în vreo 
strâmtorare mare, n-am nevoie de ajutor; am trebuinţă de ajutorul vostru». Dar cum s-au făcut 
oare părtaşi la necazul său? Tocmai prin aceasta, prin ajutorul pe care i l-au dat, fapt pe care el îl 
zicea şi atunci când era legat: „V-aţi făcut părtaşi harului”, pentru că har este a pătimi pentru 
Hristos, după cum spune: „Căci vouă vi s-a dăruit, pentru Hristos, nu numai să credeţi în El, ci să 
şi pătimiţi pentru El” (Flp 1, 29).

Dar pentru că aceste vorbe luate separat ar fi putut să-i ducă în lenevire, de aceea corectează, 
aprobă şi laudă iarăşi, deşi cu multă cumpătare. Nu a spus „dând”, ci „v-aţi făcut părtaşi”, 
arătând astfel că, făcându-se părtaşi luptelor lui, ei au avut de câştigat. N-a zis «uşurându-mi 
necazurile mele», ci „aţi împărtăşit cu mine necazul”, ceea ce e cu mult mai înalt.

Ai văzut umilinţa lui Pavel? Ai văzut nobleţea lui? Când a arătat că, pentru el personal, de nimic 
nu a avut nevoie din partea lor, ia priveşte cum le foloseşte cuvinte umilite şi fără sfială. Aşadar 
nimic nu trece cu vederea: nici de a nu face ceea ce trebuie, nici de a nu spune ceea ce trebuia să 
le spună. «Să nu luaţi ca o ruşine cuvintele prin care s-ar părea că vă acuz: „că a înflorit iarăşi 
purtarea voastră de grijă pentru mine” (acest „iarăşi” arată că această purtare de grijă mai fusese 
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cândva, dar lipsise un timp; la această lipsă pare a se referi şi mustrarea - n. edit.) pentru că acum 
sunt în strâmtoare; eu nu spun acestea ca şi cum m-aş ruga de voi; cum atunci? din dorinţa mea 
de a vă încuraja; iar la aceasta voi sunteţi cauza». Ai văzut cum îi face să rodească, vreau să zic: 
ai văzut cum îi laudă? «Cum sunteţi voi cauza? Pentru că voi, mai înainte de toţi, aţi alergat cu 
fapta şi ne-aţi dat curajul de a vă aminti de aceasta». Şi priveşte la seriozitatea lui! După ce ei îi 
trimiseseră ajutor, el îi mustră pentru trecut, dar ei rabdă, pentru că el nu căuta interesele lui 
personale.

„Doar şi voi ştiţi, filipenilor, că la începutul Evangheliei, când am plecat din Macedonia, nici o 
Biserică nu s-a unit cu mine, când era vorba de dat şi de primit, decât voi singuri.” (Flp 4, 15). 
Vai! Câtă laudă le aduce, şi pe drept cuvânt!  Pentru că dacă romanii şi corintenii, auzind aceste 
cuvinte ale lui Pavel, căpătau îndemn pentru a-i imita pe filipeni, atunci filipenii, care nu 
avuseseră vreo altă Biserică drept exemplu, cu cât mai mult nu sunt vrednici de laudă?

Ei, care încă de „la începutul Evangheliei” avuseseră atâta grijă pentru sfânt, încât, deşi nu aveau 
nici nu exemplu, ei, cei dintâi şi din propria lor iniţiativă, începuseră strângerea de ajutoare. Nu 
se poate spune nici măcar că făcuseră această colectă în timp ce el se afla deja printre ei şi nici că 
o făcuseră în urma trimiterii vreunor fraţi.

„… când am plecat din Macedonia, nici o Biserică nu s-a unit cu mine, când era vorba de dat şi 
de primit, decât voi singuri.” (Flp 4, 15). Dar ce înseamnă oare „dat”? Şi ce înseamnă „nu s-a 
unit cu mine”? De ce n-a zis «nici o Biserică nu mi-a dat», ci „nu s-a unit cu mine, când era 
vorba de dat şi de primit”? Într-adevăr, faptul acesta se numeşte împărtăşire, după cum şi spune: 
„Dacă noi am semănat la voi pe cele duhovniceşti, mare lucru este oare dacă pe cele pământeşti 
ale voastre le vom secera?” (1 Cor 9, 11). Şi iarăşi: „prisosul vostru în ceasul de acum să 
împlinească lipsa acelora” (2 Cor 8, 14). Cum s-au făcut părtaşi? Prin faptul că au dat cele 
trupeşti şi au primit cele duhovniceşti. După cum cei ce vând şi cei care cumpără se fac părtaşi 
între ei, adică, făcând schimb între ei, au aceleaşi interese, la fel şi în cazul de faţă.

Aceasta deci este împărtăşirea despre care vorbeşte Apostolul. Şi nimic nu este cu mai mult 
câştig decât acest mod de vânzare şi de cumpărare. Pentru că asemenea învoială se face aici, pe 
pământ, dar se realizează în ceruri. Cei care cumpără sunt pe pământ, însă cad de acord cu cei ce 
vând să pună valoarea pământească a lucrului în ceruri.

Nu te descuraja, iubitule, fiindcă cele cereşti nu sunt de vânzare şi nici nu se câştigă cu bani. Nu 
banii în sine cumpără, ci intenţia celui ce depune bani, cugetul lui, faptul de a se pune mai presus 
de cele pământeşti, iubirea lui de oameni, milostenia. Pentru că dacă argintul ar fi cel care 
cumpără, atunci acea văduvă din Evanghelie care şi-a dat ultimii doi bănuţi, cu siguranţă că n-ar 
fi putut cumpăra mare lucru. Dar pentru că nu argintul, ci intenţia ei a avut putere, ocazia a scos 
la lumină cugetul cel bun al inimii ei şi ea a câştigat totul. Să nu spunem deci că Împărăţia 
cerurilor se poate cumpăra cu bani; nu cu bani, ci cu buna intenţie dovedită sau arătată prin bani.

«Aşadar, este nevoie de bani?» întrebi tu. Nu de bani, iubitule, ci de cuget bun. Dacă-l ai pe 
acesta vei putea cumpăra cerul chiar cu numai doi bănuţi iar dacă nu-l ai, atunci nici miile de 
talanţi de aur nu vor putea face ceea ce pot cei doi bănuţi. De ce? Pentru că atunci când tu ai bani 
mulţi şi dai puţini, ai făcut, desigur, milostenie, însă nu atât cât a făcut acea văduvă, căci ea s-a 
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lipsit pe sine şi nu numai că s-a lipsit, ci a dat tot ce avea cu sine. N-a făgăduit Dumnezeu 
Împărăţia cerurilor în schimbul unui pahar de apă rece, ci intenţiei celui ce s-a sacrificat. Pentru 
că a muri cineva nu este lucru mare. Ce dacă cineva s-a sacrificat? Moartea a eliberat un om, dar 
un singur om nu are acelaşi preţ cu Împărăţia cerurilor.

„Pentru că şi în Tesalonic, o dată şi a doua oară, mi-aţi trimis ca să am cele trebuincioase” (Flp. 
4, 16). Iarăşi îi laudă mult, pentru că deşi se găsea în marele oraş al Macedoniei, i se trimiteau 
totuşi cele de trebuinţă din orăşelul Filipi. Priveşte acum înţelepciunea Apostolului: pentru ca să 
nu se excludă pe sine de la acea trebuinţă, după cum am spus şi mai înainte şi să-i facă astfel să 
devină leneşi şi nepăsători, după ce a arătat prin atâtea cuvinte că nu are nevoie, face un singur 
lucru: spune „mi-aţi trimis cele spre trebuinţă”, şi nu „spre trebuinţa mea”, ci simplu „spre 
trebuinţă” având mare grijă cu seriozitatea şi gingăşia problemei (traducerea românească din 
ediţia de la Buzău a ultimei propoziţii «cele spre trebuinţa mea aţi trimis» nu este exactă, 
deoarece dativul pronumelui personal se referă la verbul aţi trimis şi nicidecum la substantivul 
trebuinţă. În concluzie, traducerea corectă este: „Ca şi în Tesalonic, o dată şi de două ori, cele 
spre trebuinţă mi-aţi trimis” - n. tr.).

Şi nu doar atât, căci ceea ce urmează este demn de admirat. După ce a zis cuvintele de mai sus, 
ca şi cum s-ar fi simţit parcă umilit, adaugă iarăşi, pentru a-şi completa ideea: „Nu că doar caut 
darul vostru, dar caut rodul care prisoseşte, în folosul vostru” (Flp. 4, 17). Ceea ce a spus mai sus 
„N-o spun ca şi cum aş duce lipsă” (Flp 4, 11) este cu mult mai însemnat decât aceasta din urmă, 
pentru că altceva este să fie cineva lipsit şi să nu ceară, şi altceva să fie lipsit şi totuşi nici măcar 
să nu se creadă astfel.

„Nu că doar caut darul vostru, dar caut rodul care prisoseşte, în folosul vostru” şi nu în folosul 
meu, zice el. Ai văzut că rodul acela este în folosul lor? «Nu pentru mine zic acestea, ci pentru 
voi şi pentru mântuirea voastră, fiindcă eu nimic nu câştig primind de la voi ajutoare pentru că 
darul este al celor ce dăruiesc. Celor ce dăruiesc li se va da recompensa acolo, pe când cei care 
primesc cheltuiesc totul aici.»

Iarăşi le vorbeşte cu laude, cu simpatie şi cu dorinţa ca ei să prospere. Şi pentru că a zis „nu 
caut”, ca nu cumva să-i facă leneşi şi neinteresaţi, adaugă: „Am de toate şi am şi de prisos; m-am 
îndestulat primind de la Epafrodit cele ce mi-aţi trimis” (Flp 4, 18), adică «aţi plătit prin acest dar 
şi pe cele trecute cu vederea», fapt care-i făcea şi mai exacţi în împlinirea datoriilor lor. Şi pentru 
că oricât de înţelepţi ar fi cei ce fac binele, aşteaptă totuşi oarecare mulţumire de la cei care au 
primit binefacerea, Apostolul spune: „m-am îndestulat primind…”, adică «nu numai că aţi 
împlinit lipsurile din trecut, dar aţi făcut şi mai mult».

Apoi, ca nu cumva să pară că prin cele spuse i-ar acuza, priveşte cum pecetluieşte, aşa zicând, 
cele spuse: după ce a zis „nu că doar caut darul vostru” şi că „a înflorit iarăşi”, şi după ce a 
arătat, prin cuvântul „am primit”, că faptul acesta este o datorie, arată iarăşi că au făcut chiar mai 
mult decât le-o cerea datoria. „Am de toate şi am şi de prisos; m-am îndestulat primind” (Flp. 4, 
18); priviţi că nu spune numai atât, ca şi cum ar fi vrut doar să hiperbolizeze lucrurile, pentru că 
imediat adaugă: „primind de la Epafrodit cele ce mi-aţi trimis, miros cu bună mireasmă, jertfă 
primită, bineplăcută lui Dumnezeu” (Flp 4, 18).
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Vai! Unde a ridicat el darul lor! «Nu eu, spune el, am luat, ci Dumnezeu prin mine. Astfel încât, 
dacă eu nu am trebuinţă de ajutoarele voastre, vouă ce vă mai pasă?» Nici Dumnezeu nu are 
nevoie şi totuşi primeşte darurile ce I se aduc şi Sf. Scriptură nu ocoleşte să spună că: „Iar 
Domnul Dumnezeu a mirosit mireasmă bună” (Fc 8, 21), ceea ce înseamnă că se bucura de acea 
ofrandă. Voi ştiţi foarte bine ce încântat este sufletul nostru când mirosim vreun miros frumos, ce 
mulţumiţi şi bucuroşi rămânem.

Ei bine, iată că Sf. Scriptură nu se fereşte să spună chiar despre Dumnezeu cuvinte omeneşti atât 
de înjositoare, pentru a arăta că darurile pe care noi I le aducem sunt primite. Nu fumul arderilor 
de tot, nici carnea arsă nu făceau ca jertfa să fie primită, ci cugetul cel bun al celui ce o aducea, 
pentru că dacă nu ar fi aşa, atunci Dumnezeu ar fi primit şi jertfa lui Cain. Am spus că Dumnezeu 
se bucură de ofrandele noastre şi cum că se bucură noi n-am fi ştiut niciodată dacă Sf. Scriptură 
nu ne-ar fi arătat.

Dacă cel ce nu are nevoie de dar spune că se bucură de el, atunci negreşit că o spune pentru a nu 
deveni noi leneşi şi nepăsători. Şi pentru ca nu cumva să neglijeze ei celelalte virtuţi şi să se 
încreadă numai în mirosul sacrificiului lor, priveşte cum Sf. Scriptură îi îndreptă iarăşi: „Oare 
carne de taur voi mânca, sau sânge de ţapi voi bea?” (Ps 49, 14). La fel face si Pavel când spune: 
„Nu că doar caut darul vostru” (Flp 4, 17).

„Iar Dumnezeul meu să împlinească toată lipsa voastră după bogăţia Sa, cu slavă, întru Hristos 
Iisus” (Flp. 4, 19). Acum priveşte la cum se roagă el, mulţumind întocmai ca şi săracii când 
primesc de la noi milostenie.

Deci dacă Pavel se roagă astfel pentru cei ce i-au dat, atunci noi cu atât mai mult să nu ne 
ruşinăm să facem la fel când primim binefaceri. Să nu primim gândindu-ne că avem nevoie, nici 
să ne bucurăm pentru că ni s-a dat, adică, vreau să spun, să nu ne bucurăm pentru noi, ci să ne 
bucurăm pentru cei ce au dăruit. Astfel vom avea plată, dacă ne bucurăm pentru cei ce dăruiesc; 
astfel nici nu ne vom întrista, nici nu vom fi nemulţumiţi când nu vor mai voi să ne dea, ba încă 
îi vom compătimi; astfel vom deveni si noi mai binevoitori cu oamenii, dacă vom învăţa să 
credem că toate acestea le facem pentru ei şi nu pentru noi.

„Iar Dumnezeul meu să împlinească toată trebuinţa voastră” (Flp 4, 19) sau toată mulţumirea sau 
toată bucuria voastră. Dacă însă e vorba de „toată mulţumirea”, atunci nu numai despre 
milostenia de pe pământ este vorba, ci şi despre orice faptă bună; dar dacă e vorba de „toată 
trebuinţa”, ceea ce şi cred mai cu seamă că spune, atunci se referă la ce am arătat mai sus. Într-
adevăr, după ce spusese mai înainte „dar v-a lipsit prilejul” (Flp 4, 10), adaugă aici ceea ce de 
altfel le spunea şi corintenilor: „Iar Cel ce dă sămânţă semănătorului şi pâine spre mâncare, vă va 
da şi va înmulţi sămânţa voastră şi va face să crească roadele dreptăţii voastre” (2 Cor 9, 10); 
adaugă, zic, mulţumirea sa şi rugăciunea către Dumnezeu pentru ei, ca să fie în îndestulare şi să 
aibă de unde semăna.

Şi priveşte că nu se roagă simplu ca ei să fie în belşug, ci mai mult, „după bogăţia Sa” (Flp 4, 
19), zice el, adică după măsura şi în raport cu bogăţia Sa. Dacă ei ar fi fost la fel ca el, adică la 
fel de înţelepţi, la fel de crucificaţi, nu s-ar fi comportat aşa faţă de ei. Deoarece însă cei mai 
mulţi dintre ei se ocupau cu diferite meserii, muncind cu mâinile, săraci şi având femei, crescând 
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copii, cu case şi greutăţi şi cu toate acestea dăduseră Apostolului din puţinul pe care-l aveau, de 
aceea şi Apostolul se roagă făcând pogorământ faţă de ei, mai ales că poate unii dintre ei le 
doreau şi pe cele prezente. Aşadar, nu e nimic absurd că se roagă pentru îndestularea şi 
îmbelşugarea unora ca aceştia. Acum ia aminte şi la cum s-a exprimat el, căci n-a spus că 
Dumnezeu să-i facă bogaţi şi înotând în averi, ci „să împlinească toată lipsa voastră”, adică «să 
nu fiţi în lipsă, să aveţi cele de trebuinţă».

De altfel şi Hristos, prin rugăciunea pe care ne-a lăsat-o, a arătat limitele cererilor noastre zilnice, 
învăţându-ne să zicem: „Pâinea noastră cea spre fiinţă dă-ne-o nouă astăzi” (Mt 6, 11). „…după 
bogăţia Sa”, adică după marele Său dar, fapt uşor şi lesne de îndeplinit pentru El. „…după 
bogăţia Sa, cu slavă, întru Hristos Iisus” (Flp 4, 19), adică astfel să vă prisosească vouă toate, 
încât să aveţi întru slava Sa; sau poate că vrea să spună «să nu fiţi lipsiţi de nimic». „Şi mare har 
era peste ei toţi. Şi nimeni nu era lipsit între ei” (FA 4, 33 - 34), zice Luca, ceea ce şi Pavel poate 
vrea să zică aici, înţelegând «să faceţi totul întru slava Sa», ca şi cum ar zice «să folosiţi averea 
voastră întru slava Sa».

„Iar lui Dumnezeu şi Tatălui nostru, slavă în vecii vecilor! Amin” (Flp 4, 20). Această slavă însă 
nu numai Fiului I se cuvine, ci şi Tatălui, fiindcă atunci când Fiul este slăvit, este slăvit şi Tatăl. 
Pentru că mai înainte spusese că aceasta trebuie să se facă întru slava lui Hristos, pentru ca să nu 
creadă cineva că numai întru slava Lui să se facă, a adăugat: „Iar lui Dumnezeu şi Tatălui nostru, 
slavă în vecii vecilor”, adică acea slavă a Fiului.

„Îmbrăţişaţi în Hristos Iisus pe toţi sfinţii.” (Flp 4, 21). Nici acesta nu e lucru puţin, ci o dovadă 
de mare cinste, de a fi salutaţi, prin epistolă, cei de acolo.

„Vă îmbrăţişează pe voi fraţii care sunt împreună cu mine” (Flp 4, 21). Şi totuşi, tu singur 
spuneai că nu ai pe nimeni de un cuget cu tine care să se îngrijească de ei cu adevărat (Flp 2, 20), 
deci cum spui tu aici „fraţii care sunt împreună cu mine”? Aici sau că numeşte fraţi pe cei care 
erau cu el, sau că atunci când zice că „nu am pe nimeni altul la un gând cu mine”(Flp 2, 20) nu 
vorbeşte despre cei din oraş, pentru că de ce şi-ar fi luat aceia asupra lor lucrări apostolice? sau 
că poate nu ezită să-i numească chiar şi pe aceştia fraţi.

„Vă îmbrăţişează pe voi toţi sfinţii, mai ales cei din casa Cezarului. Harul Domnului Iisus 
Hrislos să fie cu duhul vostru!” (Flp 4, 22 - 23). Prin aceasta i-a deşteptat şi le-a dat aripi, ca să 
zic aşa, arătându-le că predica lui a rodit chiar şi în palatul împărătesc. Deci, dacă cei din palatul 
împărătesc dispreţuiseră totul pentru Împărăţia cerurilor, atunci ei cu atât mai mult trebuiau să 
facă la fel. Şi aceasta era o dovadă de dragoste din partea lui Pavel, ca să povestească despre ei 
celor din palatul împărătesc şi să le spună lucruri mari pentru a le spori astfel dragostea şi pentru 
a trimite prin Pavel filipenilor, pe care nici nu-i văzuseră, salutări şi închinăciuni.

Dragostea aceasta mare se explică aici prin faptul că, aceia care credeau se aflau în mari 
necazuri, astfel încât suferinţa lor comună îi făcea, chiar departe fiind, să fie uniţi unii cu alţii, ca 
membre adevărate ale aceluiaşi trup. Bogatul era deopotrivă cu săracul, săracul deopotrivă cu 
bogatul, şi nu era nici o întâietate care să-i facă să se urască unii pe alţii. După cum nişte 
prizonieri aflaţi în diferite oraşe, dacă ar fi ridicaţi şi aduşi într-un singur oraş, s-ar amesteca între 
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ei şi s-ar alipi unii de alţii din cauza nenorocirii lor comune, tot aşa şi atunci, când aceleaşi 
suferinţe şi nenorociri îi apropiaseră pe unii de alţii, se stabilise între ei o dragoste mare.

Partea morală 

Necazul este o legătură strânsă; despre dragoste şi simpatie şi 
că comoditatea de aici cauzează pedeapsa cea de acolo (n. tr.)

Nenorocirea şi necazul sunt legături de nedezlegat, întărire a dragostei, dobândire a smereniei şi 
a evlaviei. Ascultă-l pe David când zice: „Bine este mie că m-ai smerit, ca să învăţ îndreptările 
Tale” (Ps 118, 71); sau pe alt prooroc care spune: „Bine este omului să poarte un jug din 
tinereţile lui” (Plg 3, 27); şi încă: „Fericit este omul pe care îl vei certa, Doamne, şi din legea Ta 
îl vei învăţa pe el” (Ps 93, 12); sau pe altul care zice: „Căci Domnul ceartă pe cel pe care-l 
iubeşte” (Ps 3, 12); sau altul: „Când vrei să te apropii să slujeşti Domnului Dumnezeu, găteste-ţi 
sufletul tău spre ispită” (Sir 2, 1).

Dar şi Hristos spunea ucenicilor Săi: „în lume necazuri veţi avea; dar îndrăzniţi” (In 16, 33); şi 
iarăşi: „Voi veţi plânge şi vă veţi tângui, iar lumea se va bucura” (In 16, 20); de asemenea: „Şi 
strâmtă este poarta şi îngustă este calea” (Mt 7, 14).

Ai văzut cum pretutindeni laudă El necazul şi suferinţa? Cum peste tot o arată ca fiind necesară 
nouă? Dacă în luptele exterioare nimeni nu ar putea dobândi cununa fără necaz, adică dacă nu va 
suferi oboselile şi lipsurile de mâncare, dacă nu va lăsa deoparte legea dietei, şi, în sfârşit, dacă 
nu se va îngrădi pe sine cu privegherea şi cu mii de alte măsuri de apărare, atunci cu atât mai 
mult în luptele duhovniceşti.

Pe cine vrei să-ţi dau ca exemplu? Pe împărat? Dar nici el nu duce o viaţă fără griji, ba chiar 
geme din cauza atâtor necazuri şi griji. Nu te uita la diadema pe care o poartă pe cap, ci la 
uraganul de griji ce se află deasupra capului său şi prin care tocmai i se împleteşte cununa. Nu te 
uita nici la porfira care-l acoperă, ci uită-te la sufletul său care este cu mult mai negru decât 
porfira. Nu înfăşoară cununa capul în asemenea măsură, pe cât grija leagă şi înfăşoară sufletul. 
Nu te uita nici la mulţimea ostaşilor care-l înconjoară, ci la mulţimea supărărilor şi scârbelor 
care-l consumă. Nu vei afla nici o casă plină de griji ca palaturile împărăteşti. Omoruri 
neaşteptate în fiecare zi, de se vede sângele şi înainte de masă, şi înainte de ospăţ! Iar în timpul 
nopţii, nici nu se poate spune sau închipui măcar de câte ori nu tresare sufletul împăratului şi de 
câte ori nu-şi imaginează lucruri poate inexistente.

Şi acestea se petrec în timp de pace. Dar dacă vine războiul, ce oare ar putea fi mai de plâns 
decât viaţa lui? Dar cele ce se întâmplă din cauza celor din casa lui? Vorbesc de guvernanţii de pe 
lângă împărat. Să nu te miri dacă şi locul pe care calcă împăratul prin palatele sale este murdar 
de sângele rudelor sale! Şi dacă vreţi, vom povesti câteva din acestea, dar poate că le veţi fi ştiind 
şi voi; eu mai cu seamă vă voi spune din cele vechi, căci acestea petrecute în timpurile noastre le 
păstrăm în minte.

Se spune că un împărat (în povestirea aceasta se face aluzie la cele petrecute în palatul Marelui 
Constantin, cu Fausta şi Crisp, ca şi la cele ce au urmat după acestea - n. tr.), bănuindu-şi soţia - 
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care era deja mamă a mai multor fii de împărat - de preacurvie, ar fi legat-o în pielea goală în 
munţi şi ar fi lăsat-o pradă fiarelor sălbatice. Vă închipuiţi cam ce fel de viaţă a putut avea el? Nu 
ar fi ajuns să dea o astfel de pedeapsă femeii sale dacă n-ar fi fost topit de patimă. Tot acest 
împărat a masacrat pe fiul său, sau, mai bine zis, nu împăratul, ci fratele celui ucis. Dintre fii săi, 
unul s-a sinucis fiind prins de tiran, altul a avut ca tovarăş de domnie pe nepotul său, după ce 
singur îşi văzuse femeia omorâtă prin medicamente, luate cu scopul de a rămâne grea, deoarece 
era stearpă. Cum ea nu năştea, o femeie oarecare nenorocită şi proastă - nenorocită şi ticăloasă, 
zic, pentru că gândea că poate avea darul lui Dumnezeu prin propria ei înţelepciune - dând 
împărătesei medicamente, a omorât-o, iar apoi s-a sinucis şi ea. Tot despre acest împărat se spune 
că şi-a ucis fratele. Iarăşi un altul după acesta a fost omorât prin băuturi otrăvite şi paharul cel de 
pe urmă fîindu-i plin nu cu vin, ci cu moarte; iar fiul său i-a scos ochii de teama împrejurărilor 
viitoare, fără să fi fost nedreptăţit cu ceva. Iar altul a avut un sfârşit atât de tragic, încât nu este 
bine nici a pomeni cauza morţii lui. Dintre cei ce au urmat unul a ars de viu, ca un nenorocit şi ca 
un ticălos, împreună cu caii şi cu toate celelalte, lăsându-şi femeia văduvă.

Iar despre supărările pe care acesta le-a avut în viaţa lui nici că se poate spune. Iar împăratul care 
domneşte acum, oare de când şi-a pus diadema pe cap nu se află necontenit în necazuri, 
primejdii, supărări, nemulţumiri, nenorociri si intrigi?

Însă Împărăţia cerurilor nu este aşa, ci, după luarea ei în stăpânire domneşte pacea, viaţa, bucuria 
şi veselia sufletească, însă, după cum am spus, aici, pe pământ, nu este cu putinţă a duce o viaţă 
lipsită de necazuri şi supărări. Dar dacă în cele pământeşti până şi cel crezut cel mai fericit, cel 
din palatul împărătesc, geme sub povara atâtor nenorociri, atunci ce crezi că se petrece de 
cealaltă parte, în casele fiecăruia? Câte alte rele, pe care nici nu trebuie a le mai spune! Şi după 
aceea, câţi n-au plăsmuit şi mituri din asemenea peripeţii! Aproape toate tragediile de pe scena 
teatrului sunt împânzite cu cele petrecute prin palatele împărăteşti. La fel şi cu miturile şi cu 
poveştile din popor, cele mai multe sunt plăsmuite tot cu cele petrecute pe la curţile împărăteşti. 
Multe dintre ele sunt chiar încântătoare, ca de exemplu, povestirea cu cina thyestică şi altele de 
acest fel.

Toate acestea le cunoaştem din scrierile celor profani, dar dacă voiţi, vom vorbi şi de cele din Sf. 
Scripturi. Saul a fost cel dintâi împărat şi ştiţi cum s-a pierdut trecând prin mii şi mii de rele. 
După el, David, Solomon, Abia, Ezechia şi Iosia, iarăşi s-au pierdut în urma diferitelor 
întâmplări. Nu e cu putinţă a trece prin această viaţă fără supărări, fără dureri şi fără nemulţumiri. 
Noi suntem trişti şi nemulţumiţi nu pentru astfel de lucruri, pentru care sunt trişti împăraţii, ci 
pentru lucruri de pe urma cărora avem şi un câştig mare.

„Căci întristarea cea după Dumnezeu aduce pocăinţă spre mântuire, fără părere de rău” (2 Cor 7, 
10). Pentru acestea, deci, trebuie să ne întristăm, pentru acestea să simţim durere, pentru acestea 
să ne scârbim! Astfel se întrista Pavel pentru cei ce păcătuiau, astfel îi plângea: „Căci din multă 
supărare şi cu multă inima strânsă de durere, v-am scris cu multe lacrimi” (2 Cor. 2, 4). Şi fiindcă 
el nu avea de plâns pe casnicii săi, deoarece nu-i avea, făcea aceasta pentru cei străini, 
considerându-i pe aceştia mai mult chiar decât pe ai săi, după cum zic cei ce plâng pe alţii. Alţii 
se scandalizau, iar el se aprindea; alţii se îmbolnăveau, iar el, la rându-i, se îmbolnăvea.
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O astfel de întristare este bună şi mai presus de orice bucurie lumească. Pe un om întristat cu o 
asemenea întristare eu îl consider cel dintâi dintre toţi oamenii, şi chiar Însuşi Dumnezeu îi 
fericeşte pe cei ce plâng astfel, pe cei ce pătimesc împreună cu cei în suferinţă. Nu îl admir pe el 
într-atât din cauza primejdiilor prin care trecea - ba pentru aceste primejdii pe care le înfrunta 
zilnic şi pentru care murea în fiecare zi îl admir chiar mai puţin - faţă de cât îl admir pentru acest 
lucru.

Compătimirea izvorăşte dintr-un suflet iubitor de Dumnezeu şi iubitor de aproapele, din 
dragostea pe care Hristos o cere de la noi, din simpatia frăţească şi părintească; iar acestea sunt 
chiar mai înalte decât celelalte.

Astfel trebuie, deci, să fim faţă de aproapele, astfel trebuie să plângem şi să ne întristăm. Astfel 
de lacrimi sunt pline de o fericire nespusă iar o asemenea plângere dă naştere la o negrăită 
bucurie. Chiar dacă nu vom folosi cu nimic pe cei întristaţi, ne vom folosi totuşi pe noi înşine. 
Cel care se întristează atât de mult şi în aşa măsură pentru cei străini, cu atât mai mult se va 
întrista pentru ale sale proprii. Cel ce lăcrimează pentru greşelile altora, desigur că nici pe ale 
sale nu le va trece cu vederea fără să lăcrimeze, ba chiar unul ca acesta nici nu va greşi atât de 
repede, însă ceea ce este mai dureros este faptul că, deşi ni se cere a plânge astfel pe cei ce 
greşesc, noi nu arătăm vreo căinţă nici chiar pentru propriile noastre greşeli, ci păcătuim fără să 
simţim vreo remuşcare şi ne îngrijim mai mult de ale altora decât de ale noastre. De aceea ne 
bucurăm noi cu o bucurie prostească, cu bucuria lumii care iute se stinge şi care dă naştere la mii 
de supărări.

Deci să ne întristăm cu acea întristare care este maica bucuriei şi să nu ne bucurăm cu bucuria 
care naşte întristarea. Să vărsăm lacrimi care aduc multă dulceaţă şi să nu râdem cu râsul din care 
se va ivi scrâşnirea dinţilor. Să ne întristăm cu acea întristare din care răsar pacea şi odihna 
veşnică şi să nu căutăm dezmierdările, din care se nasc multe dureri şi supărări. Să suferim puţin 
pe pământ, pentru a ne desfăta în ceruri. Să ne întristăm în această viaţă vremelnică, pentru a ne 
bucura de veşnica odihnă. Să nu risipim în zadar acest timp scurt, ca nu cumva să suspinăm în 
acea viaţă fără de sfârşit. Nu vedeţi câţi se întristează aici din cauza lucrurilor pământeşti?

Înţelege acum că şi tu eşti unul din aceştia şi poartă deci întristarea şi durerea în sufletul tău, 
hrănindu-te cu nădejdea celor viitoare. Nu eşti tu mai bun decât Pavel, nici decât Petru, care 
niciodată nu s-au bucurat de linişte, ci au trăit în foame, în sete şi în sărăcie. Dacă deci voieşti să 
te bucuri de bucuriile de care se bucură ei, pentru ce umbli pe căi opuse? Dacă voieşti să 
înaintezi spre acea cetate de care ei s-au învrednicit, atunci umblă pe drumul care duce într-acolo. 
Nu drumul odihnei şi al lipsei de necazuri ne duce acolo, ci drumul scârbelor şi al suferinţelor. 
Primul este larg şi încăpător, dar acesta este strâmt.

Aşadar, iubiţilor, pe acest drum să călătorim, pentru a ne învrednici de viaţa veşnică, în Hristos 
Iisus Domnul nostru, Căruia împreună cu Tatăl şi cu Duhul Sfânt, se cuvine slava, stăpânirea şi 
cinstea, acum şi pururea şi în vecii vecilor. Amin.
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